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S A I 1 S 8 Z I 
tkkti$m s« j« «totnogo minam in «bora p*o~ 

üoetsogn ljudakoga odfeoro glavno-
sni« ¿¿abijas*« ki J* bil* lo*in Ii.Ii* 
13 v se ¿¿i ûvor«ni m w 9 eetnl trg 1« 

sojo vodi pradalnlk ILO tov. dr.Holi 
i c l i i « 

i j* vodi l i l i r a i l 
Sd « rWrolnik vajniâtva sa ¿ roavoto in knl> 

•vcritel̂ a odborniko*0* i'; ; 5?í|,*,Q lu » ÖOAVttf , -1 
i"*oö*odüJe$i ugotovi* 4a Jo sojo «klop» kor Jo où 117 odbornikov ofeafc aOorev là 84» Xsostts^ opravičilo 31 od» t 22 oubornikov ni poololo opravtSi-

?*aytaiiIk XX« skupne a«Jo preSite «etornel ftano« načelni* tajništva oo presveto in M i o MLO* K 8a¿>ianikn ni W o aOn» pripombo ta t N ^ M M íxi riti Ï on « 
frirtoortntt S£ß príHilago miliilnjl 

à n o v n i y o A« 
U tosoêilo o áo javnosti i voto sa konoaal-o 

t& sraábsco soOovo Mió* 



jfe ûass6Sâ# s iifimii rini hl^itnf MÍ ntsM&Jn 
«enta JL&tbljmm* 
Statut tm**m ftrsnUn&s* IJuUjmuakm. 

4» » mMmm ¿vstn m pmmmùo 
in k&kttivs | M i vííFWBS 

9# fcklsfjsajs • ytrlsÉn sa flmiHrilfiwjt la» 

(* &lfci*pSIlJ# # lHÜMl I l l Is IgtWBlWiill 9 
4iiWüla ttiniiMtfiiiltl pod)ilJik« 

t« ̂ M f t j c 0 ttMI^ la sprii'i—»an f 
Hü III 1í ill A fMlftttft teta fiotnalraftiCBa 

!• Is MHtallff f m l l setetcrlii 
Itt&fSC* 

9* IrcmêU* koala 1J« sa tsstUtv» S» 

oôka 4nsW6ss nsän ifftj ss rtnt 
• p*«&Legu Y»t* m jroavstoiai . . . _ . . „ . . . . . is &*stn as Ijttdrts m m m & m in 

itifcs f&fsm «dato»» 
litin ssrs&sts»» In Ist In« točkot 

naßnÄniii srsüstsr sn M M i U t f If S0I4& ualttübsoosv* 
fsv* tilgst .Asgwt praölags lest 11* tiih» 

sn «»«fölift ntet stfl^wM» • « ü N ä m 
** jisôn asá í'iwdo nn gleibo s&adins in 
rifuisnrtsti jjfsâiagn* ÔS ss 

I* liâi daswasga ud» vstavi» Bns&snvljihM« 
ta okla ranis o nftsyinfflt takssdk in 



tgm-mmtk û m v m r » f ê m t o m ta 

* Î * î 2 ! î è ï * M sa J r œ a n a l -P ^ M p f S i n padte i m r . î . T T * 4 ï l p l f l l tudi 
• pffo» 

« u bo podai poro* 

S S 5 5 S 

«• Pnúlmf M bcàoa« i S ; ^ W0U1-

_ I» M i poft'Ulh M »Mite 

PNitit HMOs« sfltuikÉ» « M 

« » N i m » , Jak»» fiSiag^r* 



PSUiiltf Ha*»* Mrl*!« VlftfHffir» 1arag* 
Hi|tt Vodcplj« ¿anko, Vrhavao itaiis» 
M * ®a»j«a* M i «tli«, ar. 
Httflftr ¿sta, iog« i*pajn» * m a k ~eaja, 
m m t r m f vipotnik AlHtt BHVSM , 
M i i Albina, ¡¿ebnar Bodolf» leg« 
Svatina 2«m»9 Sor Jo?*, M Batista FtaM, 
fcrlbar Jo2a, £ra*a* stana* ¿rletan Ivan, 
M l Iva», Svila« fmiOi *rtnik 
Bsha&cio Acton. *sr5tn Tam» Zapst ¿vgaat, 
fefeunc vtljs» In te*. ¿siačia. 

i« ¿lakoaljl agstcvl t9v«pndMd&lk 
is rafaratov In ttttoSjt kot 
in fispotUti po katerih naj aa '? . 

M * 3 a deie v lsgradaji UNlattt 
|rrn>ota in dviga kasaralna jftgffft v aaata 
In a katar!* aal ia posebej razpravlja ja 
Svati Ustnega ljudakaga edbara« 

efro jt* predi©g ing* tspia» «rjan», ia 
aa standarda« praga «sreda v fcotofta t r * 
baaa» v eotalea oa avtobnee. Svata aa 

•astrajo • 
| Mabue tar kjs treiejbaa« | 

satal lladakl askar tudi nn^lasno 
tavali komisija aa ftaglaft odloka a p*a-
daji UOia» fconislj« sestavljajo» C1 
Ueta Frana, Vrhuno Viljas, išiilslk 

tal 



«P* 

ïfV* D* m M « I M g>r«41a£»9 M ||V»U f fcocaiajy« tofti laiiWtt, dire*-
ttv 9j>uivt jal»» 

M l ^ odlûks « «wftl acHdii l«l» 
É m i M l tov« D i r e a i t l i i m « 
MlÉTTTtttl fTftilfl1V ULÛ* 

0 ft*e&*pi raapwljajc» ¿afta» 
MmMwk mem&m* ve&epijm «farJt»* S u M a l a 
M « » Car «tito <4V«t äta», 
iiinna Jaša ta 

m iwHiil m p n ^ ai-Uo* ü M UiiéífM eûfecr« âc m Mlati eôlak • nKftl 
«I» m $1l.i<Mjl ««ji* 

rroélaçs rtruUliito HJfHW't aâfraraHl 
I f t l t t l l t l ^ôravko lo 2 a p • t ÄS** 
iMtli §t*ÈËÊÊmÊS* ivMft aft 14« «Iravatve. 
^ _ 0 predlogih ra»p«a»&jajf f D**mstiM 
•ara» ¿ki¿?at /iVfpiat i& Baî nr lvaa* 

is&aiai, Ijuasfcâ «dto mâlftç» s***a «a 
prenvto la luit««» te £*•$* sa Xjoâafea aár»*» •tvo 1ÈÂ8MÉIÂ Qáfibft&lñ «Hnwtafrefc 



wbroalo£lt«v » M poda Ijoftsft1 

© pevaSlla m s m l ^ a j t i 
ir« t**nft»tla Carite» koristiš «tara* 09« 
Bill ̂ eái«> tftg» tapia» a*jan» ^ M A 
ÍIIT^ST Bacina Xvan 1Ä ^rtvia Vlaâlafcr* 

Stfens *asspr«v* pra&iaraj* ljudski od-
Irnmikl aefeatsr» popravka edl*ka9 sata da aa c*Uok « veaml 

v ©čcbritav sa prihodnji 
&bO*~S«gl&ai» ©pr ¿ato! 

i-juûski «aber&l* V i t l i h Frft&J* 
pradltä IR teUtt praolog» anaia4ajifc 
« 4 M b o ustanovitvi oslroc* 
faspartnrsfrHi poajatlj« 
l» • ustanovitvi Oart» itarlatp M a t « 

i* i/jobljanai 
Ê* o prelnonovanja podjatja a l « m I» 

alAd$U5am» Valsa# v trn 
«laftai5**H» Tivoli % 
Frsdlaga «dl*8* Statoi ljudski odbor 



Mmi&k* oùboial* V t i r i l Irasia 
|fa6ita ta fiferaslaSl praüiag« nasladnjili 
aâloSfe a uata&ovttvl omtreem a&rmrm&ïmh 
®»t&ov a aaaaatajaia tU&ïMtrmJm* 
U a ostaaavitvl pradradunofc» 

a&aaaav a*tap#*aaataa âala <M&aa% 
8« a Ml^Sfilfl preâvaôunafet m t m 

•lia© vëeao&w Savljaraka Salatgufelj«úa% 
% a ustanovitvi aasäsaftastit ust&oava 

•Ba» v»¿s»a*a saïa a» mû&aaa atreví« 
¿»jabljana, ïanaBavafea « / • % 

4» a ust«n«fttvi preûraôurjska ustanova 
«i5«aaav aajanalea Sala avtaoabanaka 

«traka, mtvló' « 
5« a usta&avitvl prairaôunokm uatasava 

* 1st©*»«* avaèo^a afeoaaesafca M a » 

i* a oataaavttvt pga&y&oaa*« n&taaav* 
ara&aja vatarlnarafta M a * 

t* a oataaavitvl pr«4*sduiMi*a ttataaw 
"Pea gaa4;".rafea araöaja 5ola,Ljubljana-* 

¿'»sûinga aâlaS» aatat IJudau. «Oba«-
aar Umm 

•» l ^ w g frmmm mmM*m$m 

«übamüs v a t a & a ranja 



tulil« I» obraelosi predlog« « â M a 
Mliôiiifi ta «ifffailn pravil a i M i ^ t k 
laflrufntîi oy or4g»oij * 

potruit«v «fiâtsfelfa pravil ^tt^«)» 
satire* ti o.j* Lja&Xjaaa • 
s ©ekatarlí^l popravki, 

2« potrat«« «Adrufcuifc pravil 
as&ruga « 0*4« îravlj« a nekaterih 
pravdi, 

5« potril tav pravil «stre sndraSa« 
sveat s e«4« v ijabljanl s aeksttrkt 
»< Ét i Ml J», > «'f I" « po;rsvKa , 

4« aovenitav prvënjm aa p«trûit«v pravil 
Obrtno - ttsltt&ttoatna »©drag« »«»ar jar-
ki avo v f Rabljeni» t it 
<s procUegi» «dloib r««pr»vlajoi 

«r, ¿a*ma%ia «rjaa, Vrhov«« Stasi* Ing« 
trpina ar jan» dr» SaU Išodla* -riataa 
Ivao, im* Svetla« He», rivio Vladimir» 
m i l Jaka, D«rc*«tla mm la VatrtJ« 
llHBiJ«> 

podlog« odleöb « potrditvi la aavxsltvl 
pravil aaáraSaia argaulâealj ̂ aatai Ijudakl 
adbor «oglasa« »prejMU 

lar. Vatffife Fraaja pradita M 
asadlos ürajafca roatavraalja« da H dal 
§a«tBi IjuOafci «dber garanoijsko lajava 
aa «Vratni kredit «fftWjJtfia aaaasdwaoij«» 

a» «triol« la «preja« praôiag tov« Krivi« 
Vladimir ja» i a «a «a arajaka raatavraoij« 
fad riaiino tirava« 



m & m u t m m m m 

peyS**!?*«^ 1 8 
t* t(niitntjl> 

«»i jfagmJU&BÊ ** ài*»kto*;a «i íIlx*¿to*j* 
âûft peljati« "Sa*awai 

• p ü * m $ * | a Sittsimm 
Pa*ga81 m m U m iel j t 

tai áixQktow mÊBamm&titmm <¿**ám 

M. , iiadtkl «at«» prelaga wglaaua 

CT ^ aw&Tmy 

pre¿ita im «Hitkil 
* a t » r n « l ¿raso» aaöalatk 1 ajatitwi 
Ml pwsvetc la kaltîap» 

«+»ttti ljudski ôdtor 
tliftfli» M 37 MVtt B » W « M « v ir 

V ftTi#«)Qft «ti 
s##t«i l¿uá«iüL »lim 

Al» 

día 
w m^f&arn «safeja» «apalea» p*t 

« • M i tU« M u » día 



Sfcupmj cOrsoanitar v breas proroftm** 
goo&rv* bo snalolo din 1,916.loo din» 

r müfnt n n 
ianik dogovero precito tcv. a o 3c • * 

oslalbanl» ajnlStv» sa adr?vetvo la 
ine rolttifeo* 

M . € ppeéoata ra«pravl¿aJo* Bokor 
i»$mr tlga» mi4 eúis, snoraik Franc, 
Sprt Thujgr Vrhunc Viljo» I» Oorjoao 

sstni Ijudski odbor soglasno asrcjc* 
» da Svofc «a IJuóako adr avstwi a 
bo pelitiko ns¿do p*iro*on pooote* aa 
al *iino» 6o so o % m ttsogofci smemémva 

)lü« M d Bofodca «» giufao «ladino la 
rliatío o i4obX¿na&* 
lag. tapiño I ar jan proditr» in obraoloSi 
5bo o fáílmtlin o korist aatnago 

odbovo in so potrobo gimooijo • 
tUm* 

¿ootai XJudski odbor nradi.se odlodbo 
• faslaotitvi aoglsoao odobri* 

alado áooartnoga breapiadasen uAitko 
Lino • korist ¿irkovil ¿ovio ta 
Ivoto, hjafeliano, Koooaova 5» spro» 

Ém ootal IJodoid odbor aklop, do «o éoto 
ijoajo o brespladnan áemrxt&m aSltka pronaos 
Mas no oiji krog daruüno» aikakar pa ne ao 
Ü A ü o in gotoaoo. 

•iBW-. 



te** irngm fepifin M9$m pared it« 
© te v. Kâ aalkar Xejsa I» Ljobljaaa 

snásíiilavo n&preelânia sa w œ m à m t m g m 
* J^sfelj«» a n m i ß t 
0 precfesetu respravl ja je t 2ar*«stfta -are, 
fepina -arjsa, Pi .catist« Trmm9 dr* tia sarjan in £rob«š ¿raae* 
pestili Xla&Uti odbor eoglasaa odobri 
« tov* Žaaatakria insets 1» «e strt« 

s a&aenjave» 

Cfe aa&ljoSlcu se¿e je $r#âlagal ljudski 
te*. Lrivia Vladimir» da bi estai 
^ M r resM»! aa u*«4it«* p&alapja 

rata» M je âragae«a kult ami efra&anife* 
*ev. Dr* terci Stia arjan j« o:©»t>ril 
«r.viln©®ti» ki jih délai« nekatera 
tja» aa cgprsvUs» »porabljanj« atedatar 

ilsaôije In predlagalt àa fei a tab siva» 
mpf(iVl¿ftU sa eni prihodnjih «tj 
tov* L-arsmatia t » j« psjaanila» fts aa 

• tat: razpravljali m aeji voapad^rske^a svata 
Wr da m bo v mjktmj&m Som ta uredila* 

eemu 
tt.45 

S t«» je bil dnevni red laärpaa In pred» 
k 2&Q aaklj4idl a«jO U*8.X£53 ob 
9 ari« 

litja t smplanikai predsednik uu>t 
1 Irana i«r* Dr.iieU ;.,odlo l«r« 

Overlteijs sapiaaikai 
Profeai Frane l.r» 
«¿avar Albina Ur* 



Mestni ljudski odbor 
glavnega mesta V Ljubljani, 16.XI,1953. 

L j u b l j a n a 

Predmet: Sklepi XII.skupne seje 
MLO dne lo.VIII.1953 

1. Odobri ss pr edlog ing.Tepine, da 
se na standardnih progah uvede troley= 
bus, na ostalih pa autobus. Svet za. 
komunalo pa naj skupaj z Slek ri*no 

• cestno železnico izdela toSno oprede= 
litev po tej definiciji. 

2. Imenuje se komisija z„ pregled odlok? 
o prodaji hišic, last splošnega ljud-
skega premoženja, v katero se izvolijo: 
Di Batista. Franc, Vrhunc Viljem, 
Borštnik Fronc, Drakslar Marjana, Bobnai 
Stane, KumSe Franc in Eiklavc Angela. 
Sefic L., direktor tJpr-ve nepremiSnin. 

3. Sprejme se sklep, da se predlogi v 
poročilu tov.Zupeta o kumunalni gigi= 
jeni smatrajo kot smernice za na= 
dalnje delo. 

4-4 Odobri s a predlog Svet za zdravstvo in 
socialno politiko ter Sveta za kulturo 
in prosveto MLO glede virmaniranja odo: 
brenih proračunskih sredstev. : 

5. Sprejet je odlok o načinu sklepanja 
kreditnih pogodb gledr investicij go= 
spodarskeg^ pomena s predlogom, da se 
z popravki predloži v odobritev na pri= 
hodni seji. 

S, Sprejme se sklep o ustanovitvi drž, 
obrtnega obrata KamnoseStvo in kiparstvo 
"Naravni kwmen".' 

7« Sprejme se odo3b?? o preimenovanju 
podjetja "Kavarna in slašSiSarna Volga" 
v "Kavarno in slaščičarno Tivoli". 

8. Sprejme se odločba o ustanovitvi pred= 
računske ustanove "Dom uSencsv auto= 
prometne šole" Ježica. 



9. Sprejme se odločba o ustanovitvi 
predrač,ustanove s samost.finansi= 
ranjem "Dom vajenske šole za grad= 
bene stroke", Ljubljana, Tomačevska 
13. a. 

10. Sprejme se odločb-? o ustanovitvi 
predrač.ustanove.s samostojnim fin. 
Dom učencev čevljarske šole, Lj, 

11. Sprejme se odločba o ustanovitvi 
predrač,ustanove s samostkj .finans. 
Dom učencev vajeniške šole >̂utome=-
hanske stroke, Šentvid. 

» 

12. Sprejme se odločba o ustanovitvi 
predrač.ustanov® s samostoj.finans. 
"Internat srednje ekonomske šole"? 
Ljubljana. 

13. Sprejme se odločba o ustanovitvi 
predrač.ustanove s samostoj.finans, 
"Dom srednje veterinarske šole" v 
Ljubljani. 

14. Sprejme se odoločba o ustanovitvi 
predrač.ustanove s samostoj.finans. 
"Dom gozdarske srednje šele^, Lj. 

15. Sprejme se odločba o potrditvi 
zadružnih pravil kmetijske zadruge 
z o,j., Ježica. 

16. Sprejme se odločba o potrdtvi za= 
družnih pravil kmc+ijske zadruge 
z o.j, Dravije 

17. Sprejme se odločba o potrditvi 
pravil Mestne zadružne zveze z o.j. 
v Ljubljani. 

18. Sprejme se odločba o zavrnitvi 
prošnje za potrditev pravil obrtno: 
uslužnostne zadruge mesarjev+Klavce1 
v Ljubljani. 

19. Sprejme se sklep, da se postavi 
"Grajska restavracija* pod prisilno 
upravo. Ci garanciji za kredit pa 
se bo razpravljalo na prihodnji sej' 



20. Sprejme se predlog Komisije za 
volitve in imenovanja : 
a) imenuje se Sever Franc za dl~ 

rektorja Mestnega pečarstva 
b) imenuje se Klun Jo Se za direk= 

t-orja podjetja "Autotaksi" 
c) imenuje se Pertot Milan za 

upravnica podjetja "Naravni 
le amen" in 

d) imenuje se Jurca Franc za di= 
rektorja stanov?njskega urada. 

e) razreši se na lastno željo 
Jenko Ivan dolžnosti direktorja 
stanovanjskega urada. 

21. Sprejme se odločba o razlastitvi 
nepremičnin v korist države, z i 
potrte MIC, last C! i rman Marije in 
Robid* Antona (za gradnjo novega 
gimnazijskega poslopja v Šentvidu) 

v 
22. Odobri se sklep o dosmrtnembrezpla 

nem užitku nepremičnin v korist 
PirkoviČ Pavle in PirkoviČ Ivet* 
z omejitvijo s?mo na o5ji krog 
družine. 

23. Sprejme se sklep o zamenjavi ne= 
premičnin za eno nadstropno : eno= 
družinsko hišo v Ljubljani tov. 
Kamnikar Alojzu iz Ljubljane, 
Šmartinska c. 

24. Odobrijo se predlogi za zvišanje 
finančnih sredstev v svrho name= 
stitve novih uslužbai cev v skupni 

» obremenitvi proračunske rezerve • 
za din 1,916.loo.+ 

25. Svetu za ljudsko zdravstvo in so= 
cialno politiko se postavi n a l o g n , 
d^ poišče primarne prostore Zavodu 
z a glo£t mladine *• lokacija. 

25. Sprejme se odločba o spremembi 
odločbe- o razglasitvi reševalne 
postaje v Ljubljani za"gospod »rske 
enoto z samostojnim finansirsnjem. 

27. Sprmgme se odločba o prenehanju 
Titovega otroškega doma v Stanežiča! 



28, Sprejme se odločba o prenehanju 
Doma starih in onemoglih v Dorn&vi 

Smrt fašizmu : svobodo narodu! 

T a j n i k ' JELC: 
(Šivio Silvo) 



Z A P I S N I K 

tjj. skupne seje Mestnega zbora in zbora proizvajalcev Mestnega 
ljudskega odobra glavnega mesta^^ublj^na, ki se je vršila «d 
ponedeljfc4 lo.avgusta 1953 fctč^uri dj/torfc4 11.avgusta 1953 £>ct<f, 
do 21,45 ure. 

Seji predseduje predsednik Mestnega ljudskega odbora 
pr. Heli M o d .i c. 

Zapisnik seje vodi P e t e r n e l Franc, načelnik 
ajništva za prosveto in kulturo pri MLO. 

Za overitelja zapisnika sta na predlog predsedujočega 
voljena ljudska odbornika tov. D r o b e ž Franc in tov. 
e č a v e r Albina. 

Predsedujoči ugotovi, da je od 117 članov obeh zborov 
ivzočih. 64, s čimer je podana sklepčnost. Upravičeno odsibtni 
o: Arko Nika, Bebler dr.Damjana, Bole Dušan, Borštnik Franc, 
lanjšek Ada, Kopitar Jože, Kovačič Leo, Krajger Olga, Krese % 
eopold, Kumar Andrej, Mazovec Lado, Nebec Franc, Ocepek Lojze, 
ernuš Anka, Plevnik Jože, Sitar Franc, Temičevič-Žagar Fani, 
odopivec Vlado, Vršnik Lojze, Zdešar Henrik, Hafner Valentin, 
"uh Franc, Kristan Franc, Meljo Stane, Merčun Franc, Mojškerc 
akob, Rakar Franc, Štrukelj Jože, Valenčič Bruno, Vipotnik 
bin, Žigon Fanči. Ostali pa izostanka niso opravičili, 
f: • Zapisnik XI. skupne seje z dne 31. julija 1953 prečita 
ovo Peternel Franc, načelnik Tajništva za prosveto in kulturo 
ri MLO, 

K zapisniku zadnje skupne seje ni bilo nobenih, pripomb 
in je bil soglasno odobren. 

Predsedujoči predlaga naslenji 
d n e v n i r e d 

1./ Poročilo o dejavnosti Sveta za komunalne in gradbene 
zadeve MLO. 

2./ Poročilo o komunalni higijeni na območju mesta Ljubljane. 
3./ Statut Mestne hranilnice ljubljanske. 
4o/ Sklepanje o predlogu Sveta za prosveto in kulturo MLO 

glede virmana odobrenih proračunskih sredstev. 
5./ Sklepanje o skladu za finansiranje investicij. 
6»/ Sklepanje o ustanovitvi in spremembah, v državnih 

gospodarskih podjetjih. 



7./ Sklepanje o ustanovitvi in spremembah, v ustanovah s 
samostojnim finansiranjem. 

8„/ Potrditev in zavrnitev pravil nekaterih zadrug« 
9«/ Poročilo komisije za izvolitve in imenovanja«, 

T e p i n a ing. Marjan : 
Predlagam dopolnilo k dnevnemu redu in sicer: 
da se naj glasi točka 4 dnevnega reda: Sklepanje o 

predloga Sveta za prosveto in kulturo in Sveta za ljudsko 
zdravstvo in soc.politiko pri MLO glede virmana odobrenih 
proračunskih sredstev. 

Dalje predlagam kot lo točko: Odobritev finančnih 
sredstev za namestitev 37 novih uslužbencev. 

Kot 11 točko pa: Sklepanje o ureditvi zemljišča med 
Zavodom za gluho mladino in polikliniko. 

Predsedujoči predlaga,da se namesto točke 3 dnevnega reda 
vstavi: Razpravljanje in sklepanje o mestnih taksah. 

Vsi dodatni predlogi o dopolnitvi in spremembi dnevnega 
reda, so bili soglasno sprejeti. 

Predsedujoči dr.Heli M o d i c : 
Prehajamo k prvi točki dnevnega reda : 
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1 9 PORO i H O O DEJAVNOSTI SVETA ZA KOMUNALNE IN GRADBE-

jfS ZADEVE ME5TTOA LJUJJSKEgA ODBORA. 
v ! •• • 1 -

Probleme osnovnih komunalnih naprav obrazloži ing. 
T e p i n a Marjan» 

Komunalne naprave v mestu Ljubljani (ceste, kanali -
zacije, vodovod, lokalni osebni promet itd.) se že v predaprilsk 
Jugoslaviji niso razvijale skladno z ostalim ¿azVojem mesta. 
V toku okupacije se je ustavilo tudi vse vzdrževanje na teh 
napravah, kar je imelo za posledice, da je nova Jugoslavija • 
prevzela vse komunalne naprave v dotrajanem stanju. Hiter 
razvoj gospodarskega življenja v novi Jugoslaviji je daleč 
prehitel razvijanje komunalnih naprav, ker se jim z ozirom na 
potrebe ključne graditve ni moglo posvečati tiste pozornosti, 
katera jim pripada z ozirom na to, da brez izgrajenih in 
dobro vzdrževanih komunalnih naprav ni mogoče udobno 
življenje v mestu, po drugi strani pa povzroča tako stanje 

komunalnih naprav tudi občutno gospodarsko škodo, ki ni takoj 
vidne.(n. pr. slabe ceste povzročajo škodo na vozilih in poveča-l 
no porabo &um, goriva in maziva, slaba oskrba mesta z vodo in 
kanalizacija povzročata obolenje zaposlenih v gospodarstvu 
ter s tem izpad določenega dela narodnega dohodka ter večje 
stroške za zdravljenje obolelih, sl*b lokalni promet povzroča 
nepotretfejoizgubo časa, ki bi &a lahko prebivalstvo produktivno 
porabilo itd,)* 

Med najbolj vidne in pereče probleme spada vsekakor 
cestno omrežje v Ljubljani. Po stanju koncem leta 1952. ima 
Ljubljana ca 65o km cest raznih kategorij z ca 2,36©.ooo m2 
površina Od vse te dolžine je na en ali drug način utrjenih 
le okgog 23 * od vseh površin, 77 J* je še makadamskih, ki 
povzročajo letno velike vzdrževalne stroške, katerih pa Mestni 
ljudski odbor ne more kriti z svojimi srddstvi, vsled česar 
makadamske ceste vedno bolj propadajo in povzročajo utemeljene 

S ? p r a 7 s r e a i n l E3ubliane 

™.. C e s t (Petkovšfcov nasip, Poljanski nasip. 
Predel Pod gradom, Hirje itd.), poleg pa so ¡Se neutrjene 
»ekatere zelo obremenjene oeste {kot žmartinska, litijska, Vod-
i v a , Vodovodna itd.,, poleg v e U k e g a j t m l > o s t J h ^ 



Tako mešano omrežje predstavlja tudi težek 
higijenski nedostatek, ker se v suhih mesecih tvori prah, 
v deževnih pa blato» Oboje pa kvsri v veliki meri zunanji 
izgled mesta, ker se dvigajo za hitrimi vozili celi oblaki 
prahu, v deževju pa zanašajo vozila na utrjene ceste blato 
in s tem onesnažujejo vse mesto» 

J»a tudi utrjene ceste v središču mesta se pod uplivom 
vedno težjega problema hitreje obrabljajo in bodo v kratkem 
Času potrebne popolne obnovitve (Prešernova c, Miklošičeva c, 
Poljanska e »itd»)» 

Posebno vprašanje na naših cestah povzroča t svojim 
rušilnim učinkom električna cestna železnica» Vsled slabega 
spodnjega ustroja tirnih naprav in dotrajanih vozil,, je njih^ 
učinek na vozišče prav katastrofalen ter je skoraj nemogoče 
zavarovati varne promet^po cestah, kjer vozi tramvaj« 

Zelo slab vtis napravi na vsakega domačega ali 
inozemskega tujca, ki se pripelje po naših glavnih cestah 
(iitovl, Tržaški in Dolenjski ) v Ljubljano, da svoj čas 
livršena rekonstrukcija ni zaključena v celotnem obsegu« 
Tako so neurejeni hodniki ob Bolenjski c» in delno ob 
Titovi c» Med robniki In voziščem je ostal še ene del neutrjen, 
(makadamski) kar povzroča prah in blato na cesti (to velja za 
Tržaško, Dolenjsko in delno ̂ itovoii«)« 

Nič manj pereče ni vprašanje železnih mostov čez 
Savo v Tacnu, na Ježlci pri Šentjakobu» Ti mostovi so bili 
grajeni pred približno 5o leti za takratne vrste vo^il in 
obtežbo» V toku vojne so bili ti mostovi poškodovani in 
zasilno popravljeni» Vzdrževanju ni posvečal nihče nobene 
posebno pažnje, prepleskani niso bili že celo vrsto let 
ter so pod vplivom vlage močno zarjaveli« 

Vsled širine modernih vozil je možen čez vse zgoraj ' 
navedene mostove le enosmeren promet, kar povzroča zelo težko 
prometno oviro. 

Ba bi v bližnji bodočnosti vsaj do neke mere izobljšal: 
cestno mrežo, Je Uprava cest MIG izdelala Program/Po katerem_ae 
naj bi]utrdilo 294.91o m2 cestnih površin v skupni dolžini 
okrga 44 km. V tem bi se povečala površina utrjenih cestišč 



r 
na 35» 5 tt kar bi že v precejšnji meri povzročilo sprememb 
zunanjega lica ljubljene in udobnosti* prometa. 

Stroški za ta dela so predvideni na okrog 785 miljonov 
dinarjev. V tem znesku pa niso zapopadene rekonstrukcije mostov 
in ogtala tekoča vzdrževalna dela na prepstalih makadamskih 
cestah* 

Za izvršitev predlaganih del pa bi bilo Upravo cdst 
opremiti Še z dodatno mehanizacijo in urediti izdelavo 
vsega potrebnega gramoznega agregata v lastnih kamndomih, 
da bi se mogle dela izvršiti hi trobil v potrebni kanelitfcil» 

Kot posebna naloga se postaljva naši Upravi cest 
tudi vzdrževanje prometa pozimi, posebno v času, ko zapade 
sneg^» Oranje snega se vrši £ primitivnimi sredstvi* plugi 
nakonjsko vprego in imprdVizirani^plugi, katere vlečejo že 
zastareli tovorni pvtomobili» Zanesljivost teh tovornih 
motornih avtomobilov je maflhna in obstoja nevarnost 
bi pri vetjem *lialetu snega odpovedali« Vse nadaljno delo 
pri odstranjevanju snega je v glavnem ročno ter je vsled tega 
počasno in drago* Za hitro in uspešno odstaanjevanje snega bi bi 
lojpotgeb^^premiti Upravo cest z motornimi plugi in mehanični« 
ftiklftltlBg/ snega» 

Druga važna komunalna naprava,vsled katere zaostalosti 
je Ljubljana v preteklih letih zelo močno trpela, je mestni 
vodovod». Zgrajen je bil pred več kot 6o leti za okrog 3eooo 
prebivalcev» Do danes se je prebivalstvo Ljubljane skoro 
4 krat povečalo, ravno tako pa se je povečal tudi po-merij 
mesta. Nekdanje občinske uprave v Avstriji in predaprilski 

fH&jubljeai f- Jugoslaviji niso polagale nobene posebne pažnje 
njegovemu nadaljnemu razvoju» Število vodnih virov ni bile 
povečavano» Vodovodno omrežje se je širilo anarhično s profili 
majih dlmenzijy(8e In 6© mm), tako, da znaša dosedaj ca 
2o + od cdlotne dolžftte tei^redstavlja veliko oviro redni 
oskrbi z vodo» Rezervoar je samo eden, ki ima kapacitete 
le 52oo m3t kar predstavlja le ca 15 * maksimalne dnevne 
potrošnje vode* Po osvoboditvi se je položil III naĵ Jalni 
cevovod-, zgrajeni so bili novi vodnjaki v Kleč ah ln Hrastju. 
Zastarele in neekonomske parne črpalne naprave v Klečah so 
bile izločene iz obrata ter je sedaj ves obrat elektrificiran. 
Od vseh hiš na ozemlju MLO Ljubljana je na vodovo''priključenih 



ca 67,5 fi, neoakrbovanih z vodo iz mestnega vodovoda Je ca 
2oooo prebivalcev« Od 5 novih vodnjakov je opremljen z 
definitivno črpalko le eden» druga nova črpalka bo montirana 
Še v teku leta« Nujno pa bi bilo nabaviti Se dve črpalki« 
Nabavna cena znaša za eno črpalko 3,59o«ooo Ur» z upoštevanjem 
kurza na obračunskem mestu (lira 1 « 3,53 dinarja)tfaktorja 
in 2o £ dodatka radi suše, bi znašala cena v dinarjih 
19t454#92o ali za dve črpalki 38«9o9»84o« Tako visoki stroški 
oaamogočajo nabavo nujno potrebnih črpalk» 

Za popolno rekonstrukcijo vodovoda in povečanje njegove 
kapacitete, ki naj bi pokrivala potrebe ljubijane na vsem 
ozemlju Ljubljane v bodočih "25 letih, Je bil izdelan 
generalni projekt« Po tem projektu je predviden centralni 
mestni vodovod, ki bi v zvezi prečrpovalnimi napravami in 
posebnimi področnimi vodovodi zadostil bodočim potrebam oskrbe 
mestnega pomerija z voda« 
$ Radi zelo obsežnih del in izredne važnosti vode 
za življenje in varnost prebivalcev Ljubljane pa £ nujno 
potrebno, da Mestni vodovod nadaljuje ^ hidrološkimi razisko-
valnimi deli, posebno na področji!, kjer naj bi se zgradili 
lokalni vodovodi» 

V neposredni zvezi z oskrbo mesta z vodo in higijenskim 
napravaAi v mestu je Mestna kanalizacija. Danes meri 
kanalsko omrežje okrog 112,5 km, na nje je priključenih 
le 27 j> vseh hiš v Ljubljani. Vse ostale hiše pa imajo 
greznice ali se izlivajo fekalije v očppte vodotoke* 
Tudi 

sama mestna kanalizacija izliva vso odpadno vodo v 
Ljubljanico pri cukrarai, delno pa že preje v Gradaščieo« 
To predatavlja velik higijenski nedostatek in kvari izgled mest 
Kjer pa ponikujejo fekalne vode v tla, predstavljajo nevarnost 
za okužitev podtalne vode, iz katere črpa Mestni vodovod 
vod^za oskrbo prebivalstva 4. pitno vodo« 

Slednji problem je posebno pereč v severozapddnem delu 
mestafod koder priteka podtalnica do črpalnih napzav/v Klečah. 
Da bi preprečil* vsaj največjo nevarnost, ki preti podtalnici 
z območja ŠentWfi, je MLO začel graditi v letu 195o« kanalsko 
omrežje v občini Šentvid^ čistilno napravo, kjer bodo odtekale 



odpadne vode v Savo» Prva faza kanalskega omrežjačistilno 
napravo in iztokom v Savo bo letor dograjena. 

Generalni načrt za izgraditev mestne kanalizacije še 
ni izdelan ter je nujno, da se pristopi čimprej k njegovi 
izdelavi, posebno, ker so dane sedaj že potrebne osnove po 
predlogu regulacijskega načrta. Celi predeli mesta so še brez 
kanalizacije - Kodeljevo, Galjevica, Stožice, del Bežigrada, 
del Spodnje Šiške, zg. Šiške, Bravlje, del Vodmata, del Mirja, 
del Viča in Rožne doline, da nefeovorimo o zunanjih predelihs 
Ježica, Polje, Zalog itd», kjer sploh ni nobene kanalizacije» 
Nekateri deli kanalske mreže so že stari nad 60 let in še več 
ter se jih mora obnoviti. ljubljanska kanalizacija je grajena 
z betonskimi kanalskimi cevmi, ki so manj odporne^ kakor kame<* 
ninaste. K uporabi teh cevi so pristdpili še pod Upravami 
bivše mestne občine ljubljanske, ker so bile cenejše kot 
kamenlnaste* čeprav je njihova življenska «(oba krajša in obsto 
velika možnost pronicanja odpadnih vod, ker so betonske cevi 
zelo porozne. Za vsaj delno Izgraditev kančke mreže v zgoraj 
navedenih krajih v večjem preddu mesta^ bi znašali stroški okroj 
488 miljonov dinarjev. Za zgraditev potrebnih zbiralnikov pb 
Ljubljanici, velikega zbiralnika^ za severoza&Bdmk del mesta, 
ki se je začel graditi leta 1948«j in čistilne naprave na fužina] 
bi potrebovali po aprokdimativnem računu ca 5oo miljonov 
dinarjev. 

V neloSjivi zvezi jr stanjem Mestne kanalizacije je delo 
mestnega zavoda «Snaga", ki mora poleg drugega skrbeti 
tudi za redni izprežnjevanje greznic na teritoriju Ljubljane, 
To delo opravljamo še danes i pnevmatičnimi vozom na ročno 
črpalko in konjsko vprego.Kapaciteta je tako majhna, da ni možftc 
zadostiti vsem potrebam pri izpraznjevanju greznic. V Nemčiji 
je že naročen primeren voz za izpraznjevanje greznic in 
škropjjenje. Njegova dobava pa jefcezana še na plačilo ca 
36oo dolarjev USA, kar predstavlja po sedanjem kurzu tega $ 
ca 12 miljonov dinarjev» 

Enako slab položaj je pri pobiranju smeti in odvozu 
smeti v mestu Ljubljani» Zbiranje smeti se vrši že v stanovanjih 
v najrazličnejših posodah ih zabojih. Odvoz je organiziran v 
hočnem času z dvema starima motornima voziloma in pretresanjem 



iz zabojev in posod v odprte kasone. Ta način je nehigijeničen, 
povzroča prah in predstavlja možnost prehrane podganam, 
psom in mačkam. TJVedba higijeničnega načina zbiranja*-
odvoz^r i n uporaba smeti, kakor jo predlaga mestni zavod 
•Snaga", zahteva najmanj 4 mi#3/jogê dlnarjev stroškov, katerih 
pa Zavod nima na razpolago. BBto/tako vse delo na snaženju 
mesta še v glavnem bazira na ročnemu deLu. Imamo le dve 
škropilna avtomobila, ki jih moramo uporabiti tudi za 
izpiranje cest» Pred vojno je imela takratna mestna občina 
7 škropilnih avtomobilov. 

Pred posebno težko nalogo stoji Mestni ljudski odbor 

v pogledu lokalnega prometa potnikov z električno cestno 
železnico. Danes razpolaga Električna cestna železnica 
s 44 motornimi vozili in 15 priko^cami» Od 44 motornih voz 
je 7 starih iz Avstrije iz leta 13 je bilo kupljenih 
starih v Opatiji, zgrajeni so bili leta 19oo, v Brodu je bilo 
zgrajenih leta 1932/ 15 voz, v domačih delavnicah v letu 194o 
pa 9 vozS 

Notranja uprava zahteva iz razloga varnosti prometa 
kasačijo 2o starih voz. S tem bi bila možnost prometa zmanjšan? 
skoraj na polovico, kar predstavlja veliko gospodarsko škodo 
vsled izgubljenega časa prebivalstva, da ne vzamemo v obzir 
drugih momentov» Usmerjevalna postaja je dotrajala in moramo 
vsak čas pričakovati kak večji defekt, ki bi povzročil zastoj 
vsega potniškega prometa v Ljubljani. Naprava je v obratu' 
neprekinjeno že 2o let ter je tudi že tehnično zastarela. 

Radi nezadosifcega vzdrževanja,posebno brušenja tirnic, 

je ves zgornji ustroj že dotrajan ter fcpliva ^ svojimi dinar» 

mičnimi učinki na spodnji ustroj, ki se nahaja v skrajno/ 

stanju, Vsled tega tudi cestišča izredno trpe ter so resna 

prometna nevarnost» 

Iz teh kratkih navdffb je jasno razvidno, da moramo v 

Ijubljani čimpreje pristopiti k uvedbi popolnoma novega sistema 

sa*ams*a»v-ir- lokalnega prometa, ki bo zadovoljil tako po 

kapaciteti prevoza, udobnosti, hitrosti in varnosti. 

J 
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Glavni podatki o komunalnih napravah: 
Ceste: 

Vrsta ureditve 1951 ^ 1953 g 
m2 _ m2_ ——» — — — — ~ ——— 

ežki tlaki 324.558 16.o 335.068 14.1 
i tlaki 171.742 8.5 220.952 9.3 
dam l,526.o2o 75.5 1,826.000 76.6 

Povečanje površin makadamskih cest v letu 1952 gre na račun 
novopriključenih delov v območju MLO Ljubljana. Statistični po-
datki površine makadamskih cest niso zanesljivi, ker Uprava cest 
še nima urejenega katastra cest, na katerem je šele sedaj začela 
delati oziroma izpopolnjevati evidenco. 

Iz istega razloga se je tudi poslabšalo razmerje med 
utrjenimi in makadamskimi ceetami v letu 1952. 

V letu 1952 je bilo investiranih v rekonstrukcijo cest 
93 milijonov dinarjev, za leto 1953 pa Imamo na razpolago le 
48 milijonov dinarjev. 

Uprava cest je izdelala program za utrditev 294.910 m2 cest, 
aproksimativni stroški bi znašali ca 785 milijonov dinarjev. S 
tem programom bi bilo razmerje med utrjenimi in makadamskimi cestami 

| 35.7$ = 6 4 k a r bi bistveno vplivalo na ugodnejši transport in 
izgled mesta. 

Posebno pereče je vprašanje mostov čez Savo v Tacnu, na 
Ježici in pri Šentjakobu, ki bi se morali iz prometnih ozirov 
Popolnoma rekonstruirati. 

Kanalizacija: 
* 

vrsta kanalov • 1951 1952 
| — m| $ ml ^ 
Zbiralniki 22.447.- 19.2 23.997 19.6 1 
ttaajši kanali 94.729.- 8o.8 98.452 8o.4 

Nnih priključkov 2.82o.-



Hišnih priključkov je 2848 ali 27$ vseh hiš na ozemlju 
Ljubljane, ki so priključene na mestno kanalizacijo, vse ostale 
imajo greznice ali pa se izlivajo fekalije v odprte jarke, 

V letu 1952 je bilo investiranih v gradnjo novih kanalov 
in za pričetek gradnje čistilne naprave v Šentvidu 67,3 milijonov 
dinarjev, za leto 1953 je predvidenih za gradnjo novih kanalov 
14 milijonov, dinarjev in za gradnjo čistilne naprave v Šentvidu 
18 milijonom dinarjev, skupaj torej 32 milijonov dinarjev. 

Od novih kanalov bo zgrajen le kanal na Šmartinski cesti 
v odseku od Vilharjeve ceste do Pokopališke ulice v dollino 
ca looo m, kar je v zvezi s predvideno rekonstrukcijo Šmartinske 
ceste. 

Generalni projekt za kanalizacijo velike Ljubljane še ni 
izdelan, pač pa obstojajo še načrti izpred vojne in leta 194-8, 
ki bodo služili kot baza za izdelavo generalnega projekta. 

V okviru obstoječe kanalske mreže je izdelan program za 
naslednja leta, ki naj bi odpravil glavne nedostatke v gostejše 
naseljenih delih mesta (Stari Vodmat, Kodeljevo, Rožna dolina in 
Mirje). Za realizacijo tega programa bi bilo potrebno cca 5oo 
lijonov dinarjev. 

Vodovod: 

Pokazatelj 1951 1952 Opomba 

cevovodi ml 215.o71 218.316 
priključki 7.o67 7.159 
kapaciteta vodnjakov 
1/sec. 31o 38o+ Od tega v Klečah 

37o 1/sec., v Hrast ju 6o 1/sec! 
f ' 

V letu 19^2 je bilo investirano v mestni vodovod 43>5 milijo-
nov dinarjev, za leto 1953 pa je v investicijah predvidenih 

milijonov dinarjev, iz lastnih sredstev pa bo mestni vodovod 
investiral svoj presežek dohodkov nad izdatki, ki bo znašal pred-
vidoma 21 milijonov dinarjev, skupaj torej 33 milijonov din. 



Iz investicijskih sredstev (12 milijonov din) bo položil 

i estni vodovod 293o m novih cevivodov v Stoženjski ulici, 

garlinotfi ulici, koloniji Litostroj, Sojerjevi ulici, Črtomirovi 

tJ.ici in na Gmajni, Iz lastnih sredstev pa je že izvršil, oziroma 

je v delu »evovod v Šlajmerjevi ulici, priključek vodnjaka v 
Hrastju, strojnica nad vodnjakom v Hrastju, vrtanje vodnjaka 

gtev.VIII v Klečah, polaganje kablov za vodnjak VI in VII v Klečah, 

cevovod v Mali vasi (Rožna dolina) in gradnja vodnjaka v Šentvidu, 

po izdelanem generalnem načrtu za izgradnjo vodovoda, ki naj bi 

pokrival potrebe vseh prebivalcev na ozemlju Ljubljane v 

prihodnjih 25 letih, je potrebno pri sedanjih cenah l,926,249.ooo.-

narjev, od tega odpade na centralni vodovod l,l66,7o6.ooo.-din, 

aa izgradnjo vodovoda s precrpavanjem, ki bodo vezani na centralni 

rodovod 112,698.ooo.-dinarjev in na ločene lokalne vodovode 

(Polje, Dobrunje, Šentvid-Vižmarje, Šmartno-Tacen, Podsmreka -

Brezovica in Podlipoglav) 646,845.000.- dinarjev. 

Lokalni promet: 

Od 44 motornih voz je 2o že tako dotrajanih, da jih mora 

ECŽ na zahtevo Sekretariata za notranje upravo vzeti iz prometa v 

začetku novembra. 

Spodnji ustroj prog je zrahljan in ovira promet ter kvari 

vestišča. > 

Komisija, ki je imela nalogo proučiti ureditev lokalnega 

prometa v Ljubljani je izdelala posebno študijo, v kateri 

predlaga uvedbo trolejbusa v ožjem delu mesta, obrobni predeli pa 

naj bi bili povezani s trolejbusnimi linijami z avtobusi. 

Iz izvršene študije je razvidno, da bi bilo potrebno za 

popolno uvedbo trolejbusov 535»ooo.ooo.-dinarjev, za popolno 

obnovo tramvaja pa l,27o,ooo.ooo.-dinarjev in za uvedbo avtobusa 

5o2,ooo.ooo.-dinarjev. 

Pri tem pa moramo upoštevati, da bi znašali prevozni stroški 

za kilometer pri tramvaju 63.80 din, pri trolejbusu 57.5o din in 

pri avtobusu 74.94 din. 

Vse je računano po uradnem kurzu deviz za nabavo vozil in 

toez uvoznih faktorjev. Zato je potrebno _ _ s 

\ 
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Na stanovanjskem urada ni bilo prineipielne stanovanjske 
politike, ki bi jo usmerjal MLO, niti s strani stanovanjskega uradž 
torej če lahko tako rečem, je bila ta principielna stanovanjska 
politika odvisna več ali manj od človeka, ki je ta stanovanjski 
urad vodil,-v loo različnih primerih istega problema, loo raaličnil| 
stališč-, nam jasno dokazuje njegovo nemogoče stanje. 

V svojih izvajanjih bi rad analiziral nekatera principielna j 

stališča, do katerih je treba, da Mestni ljudski odbor v celoti 
zavzame svoje stališče, bodisi da osvoji našefl ali pa/po svojem 
preudarku korigira. 

1. Ua stanovanjskem uradu se je( forsiranje''odločb, s 
potencirano naglico, ustvarjalo nemogoče stanje, tako v pri-
tožbenem senatu kot na Vrhovnem sodišču. Naši referenti se niso 
zavedali odgovornosti za končne posledice, v končni instanci; 
torej če v prvi inštanci ne izdaš odločbe, ne bo dozdevnega primera 
obravnavala niti pritožbena komisija M10, niti Vrhovno sodišče, 
niti kateri drug organ, ki je po predpisish naše zakonodaje odgovo= 
ren za zaščito zakonitosti. Tak malomarni odnos do dela, pa tudi 
Izsiljevanje s strani prosilcev, ali pa slaba analiza dejanskega 
položaja nekega primera v prvi inštanci, se je šele tekom časa, (skozi proceduro druge inštance in Vrhovnega sodišča,, razjasnilo, 
kako nemogoče je tako delo. Konkretno: na mesec se izda na 
stanovanjskem uradu 9o odločb, dejansko pa $e na razpolago samo 
3 - ̂  stanovanja v istem času, (to stanje je danes bistveno 
omiljeno, s tem da se zelo radikalno borimo proti temu pojavu). 

Iz te analize jasno sledi, kakšne nemogoče situacije se 
ustvarjajo s takim neodgovornim poslovanjem. Prav isto je tudi 
vprašanje, da terenski stanovanjski sveti niso imeli nekega 
določenega stališča do posameznih primerov. 

2. Vprašanje odločb, s katerimi se prisilno vršijo zamenjave 
med družinami, je eno najbolj delikatnih vprašanj sedanje 
stanovanjske politike, ker so vsi ti primeri že v naprej zvezani 
z deložacijami. Ker je to zelo neljuba zadeva za naše družbeno-
politično življenje, se je treba predvsem boriti za to, da se 
del«žacije "zbijejo" na minimum, torej treba se je v prvi 
instanci izogibati vsem tem primerom takega in sličnega reševanja. 
^ kolikor obstojajo taka nezasedena stanovanja (na periferiji 
®esta nimamo več kaj utesniti, dočim*^ centru mesta še več takih 
Primerov slabo zasedenih stanovanj - marsikje, je razkošje), je 
Potrebno tem stanovalcem postaviti rok, v fraVram se mora njihovo 



stanovanje pravilno zasesti. Niti ni nujno, da jim dirigirajo 
ljudje" s strani stanovanjskega urada le v primeru, če v določenen 
roku stranka ni zadovoljila zahtevam stanovanjskega urada. Tedaj 

stanovanjski urad po svoji administrativni poti, torej z odloči) 
tako strankof&SJSsni , ne pa preseljuje. Absolutno se je treba 
izogibati primerov, da se nakazuje stanovanje s souporabo kuhinje 
tli podobno ( seveda če to ni sporazum), ker različne stranke ne 
morejo živeti skupaj, pri njih ni soglasnosti, pride do prepirov 
in celo kriminalnih dejanj, kar nam dokazuje statistika Okrajnega 
sodišča v Ljubljani. Sodne odpovedi, ki jih je 800 - 9oo, 
stanovanjski urad mora reševati, kajti sama sodna odpoved je v 
večini primerov že rezultat sporov med najemnikom stanovanja in 
lastnikom hiše. Če bi hoteli vseh 800 - 9oo sodnih odpovedi rea-
lizirati, bi jih lahko le nasilno, torej z deložacijo, ki bi 
zopet zelo kvarno vplivalo na ves politični in socialni položaj 
v našem mestu. Prav tako se stanovanjski urad danes postavlja na 
stališče, da tudi ne more reševati tistih primerov sodne odpovedi, 
kjer je nekdo kupil komfortno stanovanje (to predvsem velja za 
obrtnike) in da bi sedaj delali prisilno zamenjavo med stranko, 
ki stanuje v komfortnem stanovanju in lastnikom, ki je to stanovanj^ 
kupil, torej bi moral ta delavec ali uslužbenec, ki stanuje v 
komfortnem stanovanju iti v slabo kletno stanovanje, dočim oni, 
ki ima denar, si lahko privošči tak komfort. Skratka smo mnenja, 
da če ima nekdo denar, naj si raje gradi svojo hišo, pa bo s 
tem imela korist skupnost, ker se bo stanovanjski fond povečal. 
Ni umestno, da se pri tej stanovanjski stiski dopusti prodaja, ker 
praktično od te prodaje skupnost nima nobenih koristi, temveč le 
veliko škodo. Stanovanjski urad tudi ne more reševati primerov 
tistih lastnikov stanovanj oziroma hiš, ki jih namarava MLO 
Ljubljana prodati. 

Iz teh dveh to$k zaključujemo tole: stanovanjski urad in 
terenski stanovanjski sveti naj predvsem forsirajo sporazumne 
zamenjave, katere je treba sicer preverjati (dogodile so se nekatere 
špekulacije); dodeljevanje praznih stanovanj in utesnjevanje pre-
dalo zasedenih stanovanj, ne pa preseljevanje družin zaradi pre-
slabo zasedenih stanovanj. S tako politiko se bomo izognili 
nepotrebnim deložacijam in prepirom, ki jih poraja stanovanjska 
stiska. 



Sistem dela na stanovanjskem uradu bi bilo potrebno tako 
spremeniti, da vsaj delno odpravi pritisk prosilcev, ki dnevno stoji-
jo na stanovanjskem uradu in zaradi česar naši referenti dostikrat £ 
drugega ne delajo, kot sprejemajo stranke, se z njimi razgovarjajo 
¿td. Umestno bi bilo, da bi bilo na stanovanjskem uradu le toliko 
jjudi, ki so nujno potrebno za normalno poslovanje stanovanjskega 
grada v zgoraj navedenem smislu, ne pa več, ker tudi z nevem 
jaišno zasedbo mest na stanovanjskem uradu ne bi prav ničv?Ššili. 

0 tem sem mnenja, da je potrebno, da Mestni ljudski odbor 
epa in osvfcji neko določeno stališče o tej stvari. 



/ f 
Po prečitanih podatkih o stanovanjskem vprašanju 

pripominja tov. Krivic, da je treba priti na dan irJ 
točnimi številkami in potrebami stanovanjske politike. 
Tov. Tepina odgovarja, da bi tega^ne mogel dati, ker je 
problem stanovanjskega vprsfenja/pgodBlvmnt/^U^S^c^je^. 
Na "koncu tegâ fcratka poročala bi mfcral Mestni ljudski 
odborVbširno razpravljati a^navedeni^ stiskah in formalno 
izvajanje tega, kaj^bi se moglo\tu napraviti in da je treba to 
proučiti. 

Nadalje pripominja tov. ing. Tepina^ da bi se izdala 
uredba, ki bi zadevala stranke, ki imajo bolj udobna stanovanj« 
ter jim postavili rok, da si najdejo primerna manjša stanovanj« 
odn. da vzamejo podnajmenika.V nasprotnem primeru saj bi pa 
stanovanjski refe^nti na terenih o tem vodili eviddnco. 
Ker pa mi nimamo zato nobenih sankcij bi bilo potrebno, da 
na take ljudi izvajamo nek pritisk. 

Nadalje preSita tov. ing. Tepina referati KritiSna 
opazovanja in prlpokbe h gradbeni dšjavnosti v Ljubljani» 
(referat priložen). 

Sledi referat o gradbenih delih, ki se izvršujejo v 
okviru Tajn, aa komunalne zadeve (referat priložen). 

Nato so sledili podatki o veSjih nedograjenih objektih 
iz leta 1948 - 49, navedenih po priloženim seznamu« 

Na koncu je prefltal tov. ing. Tepina predlog za do-
datne kredite, kateri bi bili nuj#o potrebni kot primanklaj 
k planu del za leto 1953. ter stroški raznih vzdrževalnih del, 
ki so vsebovani po priloženem seanamu. 



k ična opazovanja in pripombe k gradbeni de .javnosti v L.jubl.iani. 
Ob izvajanju gradbenih investicij socialističnega sektorja 

(državne, zadružfce in družbene gradnje) ter sektorja privatnih 
gradenj so se doselj skoraj redoma ponavljale napake ali ovira, 
Ki so v večji ali manjši meri posegale tako v vprašanje uspeha 
.realizacije investicije samo v kvalitetnem, kvantitetnem, gradbeno-
efconomskem in terminskem pfcglitfilu, kakor tudi vprašanja splošnih 
ljudskih, zlasti komunalnih koristi. 

Vzroke za take napake, ovire in neuspehe največkrat najdemo 
'le deloma v operativnem izvajanju investicije, največkrat in v 
gnatni meri pa že v predhodnih pripravljalnih delih (investicijskih 
preddelih) zanje, pričenši od prve zamisli investicijskega programa 
¡preko gradbenega programa za gradbeni del investicijo ter idejne 
tehnične dokumentacije do končnega izvršilnega (glasnega) projektneg« 
elaborata, odnosno do prevzema del. v' 

Nesporno in ̂ praksi že ponovno dognano je dejstvi, da je 
'»dina dobra in prava osnova za izvedbo kakršnekoli gradbene 
investicije le skrbno, izčrpno ter jasno premišljena in določena 
pripravljalna (investicijska, finančna, programska, lokacijska in 
idejna) dokumentacija ter glavna tehnična dokumentacija (izvršilni 
projekt) • 

Izkušnje pri izvedenih investicijah so pokazale, da so bili 
a mnogih primerih prezrti ali opuščeni važni ukrepi in to zlasti 
pri onih investicijah, pri katerih so investitorji odnosno odobrujoči 
državni organi iz kakršnihkoli razlogov ali izgovorov "omilili, 
pocenili ali poenostavili" tozadevni postopek. To se je dogajalo 
posebno tam, kjer je hotel investitor na vsak način "pospešiti" 
izvedbo investicije. Opaža se na primer, da niti osnovno 
investicijski gradbeni program, niti odobrena tehnična dokumentacija? 
dostikrat nista kompleksno zajela in rešila vprašanja tehnične in 
finančno proračunske izvedbe investicij v onih njenih delih, ki 
so posredno povezane z gla^vnim investicijskim objektom oziroma z 
Njegovo funkcionalnostjo. To velja zlasti glede naprave zunanjih 
Prometnih zvez s komunalnimi zvezami, zunanje kanalizacije in napra-g 
Ve za odpravo odplak in za odvodnjavanje ter za ureditev okolice 
objektov z nasadi itd. 



V mnogih primerih pa investicijski programi niti niso bili 
napravljeni odnosno niso bili odobreni na pristojnih državnih 
0rganih. 

Posledica take nezadostne priprave investicijr je ta, 
¿a ostajajo nedokončani objekti odnosno da dokončani objekti niso 
ravilno in zadostno povezani s komunalnimi, prometnimi, sanitar-
_L in drugimi napravami in napeljavami ali pa v arhitektonsko 

istetskem oziru še niso estetsko ustrezno vključeni v zazidalni 
jcoliš mesta« 

Primer: Institut za elaktrozveze - tovarna in stanovanjska 
kolonija v Pržanju do danes še nima rešenega vprašanja odprave 
pdak iz stanovanjskih objektov odnosno iz tovarniškega kompleksa 

na sanitarno zadovoljiv način. Sedanji primitivni provizotij 
greznice s prostim tokom na odprt teren neposredno ogroža zdravje 
ljudi in živine. Tudi okolica objektov še ni urejena na arhitek-
tonsko in funkcionalno zadovoljiv način. Ob pričetku gradnje in 
tudi pozneje ni bilo rešeno vprašanje tehnične dokumentacije za 
navedena vprašanja, investitor sam pa nima posebnega interesa na tem, 
da bi iz lastne pobude odpravil to nevzdržno stanje. 

Odobrena tehnična dokumentacija odnosno pogodbena 
dokumentacija med investitorjem in izvajalcem je dostikrat 
Napravljena le približno in nejasno odnosno nepopolno ter za 
izvedbo samo nezadostno. To velja tudi glede proračuna stroškov, 
•L je zaradi navedenih pomanjkljivosti v projektu samem zelo 
približen. Med gradnjo se šele pokažejo pomanjkljivosti oziroma se še 
i določneje postavlja, dopolnjuje ali izpreminja prostorninski 
i funkcionalni del gradbenega programa. S tem so navadno vezane 
di izpremembe * arhitektonski in konstruktivni izvedbi, ki jih 

-.ela projektant v stremljenju čim boljše izvedbe investicije, 
ilede česar pa v mnogih primerih ni bilo izkazano predhodno soglasje 
investitorja. Tako stanje povzroča negotovost gradbene operative 
[Pri izvajanju del, izpreminjanje del na zgradbi brez določnejšega 
teSrta, izgovarjanje na podaljšanje izvršilnih terminov in 
višanje cen gradbene storitve. Posledica tega je rapidni porast 
vesticijskih stroškov znatno nad prvotno predvideno vsoto, za 
r pa običajno ni zadostnega kritja. Z izpremembami med gradnjo 

K pa povzroči tudi odlaganje dovršitve investicije v nedogled. To 
N zlasti godi pri onih adapatacijah ali rekonstrukcijah, pri 
^terih programska in tehnična projektna osnova ni bila pravočasno in 
ecizno izdelana. 



Primer: Adaptacija pritličja v hiši Gosposvetska 2. za 
^ene nove kavarne in slaščičarne, glede katerih trdi podjetje, 
¿a jih moglo izvrševati hitreje in smotrneje radi tega, ker 
L ge že med gradnjo izvrševale izpremembe tako po funkcionalnosti 

številu prostorov, kakor tudi po izvedbi gradbenih, instalacij-
h in drugih del. Enak primer bi se utegnil izvršiti tudi pri 
«ravani adaptaciji kavarne Emona, kjer je Slovenija-vino kot 

Lvestitor sililo v izvedbo pripravljalnih del ter v izvedbo na-
jnjih adaptacijskih del, ne da bi si predhodno izposlovalo 
ično dokumentacijo zanje in njeno odobritev po pristojnih orga-
V tem primeru bi investitor izvrševal znatna adaptacijška .dela i 

važnem mestu Ljubljane, ne da bi imel o tem dovolj jasno 
o v gradbeno - tehničnem funkcionalnem in estetskem oziru, še 
j pa v finančnem pogledu. 

Glede na zgoraj navedeno smatramo, da je dolžnost državnih 
dbenih organov pri reviziji tehnične dokumentacije (projektnih 
aboratov) in pri izdaji gradbenih dovoljenj za izvedbo objektov 
njih, da se pridržavajo na obstoječe predpise glede predložitve ps» 
avilno odobrenih gradbenih programov, ki tvorijo izhodišče za 
830jo« ustreznosti konkretne tehnične dokumentacije v smislu 
edbe o gradbenem projektiranju (Ur. lis t FLRJ št» 12/52). Kakršnokoli 
topanje odločujočih državnih organov od predpisane poti v revizij-
m postopku je ne le v nasprotju z zakonom, temveč tudi v 
protju s stvarnimi koristmi investitorjev in s splošnimi ljudskimi 
ristrai, ker tako odstopanje alej ali prej dovede do komplikacij, 
ogrožajo uspešno izvedbo investicije. Navedeno zlasti velja za vse 
sticije socialističnega sektorja gradenj. 

ici.ia gradbenih ob.iektov 
Dosedanja praksa pri odobravanju projektov in pri izdajanju 

dbenih dovoljenj za gradnje je pokazala, da mnoge težave, 
isnitve in nevšečnosti ter nevolja na račun Mestnega ljudskega 

|»Ora izhajajo iz nezadostno^odnosno pomanjkljivo rešenih vprašanj, 
ao v zvezi z odobravanjem ali z določanjem lokacije gradbenih 

b3ektov. Te nedostatke bi bilo mogoče v precejšnji meri že v naprej 
6PreČiti z izboljšanjem in izpopolnitvijo postopka pri odobravanju 
določanju lokacije investicijskih objektov. Tozadevne odločbe 

J*t«vljajo namreč tako za projektante kakor tudi za investitorja 
t konkretno osnovo za projektiranje investicijskega objekta 



¡-¿nosno tudi že za določanje gradbenega programa za gradbeni del 
[investicije, č*01 bolj je odločba jasna in kompleksna, temboljši 
Rezultat je mogoče pričakovati od strani projektanta pri izvajanju 
Ujektne naloge. i n U e p a r 8 k o 

Primer: Mestno instalacijsko/podjetje "Instalacija" 
Ljubljana je pripravilo idejni projekt za novi objekt 
Lfcrata in to z lokacijo v izrazito stanovanjskem predftiu mesta, kar 
K iz splošnih sanitarnih in drugih ozirov ni moglo biti dopuščeno 
jjn je bilo treba najto šele iskati in najti drugo ustreznejšo 
ftkacijo. To je povzročilo zamudo časa in nevoljo pri investitorju 
B*r pri prizadetih stanovalcih. 

V zvezi z vprašanji lokacije objektov, zlasti onih na 
¡periferiji mestnega področja, se pojavlja še sledšče vprašanje: 

Opaža se, da na mnogih predelih mesta sili zazidava 
•terena tudi na področja, na katerih ni nikake javne kanalizacijske 
inreže. Zato se na takih»terenih po sili razmer pojavljajo greznice 
ll tudi legalno in ilegalno zgrajene ponikovalnice za fekalije, ki 
Iftanes že dejansko ogrožajo obstoječe komunalno vodo-preskrbne napra-
fy«, kot na primer v Šentvidu, kjer so že ugotovljene infiltracije 
likalij ter mikrob v vodnjake za pitno vodo. Tudi zasebni vodnjaki 
l| teh področjih, ki so deloma še v uporabi zaradi nezadostne v 
Mstne vodovodne mreže, so zaradi takih ponikovalnic ogroženi. Iz 
itega stanja izvira neposredna nevarnost okužbe vode s škodljivimi 
Bakterijami in s tem nevarnost razširjenja epidemij. Ta pojav 
•Rjno terja omejitve v zazidavi terenskih ploskev na sanitarno š.e 
Bopustne predele, čemur se mora nujno in brez odloga podrediti 
•elotna politika odobravanja lokacij za nove gradbene objekte. 

projekti in projektantska služba 
V revizijo predloženi projektni elaborati so v najmanj 

Pô -ih tako izdelani in opremljeni, da jih ni mogoče odobravati 
Rez pripomb. V tem oziru se ugotavlja, da manjkajo važni 
pojektni elementi, n.pr. statika, situacijski načrti ožjega in 
Plršega okoliša objektov, proračuni, ali pa da so vsebinsko pomanj-
jivo napravljeni v tehnično - konstruktivnem ali funkcionalnem 
iiru, ali pa ne ustrezajo veljavnim posebnim, sanitarnim, delavsko-
ŠČitnim in drugim predpisom in določilom. 



r 
Pogosto je videti, da med glavnim projektantom investicij-

skega objekta in njegovimi sodelavci kot projektanti za posebne 
naprave (instalacije, kanali, ceste, nasadi itd,), ki so z 

r glavnim investicijskim objektom vezani, ni zadostne povezave in 
koordinacije v delu, niti ob zaključku projektnega elaborata. Tako 
so n.pr. med drugim tudi projektni elaborati za rekonstrukcije 

; ali novogradnje cest v mnogih primerih le enostranski, delni, 
ter ne zajemajo vse gradbene elemente, ki so vezani z glavnim 

t0bjektom, kot n.pr, niso zajeta in rešena vprašanja cestne kanali-
ITLacije, vodovoda ter drugih naprav in napeljav, ki bodo kadarkoli 
Iv cestnem telesu. Ta nedostate& izhaja že iz nezadostno ali 
nepravilno postavljenega gradbenega programa za take investicije, 

B i bi moral biti napravijan^ kolektivno z vsemi interesiranimi 
F podjetji in ustanovami. 

S tem v zvezi se ponovno pojavlja vprašanje moralne 
in materialne odgovornosti glavnega projektanta vsakega projekta* 
Vprašanje je tudi, na kakšn£_način in s kakšnimi sredstvi 

| naj se praktično izvaja tudi ta odgovornost proti odobrujočim 
F državnim organom ter vprašanje konsekveno proti neodgovornim 
projektantom. Ob primerni rešitvi teh vprašanj bo mogoče dvigniti 
kvaliteto projektnih elaboratov na ustreznejši nivo v korist 

Einvestitorjev in v interese hitrješega in lažjega poslovanja 
(gradbenih organov. 

Splošno se opaža, da predstavlja sedanje stanje v 
[ projektantski službi ozko grlo v gradbeni dejavnosti, skozi katero 
! ne prihaja 9 zadostni meri, odnosno dovolj pravočasno, vsa tehnična 
dokumentacija, ki jo potrebuje gradbena eperativa na gradbiščih. 
Ta nedostatek se čuti zlasti pri elaboratih statike, ki v večin* 

lirimerov znatno zaostaja za projektnimi elaborati za gradbeni del efe* 
[®bjekta. Zaradi tega na eni strani in zaradi nestrpnosti investi-
' tbrjev ter v zadnjem času tudi izvajalcu gradbenih del na drugi straj 

nastajajo občutne motnje in zastoji na gradbiščih, ne glede na 
ofcLre, ki se pojavljajo pri komisijah za revizijo projektov, ker 

1 °bravnavani projektni elaborati niso popolni. To se dogaja posebno v 
r^lh primerih, v katerih je bil odobrujoči gradbeni organ v tem 
°ziru preveč popustljiv ter je na^iljenje investitorja ali na posebne 
^tervencije^ obravnaval in« odobraval parccfjalne gradbene-tehnične 
l*okumentacije, ali je dopustil pričetek gradnje še pred dokončanim 
PPAlnim razčiščenjem celotne tehnične dokumentacije. 



Primeri:"Gradiš IMM", stanovanjski blok ob Titovi cesti; 
«Ies"in "Tesar", stanovanjska bloka ob Einspilerjevi ulici; 
i»Slovenija-impex", upravno poslopje ob Kidričevi ulici; "Megrad", 
Ljubljana (lastna skladišča in pomožni objekti); Mestna kanaliza- j 
cija - čistilna naprava v Šentvidu; Uprava cest MLO - rekonstrukcij rartove in Zaloške ceste ter Frankopanske ulice. 

Glede na navedeno je videti, da je treba povečati krog 
prooblaščenih projektantskih enot ob istočasni primerni selekciji 
projektantov, ki naj dobijo dovoljenje za projektiranje na 
osnovi izkazane prakse in sposobnosti. S tem bo dosežena večja 
ekspeditivnost kontroliranja projektantske službe, ki naj se 

ati napravi tudi dosegljivejšo za manjše investitorje, da se 
preprečijo posli nelegalnega projektiranja. 

Obstoječi tozadevni predpisi uredbe o gradbenem projekti-
ranju vežejo gradbeno oblastvo na pogoj, da smejo biti pti 
reviziji projektov in pri izdaji gradbenih dovoljenj upoštevani 
in obravnavani le oni projektni elaborati, ki so napravljeni 
od za to pooblaščenih projektantSKLIfe podjetij in birojev, ki 
tudi edini odvajajo s projektantskim poslom vezano akumulacijo. 
Število teh podjetij in birojev, njihova kapaciteta ter organi-
zacija poslovanja pa niso taka, da bft mogla zajeti vse potrebe 
na projetantski službi. Izpadajo zlasti drobni projekti, t»j. 

jših stanovanjskih in drugih objektov, adapatacij itd. Badi 
tega se pojavljajo pred revizijskimi komisijami vedno pogosteje 
projekti in načrti, ki niso napravljeni in podpisani od 
pooblaščenih projektantskih podjetij in birojev, kakor je to 
predpisano po zakonu. Taki projekti, ki so dostikrat tudi po 
formalni in konstruktivni strani neustrezni, bi morali biti 
dejansko zavrnjeni, kar bi pa zelo oviralo gradbeno dejavnost 
in bi bila s tem tudi občutno prizadeta splošna stanovanjska politi 
ka MLO. Zavrnitev projektov bi tudi povzročila veliko nejevoljo 
'med ljudstvom, ki zaradi takih zahtev premnogokrat gleda v 
izvršujočih organih revizijske službe le birokrate in nepotrebne 
zaviratelje gradbene dejavnosti. 

S projektantsko službo je povezano tudi vprašanje revizije, 
odnosno izpremembe postopka ali določil glede pobiranja državne 
akumulacije, izvirajoče iz projektantskih poslov. Mnogo intere-
sentov investitorjev - tudi iz vrst socialističnega sektorja -



opozarja na sorazmerno visoke račune projektantskih podjetij za 
napravo projektov. 

Gradbena operativa: 
V teku letošnjega prvega polletja so mnoga podjetja po lastni 

Iniciativi silila k pričetku gradbenih del na gradbiščih, še 
predlo je bilo pravilno in dokončno urejeno vprašanje tehnične 
dokumentacije za investicijske objekte na teh gradbiščih in to 
predvsem iz razloga, ker so hotela kakorkoli zaposliti svoje 
delavstvo, katero $e morala plačevati ne glede fca to, ali je bilo 
dejansko zaposleno ali ne. Ob prevelikem popuščanju gradbenih 
organov v tem oziru so se pozneje pojavile težave pri napredovanju , 
del zaradi manjkajoče tehnične dokumentacije, ki ni pravočasno 
prispela na gradbišče. Zaradi tega so pozneje neogibno morali 
nastajati zastoji na gradbiščih, kar je povzročilo upravičene 
kritike tako pri gradbincih,kakor tudi pri drugih državljanih, 
ne glede na investitorje in na projektante, ki morajo delati zaradi 
tega prenagljeno in zato ne dovolj premišljeno in pomanjkljivo. 
Iz takega dela rezultira le slabši uspeh izvedbe objekta, kot bi 
bil dosežen, če bi bila tehnična dokumentacija napravljena in 

J. 
(zaključena še pred pričetkom del na gradbiščih. 

Pojavlja se tudi grlo k gradbeni oparativi in sicer pri 
drobni gradnji, t. j. malih stanovanjskih in drugih objektov, 
adapatacijah itd., ker se večina gradbenih podjetij socialistične-F 
ga sektorja ne zanima za take gradnje, malih obrtniških gradbenih 
podjetij pa ni dovolj. Zaradi tega prihajajo mnogi mali investi-
torji s prošnjami za dovolitev gradenj v "lastni režiji", kar je 
v nasprotju ne le s formalnimi predpisi, temveč tudi s stvarnimi, 
splošnimi koristmi (odgovornost za strokovno izvedbo, šušmarstvo, 
odtegnitev od plačevanja akumulacije itd.). 

S tem v zvezi je tudi vprašanje izredno visokih gradbenih 
stroškov, ki jih podjetja zaračunavajo investitorjem, kar je 
zelo občutno, odnosno dostikrat tudi preveliko breme, posebno 
za male investitorje. Podjetja namreč priračaiiavajo k čistim 
stroškom izvedenih gradbenih del še pribitek za režijo podjetja 
in za akumulacijo v višini 27o$. Zaradi tega se taki investitorji 
zatekajo k nedovoljenim (skritim) gradnjam v "lastni režiji" pod 
raznimi formalnimi naslovi. 



gjgdbena dela, ki se izvršu.ie .jo v okvira ta.iništva za komunalne 
ideve: 

V breme proračunskih sredstev - velika vzdrževalna dela 

1.V zvezi z dograditvijo zatvornice na Ljubljanici se 
popravljajo obrežni zidovi ob Ljubljanici, posebno v delu 
od Novega trga do izliva Gradaščice v Ljubljanico, Za ta 

* 

dela je na razpolago v rednem proračunu MLO 5»ooo.ooo dinarjev.? 
Predračun, ki ga je dal Zavod za raziskavo materiala, ki 
izvršuje ta popravila po posebnem postopku, pa predvideva 
okrog 15,ooo,ooo dinarjev stroškov, manjka torej lo,ooo.ooo din 

2.Zoološki vrt 
Nadaljuje se z gradnjo medvednjaka, ki bo veljal po pred-
računu okrog 8,500.000 dinarjev. V rednem proračunu je na 
razpolago 4,ooo.ooo dinarjev, za dovršitev pa bo potrebno 
še 4.5oo.ooo.-dinar j ev. 

3.Uprava cest 
Uprava cest je letos že rekonstruirala Kolodvorsko ulico, 
rekonstrukcija Čufarjeve ulice se bliža koncu. Z ozirom na 
podražitev materiala in povečani obseg del,se bodo prvotno 
predvideni stroški 11 milijonov dinarjev povečali. 

4.Mestna kanalizacija 
gradi v breme rednega proračuna kanal na Šmartinski cesti, 
kjer se bo po programu tlakovala Šmartinska cesta kot važna 
dovozna cesta v mest^, poleg tega pa bo mogoče kanalizirati 
vse območje Šmartinske ceste do Pokopališke ulice. 

5.Vse ostale ustanove - Snaga, Javna razsvetljava, Mestna 
vrtnarija, Javna kopališča - izvršujejo iz rednih proračunskih | 
sredstev tekoča vzdrževalna dela na svojem delokrogu dela. 

6.Posebno pereče je vprašanje popravila Javnega kopališča v 
Prečni ulici, kjer bi bilo treba popraviti streho, mizarske 
izdelke in prepleskati notranje prostore, ker grozi nevarnost, 



Ida streha ne bo preživela zime in se bodo higienski pogoji tako 
poslabšali, da bomo morali kopališče zapreti. Stroški velikih 
popravil znašajo po predračunu 54o,ooo dinarjev. 
treme investicijskih sredstev po DP pa se izvršujejo sledeča dela: 

itlprava cest j 

Iz investicijskih sredstev po DP izvršuje Uprava cest 
rekonstrukcijo Zaloške veste v odseku od Karmela do bivše 
¡mitnice (odcep ceste na Fužine), Stroški za ta dela znašajo po 
predračunu 24 milijonov dinarjev, medtem ko je v DP predvideno 
zanje le 18 milijonov dinarjev. Uprava cest se bori, da bi za 
odobreno vsoto dela dokončala. 

£ Drugih del Uprava vest iz doselj odobrenih sredstev ne bft 
izvršila. V primeru pa, da se ji dodelé takoj že dodatni 
krediti v višini 42,571.ooo dinarjev, bi mogla izvršiti še k 
tlakovanje podaljška Roške ceste, dovršitev Petkovškovega nabrežja,; 
oporni zid ob mestnem strelišču, prehod od Zarnikove ulice do | 
Ambroževega trga, tlakovanje hodnikov od zapornic na Celovški 
cesti mimo železniške ambulante do tlakovanega dela hodnika, 
zalivanje kock na Titovi cesti, gradnja Zaloške ceste v odseku skoz 
Polje, popravilo kostu v Zg. Kašiju čez Ljubljanico, urediti in 
obnoviti prometne znake, izdelati projekte za gradbeni program v 
letu 1954, Za vsa navedena dela so že izdelani »a3rš%4 načrti. l| 

Gradbena sezona za cestna dela v asfaltu je samo $e do srede 
septembra. Vsako poznejše delo v asfaltu je izključeno, ker 
imamo zelo slabe izkušnje (Zaloška cesta) pri delih, ki so se 
lani izvajala v poznem jesenskem času in slabem vremenu. I 

v .Izgradnja in montažna dela čistilne naprave v Šentvidu. 
Po DP imamo odobreno 18 milijonov dinarjev, za gradnjo Iztoka v 
Savo in zavarovanje obale pa je potrebno še 5 milijonov din. 
To zavarovanje je neobhodno potrebno, ker bi narasla Sava začela 
trgati obalo in rušiti odvodnik. Dela so v teku in jih izvršuje 
mestna kanalizacija. Brez dograditve čistilne naprave ni mogoče 
dati v obrat kanalizacije v Šentvidu, ki je že zgrajena, 



Za 
gradnje vodovodnega razdelilnega omrežja v novih stanovanj-
skih naseljih V Šentvidu, Dravijah, Stožicah in Na Gmajni 
je po DP predvideno 12 milijonov dinarjev. Doslej se ta dela 
še niso razmahnila, ker ima Mestni vodovod sklenjene dobavne 

I pogodbe z 2elezamo Štore šele za III. kvartal z ozirom na to, 
da je morala dobavljati cevi v I. in II. kvartalu ključnim 
objektom. Celotna dolžina predvidenega omrežja bo znašala 
29oo ml. 
s«1 

4. Montaža zatvornic na Ljubljanici - predvidena sredstva po DP 
znašajo 22 milijonov dinarjev, po predračunu bi bilo potrebno 
še 14 milijonov dinarjev. Ker pa bo Litostroj znižal svoj račun 
za lo milijonov dinarjev, bo znašala razlika š 4 milijone din, k 
jih bo potrebno še naknadno odobriti. 
Dograditev in montaža Zatvornice se je zavlekla, ker niti 
tovarna "Franc Leskošek", niti "Litostroj" nista držala 
dobavnega roka po pogodbah. Razlogi pri tovarni "Franc -̂ eskošek" 
so v tem, da je moral izdelovati prioritetne zatvorniSne 
naprave za ¿ablanico in Zvornik, Litostroj, ki izdeluje elektro-
mehansko opremo, pa ni dobil iz «Jesenic pravočasno materiala, 
iz inozemstva za različne elektro opteme. 
Sedaj bo zgrajena zatvornica do 15« septembra. Tovarna "Franc 
Leskošek" je končala z montažo tabel, Litostroj pa bo začel 
15« avgusta z montažo elektro - mehanskega dela naprave. 

5. Javna pralnica v Gerbičevi ulici, za katero je predvidenih 
5,5 milijov dinarjev ter se bo uredila v prostorih Gradbenega 
tehnikuma, ki so bili grajeni za pralnico, še ni začela z 
izrabo investicij, ker je bilo podjetje ustanovljeno pred 
dobrim mesecem in je bil upravnik imenovan šele pred kratkim. 

6. Za dograditev stanovanjskih zgradb in ureditev okolice okrog 
teh zgradb je predvidenih po DP 37,53o.ooo.-din. Izvršujejo se 
dela še na Ambroževem tegu, v blokih v Šiški in izvršujejo se 
dela na fasadah v Rozmanovi ulici in Vrhovčevi ulici. 
Delo je nujno potrebno radi tega, ker so neometane zgradbe 
že začele propadati, enojna zasteklitev in dograditve stopnišč, 
ki so nujno potrebne radi stanovalcev v teh zgradbah. 



pela so v teku in jih izvršujejo različna gradbena podjetja, 
gelotna vsota investicij znaša 113,o3o.ooo milijonov dinarjev 
ter bi bilo potrebno povečati v smislu obrazložitve vsaj za 
9 milijonov dinarjev. 

V DP ni nobenih predvidenih sredstev za gradnjo novih 
8tanovanj, ker so bila ista iz prvotnega predloga družbenega plana 
premeščena na Svet za prosveto in kulturo in na Svet za ljudsko 
gdravstvo in socialno politiko. 



Vež.i i nedograjeni ob.iekti ( 1.1998 - 1949), 

Dež.i i dom na Vrazovem trgu 
izgraditev III« in IV. trakta in ureditev okolice. 

Poliklinika, novi ob.iekti ob Gluhonemnici 
izgradnja IV. trakta, fasade, notranjosti, ureditev okolic« 

Centralna kotlarna kliničnih bolnic ob Cegnar.ievi ulici 
dovršitev zunanjosti kotlarne, vgraditev opreme, 
dokončanje kanalov za cevovode do objektov, polaganje 
cevovodov. 

Biološko - patološki inštitut MVŠ 
dograjen je v surovem, dela v glavnem počivajo. 

i 
Stomatološki institut MVŠ 

zgradba je v surovem stanju dogotovljena, dela se v 
notranjosti objekta pošasi dadaljujejo. 

Ra.ionska zgradba III. 
dvoranski trakt je nedograjen za uporabo, okolica zgradbe 
še ni urejena, spodnji del fasade glavnega trakta še ni 
dokončan. 

Ra.ionska zgradba IV. ob ̂ ržaški cesti 
dvoranski trakt je dograjen samo v temeljih, glavni trakt 
še ni fasadiran, okolica še ni urejena. 

Stanovanjski blok Ambrtžev trg 
ureditev blok III v zunanji strani 
spodaj še ni zaključen, blok I in II tudi še nista na 
fasadnem delu na dvoriščni strani zaključena, nedokončan 
je prevoz na koncu bloka I. 

Aakftdftmija upodabljajočih umetnosti 
dela na objektu so bila ustavljena v temeljih in se potem 
niso nadaljevala. Za nadaljevanje«^ el je bil pripravljen 
in odobren nov idejni projekt, glavni projekt pa še ni 
bil predložen v odobritev. 



fcgnovanjška zgradba MLO v Vrhovčevi ulici 
dokunčujejo se fasade. 

B̂ fl«ldava 8 stanovan.iskih zgradb v Rozmanovi, Ilirski, %lgajevi 
in Zrinjski ulici - faaade se dokončujejo. 

oečfie .jasli. Resl.ieva cesta 
dokončuje se zunanjost zgradbe in njene okolice ( dela 
počasi napredujejo v okviru razpoložljivih sredstev). 
Manjkajo še tovorna dvigala. 

okl MLO - Šiška 
Manjka še ureditev okolice, dovozov in dohodov, zelenic 
in deloma tudi odvodnjavanje terena - ureditev okolice 
deloma v teku. 
Isto kot zgoraj velja tudi za bloke JLA v Šiški, bloke JDŽ 
ob Celovški cesti, Litostrojske bloke in za blok Notranje 
uprave LRS• 

Pri vseh zgoraj navedenih blokih nedokončana dela 
počivajo, deloma pa je zanje že pripravljena tehnična dokumenta-
cija za ureditev cest, kanalov itd. 

praže wPutnikw ob Celovški cesti 
ureditev okolice še ni izvedena, niti se še ni pričela. 

Stanovanjska kolonija Elektrozveze - Pržan.i 
odvodni kanal za fekalije in za odvodnjavanje terena še ni 
izgrajen, niti še ni pripravljena tehnična dokumentacija 

«anj, sedanje stanje je sanitarno nevzdržno. Tudi ureditev okolice 
Še ni dokončana. 

i 

Jjtbirni kanal v Šentvidu 
dela so ostala še nedokončana, zlasti pri ureditvi terena 
nad kanalom. 



cffliiovan.i ski blok PTT ob Albanski ulici 
se dokončuje. 

feadružni dom v DobrSn.iah 
je nedokončan, dela počivajo. 

•^družni dom v Zadobrovi 
je v zunanjosti nedokončan, dela počivajo. 
/ 

Badružnl dom v Sostrem 
je nedokončan, dela počivajo. 

fcfdružni dom v Zalogu 
je nedokončan, dela počivajo. 



M 

l^dlog za dodatne kredite: 

Uprava cest: 
potrebuje dodatne kredite za naslednje delo: 

j, Primanjkljaj k planu del za leto 1955 
1. Pripravljalna dela na Šmartinski cesti 4,000.000 
2. Roška cesta - podaljšek do Streliške ul 8,800.000 

12,8oo.ooo 
* 

II. Za nova dodatna dela po predlogu ta.iništva za 
gradnje in komunalne zadeve 
1. Petkovškovo nabrežje (od tromostovja 

do Zmajskega mostu) 4,000.000 
2. Oporni zid pri Strelišču ob Dolenjski 

cesti (že iSvršeno v breme vzdrževanja) l,loo.ooo 
3. Prehod Ambrožev trg-Zarnikova ulica 2,300.000 
4. Tlakovanje hodnikov pred ambulanto 

v Šiški 2,060.000 
5. Zalivanje kock na Titovi cesti 5»ooo.ooo 
6. Gradnja Zaloške ceste skozi Polje 9.5oo.ooo 

23,96o.ooo. 

III. Vzdrževalna dela 
m 1. Most čez Ljubljanico v Kašiju 

(polovico prispevka za OLO Polje).... 1»000.000. 
2. Prometni znaki in ostale signalizacije 

(doslej izvršeno v breme izdržavanja 
cest) 5 . 8 I I . 0 0 0 . 

4,811.ooo. 
• * * 

F . Pro.iekti: 
za dela,ki so predvidena po programu za 
leto 1954 1,000.000. 



ntvrava cest - rekapitulacija: 

Primanjkljaj k planu del za leto 1953 12,800.000.-
jI, Nova dodatna dela - predlog MLO 23,96o.ooo.-
III. Vzdrževalna dela mostov in prometnih 

znakov. ....••• 4,811.000.-
IV. Izdelava načrtov za cestni program v 1.1954.... 1,000.000.-

42,571.000.-

2. Mestna kanalizacija 
potrebuje dodatne kredite za naslednja dela: 
1. Naprava iztoka glave zbiralnika v Savo 

in ureditev obale... 5,000.000.-
2. Izgradnja kanala v Kamniški ulici.. 5»ooo.ooo.-
3. Del kanalizacije Samove ulice 9oo.ooo.-
4. Del kanalizacije v Oslavijski ulici 600.000.-
5. Kopitarjeva ulica...... 9o.ooo.-
6. Kolodvorska ulica........ 386.000.-
7. Jakšičeva ulica 40.000.-

3. Mestni vodovod: 
potrebuje dodatne kredite za naslednja dela: 
1. Ureditev vodovoda v Čufarjevi alici med 

Miklošičevo in Kotnikovo, 28o ml 0 80 1 ,600.000.-
2. Ureditev II. etape vodovodnih del severno 

od Stoženske ul. 5oo ml 0 80 2,9oo.ooo.-
3. Ižanska cesta I. etapa 3oo mlo0 8 0 . . . . 1 ,500.000. -
4. Podaljšek vodovoda od Gmajne proti 

Hrušici 9,ooo.ooo.-

15,ooo.ooo.-



j O 

4. Tajništvo za komunalo MLO 
potrebuje kredite za naslednja dela: 
1. Zatvorniea ha Ljubljanici ( v proračunu za 

leto 1953 ni bila dodeljena celotna 
kvota, ki je še potrebna za 
dograditev zatvftrnice) 4,000.000.-

2. Sanacija opornih zidov Ljubljanice 5,ooo.ooo.-
9,ooo.ooo.-

t 
5. Lokalni promet 

potrebuje za rekonstrukcijo prometa: 
Uvedbo trolejbusa v celiti 291,000.000.-
v letu 1953 pa ...loo,ooo.ooo.-

• • . 1 
6. Zoološki vrt 

za dograditev ograde za medvede (pror. 
vsota 8,9 milijonov. Od tega že dotirano 
4,5 milijonov - potrebno, 4,4oo.ooo,-

Bekaoitulacija: 
1, Uprava cest... ••• 42.571.000.-
2, Mestna kanalizacija 12,ol6,5oo,-
5. Mestni vodovod 15 ,000.000. -
4. Tajništvo za gradnje in komunalo.. 9,000.000.-
5. Lokalni promet .loo,000.000.-
6. Zoološki vrt 4»4oo.ooo.-

) 

182,987.5oo.-

\ 



Nadalje je tov. ing. Tepina omenil pri lokaciji gradbenih ob-
ektov, da je dosedanja praksa pri odobravanju projektov in pri 
zdajanju gradbenih dovoljenj za gradnje pokazala, da izhajajo 
oge težave, nevšečnosti in zakasnitve ter nevolja-na račun MLO 
•e zadostno oz. pomanjkljivo rešenih vprašanj, kiso v zvezi 

odobravanjem ali z določanjem lokacije gradbenih ob^^k^aH 
e nedostatke bi bilo mogoče v precejšnji meri-že vnaprej prepee-
engem čiti z izboljšanjeft/n izpopolnitvijo postopka pri odobra-

vanju ali določanjem lokacij investicijskih objektov.¡Tozadevne 
odločbe predstavljajo tako za projektante kakor tudi za inve^titd? 
*»ja prvo konkretno o*nov> za projektiranje investicijskega objekta 
oziroma tudi že za določenje gradbenega programa gradbenih del za 
investicije.. Čira bolj je odločba jasna in kompleksna^ temj&bljši . 
je rezultat/.pričakovat i od "trani projektanta-pri izvajanju pro-
jektne naloge. Kot primer je navedek bivše Me-tno instalacijsko 
in kleparsko podjetje sedaj "Instalacijo? v Ljubljani, da je pri-
pravilo idejni projekt za_novi objekt oz.-zgradbo obrata in to z 
lokacijo v izrazito "tanovanjskam delu me^ta, kar pa iz splošnih 

ctcrj/kA^T**^o 
sanitarnih In drugih ozirov ni moglo biti £«pd6»e/ter je bilo 
potrebno^ šele nato iskati in &ajti drugo ustreznejšo lokacijo. To 
je povzročilo veliko izgubo Časa in veliko nevoljo pri investitor-
ju ter pri prizadetih stanovalcih. 

Za uspešno delo pri projektiranju novih objektov in pri poz-
|aejššm odobravanju tehnične dokumentacije je neobhodno potrebno,-
da se z odločbo o lokaciji in ¿¿tej pijypadajočo označsio po-vedočbc 
vseh podatkov^točno določijo in predpišejo vsi elementi in pog)-
ji, ki ^o potrebni investitorju in projektantu za pravilno vnaša-
nje objektov na t&renu. 

V zvezi z vprašanjem lokacije objektov, zlasti onih na peri-
eriji^mestnega področja se pojavlja večkrat Še bledeče vprašanje; 

JuOjaa». da se na mnogih predelih me^ta sili zazidava terena tudi 
področju, na katerih ni nobene javne kanalizacij-ke mreže. Pri 

tem je nujna potreba, ki se pojavlja z na-tajanjem greznic in tudi 
legalno ali ilegalno zgrajene ponikovalnice za fekalije, ki dane"51 
dejansko žar ogrožajo, kakor ^mo že "lišali obstoječo komunalno vo-
do - preskrbovalne naprave, Čistilne naprave, kjer že ugotovlje-
no in filtracija fekalij ter mikrobov v vodnjake za pitno vodo. 
Pravt%ko so zasebni vodnjaki na teh področjih od dolge uporabe 



/ h^t !>V 
zaradi nezadostne mestne vodovodne mrežo dejansko že ogroženi. 

% tega navedenega stanja izvira neposredna nevarnost okužbe vode 
g škodljivimi b^fcerijami in stem nevarnost razširjanja raznih-epide 
Jfo j. To s#*#JM>/ter ja omejitve v zazidavi raznih terenskih ploskev 

sanitarno še dopustne predele, kateremu se mora nujno in brez 
odloga podrditi celotna politika odobravanja lokacij za nove.gradbe-
ne objekte. S tem v zvezi je tudi^^zdel^tev teritorija na zazidal-
ne nezazidalne površine oz. parcel^> V^ied tega predlagam, da urad 
ga regulacijo Ljubljane takoj in vzajemno z Mestno kanalizacijo kot 
jdočim neposrednim investitorjem za nadaljno izgradnjo mestne ka-

iialr,ke mreže/pristopi k izdelavi osnutka zazidave tangiranih mest-
Jiih predelov s pripadajočim načrtom za nadaljno zazidavo. 

'joiia4-xii"nmum1 vti iir^O^/pri takih odločitvah in odobravanie lo-
cij js treba biti,zelo previden, ker to niso majhni problemi. Naj 

menim Še pTJ^e^a'konflikt^ z javnimi skladišči v Ljubljani, ki 
garaže*:/ zaradi tega, ker je bila dokumentacija lokacije utemelje-
tako, da jim nismo mogli ničesar odločiii odnosno odobriti« Loka 

ijo ~o nakazali prav v neprimerne predele, kjer bi se ogrožal sta-
vanjsid. problem tega predela. Potrebe v lokacijah -o-pokaali tudi 
ri "Slovenija sadje" in"Tehnometalutt , da bi uredili ^voja skla-* 
ižča tako, da °mo «tnarno prišli do investitorskih težav ter ni^mo 
deli, kaj bi odločili. Pripominjam pa, da se prav v teh stvareft 
ripravlja uredba, kjer bo treba izdelati naqrt za nezazidljive in | 
azidljive načrte na področju Ljubljane. Pri tem pa nam ni treba 
eL " 
kati na načrte oz. republiške predpise. Mi sami lahko pristopimo 

n to uredimo. Vidim pa, da s0 tu&aj spregledani razni predpisi, 
"«dalje je v zvezi z vprašanjem odobravanja lokacije še vprašanje 
cdrobnejših predpisov in določil glede pogojev in zahtev za odobra-
vanje takšnih zemljišč za gradnje v~pogledu lege, velikosti, teren-
:e in talne-konfiguracije ter preiskave tal, lege talne vode, in 

< 

"talih odnosov zemljišča do sosednih gradbišč in drugih objektov, 
pam pa, da nam bo^te v doglednem <£asu priskočili na pomoč. Splošnij 
roblem, ki smo ga pustili nerešenega v preteklih letih, nam je-ost-j 
e vedno pereč ter nam bo pri novem izpopolnjenem gospodarskem si-
temu delal še večje težave, kakor pa doslej. Mislim seveda na -pro-; 
ekt in projektantsko službo, ki-nam bo zaradi navedenih propustov 
elala pri novem gospodarskem sistemu vedno/ve^j^ težave. Na koncu 
i rad pripomnil se nekaj o našem svetu. SMana/9 članov. Največ-



I /it- " ' :at zgodi, da nismo vsi prisotni, to se pravi, da smo, redkokdaj 
si skupaj. V tem vidite, da se gotove probleme sploh ni moglo 
bravnavati, ker je bila udeležba članov sveta na sejah nezadostna 
našem svetu je tudi kot član zastopnik železnice, kateri pa 
ačkrat nima nič skupnega z našimi problemi. 

Pripomnil bi še to, da nam primanjkuje v aparatu nekaj 
službencev in sicer: y gradbeni inšpekciji manjka 5 uslužbencev, 
geodeta kot strokovnjaka in vodja gradbene kartoteke. V svojem 
oroČilu sem v glavnem o teh stvareh govoril in apeliram na Vas, 
a moramo nastopati povsod enotno. Enotni pa moramo biti tudi 
roti pojavom partikularizma, ki se kaže v tem, da nekateri 
odborniki radi zavajajo volivce in jim preveč obljubljajo. 
oznam celo teren, kjer je'ljudski odbornik spraševal volivce, 
kaj bi jim postavili, ali stanovanjsko hišo ali kaj drugega. 
matram, da je treba s tem zavajanjem volivcev prenehati. Najpreje 
je treba misliti na finančna sredstva za še začete objekte, ki 
a še niso.dovršeni. Na vsak način moramo spremeniti to politiko, 
da ne bomo zavajali ljudi. To pa zaradi tega, da ne bomo začeli 
uvajati nekih novih predpisov. 

Če pogledamo naprej, bomo videli, da premalo pazime na 
podjetja, ki ne izpolnjujejo svojih obveznosti do skupnosti. 
ako so naši fondi prazni. Tu sem nanizal razne probleme, o 
aterih bo treba veliko govoriti. 

Predsedujoči predlaga 15 minut odmora in opozori, da bi se B̂» P . / 
vršila razprava po referatu tov. ing. Tepine Marjana potem, ko £ - ' f bo podal svoje poročilo o kumunalni higieni na območju mesta 
Ljubljane še tov. Zupet Avgust, ker se njegovo poročilo nanaša 
na referat ing. Tepine. Prosi, da bi bila diskusija živa, fter 
omo le s plodonosno diskusijo rešili razne pereše in nerešene 
probleme. 

2) POROČILO 0 KOMUNALNI HIGIENI NA OBMOČJU MESTA LJUBLJANE. 
B l N ' / ': ' : 

Poročilo o komunalni higieni na območju mesta Ljubljane poda 
tov. Zupet Avgust, predsednik Sveta za ljudtsko zdravstvo in 
socialno politiko: 
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Osvoboditev naših narodov in nadaljnl socialistični rasvoj 
družben« ureditve pomeni tudi «a glavno mesto LR Slovenijo -
[ano novo obdobje naglega rasvoja« ? 0 priključitvi novoosvobo-
pokrajin je Ljubljene postala Še prlrednejše ar «d išče Sloven-
»ko v pelltl5n«a kakor tudi v upravne» in kulturnem pogledu« 
osrednja geografska lega na krišišču najvažnejših cestnih 

ileenlšklh magistral, ki vežejo sapad s bližnji« v shod osi in 
s jugoa ter elaetl s selo pomeahnimi jadranskimi pristanišči 

obmorskimi pa tudi gorskimi letovišči in prlrodnlml 
113$i,je naraven pogoj,da ee Ljubljana v ve« večji meri uve-
la tudi kot važen trgovski in turistični center» Fomsmknl 

rl električne in kalerifine energije v bližnji okollol mesta in 
Lelrana delovna sila,ki se pojavlja kot poeledloa neprimerne 

llas tal sa latenslvnejše poljedelske obdelovanje,pa ustvarjajo 
kljanl tudi pogoje sa rasvoj lahke industrije« 

To vee In novi družbeni odnosi ee vsrok,da ee je Ljubljana 
pe osvoboditvi take nagiorazvila,kar nam kaže tudi nsna-

porast prebivalstva« Ljubljana,ki je pred Il.svet.vojno leta 
iaela 87.4oo prebivalcev,leta 1948 115.55o prebivalcev,je ob 
I«m ljudskem štetju v marcu letošnjega leta Imela it 158.489 

oev,kar pomeni,da s« j« Število prebivalstva napram stanju 
Vojnem povečalo sa napram letu 1948 pa sa 2e)t» V 

tem sorasmerju se je povedala tudi površina mest a, ki je pred 
leta 1959 snašala nekaj aad 65 km2 a ima sedaj po inkorpora-

predelov, ki eo srasli na robu samega mesta že preko 2o4 km2| 
pomeni porast «a 214"/. 

?ovsom rasumljlvo je,da so se v svesi s takim rasvoj«m 
ogromno povečale tudi njegove potrebe na področju komunalne 

[ene. Bilo bi nepravilno pričakovati,da bi se komunalna h Ig i J ena 
itu morala rasvljati v koral» s splošnim rasvojem msata,kajti 

v komunalni higij«ni,ki terja ogromna finančna sredstvs 
investicije,je osko vesaa na splofca*ekonomski rasvoj 

Lee,v tem slučaju meeta kot oellne* Kljub temu pa nam poglob-
analisa,ki je prikasana v posebasm elaboratu(kaže,da so 
v sadnjih letih vprašanja komunalne higijene na področju meeta 
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)tnt tako sapoetavljsae sa tplošnia ratvojta,da ko potrebno 
Ltl skrajne napore,da •« odpravijo vaaj oni nadottttkl,kl 
rijejo neposredno nevarnost sa zdravje In živijtuje prtbi-
u A ta«,kjer je ogroKeno sdrevjt In iIvij«nje delovnih lju-
ebstoji tudi neposredna atvamoat sa nadaljai progresivni 

larakl rasvoj sajednloe« V svesl s tta $ nujno, - a da niti 
)aae potreb soelalne saičlte -«nalaga v preaoje ln ocenitev 
it lKveetielj^potrebnih sa sboljžanje komunalno higijene v 
rja do fikode,ki je iaa družba saradl zaatmarjenja teh p r obit-
so tudi eden od činittljtv sa goapedarskl proevit. Tako je 
aaao it eredetsv soelalnaga zavarovanj a v letošnjea leta bilo 
L jene sa sdravljenje sarsrovaae^v\dla ,a]ia aeetae-
rera&aaa tkoro 2o alljonov sa ntpr «nožna in sa pokritje takontk j. » 

Ake bi presojali stanje komunalne higijene v Ljubljani 
as podlagi utpthov sdrsastvsne «luž b t, ki e tkrajnlal napori 
ije peetavljeae naloge,tedaj bi aerda prišli do zaključka, 

}« stanje v Ljubljeni al kritično. Tako n.pr. statistični 
prikazujejo,da se je v letu 195o rodile 3254 otrok doaačlnev 
27,15* na leeo, a da ae je v letu 1952 redilo v Ljubljani 

otrok Ljubljančanov ln da je natallteta snaftala 2e,9 na leeo 
Leev,doSla je uarlo vaaga lo44 Ljubljančanov,kar peaeal,da 
Lil«t« dotegla le 7.73* te je najnižjo etopnjo od leta 1918 

(leta 1945 je anaftala it 17,*5. a leta 194« le le,8)in kar 
aočne približuj t povprečju gospodar tke razvitih tapadao 
»klh držav» tudi sartnost dojenčkov v Ljubljani j t relativno 
k»aaj je v letu 1952 uarlo veega l5o dojenčkov de prvega leta 

la je saažala uarljivott v toraattrju s rojstvi vsega J. J* 
1951 je bila 5.9*),kar aaa tudi aočne približuje trtdnje-

povprečju. Smrtnost na tubtrkulozi je prav tako padla ln 
vsega 5.o3 na lo.ooo prebivalcev,kar je znatno al«jt od 
|It tartnottl pred Il.vtttovno vojne v letu 194e,ko je saažala 
lo.ooo preblvaletv. 

Toda ake ptgledane žttvllo obolenj»tedaj vidimo,da je 
L2 v letu 1952 pregledanih otrok na šolekl pelikliniki, 

Loah sa otroke ln v fieč jea domu bilo ugotovljenih obolenj 
dihal 21.81*, vnet ju žles in podkožnega tkiva 14.38*, 

oči ln užea 13.51*,slabokrvnosti 5.74*,«alealjivi!» boltznl 
»bo lt sni prebavil 5.o5*,rahltitov ln t ličnih avitaminozah 1.9*, 
i.29* l.t.d. 

*>rav tako statistični podatki kažeje»da earlea sobovja 



osnovnošolskih otrok stalno narašča. V Ista 195o/51 j« 
lss ugotovljen pri 35*40 otrok K osnovnih Sol,s v lstu 1951/92 
57*. 

Tudi golSavost Js t Ljubljani «slo rasširjena. Pri 
Likih pregledih v lstu 1951/52 Js bile ugotovljeno,d* ima 

12* otrok osnovnih šol,43* gimnasijsks mladins,31* dijakov 
§•1,190 dijakov industrijskih Sol ter 290 uBsnosv v 

stvu. 
Ha podlagi vseh t«h podatkov moramo sklepati poveš» 

*eno,da js razmeroma majhno smrtnost pripisovati 1« napredku 
medicine,slasti kirurgiji.uporabi antibiotičnih sredstev 

Llina,sprepto®iclna,iAZ-a,aureamioina i.t.d.),kar slasti 
"ujs smrtnost sarsdi rasnih septičnih obolenj in tuberkuloss, 
bri organizaciji sdravstvsns službe,pred in pe-rojstvsns 
ts matsrs in otroka^llasti prihaja d« israsa pri majhnem Ste-
pat ol o Skih porodov in majhni smrtnosti porodnic ts* dojenčkov, 
dejstvo»da v Ljubljani skoro ni epidemij nalssljivlh bolesni, 

pripisati dobri komunalni higiJsni,temveč Is. povsem 
se mora rsčl,veliki m i l « 

Kajti,ako pogledamo samo stanjs mestnega vodovoda 
prsskrbs prsbivalstva s pitno vodo sploh,ts&aj vidimo,da 
lna inflitraolja talnega vodovja grosefs Siri in da na mno-

mssV&h usrlfsrijs fts neposredno ogrofts sdravjs in SivlJsnje 
ivalosv ter staviJa v nevarnost S« sdravs lsvors pitne vode. 
odročju mssta Js Is 224 km In 128 metrov vodovodnega omrežja, 
ssar odpad« na mestni todovod 2o6 km in 128 metrov,a na 28 

vodovodov 18 km omreija. K* glede na to,da vodovodno 
Js nI v pravem sorazmerju s številom prebivalstva 1« povrSlno 
,Js potrsbno imeti pred očmi tudi tofda ss Iskalni vodovodi 
snsko-tshnlčno neprimerni,da sa lsvors vode v Klsčah obstoji 
sna nevarnost, da ss okužijo,ako ss hitro ne isvede ksnalisaoija 
tvidu (odpadne okužene vode is Šentvida m namreč naglo Siri-

rotl Klecam),da Js oprsma črpaliS« tako v Klsčah kot v Hrastju 
»ostna in da obstoji stalna nevarnost sa nsmotsno preskrbo 
• pitno vodo,ker ta firpallšfta nimajo nobenih reservnlh naprav, 
se lahko stavile v pogon v primerih kakšnih večjih pa tudi 

Slh okvar pogonskih o s .5 rp sinih strojev« 
Hassn tega j s treba omsnlU tudi to, da kemični 

v pitna vodo ns odgovarja saradl pomanjkanja Jodove soli in 
ja,kar Ja vsrok rasmsroma velikega Števila primerov gSSavosti 



i i i m A mladino« Ker Ima od skup noga števila stanovanjskih 
>.e9o),v Ljubljani priključks samo 6.857 poslopij t.J. 68*, 
vodno potrebno,da ee prebivalci poalulujeje vodnjakov,ki jih 
področjumeata 12o5 sidanih in 1471 «abltlli,te je skupno 2674* 

vodnjakov Je neprimernih 482,od ssbitih pa 386 t.j.skupno 
32.5J*« Na nekaterih predelih Barja morajo prebivalci piti 
la iakopanlh jam in it obcestnih j ar kov, d 06 i» prebivalci 

idnlkatGmajne, 8p •Hrušioe,Fuiin,Zaloga,velikega dela i olja, 
Trate,Z»pu* in DravelJ pljieje vodo, ki Je fekalno okni ena 

o fakultativno nevarna «drevju in življenju prebivalcev, 
rlfiujejo poaamesnl primeri tifusa,ki se v teh krajih (Hruftloa, 
) ekore redno pojavljajo vsako lato,odnoano primeri tolklh 

snih »a »trupi janj (Brdo i«t.d.)« 
takemu stanju v pogleda preskrbe • vodo je pre~ 

vsrok tudi nepopolna mestna kanali»» olj«,«« katero je b U 
le odobren leta 19©6 in kasneje leta 1948 iapopolnjan predle-
študij In odobritev takratnemu Gradbenemu ministrstvu LRS« 
dolžina kanalskega omrežja je anaiala koncem leta 1952 le 
In 449 m in Je v glavnem omejena na eenter meetaj?a le ta 
olja Je v precejšnji .»ari aa^tarela,saj ao ponskjs v centru 

le atari sldanl kanali,ki na vaeh straneh propufičajo vede In 
a mnogo je tudi kanalevtkjer alao namelčeni nujno potrebni 
Vse to pevsroSa po mestnih ulioah aarad,kl nikakor ni v 

pospeševanju t ur i srna v mesta« Zaradi tega Imam» dane» v Ljublja-
vedno 6547 gresnlo,kl imajo skoraj vse v naaprotju a obstoja 

predpisi pretoke,ki »talno okafiujejo talno vedo v aestu In 
To Je posledloa tega,ker mesto ne raapolaga niti a anlm 

bllom sa isprasnjevanje greaalo,dael aa nabavlja le več deset* 
nasaj,a edini »Urinski gre s nič ni ves na konjsko vprege ln 
taro ročno črpalko sploh nI več v »tanju,da bi »mogel isprar» 
v rednih Časovnih rasdobjih tako ogromno Itevllo grssnlo« 

Masen tega pa Je tudi Ljubljanica ped kliničnimi 
aml ena sama gresnloa,v katero n t a lsl&vata oba glavna 

ska sblralnlka,štirje kanali la naselja kliničnih bolni« ln 
»ki dovaja odpadne vode 1» klavnice,a nllje proti Selaj*»» i»li-
V Ljubljanico I« I tir Je kanali,med njimi eden, ki donaša ve« 
L j »ki mater J al 1« infekcij »k« kllalke«K«r Ljabljanlea nima ta 
nedokoaSanlh regulacijskih del normalnega odtoka,vsa ta voda, 
ob nlskoa vodoatoflu,tu «astaja ln tako p*ed»tavlj« težke 
ike motnje ln epidemiološko nevarnost «« ve» v »hodni del mesta« 
ikor nI v korlet aestu tudi kot važnemu turistISneaa centru« 



Podobno j« stanja tudi pri drugih rokah v območju a«»ta, 
Orubarj «v prekop,GradaSčioa,Hali graben in drugI vodotoki 
rav le odprti kanali,v katere ae izteka vea graznlčna 
la bližnjih naselij. 

nedokončano» regulaolj<v Ljubijanioe in njenih pritokov 
negativen vpliv tudi na klimo Ljubljano,zaje je mesto 
poznano po svoji zameglenostivkl je poaledioa ne do kraja 

nega ljubljanskega barja« Z lssuševanjem barja se je pričelo 
približno 2oo Isti« Bela so s državno pomočjo - mesto tega 

r ni smoglo samo - napredovala le počasi« S o zadnjih delih 
ki Se neizkopan visok prag v dnu struge ob sotočju aatičns 

/ 

in Gruberjevega prekopa« Ta prag sega vse de izliva Ljublja-
v Savo,kar ovira pravilen odtok voda s področja ljubljanskega 

a« Posledloa tega je gesta megla,ki preoejinje Število dni 
popolnoma a v jutranjih urah skoro vedno onemogoča zdravilno 
o sončnih žarkov« Škodljiv učinek takega omejevanja Števila 
dni v Ljubljani,ki Se itak nI veliko zaradi lege mesta e 

snega s visokimi planinami,se najbolje vidi po rasmerona 
odstotku na boleznih dihal,vnetju SIes,slabokrvnosti ln 

»Itlsu obolelih otrok,kar je omenjeno Se sgoraj. 
Tudi če pogledamo ostala področja komunalne hlglj ene 

>1 j eni, bomo vldellfda tudi tam stanje ni nič boljše ali pa 
slabSe kot v pogledu preskrbe mesta a pitno vode»glede ka-
melje ln glede klimatskih pogojev« 

V Ljubljani se sredi mesta hafrajaje železniška kur11-
ln plinarna, nekatera druga industrijska podjetja, Se v nove j* 
času «grajena kot n«pr« Litostroj,pa Imajo svojo lokaoljo 

tdnlh ln jugezapadnlh obronkih mesta,od kjer skoro stalni 
vetrovi, tip i& nI sa Ljubljano,prinašajo nad mesto ogromne 
dima« Ta nadloga se Se povečuje zaradi nepravilnega dimenzi-
ja kurišč v posameznih tovarnah,saradi nedostajanja lovilcev 
lndima ter saradi uporabe neotgovarjajočega goriv a«F osi sdioa 
tega se opaSajo v veliki morbldltetl male deoe,katero v hlad-
Imskih dneh saradi česte megle Se tako ln tako le redko d ose-
zdravilni sončni žarki« To stanje se Se poslabšujs saradi 
jšnjega skrčevanja selenega gozdnega pasu okoli mesta» 

To stisko Se povečuje veliko pomanjkanje stanovanj,a 
pomanjkanje hlgl jonskih stanovanj v mesta »kar je naravni 
pri vsakem naglo se razvijajočem mesta« De je situacija v 
ogledu saras te*ka/najbolje dokazujejo Številke «Po podatkih 



stanovanj,ki j« bil v ««11 drSavl isveden v lotu 1949 jt 
Ljubljani vseh stanovanj 29*495» Od tega «t«vila je odpad-

,o59 ali 81.1* na majhna stanovanja de 8 aeb (kar je is enkrat 
prlmsri s normalno 44* v drugih mestih s povprečnim standardom), 
Stanovanj ali 2 3 » H od »kupnega Števila pa je odpadlo na 

Sna in kletna stanovanja« Ispod lo *2 stanovanjske površin« 
bo je bilo 25*5* vaeh stanovanj »Vodovod je imelo sama 55.5* 
«ijikanallsaoljo 57.5*,kopalnice eame 22.6*,bres vsakih 
aelj pa js bilo 2.5** lastno storaaiSSs je imelo le 1285e 
m j odnoeno 45*7*« Tast^nrovaajska »tiska se le podasi 
rlja9daal j« n.pr* samo v» «aen od leta 1945 de konoa leta 1952 
enih 699 novih/stanovanj s*ih poslopij ter je take.in s rasni-

taoijaml pridobljenih 2865 novih stanovanj,4 garaoniere ln 
»amakih sob« V letofinjem 1955 leta je ali fte bo v gradnji 
16oo stanovanj v vrednosti 5 milj »rde, 289 mil jenov dinarjev, 

s visoka Številka slasti,Se jo naporejamo s vrednostjo Industrija 
investicijskih gradenj,ki snaSa aame 2 milj»rdi ln 5» milj©nov 
jev <89*l*)t 

Glede na te,da j« aame 22*5* stanovanj s lastnini 
j e v mest« stanja telesne hlgljene Se toliko tet jo« 

i v vseh javnih kopališčih na m v o l a g o le 78 prh in 55 kadi, 
povečini prebivalcem dostopne le ob eobotah ln nedeljah 
dne« 

Tudi odprta javna kopallSSa v Ljubljani ne uatreso-
tralno ljudsko kopali15» je le sastarele ln »talno prenatrp 

kopališče v Kolesij1 nima niti čistilnih naprav,niti naprav 
orIranje. Vodo v kopališčih na Ljnbljanioi ln Savi pa je 
lena saradl odplak industrijskih podjetij,ki so locirana 
m J«m teku rek« 

Za pranje telesnega ln posteljnega perila v 
jani tudi nI dovolj poskrbljeno. Ob priliki sdravatvenlh 
do* po Šolah,v ambulantah in Se bolj pri obiskih aa demo 

»S a, da je čistoča perila vse manjša. To je poalediea tega,ker 
le redke hiše v redu vsdrievan« pralnice,cen» v javni pral* 
(druga »s Sel» gradi),pa ao prebivalstvu skoro nedostopne kot 

oi visokih osn premoga in ostal» reSlje» Omeniti j» treba 
tovd» v Ljubljani sploh ni reSeno vprašanje pranja perila 

osnih in vsnerlčnlh bolnikov ter ostalih bolnikov obolelih 
snlmi nalesljlvimi' kolesnimi* 



«p f •» 

V pogleda prenočišč Je potrebno ugotoviti«da ne sadošča-
tl Se imamo pred o5ai,da ee ljubljena vss bolj In bolj razvi-t •> 

važen nednarednl turistični o*nter»8asi je bile na polju 
Ee industrije v zadnjem čaeu mnogo storjenega in da ee stalno 
t «a, da ae poveča število hotelov in njihova fcapaciteta, 
je dane* število postelj v hotelih ie vedno aa skoto Soft 
kot pred aadnjo svetovno vojno* Stanj« j« toliko slabše» 
delavski d on ne elušl veš svoj «nt namenu 14 je vseh 15$ 

Lno sasedenlh«na»»sto,da bi bile aa razpolago dslavoem»kl 
ljanl iščejo sap o s 111 «v» Isto stanj« je tudi v ¿«mu prehodni* 
Ottkrarnifki le tri leta ne služi svojemu namenu,temveč se a 
šnjlmi prostori le rešuje stanovanjska kriza v mestu« Zelo 

je aa središče Slovenije tudi to,da nima nobenih prostorov 
inska prenočišča» Udeleženo! skupinskih isletov in obiskov 
tako spsti po rasnih šolah in internatih»kamor zanašajo 
nesnago a dostikrat tudi steniee« 

Pokopališča so v Ljubljani rasen #svja in proteetantske-
epališča dobro oskrbovana« Zato pa so toliko tešji delovni 
osebja, zaposlenega pri pogrebnem podjetju "Žale"»ki ima 
posla a fakultativno kužnim aaterjalom (prekopavanje grobov« 
ije i.t.d. )«a nima na razpolago niti pri motnih oblek,niti 
rnejšlh higijenakih naprav aa umivanje «kopanje in razkuše-
i rav tako je nemogoče sedanji način prevažanja mrličev 

razpadajočim avtofurgonom» 
Naravnost nevzdržno je stanjs stranišč» Od 14 javnih 

so ? stranišča suha«t»j» navadne latrine«večina ostalih 
grajena Še po hlgljenakih načelih prejšnjega stoletja in bi 
o is razlogov Javna higljsns potrsbno odstraniti čiapreje» 
je stranišč ima pisoarje«do&im so v ostalih p is osme ploskve 
tnega kamna,ki ee ne da ispiratl«ker se sečna kislina uplja 
•ni kamen« Neprimerna so tudi stranišča v kliničnih bolnieah« 
ihajajo sa bolniškimi sobami in jih obiskovale! morajo 

Ij&tl le take,da pri(prehod» skosi dolge dvorane meledlkraje 
in zanašajo nesnago po veeh prostorih» 

Zbiranje smeti je v mestu skrajno ne]glgljeni5no» Še 
so se smeti pobirale pe hišah e posebej v ta namen agraje* 

aaprtirni vosovi«ki se preprečevali sapreševanje atmosfere v 
meri« Si vosovi»ki so jih hodili saradl njihove praktičnosti 

strokovnjaki is drugih mest,so bili v zadnjem času odpravljeni» 



se s«dej v središču M i U }krat tedensko pobirajo s odprti» 
»rnlmi avtomobili,na periferiji pa 1 kr»t do 2 krat tedensko 

vozovi na konjsko vprego» Tak način pobiranja smeti 
ladkov v mestu sna t no oteškoča^s&rlevanje čistoče po mostnih 
i,dasl so jo v poslednje« 6asu površina tlakovanih silo 
povečala« Tako jo samo v lotu 1958 bilo na novo tlakovanih 
Ltnliii koakaml 13*640 »2 cestlš5,z bitumensko MASO pa 45.91® «1 

Da čistoče na ali o ah ni najboljša jo vsrok tudi to, 
|ga snago na 298.977 »2 javnih cestišč skrbi samo 45 pometačev, 

na raspol&go dokaj primitivna sredstva (avtomobila sa 
ran j« prahu sploh ni),a ta pranje csst jo od nekdanjih 9 v 
1946 ostalo lo is dvoje škropilnih avtomobilov. 

Ker je na področja mesta ie prooej n« t le kovanih 
lŠJj in slaetl tratoarjev.jci so poslml poln* blata a poleti 
>se kot mjno pojavlja/ufreditsv vprašanja čiščenja čevljev, 
v mestu le dokaj primitivno. ilstilftl iovljev so šs vodno 

|ajo po rasnih kotih in kvarijo isgled mesta. 
Velika nadloga ga mesto eo tudi trope podgan ter 

ščurkov in rasll&ne golasni v mnogih obrat oval ni o« h s živili, 
irmtisaeljl ljubljanskih kamlov v lotu 1950 so ss nekateri 

eslo »«mašili. Drago uničevanje te golasni nima trajnega 
>, ker na pr. vodilni uslušbenol v posameznih obratih temu 

Lomu ne posvečajo dovolj ali nobene pašnje, kar ss najbolje 
po tem, da na pr. v letu 1992 na 5 posebnih tečajih higljea« 
minimum* sa uslužbene« gostinsko stroke«, nihče od 360 uslul« 
s up ravni kir vred ni vodel sa odlok, ki ga je i« leta 1951 

ilsal Mestni ljudski odbor v cilju hlgljonske ureditve gos* 
»klh obratov» 

če upoštevamo še to, da je tudi aastenlčenost v 
kljani močno rasširjena in to no samo v stanovanjih, temveš od 
do časa celo v javnih prenočlšSlh in hotelih« te-iaj je potrebne, 
resno ssnlslimo, kajti bres hitre odprave vseh teh sgoraj na-
hlgljensklh nedostatkov ni aogočs pričakovati, da bi se 

Ljana rasvila v tak turistični center kot sasluil, da postane 
na prlrodne krasote njeno bližnje in dalnje okoiloe ter na 
geografski položaj« 

Vse to stanje pa je v prooejšnl nerl poslediea 
Iva, ker glavno mesto Slovenijo as rasliko napram drugim glav» 
republiškim mostom nima lastnega hlglj»nekega savoda ter so 
v pogledu hlgljonske epidemiološke olušbe omejovatl v glav« 
na administrativna ukrepe higljonsks postaje, ki lna nesadosten 



rim erne m premajhne p roe tore in kljub naliva nima doslm* 
jskega in deiineekoijokega e*voda,eaj ta nima niti fiksnega 
yevo snaga parnega desinfekoijskega aparata,niti suhe komore, 
plinsko komore, kaj šele infekcijske avtokolone, sasllfce bolni» 
slišnih ureditev, s katerimi v primeru kake epidemije v mestu 
priti na pemoS niti Centralni hlgljonski savod LES, ker takih 
tudi on niša«' 

Posebno poglavje v Ljubljmi je obiranje novih 
kih obratov, obratov živilske stroke in obrtnih delavnic« Mno* 
obratov se odpira M nasprotju s sakoaitiml higljensklml in 
predpidl, predpisi sskona e inšpekciji dels ter v nasprotju 

ill odlokov« ki jih je predplaal Kostni ljudski odbor sam« 91 
so pr&enjajo graditi odnosno adaptirati Šesto bres ogledov 

strokovnjakov in predstavnikov sanitarne inftpokolje dola« 
tega no nastaja samo materialna 8 ko da, temveč tudi sdravstveoa« 

¡imamo v Ljubljani So celo vrsto obratov, ki normalno poslujejo 
kljub prepovedim sanitarno inftpekolje in inšpekcijo dola, «asi 
ureditev ne odgovarja niti najprimernejšim predpisom hlgl jemo 
rstvene saŠčite dela« rosamesni gostinski obrati (n«pr« Bife 

on* na Titovi cesti, gostilna *Fortuna" na Vodovodni esstl 24, 
*Bobe»Ček* na Trubarjevi oostl) nimajo stranliS, odnosno 

pomankljlvo urejena, da se v pravi posmeh komunalni hlgl j sni 
;a mosta Ljubljane« Bhdalje kljub hlgljenaki neprimernosti poslu* 
|o sredi gosto obljudenih stanovanjskih blokov na Stare» 

lt.15 .in 17 dve kovinski obrtni delavnici« itd* V S&dnjem »asr 
dsgradili bres soglasja sdravstvene oblasti neprimerno 
šče na bivšem volesejemskem prostoru« Hov! fiskulturni prostori 
irajo bres urejenih sanitarnih naprav, ker se predhodno no 

|ejo komisijoko po ©bistvenih organih» Dalje se kljub prepe« 
prodaja sadje še vedno na ulicah, križiščih itd« 

Obstojajo pa v meetu tudi mnogi živilski obrati, ki 
rjajo najosnovnejšim sahtevam hlglj eno« Sksve vso prodajalne 

mesnih lsdelkov so na pr« bres hladilnih naprav« Posledica 
eo v poletnih mesecih česta aastruplenja s pokvarjenim mesom« 

Prodaja živil v mestu pa tudi sicer ni pravilno ure» 
Tako na pr« Ljubljana že vodno nima pokritega žlvlljskega trga 

JU mesta, a celi moetnl predeli eo bres živilskih trgov« a 
.r obstojajo so nehigljensko urejeni (v Sp« Šiški, na Viču, 
igradom, itd)« 

Tudi sejmišče sa prodajo živina Ima nepravilno lego» 
ee poleg tovarne ta predelave »ees« ker js okrajne nohlgijonldne 



velja sa ekladiSSa podjetja «letaka». 
Upoštevati je treba Se ta« da tudi klinike osiroma 

v mestu Ss niso dokončno higijonsko in tehnične urejene in da 
Se bistveno težke nedostatke in da so Se vedno prenapolnjena 

da je saradl tega, ker Ljubljana nima lastne infekcijske bolnice« 
sa infekcijske bolesni. ki sprejsrna bolnika is osle Slovani« 

ogo premajhna s a primer ?ake srednje epidemije v samem me a trn« 
Slično je atanje tudi v posameznih ambulantah poliklinika« 

o svojo prostore oelo v bivših trgovskih lokalih in gostilnah« 
niti al mogoče urediti primernih sanitarnih naprav« a da splob 
orimo o prenatrpanlh čakalnicah ter stranskih prostorih« Ve« 

jo urejeno tudi prevažanje bolnikov« ker ima mesta gloda aa 
omrežje premajhno Stavilo reSllnlh avtomobilov» Pravi anahrw« 
sa Ljubljano je tudi to« da na kolodvoru ni urejena postaja ta 

pomoč in morajo bolniki leSatl na odprtom peronu dokler ne prida 
rešilni avto* 

Zato je Se toliko bolj nujno» da ss vsi hlgeneko tehnič» 
oatstkl v mestu odpravijo s večjo odločnostjo in kar najbolj 
ljeno in s tem izločijo vst vzroki« ki lahko neposredno dovede» 
pojavov velikih epidemij« ki imajo pri sedanjem stanju higije-
Ljubljani vso pogoje aa to« Haj nam bo pri tem sadostrne*'opernim 
je« kjer zaradi ponavljajočih se epidemij tifusa nastaja ogromna 
na Sivljenju ljudi in materialu, škoda« ki je v enem leta najmanj 
t večja« kot pa bi znašala vrednost investicij« ki bi 100 f 
odpraviti vzroke nastajanja Se snanlh kočevskih epidemij« 

1« 

Kritično stanj s» ki v pogledu komunalne hlgijene vlada 
ročju glavnega mesta Ljudsks republike Slovenije«so privedli 
sa ljudsko zdravstvo in soMalno politiko in Svat sa komunalne 
KLO Ljubljana do tega» da aa podlagi več tednov trajajočih 
stavi mestnemu sboru in štora proisvajaloev v cilju sanacije 

lh hlgljensklh problemov in v Selji« da ee pravočasno odklonijo 
'e nevernosti» ki lahko povsroČe neprecenljivo in nepopravljiva 
* sledeče predloga« 

1«/ V vsakoletnem mestnem proračunu od no eno druSbensm pla« 
ae Se a pričetkom leta 1954 aagotovlje odgovarjajoča sredetva» 
o omogočila» da se do kraja 1998 v celoti isvede 5 letni načrt 
*je mestnega vodovoda« V kolikor KLO al odnoeno ne bfV stanja« 
načrt isvede s lastnimi naj sqprosl sa 
v obliko doteoij ali dolgoročnega/posojila is republiških sred* 



v slučaju potrebe p« posredovanju Isvrfinega «vet« LBS i« 
sredstev* V obrazložitev tega govori dejstvo» da js vpra» 

»krbe s vodo slasti v Ljubljani silno pereče, da Ljubljana al 
s ko mesto in sato njeni lastni dohodki ne ssdoščsjo» da bi se 
tkem 5asu lsvedla vsa dela, ki so potrsbna sa sanacija most« • 
roda« 

Svetu sa komunalno s n de ve in Svetu aa socialno politik» 
zdravstvo MLO ss naroča, da najkasnejs do kraja septembra 

vita po higljensko prloritstni važnosti vss detajlne načrte, < 
prcjekt oskrbe velike LJubljane s pitno vodo je is naprav* 

vse kalkulacije stroškov, da bi se v pravem času preskrbela 
sa prSČetek asanaoljsklh dsl Žs v začetku leta 1994« 

Svetu sa zdravstvo in socialne politiko se possbsj 
«a prouči vprašanje dodajanja jodove soli in fluorja pitni 
stavi potreben predlog do kraja leta 1953« 

2«/ Ha isti način Je s p oče t kom leta 1954 pričati tudi 
vno ureditvijo kanalizacijskega vprašanja v mestu, ki predtav* 
nevarnost aa rasvoj Ljubljano tudi kot turističnega mssta« 
naj se dobe srsdstva kot pod 1« a Svet sa komunalne sadov« naj 
e do kraja messoa septembre 1953 pripravi dolgoročni načrt 
obstojsčlh kanalov, ki so |e zidani in sa dovrlitsv kanallsa* 

del, ki mora biti saključen najkasneje d» leta 1970« Načrt maj 
tudi prioritetno izgradnjo kanalizacijskih naprav v onih prede» 
, kjer obstoji neposredna nevarnost okuisnja obstoječih 1» 

Vodovodnih izvirov po odpadnih talnih vodah» ksr bo slosr po* 
titi lzvors v Klečah in Hrastju ln iskati novih, kar bi bilo 

ogromnimi stroški* 
3«/ Z republiško ln vssdržavno pomočjo naj ss is tskom 

prične s nadaljevanjem K že pred 2oo leti sačstih reguladj-
Ljubljenlos in njsnlh pritokov tsr s osuševanjem ljubljanskega 
ta namen naj Svet s a komunalne sadove ob sodelovanju Sekrs-
gospodarstvo LRS pripravi do kraja leta 1953 potrebne 
dolgoročno isvedbo regulacijskih del,ki naj bi ss kon5ala 
•ta 1975. 

4./ Svet aa gospodarstvo MLO naj proko republiških orga-
IjujOfda se predvidi vse potrebno,da se že tekem Ista 1954 
ureditvijo ljubljanskega kolodvore. 

5./ MLO naj v bodočo prepove gradnjo novih tovarn na 
tjih mesta,kjer je to škodljivo sa sdravjs 14 življenje ljudi* 

J ss prepove gradnja novih industrijskih in obrtnih obratov 
ln jugosapadnlh obronkih mosta« 



6»/ MLO naj t bodoč« pove«» praproti i»»«kovanj« 
ga psiu v nepo«r«dni okolici »«sta in «agotovl pogostitev 
h predelov» 

7./ MLO na j tudi «a naprej bo najvsčjl in S« odločnoJ-
oijator gradnje novih stanovanjskih poslopij in naj V tea 
posreduj« tudi pri po««mesnih industrijskih in trgovskih 
jih s področja a«st&»a gradit«1 jem aalih stanovanjskih hišic 
s dajanjem cenenih kreditov in s drugimi elajlavami omogoči 

a odnosno dokončanje takih hišiov 
8./ MLO naj atraai sa tem,da le «a prihodnje leto 

di isgradnjc*modernega saprtega javnega kopališč/ v središču 
,a v nastopnih letih i«gradnjo kopališča v Sp.Šiški,Vifiu, 
i,Mostah in Hudniku. V ta namen naj Svet sa komunala« sadeve 
dalovenju Sveta sa ljudsko sdravstvo in «oelalno politiko MLO 
i potrebne načrte» 

Hasen tega naj Svet sa gospodarstvo odr«di,da bode 
eča javna kopališča dostopna prebivale«a ne samo eb sobotah 
dne In v n«d«ljo dopoldne»temveč tudi preko c«l«ga tedna» 
j« naj tudi,da «« omogoči kopališča« nabava pr«moga po niljlh 

9»/ MLO naj prepovs ttperabljanj« centralnega Ijudsks-
allšča preko dovoljen« kapacitet«» 

Prav teko naj MLO prepove uporabo kopališča v Kolesij1» 
a nobenih naprav niti s« filtriranje niti sa klorlraajs vode» 

Istočasno naj MLO pristopi k izgradnji odprtega kopa-
na Savi v Tomač «v«m» 

lo»/ MLO ne j poepešl dograditev mod «m« pralnic« a 
_uje naj tudi,de «« omogoči pralnicam nabava premoga po niš jih 
•gr 

V ta namen in sa potrebe javnih kopališč naj ss 
stvuje dopolnitev odločb« št«v»2o6»kl jo je predpisal Ooepodarakl 
Zve«n«ga lsvišn«ga «veta v Uradnem listu fLRJ štev*26/55» 

1'rrv tako naj isdejatvuje snilanj« «topnj« akumula-
tovarnam mila in pralnega praška,ker ae sedanje cene p revi «oko» 

11*/ MLO naj prevsam« vaa razpoložljiva sr«d«tva,da 
t hoteli In pr«nočišča,ki «o obstojali pre* vojno, sopst vrnejo 

namenu» MLO naj v proračunu sa leto 1954 predvidi tudi prl-
sredstva sa isgradnjo prostorov sa skupna pr«noč«vanja s kapa-
najmanj 5o postslj» 

f 
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12./ MLO naj odredi,da 0« bres odlo*« pri pogrebnem 
tju «»Žale* osebju stavijo »a raspolago vil potrebna higijensk« o in da se nabavi nov avtofurgom. 

MLO naj odloči tudi o ta«,ali naj sa sansmarjeno p» -
tako pokopališč s opuati ali pa uradi, lato valja «a Na v J a, ki 
upravi Mastnega museja» 

13./ MLO naj v 8i«|craJ»em času pristopi k obnovi obsto-
javnih strani« in k iagraditvi novih stranišč na vaeh dohod-

00 s t ah v mesto in na Ajdovščini,a pri upravi kliničnih bolni« 
posreduje,da sa stranišča urade tudi ta«. 

14./ MLO naj najkaaneje v letu 1954 nabavi 2 avtomobila 
biranj« amatl v strnjenih predelih aesta,a na periferiji naj 
uvede saprte vosove sa pobiranje emeti in naj vaaj v letne« 
poanošla število dni,ob katerih se smeti pobirajo. 

15./ MLO naj s primerilo dotacijo mestni deslnfekeljl In 
kol JI omogoči «nižanje ssdanjih oan in J* s tem napravi 

pas prebivalstvu. Svet «a ljudsko adrav stvo In socialno poli-
MLO nmj etavi odgovarjajoč konkretni predlog najkasneje do kraja 
ta 1953. 

16./ MLO naj nemudoma sagotovi primerna sredstva «a» 
«irsnje higij«nskega zavoda In njegovo opreme. 

Svet sa ljudsko sdravatvo in aoeialno politiko MLO naj 
kraja aeptembra 1953 predloil isdelan predlog. Predlog «aj •« 
la tudi na lsgradnjo pralnlo« «a perilo tuberkalosnlh,venerlčao 

l.t.d. 
17./ MLO naj omogoči najkaaneje de marea (kraja) 1954 

al poataji nabavo dveh novih rs»ovalnih avtomobilov, trav 
naj s« do tega termina nabavita 2 avtomobila sa ilifienje 
a,a do kraja 1954 7 avtomobilov sa Škropljenj« in iapiranje 

• So ar edine leta 1954 naj ee nabavi tudi in avtomobil a a 
nje ulic in ostal« potrebna mehanisaelja. Meaudoaa pa naj MLO 

povečanje števila čietiloav ulie po predlogu Sveta sa koan-
sadeve. 

18./ MLO naj do skrajnosti in bres odloga «»varuja aako-
at v «vasi atrlktnega isvajanja vseh obstoječlh hlgijenakih 
sbničnlh predpisov,ki urejajo saščito komunalna hlgljene in 
ja delavcev na delovnem meatu. Krivci,ki ae ne ravnajo po tffc 
laih in ki ne Isvajajo odločb sani t sme inšpekcije In In&pekel 
la,naj a« najstrožje kaznujejo. ?ri čuvanju s* eni t os t i naj se 
ira tudi Narodna milice,ki naj v tem pogledu spremsni svoj 

i način dela* 
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1 9 . / MLO naj posreduj« pri Izvršnem svetu LHS,da se 

r«Sl vprašanje Izgradnje novih kllnlSnlh bolnic kot central» 
rstvenlh ustanov L8S. Tako bi Ljubljani bil« sop«t lahko 
bolnica in slasti bolnic«/sa nalezljive bolezni, 
20./ MLO naj ob ssdslovanju sv«ta sa ljudsko »dravstVo in 

politiko ERS pr«dvldi potr«bna sr«dstva za dokončanj« 
nov« folikllnlke v letu 1954« 

Svat s« ljudsko sdravitvo in socialno politiko MLO naj 
ja n«s«ca oktobra 1953 predloži sa to potrebne načrt« in 
seijek« proračun«. 

21./ MLO naj na osnovi načrtov, predloženih po Sv«tu 
sko sdravatvo ln socialno politiko/ predvidi v naatopnih 
i«gradnjo ssktorakih sdravstvenlh domov sa potreb« sedanjih 
t poliklinik« in aobn« poliklinik« ta» posvetovalnice sa 
l«t«d« 

i osebeJ naj ss predvidi tudi izgradnja oentralnega 
berkulosnoga dispanzerja najkasneje do kraja leta 1955,a v 

sa Isto 1954 naj ss predvidijo sredstva sa dograditev 
nega otroškega dispanzerja,ki s« gradi is republiških sredstev. 

^vet sa zdravstvo ln socialno politiko naj v ta namen 
eno pripravi potrebne načrte in kalkulacije, in ob sodelovat 
banistov predvidi lokacije predvidenih sgradb. 

22./ MLO najjpredlog &v«ta sa zdravstvo in soeialno 
iko predvidi v proračun sa l«to 1954 potrebna sredstva so 
tev postaje sa prvo pomoS na glavnem kolodvoru. 

25./ MLO naj v čirakrajšom času pristopi urejanju ljubljam-
trgov, ̂ vet s» koraunaln« sad«ve naj v ta namen ob sodelovanju 
za zdravstvo in socialno politiko pripravi do sredin« leta 
načrt sa Izgradnjo pokritega centralnega trga in ureditev 
«nekih trgov v Sp.iiiški,na Viču,z» Bežigradom,v Mostah in 
vnlku. 

24./ MLO naj odredi pregl«d oseb »ivilskih obrutov in 
i njih postopno preur«dit«v,tako da bodo odgovarjali higienskim 
baa mesta* 

Zlasti js potrebno lsdatl nalog,da si prodajaln« m«ea 
snih lsdalkov do kraja aprila 1953 oskrb« hladilne naprav« 
ostno kapaciteto« 

25. / S takojšnjo veljavnostjo naj se Izvaja najstrožja 
la nad nedovoljenim prodejafcjsm sadja na odprtih ulicah in 
1 najstroijs kaznuj«j«. 

26./ 



• / v St>. 
26./ ULO naj p ropov« prirejanj« športnih priredi t «v na 
in t«levadiš8ih,ki nimajo sanitarnih napr&v odnosno t«, 
to napravo no vsdršujejo v skladu s higijonskimi predpisi* 
27./ ULO n -j do kraja 1954 predvidi možnost odstranitve 

sejmišč« is neposredne okolic« tovarne »* predelavo nosa* 
tov sejmišč« naj se isvede najkasneje v toku lota 1955. 
k odj«tju "Kotoko* naj se naroSl,da kres odloga premesti 

dišča is neposredne bližine tovarne sa predelavo mesa. 
28./ m o naj na prsdlog Sveta ta komunalne sadow predpiše 
« 1953 higijsnlBen način čiščenja čevljev na podrošju m t trn. 

atdne/5l«VII*1953. 
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Bs E y n Mi ta 

Kot prvi je javil v-diskusiji tov. Drobeč Frang, direktor 

s02- w " i i i i l f i U ¿£LS»&F2i'¿Ui^mš7^^^j-nj«¿Jft 
predsednika^ing. cepine» Nadalje je opozoril ljudske odbornike^ 
približno jfca 20 let^na^topi^kritično stanje, za kateri bi bilo 
nujno uotrebno.že -edanjih novih ukreuov.Iiavedel je, da je bdi V- Z,'to£> GSa**, <_ * „ . — • 3»otd č-e zelo "'lab. Z ozirom na današnj43/®& 

lii s g cmevM po jgf/- ; 

pripravi'predlog Mestnemu ljudskemu odboru-o izbiri vozil, kater«j 
""bi prislov poštev za asè© Ljubljano. Ker so pa pri tem delu de-
lale razne podkomi-ije, se je pif celok^n^^dlo^r^iono^zavlek-l 
lo. Zadolžene bilo porQbne strokovne komi^ij^kî bi v 
najkrajšem daqu izvršile svoje naloge in predložile-Mestnemu 
lj. odboru dokončno poročilo o izvršenem delu. Komisija je naj-"i 
prej pregledala "momie-e in transformatorje v napajalni postaji 
podjetja in ugotovila zelo kritično ^tanje veeh naprav v napajali 

\ 

ni postaji. - - • 
Posebno strokovno tehnična komisija, ki je bila postavljena 

od Uprave za notranje zadeve ¿¡LO za glavnome-to Ljubljana z od-
ločbo z dre 21.1.1953, za pregled tehničnega stanja celotnega 
voznega parka-podjetja, je..iugotovila, da je nujno potrebno vreči j 
iz prometa 7 starih voz, zgrajenih 1. 1869, 13 voz, nabavijanih 
v Opatiji zgrajenih 1. 1900 in 5 prikolic zastarelih zgrajenih 
1. 1889, Komisija priporoča, da dobar kasacije nij-ne pre-ega 
roka 6 mes©c-v, Tatlvsak način pa "e mora to odstranitev izvr-«-
siti do nastopa prihodnje zime. Razlogi za to so podani 
vidni v temr da 'o navedena tramvajska-vozila že prekoračila/ 
amortizacijsko dobo. če pomislimo,, da -o 'lužila rednemu obrato-
vanju 64 oz. 53 let, je popolnoma upravičena dokazano-t dotraja-
nja navedenih vozil. Če bi bežno-pregledali materijal sam, bi 
lahko ugotovili na^lednjei -1/. Nesigurnost materijala vzdolžnih 
nosilcev,- 2*/ Zavorno dejstvo električnega zaviranja je radi 
nesigurnosti in preŠib^kihimos-torjev naaane^ljivo. 3,/ Eelktrič-
na~oprema je zaradi iztrošenosti in zastarelosti v pogonu neza-
nesljiva, njegov« obnova in vzdrževanje pa nerentabilna, 4./ 
Karo-erije so lesene in tako dotrajane, dà re ne dajo več popra-
viti, vrata "o celo ne zapirajo in s0 zato izvor nezgod.. V slučaj 
ju večjega karambola takim težkim cestnim vozilom obstoja ne-
varnost, da se karoserija odtrga od ša^ije, kar bi neizbežno 
terjalo veliko loveških žrtev. 
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ytej komisiji za zagotavljanje vrednosti spodnjega ustroja so 
sodelovali strokovnjaki iz visoke šole (tehnična visoka šola), 
pj-of* Leskošek in žel. strokovnjaka ing. Leben in ing. Zemljič. 
Omenjeni tovariši so to vprašanje vestno in dobro proučili. Prišli 
8o do zaključka, da bi spodnji ustroj mogoče izdržal še nekaj let. 
Žlebi ceste v tračnice bi po ugotovitvah komisije lahko izdržali 
ge 2o let. Komisija je nadalje ugotovila, da bi bilo par± treba pri 
rekonstrukciji proge vse tračnice odvzeti iz tirov in v celi 
dolžini zbrusiti, kar se po mojem mnenju ne izplača, ker je to 
Lelika investicija. Izplačalo bi se le samo, da se te tračnice 
ob priliki rekonstrukaije ceste vzamejo iz ceste in se nanovo 
Vgrade. Ing. leskošek nadalje ugotavlja, da tudi sama rekonstruk-
cija nebi prinesla zaželjenega cil£a. Konstrukcija sedanjih vozil 
ni primerna za moderni promet, ker je pretrda fedracija, zato trač-
nice same v tiru ne bodo mogle dolgo izdržati. 

Povrnimo se na postavljeni rok Uprave za notranje zadeve 
za izločitev 25 vozil v roku 6 mesecev. V zvezi s tem je nujno 
potrebno, da ljudski odborniki dajo svoje mnenje in konkretne 
predloge. S tega mesta ponovno prosim, da naj se tovariši odborniki 
v čim večjem številu udeleže didkusije o že nanizanih problemih. 
Predno nadaljujem, bi rad pripomnil še to, da je primerno 
rekonstrukcijo lahko izvesti le pod pogojem, da se dosedanja 
vozila, v kolikor je ugotovljeno po komisiji, izločijo iz prometa 
in se nadomeste z modernejšimi. Če bi namreč odločba Notranje 
uprave držala in verjetno bo držala, ker je v vseh točkah, ki jih 
odločba v svoji utemeljitvi navaja, utemeljitev podana», je potem 
potrebno vzeti iz prometa skupno 2o motornih voz in 5 priklopnih, 
kar skoro predstavlja polovico motornih voz in tretjino priklopnih. 

Z izločitvijo zahtevanega števila voz bi morala v novembru, 
ko zaradi jesenskih mesec^Li zime nastane največja potreba po 
Prevozu, ponehati obratovati v celoti proga Rakovnik - Magistrat 
ia obratno,/Pošta mimo kolodvora do Splošne bolnice. Za polovitfo 
bi morali skrčiti ptomet z motornimi vozili na progi Vič - Žale 
^ obratno ter za vse prikolice na progi Vič - Šale, ker so 
Vozovi, ki obratujejo na tej progi upoštevani loo $> za kasacijo. 
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Nadaljnja posledia izložiive iotrajnih voz bi bila, 

ialna okrnitev proga Moste - Št.Vid in obratno, ker nebi pre-
noben rezervni voz in bi vsaka okvara kakega voza imela za 

idico delne motnje prometa na tej progi* Zlasti bi bila okmltev 
Ltna v zimskih mesecih, ko je dnevna možna izločitev iz prometa 
\A§g* Števila vozzaradi vdora vode v kotle in kabelj. 

Če upoštevamo, da tramvaj obratuje v Ljubljani že 
50 let, da ee ljubljansko občinstvo kar privadilo nanj, vsled 
opustitev gotovih prog in znantna okrnitev drugih prog ni samo 

»ga zadeva podjetja samega, marveč vsega prebivaletva Ljubljane 
aero&ajnih forumov MLO» pa Judi republiških, ker se ta problem 
ravava za Ljubljano kot oeatz«Vrepublike• 

Imeti moramo pred očmi, da podjetje s svojimi tram-
In trolebujsnim prometom opravlja za mesto Ljubljano izredno 

10 prometno funkcijo; dnevno prevozi na* lo*ooo delavstva in na-
iflaeev od doma na delavna meeta in nazaj* Pri tem pa nesmemo po-
liti da se pravteko vozijo t udi naši šolarji v učne zavode in obrati 
rševanje te prometne naloge bi bilo onemogočeno, št bi marali Pahtevano število voznega parka brez predhodnega nadomestila 

vozili^ ¿u 
I 

Odločba radi kratkega roka, ki nam je postavijo* 
izločitev tega dela voznega parka, dela zelo veliko 
;«m krqtkem roku je ekoraj nemogoče »nadomestiti zadevni vozni park, 
• zaenkrat takih vozil še ne izdelujemo pri nas in smo sato v celo-
vezani na uvoz* Dobavitelji inozemskih tvrdk nam pa ne morejo 
¿staviti tolikšnega števila voz pred potekom najmanj enoletne 
bt, razen tega pa bi vsak dobavitelj zahteval ob sprejemu naročil 
4o £ akontacije od celotne kupnine in Še to v devizah, ki jih 
naše podjetje kot komunalno nima* 

Iz veeh teh navedenih razlogov, etojlao pred veliko 
ornoetjo, kakor naj rešimo ta problem* Nujno je potrebno vlo-

kl vse sile za rešitev prometa v Ljubljani ali pa dovoliti, da se 
8?lP®.5o letih svojega obratovanja zmanjša za polovico, odnosno 
*M/v dobo svoje ustanovitve v leto 19oo, ko je začelo obratovati 
1 aotornimi vozili in 5 priklopniki, ki eo bili pripeljeni eteri 
JU let iz Dunaja* 



L« komisija strokovanJakov tudi že predložila končno poročilo 
Uedltev lokalnega osebnega prometa v sami Ljubljani, ker je 

ansko analizirano kakšna vozila bi bila ekonomično izkoriščena 
elj primerna za prevoz potnikov, predlagam MLO, da podano prožilo 
i in sprejme, dalje predlagam, da ljudski odbor v sveži s podani-

poročili komisij in v zvezi z zahtevo Uprave za notranje zadeve 
glavno mesto Ljubljano o izločitvi polovice voznega parka iz red-
i prometa,naslednje sklepe: 
Imenuje naj ae komisija za aestavo invisticijsksga progiama, za 
prsoredltev mestnega osebnega prometa« Mislim, da je ta komisija 
ie sestavljena in bi prosil konkretne predloge« 
pa MLO kot celota posreduje pri republiških in zveznih^ gospodarski 
organih za dovoljajenje uvoza prometnih vozil za promet brez 

^faktorja in nabave deviz po* rednem obračanifĉ Ker 
vozila za aestnl promet zaradi svoje družbene vloge ne prenesejo 
nobenih nabav i faktorji in povišanih cen deviznih aredstev« 
da ee naroči Oddelku za regulacijo Ljubljane, dam v najkrajšem 
Sašu pripravi idejni program bodočih prometnih oest za lokalni 
osebni promet« 
Ba MLO kot celota poereduje pri HB - centrala aa Slovenija za 
zajetje dolgoročnega posojila za nabavo novih vozil« 
BA MLO žs v letošnjem letu Is sredstev, ki se bodo tekom tega 

a^ ustvarile ,predtvidl večje vsote za dotacijo podjetju za 
bavo novih vozil (sredstaa is predvidenih tak}, davka aa iz-

plačilo prešešlov plač)« 
Priporoča ae, da ee vozila nabav^nemšk^izdeHk^±$ sicer eaa 
tipa iste tovarne« To je gospodarsko ugodno, ker je potrebno, 
za obratovanje manj obratnih sredstev« 
Ker podjetje ECŽ izvršuje prevoze delaveev na delo in n azaj 
la s tem zboljiuje industrijskim in drugim delavcem in nameščen-
cem življenjske pogoje, prihajanja aa delo la keradaje prevoze 
M prevoz aa delo po znižanih oenah(meaečne vozne listke) in 
s* to ne dobi nobenega povračila, bi bila dolžnost industrijskih 
la drugih podjetij s sedežem v Ljubljani, da sodeluje pri redo-
ven j a nakazanega probleaa« Tako sodelovanje frl podjetju ECŽ 
dalo možnost, da še v naprej ohrani možnosti za take Ine slišne 
Popuste« Delavcem in nameščencem ter njihov im otrokom daje pod j. 
Po doaedaj veljavtlh popustih letae za cca 57 mlllonov dinarjev « 
Pri Upravi za notranje zadeve bi bilo potrebno poaredovati, da 

¿arzak postavljeni rok šestih mesecev nikakor ne odgovarja« 
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ti je treba, da postavljeni rok nI v sklada z realnimi možnostmi 
Y, potrebnih vozil« Stoki nabave lz inozemstva so približno 6 
cev do enega leta in/_P° zaključit*! naročil« potrebno je 4o * 
gilo kupnine vnaprej* 

Za nadomestilo 2o motornih In 5 priklopnih voz je 
,trebno 2o trolebujsov s kapaciteto na en trolebuje 7o - 80 potnikov 
vni stroški vos bi pa znašali po uradnem kurau 72 dinarjev za 
oziroma 3oo dinarjev za obračunaki dolar» Za en trolebujs freo 
varna 5,7 miliona dinarja z 2o trolebujsov je 114 milionov dinarjev 
tem pa niso všteti stroški kot za prevoz, carine itd. Če bi pa 
tli uvoziti a faktorji in nabavatl devize na prostsm obračunskem 
tu, bi se osna vozila povečala za približno 13 x. 

M J * t j. lm* na rMpol.«. X. t l u ^ g i b t n y 
tizacijskem akladu, ki znaša 37 milionov dinarje^ Ta sredstva 
za tako iztrošema vozila In ostale naprave komaj zadostna« /el ¿t* Zv aji* 

podjstjs veAdaf u^a, da bi.se dalo od doaežeae amortizacije 
v tekočem let^pri^raniti in in^e s tirati za nabavo novih vozil 
2o milionov dinarjev. Če bi ss dalo pri STB dobiti posojilo na 

dvideno amortizacijo za prihodnjih 5 let vaaj po 2o milionov 
Ittiarjev na leto, bi dal letošnji prihranek na amortizaciji pri-
itevši posojilo skupno vsoto 12o milionov dinarjev. Up^m, da je 
takšen postopek invistiranja pravilen, ker gr±xyexai± prepreči vla-
iaaje ustvarjanje amortizacije v prihodnjih 5 letih v obatoječe 
istrošene prometne naprave z nadomestilom novih* V kolikor pa 
Iti Nb posojila nI mogoče dobiti, je pri podjetju predvidena 
iasrtlzaolja na razpolago za leto 1953* Ostala potrebna aredetva, 
H bilo potrebno dobiti iz drugih delov, oziroma od nabave odetopiti. 
2 ozirom na dane momente je pa od nabave težke odetopiti* 

Kapital naložen v Soderna prometna aredetva je goa-
Podarsko brszdvoma utemeljen, ker ae dobro akumulira« Če bi se nskdo 
ptmdil in Izračunal čaa, ki ga ljudje pri neurejenem osebnem lokal-

prometu zgube, bi prišel do ogromnih številk Izgubljenega čaaa 
ki je našemu delovnemu ljudstvu nujno potreben pri izvrševanju 

družbeno koristnih nalog. 
Hekaj bi rad pripomnil tudi o pregledu usmernikov 

transfortatorjev v napajalni poatajl ECŽ Ljubljana. V komisiji 
J' bili navzoči Ing. Jagodic, dr. ing. Bedjanlč ing« Je8ih Stane, 
P Koprive Jože^ Navedena komisija je pri pregledu te postaje in 
*J«nih napravileiebe stanje s 
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j fplošnl podatki: napajalna postaja ECŽ, ki je bila izgrajena in 
IfP&šSena v pogon le t a> 1931 se eeatoji iz dveh asmsrniških agregatom 

* t pripadajočima transformatorjema. Vse tvdrke Simens-Šusehert• 
Vsak od obeh usmsrnikov oddaja na enosmsrni strani jakost 62o 

medtem ko sta zgrajena transformatorja v stilu * dvojna 
2vezda, vsak za jakost 863 kv« Vsak od usmsrnikov prinsss za 
¿obo sns minate loo 0 preobremenitev. Z ozirom na Instalirano 
goč je normalno v obrata le en agregat, medtem ko slaži dragi 
kot rezerva. Usmernika sta hlajsna z vodo. Ko bi ss izvršil 
remont, bomo morali prsvzsti odgovornost za navsdsno preobre-
menitev in poskusili s 3 agrsgatl vzdržati normalno obratovanja. [Napajalna postaja ECŽ js trenutno napajana s kablom 2o kv iz 
Črnuč do kurilnice gorenjskega kolodvora, kjer js transformator-
Iz 2o/6 kv. Od tod se s kablom 6 kv napaja nsposrsdno ECŽ. Drugo 
možnost napajanja EeŽ js s 6 kv kablom od TE Ljubljana do napa- , 
jalns postajs. Tretja možnost js iz transformatorske postaje v 
Hvšem pokojnlnsksm zavoda po 6 kv kabluf četrta možnost iz 
Tržaške podzemsks transformatorske postajs ia psta možnost iz 
krožnega 6 kv kablovsksga voda. 

i) stanj s naprav: Ts naprave so v obrata prsko 2olet. Ha obsh usmernik 
•o ss pojavili dsfsktl v obliki kratkih Stikov, ki so posisdloa 
dela hladilnih naprav. V teku letošnjega leta je imel usmsmik 
štev. 2 ki trsnatno obratuje sa dsfskt zaradi koordiniranega mesta 
v hladilni napravi, katsro js mssto ECŽ zavarila. Ha usmerniku 
Stsv. 1 so ss v teku lstošnjega leta pojavili trije slučaji, 

Lkordiranja hladilne napravo, vendar kaže ta usmsrnik is znake 
ia obstoja nskjs Ss slabo zavarjsno mesto. Slaba strank konstruk-
cije teh usmsrnikov js, da zahtsva vsako popravilo hladilnih na-
prav ponovno formirsnjs vakuma, kar ssgajo hladilni nap valji v 
prostor vakuma. Zato traja vsako popravilo na usmerniku eoa 25 

Stanje »rzaih kablov zakrmilne tokokroge vžiganjs 
lov brzsga stikala itd. kaže znake staranja izolacijo. So dokazuje 
prsvoj, ki js 2o. novembra 1952 nastal v krmilnem boda brzsga 
a usmernika 1* Hapeljava kablov krmilnega tokokroga je spoljaaa 

g* nepregledno in nesmotraoM Po Izjavah vzdrževalnega osebja js 
^«aih cca 12 «modnih glav asmrnikov in cca 6 izolatorjev« Medtem 
•• na usmsrniklh vrši glavna revizija ob priliki defektov, s tren-
it or jih od Ista 1931, ko so bili postavljeni pa do danes sploh 

** vršila nobena revizija. Zadnja kontrola je bila izvršena Ista 

•jučsk: iz priloženega stanja obtožbo js razvidno, da kapaol-
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napajalne postaje z ozirom na instalirano moč za današnji 

»romet zadošča» gajvečje konioe , ki po jih ugotovili znašajo 
^ zimskem času 1.500 A nekaj sekund» kar brez težav prenese pfevv 
H L usmirnik. če je v-zimskem času v urah navečje obremenitve. 
v obratu tudi drugi usmirnik, je stem z ozirom-na redke takšne 
slučaje še vedno zavarovana 100 i» rezerva, če so naprave v redu. 
jrenutno stanje naprav je skrajno kritieho, kot je to rasvidmo 
K z odst. b. Napajalna postaja, ki deluje z nesigurnima usmirni-
komfi predstavlja naprave brez rezerve. 

Možni sta dv§ rešitvi: -
1.) V najkrajšem času izvršiti generalno popravilo vseh sestavnih 
jdelov napajalne postaje. 
2») NaJ>ava tretjega agregata. 

Gfeneralno popravilo prvega agregata, ki traja mesec 
dni v primeru , da so na razpolagi vsi rezervni deli je zvezana 
g rizikom, da pri defektu drugega agregata obstane cestno žel. 
promet. Z ozirom na poročilo firmo Siemen8 Schuckert Erlangen, 
ki pride kot dobaviteljica vm postev, znaša dobavni rok 2 do ^ 
mesece , s čimer se ta riziko staramo podaljša sa cca . 4 mesece. 

-Bdločitev glede rizika na ta primer prepušča komisija merodtajnemu 
forumu. Nasprotno se z uvedbo 3. agregata risiko zmanjša v kolikor 
B» dobavni rok krajši kot dobavni rok nadomestnih delov. Nabava 
tretjega agregata je poleg nabedena rizika utemeljena še za slučaj 
razrešitve oz.-obnove~cestme » zel. prometa. 

Opis dejanskega stanja tramvajskih prog in vozil. 
Skupna dolžina v^eh prog znaša 17.41 km , od katerih 

j» 8.35 km dvotirnih in 9.06 km enotirnih,. Dbotirne paroge s0 prav 
• 

tam, kjer večja hitrost ni možna zaradi ostalega prometa, dočim 
je izven glavnega mestnega središča , kjer je razdalja med posta-
jami večja in so proge preglednejše, enotirna. Vozni park obsega 
Jiupno 140 motornih vozil in 15 prikolic. 

- Napajalna postaja, zgrajena leta 1921, je sestavljena 
dveh usmirniških egregatov s pripadajočima trnsformatorjema. -
r spodnji ustroj vseh tramvajskih prog je močno dotrajen 

Ijk bi ga bilo-treba v celoti obnoviti, v kolikor bi se sploh bodoče 
»̂ e tramvajskih prog ujemale s sedanjim potekom. Tirnice tramvaj-

prog bi zdržale približno 20 let , številne kretnice, ki jih 
kteva enotirni obrat so razmajane in izrabljene. Njih vzdrževanje 
zelo drago, napr. samo na progi Sent Vid - Ajdovščina stane 

ĵ o 3 milijone dinarjev let.:o*~ 
Vozni red in predvsem drogovi bi vzdržali še približno 



Ep let. Tjprava za notranje zadeve MLO Ljubljana je dne 30.aprila 
Eekočega leta izciala odločbo, po kateri je SBTŽ dolžna v 6 mesecih 
p0stopami vzeti iz prometa sledeča vozila; 

7 starih-voz, zgrajenih leta 1889, 
13 epatijskih voz, zgrajenih leta 1900, 
5 ^tarih-prikolio, zgrajenih leta 1889. 
Iz tega sledi, da je skoraj polovica tramvajskega parka 

•dotrajna. Preostane še 15 voz, ki iiiacks ostane v prometu lahko 
ge najve^ pet let, in 9 tako imenovanih domačih vos is Ista, 12*10* 

bi laiiko vozili še kakih 10 let. 
V napajalni postaji bi bilo potrebno obnoviti hladilne 

Jpaprave obeh usmernikov, počene anodne glave in izolatorje ter 
nabaviti nekatere rezervne dele. 

Od teh dosedanjih prometnih prog ni povsod ugoden 
Klade na dotok potnikov. Komeroijalna hitrost, ki je šden najvaž-
nejših faktoorjev za rentabilnost in zmogljivost prevoznega sredstva 
•naš* pri Ljubljanskem tramvaju 11 km na uro. Vzroke te skrajno 
fcizke komercijalne brzine sta enotirna izvedba prog in zastarela 
vozila. ' -

Po poročilu o dejanskem stanju-vozil in naprav ECŽ 
B naraščalo število prevoženih potnikov v°e do-leta 1950, ko je 
Bfc dosežen maksimum 45* milijonov letno. Ta visoka številka je 
Bsiedioa še neurejenih razmer, zato tudi število potnikov od 
leta do leta pada in je znašalo napr. lansko leto 30 milijonov 
letno prevoženih potnikov. 

Vemo pa, da je analitični študij mestnega javnega pot-
Hpkega prometa v-Ljubljani glede na naseljenost mesta-pokazal, 
da so speljane obstoječe tramvajske proge preveč linijsko in, da 
p» dojamejo celotnega naseljenega mestnega področja. . -

Zaradi tega SQ tudi nekatere puoge preveč obtežene s 
Rometom, kar odpade na posamezno progo preveliko območje, s katere 
bežijo potniki na drugo progo. 

Možnosti preureditve-; - -
Komisija je vsestrantko pretresla sedanje stanje ECZ 

t Ljubljani in proučila izkušnje mestnega javnega prometa v ino-
(Pstvuy Vsak tak problem moramo obranavati glede na hitrost, ren-

.nost in udobnost prevoza. Hitrost prevoza je odvisna razen od 
jonske moči vozila in njegove notranje ureditve za hitro vstopanj 
izstopanje potnikov , tudi od gostote mestnega cestnega prometa. 

Možne s0 sledeče preureditve: 
l ^oderhlsacija sedanjega tramvajska 
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1.) Modernizacija sedanjega tramvajskega obrata z uvedbo 4 osnihj 
vozil in dvotirnih prog. 

2.) Kombinacija tramvajskega prometa s trolejbusnim» 
2 . ) uvedba trolejbuSnega obrata, in 
4.) uvedba avto|>ufnega obrata. 

Ad.l.) Dvotirna izvedba tramvajskih prog glede na potrebne 
širine vozišč za ostali cestni promet je ekonomsko nemo-
goča, ker bi zahtevala rušenje vrste zgradb. Poleg tega 
je treba agraditi 8 km novih prog. Nabaviti bi bilo treba 

. 46 štiriosnih tramvajskih voz in 10 prikolic. Upoštevati 
moramo, da fr vozišča položene tramvajske proge prometno 
ne ustrezajo in gledamo zatem, da poteka tramvajska proga 
izven vozišča, ker le'na ta način dosežemo tramvajskemu 
obratu primerne komercijalne hitrosti.-Taka izvedba pa f 
je seveda v centru in v starem delu mesta popolnoma ne-
mogoča. w « 

Ad.2.) Varijanta kombinacije tramvajskega prometa s trolejbusnim 
je-mišljeno tako, da bi na proga z gostejšim prometom" 
pustili tramvaj, in ga modernizirali^ na manj obremenjenih 
progah pa uvedli trolejbusni obrat. Ta rešitev bi zahteval 
dvoje vrst-vozil, kar bi otežilo njih vzdrževanje in po-
večalo bi se število rezervnih delov. Vozna mseša bi bila 
težje izvdeljiva na mestu, kjer bi 'se tramvajski vod 
križal ali sovpadal s trolejbusnim vodom. 

Ad.3.) Kot je razvidno iz nadaljnega poročila je trolejbusni 
obrat za naša prilike najprimernejši. Zato je to rešitev 
komisija osvojila. Utemeljitev tega predloga je v naslednj 
poglavju» 

Ad.4.) Avtobusni obrat ima sioer to-prednost, da ne-zahteva vozne 
mreže in napajalnih postaj, s 0 pa zato pogonaki stroški 
glede na ceno plinskega olja napram električni energiji 
večji. Upoštevati je treba tudi , da imamo že dovolj 
električne energije, imeli jo bomo pa še več» ko bodo zgra-f 
jene vse naše vodne centrale. Vsekakor naša narddna ener-
gija ni plinsko olje ampak je elektrika. 
Medsebojne primerjave obravnavanih rešitev. 
Glede na prej navedena dejstva je komisija primerjala t**m< 
vajski, trolejbusni in avtobusni-obrat. Ker sedanje omrežje 
javnega prometa v Ljubljani ne ustreza potrebam , je bila 

M izvršena podrobna analiza, na podlagi te ugotoyljeno pri-

< merno omrežje, katerega je komisija vzela za obnovo ekonom-
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ske primerjave . 
Pokazalo se je, da nepravilno razčljenjeno-omrežje povzroča in 
pospešuje neugodno, nepravilno širjenje mesta« Vse to lahko 
opazimo.v načrtu Ljubljane. 

Pri ugotavljanj-u poteka novih prog smo težili k 
Čimboljši dostopnosti mestnega središča , toda tako, da je mogol 
ca tudi dobra povezava med posameznimi drobnimi predeli. 
- - -> Predla-ano novo omrežje sestavljajo v obratovalnem 
smislu naslednje proge: 

Proga Obratovalna 
dolžina km. 

Gradbena • 
dolžina km. 

1.) Je žica » Vič 
2») Stožice Trnevo 
>,) Šent Vid - Mo^te 
Hj) Remiza - Poljane 
5.) Moste - Vič 
6 . ) foljane - Trnovo 
7.) Žale * Rakovnik 

8 
5> 
8.6 
4.8 
5.6 
4 
6 

8 
0 
8.3 
0 
0 
2.4 
4.3 

Skupa j: 42̂  23 

Primerjava gradbenih stroškov pri uvedbi dvotirnega 
•brata na omenjenih progah nam pri primerjavi med tramvajem , trib-
[lejbusom in avtobusom da sledečo siiko: 

Proga Gradbena Tramvaj Trolejbus Avtobus Proga 
dolžina v v v 

1.000 din 1.000.din 1.000 din 

JO Jettica - Vič- 8 272.000 101.600 77.600 
2.) Šent Vid -Moste 8.3 265.600 j 89.640 64.740 
5») toljane- Trnovo 2.4 96.000 41.760 34.560 
10 Žale - Rakovnik 4.3 98.900 58.050 45.150 

Skupaj: 
23.0 732.500 291.050 222.050 «•t 

«a M A «a 6» —-¿M — «ir — «r*. mm mm** mm mm | 

Navedeni stroški vsebujejo razen gradbenih stroškov 
Preureditev vozišč še stroške za vozni vod pri tramvaju oziroma 1 
°lejbusu. Pri« tem je obstoječa napeljava že upoštevana. V stroški! 
dvotirno tramvajske proge ni upoštevana vrednost stanovanjskih i 
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g , ki bi jih bilo treba porušiti. Potrebno število vozil glede 
v primerjavi navedeno omrežje in za ugotovljeno število prevoženj 

Cinikov znaša : 
tramvajski obrat: 46 motornih-voz in 10 prikolic, 
trolejbusni obrat: 46 trolejbusov 
avtobusni obrati 56 avtobusov. -j 

Pri tem jedila upoštevana komercijalna hitrost za 
tramvaje 16 km /n

f za trolejbus 18 km/h , za avtobus 
za vse tri vrste obratov je vzeta kapaciteta voza 70 pot-ko/ 

>v. 
h. 

amentne cene Tramvaj Trolejbus Avtobus 
dinafjev na vozni kilometer . . 

terijal za ekspio-
taoijo. -
ače v akspioata^ 
ji 
ortizacija 
žija pormeta 
žî a uprave 
resti 

lacija 

.odajna cena 
edvideni dohodki 

15.30 

8.18 
14.76 
5.05 
2.71 

10.70 
6.18' 

23.15 

6.95 
10.70 

3.38 
2.74 
5.58 
4.^8 

28.40 

8.18 
14.25 
4.05 
9.26 
5.27 
5.53 

b ti»-» «•»•*«* «a mm M«».« m 

62.88 57.48 
53.50 60.58 

74.94 
53.50 

«Amortizacijska doba 12 let je upoštevana za tramvaj : 
400.00C voznimi km , za -trolejbus z 1.200.000 voznimi km in za 
obus z 800.000 voznimi km. Nabavne stroške vozov bi znašali 
uradnem kurzu 72 dinarjev za DM oziroma 300 dinarjev za obra-
iski dolari Za tramvajski obrat 538.000.000 din 

Za trolejbusni obrat.............. 262.£00.000 • 
Za-avtobusni obrat.... 280.000.000 • 

m 
Pri tem je upoštevana cena za : 
za 1 tramvajski motorni voz 
za 1 tramv. priklopnik 
za 1 trolejbus 
za 1 avtobus 

10,5 milj 
5,5 " 

• din 
M 

5,7 
5,0 

Kot je razvidnoiz nabavnih stroškov vozov in obeh 
vedenih tabel je ubedba trolejbusnega obrata najugodnejša rešitev. 
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- Razen tega ima trolejbusni obrat v primeri A tramvajskim o 
busnim obratom še druge prednosti. 

Prednost trolejbusmega obrata v primeru^ tramvajskim: 
Je bolj okreten in lahko hitro vozi tudi v ozkih ulicah 
in v ostrih krivinah. 
Lahko se vključi v-prometni tok, ker ni vezan na tir in 
ker se lahko stransko izogiba ter prehiteva druga vozila, 
Defekt 1 vozila ne moti prometa na o°taliprogi. 5e pa 
je opremljen še s pomožnim bencinskim motorjem, lahko vož-
njo nadaljuje, 
Na postajališčih zapelje lahko tik ob pločniku, kar lajša 
izmenjavo potnikov. - o 
Prestavitev prog je enostavna, ker je treba prestaviti °-amo 
vozni vod, 
Trolejbus povzroča-manj ropota kot tramvaj. • 
Prednosti trolejbusnega obrata v primerá z avtobusnim: 
Vzdrževanje elfektrične opreme je cenejše kot vzdrževanje 
diesel motorja in pogona. ^ >-> 
Vzdrževanje trolejbusne karoserije in nasilnega ogrodja 
je cenejša zaradi mehkejše izpeljave z mesta. 
Trolejbu'"' hitreje izpelje iz mesta , ter °e elektromotor 
lahko tudi za 100 i» začasno preobremeni. Avtobus bi za 
hitrejšo izpeljavo moral imeti močnejši motor, kar je pa 
zvezano s večjo porabo pogonskega goriva. 
Večja čistoča vozil in tudi cest, ker trolsjbu^ nima iz-
pušnih plinov,okar je važno tako iz higijenskega kot tudi 
iz e*tenkega stališča. 
Mirna in tiha vožnja, "ker elektromotor ne povzroča treslja-
jev in ne ropoče-. ' 7 -
Znatno večja obratna pripravljenost, oo""ebno pozimi. Avtobu' 
zahtevs gretje remize ali ukrepe proti zmrzovanju vode v 
hladilnikih in segrevanje motorjev pred zagonom» 
Večja obratna varnost, ker ni nevarnosti ognja in je zato 
tudi zavarovalna-'¿remija manjša.. m ~ 
Avtobus se na mestnih progah s kratkimi razdaljami na posta-
jališči ne uporablja, ker kratke proge povzročajo večje 
naprezanje motorjev in obrabo menjave. Zaradi tega je potrel 
no-večje-število rezervnih voz, ker Diesel motor ne s me bit 
ves^dam stalno obremenjen. Ear zadeva vzdržljivost, se 
Diesel ̂ otor sploh ne more primerjati z električnim. 
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9./ Preusmeritev sedanjega kadra ECŽ na trolejbusni obrat je laHc 
izvedljiva in ne predstavlja nikakih težav, medtem ko bi bila 
preusmeritev kadra na avtobusni obrat zelo težavna. 

Z 

Ni treba'posebej povdarjati, da bo izvedbo trolejbusnega obra-
-¿dobil tudi zunanji izgled Ljubljane same. Dobre zveze z vsemi pre-
mesta in povezava širše okolice mesta z avtobusnim obratom bodo u-

0 vplivale tudi na naš tugski promet. 
Velika ovira za javni potniški promet proti Ježici in Šentvi-

železniška prehoda na Titovi in Celovški cesti. Zato bi bilo nujir» 
oblem čimpreje rešiti. 

Komisija je primerjala ponudbe različnih tovarna Nemčije, Ang-
in Italije za nakup trolejbusov, in ugotovila, da se cene bistveno 
zlikujejo. Po kvaliteti izvedbe pa prednjačijo nemške tovarna Wag-
Fabrik Uerdingen in Man - M&rnberg. 

Komisija priporoča, da bi se nabavil nemški izdelek in sicer 
ene tipe. To je ugodno za vzdrževanje, ker je potrebno manj rezervnih 
in obdelovanje naprav. 

Pravtako priporoča komisja, da se čimpreje prične ó prevzgojo 
glede prometne discipline in preusmeri kolesarje in podobne kolesar 
oti ali odstsani iz preobremenjenih cest. Le ta način bo dosežena 
»ntuelno presežena predvidena komercialna hitrost jevnega potniške^ 
M. 18 km/h. V nekaterih nemških mestih vozijo trolejbusi v sllčnih 
rah s komercialno hitrostjo 23 km/h. 

V tej komisiji so bili naslednji tov. Šuštaršič Tine, Drobež 
ing.Jagodic Franc in ing.Žnidaršič Bruno, dalje ing.Dular Ma-

dr.Tabej Jože, ing. Struna Albert, arh.Bežek Nikolaj, ing.Pogačnil® 
i ing. Sraka Janez, ing. Jenko Rudolf, ekonom. Leder Avgust, načeflt-
prave za notr.zad.ing. Štolfa . 

K bi preči tal komisijski zapisnik o pregledu in preizkavi električ-
zil Električne cestne železnice Ljubljana. 

A/ Številično stanje: 
Številčne podatke bi razvidli iz naslednje razpredelnice; 

voz š t e vi 1 o Leto M o č 
voz sedežev stojišča gradnje motorjev 

7 12 •28 1889 lo kW 
15 7 53 1932 26,5 Krt* 
9 lo 5o 194o 35 kW 

13 7 53 . 19ol 27 kW 
lo 12 48 1947 — — 

5 12 28 1889 — bivša 

i 
i 
áski 01.nosilci 



B/ Stanje vozil in njihovih sestavnih delov: 
a/ Splošne ugotovitve glede varnosti: 

Celotni vozni park, je neglede na leto gradnje posameznih 
Egovnih tip, skrajno zastarel. Pogonski motorji, v kolikor niso zasta-
l i in prešibki, so krmljeni z grobo stopnjevanim krmiljem. Tovrstno 
¡¿Bilje povzroča sunke med izpeljavo, med električnim zaviranjem dese-
ej0 vožžla pojemke 08-1 m/sek 2, kar pomeni, da zaradi dolgih zavornih 

p a z d a l j , ki so posledica tega, ne smejo viziti na nobenem odseku proge 
večjo hitrostjo kakor 25 km na uro. Zahtevi varnosti, da mora biti 
noči razsvetljena zavorna razdalja po oeli dolžini, ne ustreze čelna 

Bzsvetljava iribtornih vozil. 
Karoserije, kcb so vse grajene več ali manj po istem načinu, 

fcede vstopanja in izstopanja potnikov, ne ustrezajo. Neglede na to, da 
®ke odprtine ovirajo nemoteno in hitro izstopanje in vstopanje, se 

ta med vožnjo ne zapirajo, in so s tem izvor raznih nezgod. 

b/ Stanje posameznih tip vozil: 

7 starih motornih vozil, ki so presegli 6o let obratovanja, 
il več sposobnih za promet. 

Isto velja tudi za 3o opatijskih voz, ki so bili grajeni 1. 
l9ol in nato 1.1937 podaljšani s tem, da 3OSžTORC se na obe strani glav-
Ih nosilcev privarili in zakovali z zakovnicami in stranskimi ploščami 
»odaljške v dolžini 0.62 m na vsaki strani. 

Pogonski motorji so skrajno zastareli. Grajeni so 1.19oo, 
irvotno za 75o V, nato previti za 55o V. Previtje ni bilo niti za ta-
petni čas strokovno izvedeno, niti se ni splačalo. Motorji so grajeni 
>rez ventilacije, brez komutacijskih polov, se med obratovanjem močno 
egrevajo in delajo zaradi tega % velikimi izgubami. Podvrženi so po-
Dstim okvaram, s čimer ni zavarovano električno zaviranje. Karoserije 
¡•h voz so lesene in so bile delno renovirane v 1.1937 do 1939 in so 
'idej v stanju, ki ne dopuščajo generalnega popravila. Dotrajana je vsa 
astalaci j 

a tako, da je nemogoče preprečiti napake, uporabijenost vozil 
9 odvisna le od slučaja. 

Brodski vozovi so bili izdelani v letu 1931 z zastarelo tipo 
fctorja, ki že ob času graditve ni ustrezala svojemu namenu. Motor moči 
6»5 kW je že za težo vozila, ki znaša lo,4 tone, v nezasedenem stanju 
Psibek in je .temu ustrezen zadržek ob zaviranju nizek, posebno še, če 
1 Je v času močnega dotoka potnikov voz preobremenjen. 

Finančno so ti vozovi že odpisani, ker je bila za odpis odvz 
^ivljenska doba samo 15 let. 

Domači vozovi grajeni v 1.194o imajo hitrost 25 km/h in nekaj 
fcejše motorje tako, da dosežejo pospešek ob spremljavi 0,9 m/sek 2. 
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Ilirom na navedeno in leto gradnje, je to edina tipa, ki se jo še 
^Kgča vzdrževati za promet na manj frekventiranih progah, medtem ko za 
E t v mestu iz razlogov navedenih v odstavki a/ ne pride v poštev. Vse 
•j. je treba primemo urediti čelno razsvetljavo ustrezno zavorni raz-

c/ Preizkusi zaviranja. 
Moisorni vozovi so opremljeni z ročno in električno zavoro, no-

ji prikolice s selenoidno zavoro teža 161 kg s po^ezno silo cca 6 0 0 kg, j 

Ldtem ko so stare prikolice brez zavor. Zavore se od strani vodstva v 
j« vzdrževane. Izvršena je bila vrsta zavornih poskusov in prekontro-
¿rana z računi na zavorno razdaljo in zavorni pojemek kot so navedeni vj 
pgki A/. Zavorne razdalje kolebajo pri normalnem zaviranju od hitrosti j 

0 km na uro med 45 in 33 metri. Kakor smo navedli v odstavku B/, je el< 
trično zaviranje 7 starih in 13 opati§skih voz z ozirom na stanje motoa 
Lv zelo problematično. Sodobni vozovi na tirnicah imajo zavorne zadri 
[ do 3,5 m/sek2, kar ustreza pri 3o km/h zavorni razdalji cca lOm. Vp< 
tevati moramo namreč nepreglednost križišč in vedno bolj naraščajoči 
irmmeto 

d/ Preizkave nosilcev. 
Metalurški institut TVŠ v Ljubljani, je preiskal dele glavnege 

josilca opatijskega vcbza. Tozadevno poročilo strokovne komisije je prilc 
lino. Podpisana komisija je mnenja, da z oziron na rezultate kemičnih 
paliz in vsestranskih in tehnoloških preiskav, navedeni material iz vaj 
aostnih ozirov ne odgovarja -seč svojemu namenu, ker bi že najmanjša po-
ikodba nosilcev ali trenutnd1 predvidena povečana obremenitev, ali končne 
km način popravila, na pr. varenje , dovedlo do trenutnega loma. Nevar-
lost trenutnega preloma je povečana tudi z dejstvom, da izceje fosfora, 
ivepla in metalnih vključkov niso eifkomerno porazdeljene vzdolž nosilca 
»t je to potrdila metalografska preizkava, oan. Baumanov odtis. Jasno 
« bi vsako lokalno povečanje izcej, in vključkov povečalo trenutno ne-
[arnost preloma. 

Posebno opozarjamo se na nevarnost loma na teh vozovih, ki so 
Bjt podaljšani s pri-varenjem, ali varjeni iz katerega koli vzroka na 
terikolem mestu, ker je ta material za varenje neprimeren zaradi vi-

tega odstotka žvepla, fosforja in nemetalnih nkjjučkov. 
; • Preizkava materiala osi je v teku. Smatramo pa, da se z ozia 

°2irom na nedoločeno starost teh osi v sklopu vozila lahko smatra ta pu 
'k&va kot preizkava za sebe. Kot omenjeno je potrebno preizkati vse o a 
Steih starost se ne da dognati. S preizkavo postane os neuporabna, keri 
Je treba prerezati. 

C/ S k 1 e p 

m, 
¡n*i 

Na podlagi vseh prednavedenih fflflflmi&fflf ugotovitev, predlaga 
lgija takojšnjo postopno kasači jo 7 starih voz, 13 opatijskih in 5 
H b prikolic. Priporočamo, da doba kasacije naj ne presega dobe 6 m 

f /l.nov. 1953/, na vsak način pa se naj izvrši pred nastopom druge 
^ Kar se tiče na splošno smernic za kasači jo vozil, se ta v principu 

me-
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po naslednjih kriterijih: 
a/ časovna doba, 
b/ opravljeno kilometrsko delo, 
c/ stroški vzdrževanja naj ne prekoračijo osnovne vrednosti 

vozila, 
V našem slučaju je z izjemo 9 domaČih voz in 10 novih prikolic 

K i v kasačij o po navedenih treh točkah ves vozovni park. 
Kasači je zgoraj navedenih vozil utemeljuje komisija posebej še 

Rdečimi dejstvi: 
l/. Nesigurnost materiala vzdolžnih nosilcev, 
2/. Zavorno dejstvo električnega zaviranja je zaradi nesigurnih 

in prešibkih motorjev nezanesljiva. 
3 / . Električna oprema je zaradi iztrošenosti in zaradi zastare-

losti v pogonu nezanesljiveSEE, njena obnova in vzdrževanje 
pa za podjetje nerentabilna. 

4/. Lesene karoserije. 
5$. Čelna razsvetljava. 
Glede brodskih voz je komisija mnenja, da bi lahko ostali naj-

6 let še v obratu na stranskih progah. To le z o žirom na to, da naj-
# 

vozovni park ne bo mogoče v krajšem času obnoviti. 
Člani komisije: 

Jagodic Franjo l.r., ing.Volf Bogomir l.r. Sedeu Adolf l.r. in 
rovšček. 

Predno pa bi prečita! nekaj podatkov glede na vrsto-prometnih 
stev v raznih mestih v inozemstvu; bi pa pripomnil še teie par stvari, 
'kratkem smo imeli drastičen primer, ko je konkretno zaradi težke fe-
oije tramvaja bila popolnoma razrahljana glavna vodna cev in.je nujno 
Mbno, da se to popravi. Potem dalje proti Šiški se prav tako lahko 
i velika škoda na vodnih napravah, ker ni izóla ci j 6- prav nič ureje-
V drugih mestih je popolnoma ločena tramvajska proga od raznih vodnih 
Ijav ter ostalih vodov. To je eden faktum. Drugi faktum bi bil pa ta 

morali pri odpravi oz.ublažitvi ostrih zavojev /ovinkov/ rušiti ve& 
|tevilo zgradb, ki bi drugače služile še dalje' časa svojemu namenu. 

pri ostali ureditvi prometa^ sedanji stroji tudi ne bi prišli več v 
tev. Velik problem se pojavlja še glede rernize. Sedanja ramiza sploh 
•toi več odgovarjala novim potrebam. Potrebna bi bila popolna izmenjava 

strojev in sploh vseh ostalih notranjih naprav. S to novo preure-
ijo, če lahko rečem rekonstrukcijo bi pa imeli ogromne izdatke in je 

fa tudi pri tem dati svoja mnenja. Velike težave bi nastale tudi pri 
tavilu dnevno poškodovanih voz. Enake težave bi nastale tudi pri sna-

odn.čiščenju vozil, ker je le prekratek čas odmerjen za to delo. 
»sije pogledamo, da je postavljeni rok t.j.6.november 1953 skoraj š 
P°rartio biti v tem pogledu zelo previdni, da ne bi kar na enkrat osta-
i***adi ostranjenih .vozil brez prometnih olajšav in ugodnosti. Res je, 

Pri vsem tem važna ogromna finančna sredstva, sem mnenja, da je 



Jtera treba žive diskusije in bomo videli ravno v nadaljnji diskusiji' 
se to rešilo to vprašanje. 

tflalJe ^i r a d pripomnil še na strokovnost naših šoferskih kadrov. Mi 
irfiko rečemo, da je naš šoferski kader še premalo upoznan z Diesel-mo-
Efjem. Oni so za Diesel mašine še vajanM. 

je komisija razpravljala je prišla do kritičnega premotrivanja v 
raznih problemih pri obstoječem tramvaju ter predlaga in stavlja 

judskim odbornikom, da nima nobenih nasprotij pilčl pri uvedbi trolej-
gnega in avtobusnega obrata. 

fcoces preureditve bo trajal približno lo let. Velik problem je v tem, 
to rešiti izpad tolikih voz v tem letu. 

Srakar, ki je diploMra], .na tem. področju in še danes dela na tan 
jpdročju, predlaga preoej/ spremembi Toda tudi njegovih predlogov ne mor 
v celoti sprejeti. 

'¿daj pa še poglejmo vrste prometnih sredstev v raznih mestih v inozem 
•hi: 
tev.preb. 
tisočih 

523 
1.014 

/ 

982 

252 
146 
145 
I 6o 

Ulo 
296 
657 

26? 
3O6 
250 
546 

m e s t o tramva j prikolice trolejb.avtob. Skupaj. 

B e l g i j a : 

Anvers 313 193 • 22 3 531 
Brisel/cies to/ 926 541 22 - 1,489 

" /predmest/loo6 — — 2o5 1.211 
Liege 242 175 12o 71 60 8 

Švi ca 
• 

• • 

Basel 274 232 38 58 642 
Bern 77 63 17 56 213 
Ženeva 115 6o 111 14 2oo 
Luzern 49 9 6 12 76 

D a n s k a : 

Kopenhagen 5o2 413 13 91 . 1.019 

A n g 1 i j a : 

Glasgov 1179 — — 139 1.91o 
Kingston — — loo 152 252 j 
Liverpool 4o5 . — — 606 l.oll 
Kukasti — — 2ol 258 459 
Nottingham — — 157 298 455 
Portsmauth — loo 155 255 
L ond o n /830/ - - 176o 714 o 8.9oo 



M e s t a tramvaj prikolicd busi busi Skupaj 
F r a n c i i a: / , 
Mafrseille ' 26o 327 133 72 792 
Mulhouse 28 -V 29 19 11 87 
Niče 48 18 24 21 111 
Pariš - - 62 22o2 2264 

- v metro 
Z D A 10.363 1.841 5.423 9.414 27 .041 
Jugoslavija 413 253 58 167 80I 

(prikolice) 
g • v--/: • . J 

Iz gornjih podatkov se vidi, da so tudi ostala mesta delno 
dno vezana na tramvajski in trolejbueni promet. Avtobuse uporab-
bolj za medkrajevni promet in zevio malo za strogi mestni promet. 
iSan sem, da bomo s plodonosno diskusijo rešili marsikatera še 

vprašanja in probleme, katere sem v raznih predlogih in 
vitvah naštel, y i 

r* ' ) " 'J " / ' oBE 
X" V\ •. ""i: •' '; > • ' • ' & &Sg -"i 

Š k r a t a JaneZ= 
Mnogo raznih problemov je naštel tov. Drobež v svojem 

m referatu, ki se tičejo vprašanja ukinitve tramvajskega 
Čeprav dobro vemo,;da tramvaj ne odgovarja načelom današnjega 

ta, smo pa le nekako sigurni nanj. ljudje mislijo, da avtobusi, 
kor bodo vozili, ne bodo vozili kot tramvaj. Ureditev ljubljan-
prometa pa ni važna samo za življenjski standard, temveč tudi 
gospodarski razvoj in sistem. Prav toliko, kot je to 

"arski problem, je obenem tudi politični problem. Če trenutno 
ki bodo potegnjena iz prometa, ni možno nadomestiti, mislim, 
bolje, da še malo počakamo. Kar se tiče avtobusov in trolejbusov, 
, da jih moramo nabaviti. Bolje pa je, da se odločimo za trolej-
ker omrežje že obstoja. Važno je, da pridemo do neke rešitve. 

A v š i č Jaka: 
Očitno je, da se vsi strinjamo s tem, da naj bo na 

progah trolegbusni promet. Zelo pametno bi bilo, da nabavimo 
aekaj avtobusov, ker oni lahko menjajo prometne linije. Avtobusi 
aerno sredstvo za povezavo oddaljenih predmestij in okolitfe, 

je promet bolj redek, nadalje zd koncentracije proslav in shodov 
Ustavi naj se zaključek, da se nabavi na vsake 3 trolejbuse 
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o koristen. Važno bi bilo, da se cene malo znižajo, zato pa je 
stnih ulicah najugodnejši trolejbus. če pogledamo kolesarske 
i, je nujna naloga, da se tudi ceste preurede za kolesarski 
«et, ki je pri nas zelo razširjen. Po vsem kulturnem svetu imajo 
?bne kolesarske poti. Zato predlagam, da se pri novih cestah 
to gleda ter da se delajo kolesarske poti. To vprašanje moramo 
•Ijito vzeti v premislek in analizo. 

H 
Barlič Janez: 

; Strinjam se s pripombo tov. Avšiča, da so potrebni v mestu 
i avtobusi za nujne slučaje. Mislim, da je potrebno, da se promet 
di v glavnem s trolejbusi, v rezervi pa naj bi bili avtobusi, 
rešujemo modernizacijo prometa v mestu, pa bi rad opozoril na 
ovski in sosednje terene, ki nimajo niti dobrih cest, da bi se 
o vozili s kolesi. Na to bi se moralo gledati že preje. Če 
emo za ptimer kolonijo ob cesti Dveh cesasjev, vidimo, da tam 
ujejo izključno delavci, zaposleni v oddaljenih predelih 

Vi Y\ 
sta. Ti delavci morajo hoditi pozimi od doma ob 4 ali 1/2 5 
utraj, da pridejo pravočasno na.svoje delovno mesto. Pri tem pa 
jo po cesti redno sami gaziti sneg, ker pride plug na to cesto 

le po 7* uri. Ker niso urejeni kanali, niti ni hodnikov ob cesti, 
pot ob slabem vremenu še posebno težavna. V tej koloniji stanuje I 

eko 4oo ljudi, imajo pa na razpolago le 4 vodovodne pipe, ki pa 
zimi navadno zmrznejo in so ljudje brez vode. V tej koloniji 
i ni greznic in je prava sreča, da med otroci^na nastala kakšna 
idemija. Potrebno bi bilo poslati v kolonijo sanitarni inšpekcijo 
potem nekaj pokreniti. 

Kar zadeva nedovršene zgradbe, imiuno tudi mi nekaj takih 
erov. V koloniji v Mestnem logu stojita že pokriti dve stanovanji! 
hišici, ki jih je treba le končati, pa bi imeli 4 lepa stanovanja)! 

Č. fladalje je bila pred dvemi leti na hitro podrta stanovanjska 
'a ob Riharjevi cesti. Namesto, da bi se na tem mestu zgradilo 
t 8o m cestišča, s čemer bi se skrajšala pot v mesto za 1 km, pa 
tam nastalo smetišče. 

Še ena stvar je, ki je bila predmet kritike. Ob Riharjevi 
#ti je bila zgrajena enonadstropna 4o m dolga stanovanjska hiša. 
ili so jo baje urbanisti. Hiša je postavljena tako, da ima na 
to postavljene drvarnice, hiša pa je skrita zadaj. S tem bi rad 
.zoril, da je potrebno gledati tudi na delo urbanistov. j 

Ob preureditvi prometa v Ljubljani bi prosil, da se sigurno 
»že s kakršnimkoli prometnim sredstvom s centrom mesta tudi Trnovo 
•Je ostalo do danes brez prepotrebne zveze. 



Tov, dr, Modic prosi, da bi se diskusija vršila izključno 
"okrog avtobusov in trolejbusov, 
t)e r m a s t i a M a r a : 

tovariši, mi moramo danes vzeti principielno stališče ali trole-
fcusi ali avtobusi ali pa priti na kombinacijo. Jaz mislim, da je 
najboljše, če gremo na kombinacijo trolebusov in avtobusov. Zakaj 
V notranjosti mesta naj bi bil promet z trolejbusi in zveza s jixe 
periferijo pa povezana z avtobusi. To bi bilo naj ekonomičnejše, 
naj udobnejše in najlepše. Mi moramo danes zavzeti to stališče, 
zaradi tega, da bo podjetje lahko pričelo s predpripravami. Vede-
ti moramo, kakšne bodo odločitve, ker ne moremo delati naprej. 
Številka loo milj, ni tako saala. Če gremo na trolejbuse, moramo 
ceste spremeniti, drugo pa je težko zaradi finančnih sredstev. 
Tov. Tepina lepo pravi, da naj Gospodarski svet ta sredstva preski 
bi. Mi tovariši dobro vemo, da se sredstva ustvarjajo v proizvodnj 
in tu imamo plan proizvodnje, ki nam pove koliko bo sredstev. Ta 
sredstva pa so razporejena tudi vnaprej. Pri novih virih sredstev 
so pa razporejena za novo proizvodnjo. 
Mi smo na eni seji razpravljali o prodaji pionirske železnice. Tu 
je tudi vir dohodkov. Gospodarski svet bo razpravljal o sem tem ir 
ugotovil na kakšen način pridemo do teh sredstev. Tovariši so di-j 
skutirali, da to da republika ali zveza, jaz pa pravim, da moramo 
najpreje mi sami poiskati vire in možnosti teh sredstev in v skraj 
nem slučaju šele lahko iščemo pomoč od republike in zveze. Kar se 
tiče pa nabave trolejbusov in avtobusov, predlagam, da se nabavi 
enotno tipo, da ne bo nekaj od ene firme in nekaj od druge firme. 
To je zelo nerodno pri kvalifikaciji kadrov in zaradi rezervnih 
delov. Predlagam še nekaj - mi imamo sami manjšo tovarno in da 
kupimo le šasije a karoserije pa delamo sami. Tudi s tem bi že 
nekaj prihranili. 
Jaz bi se rada še dotaknila poročila tov, Tepine, kjer pravi, da 
od teh loo milj,'rabimo 83 milj, za dovršitevnekih objektov plani-
ranih v letu 1953, Ko smo sprejemali proračun, ta sredstva niso 

* 

bila dovoljena, ali pa smo sploh takrat slabo predvidevali, da 
nismo dali dovolj teh sredstev. Sedaj pa trenutno še na čas za 
razpravljanje o dodatnih kreditih, ker vidimo, da je letos od po-
stavljenih 123 miljonov še vedno premalo izkoriščenega. Lahko reče 
da se ta planirana sredstva, ki so za letos na razpolago premalo 
izkoriščajo. Potrebno pa je, da se to čimpreje izvrši, da bomo vi-
deli, koliko še manjka, potem bomo šele debatirali o dodatnih kre-
ditih. 



[ 
pri investicijah, ki bodo prišle v poštev v 1.1954, bodo prišla 
le tista dela odn. objekti, ki dobo dokumentirani in potrjeni 
na diskusiji pred ljudskimi odborniki. Te objekte bomo potem 
dali v proračun. Vidimo, da smo z diskusijo zapazili razne ne-
rednosti in površnosti.pri izvrševanju. Ker premalo objektov do-
končamo, je popolnoma upravičena kritika in negodovanje od strai 
ljudstva. 
Tukaj bi še rada omenila adaptacijo Emone. MLO je sklenilo pogoc 
bo s podjetjem Slovenija Vino, da prevzame adaptacijo Emone. Ml( 
se j-e kasneje zavezal, da do 15/VI-53 primerno preu?<s8i°^a dia-
betično restavracijp. Adaptacija se ne more preje izvršiti, 
dokler Svet za komunalne zadeve tega hitro ne bo rešil. Mi smo 
to sprejeli, podjetje je hotelo to,delati;pa ne more. Bojim se, 
če to ne bo hitro rešeno, da bodo ljudje zopet upravičeno začel; 
negodovati, čemur smo mi sami krivi. Preveč se vse vleče. 

K r i v i c V l a d i m i r 
Tovariši vidimo, da je promet v mestu pereče vprašanje. Nisem i 
hotel oglasiti preje v Siskusijio Nisem strokovnjak v prometu, 
pa bi se vendarle rad dotaknil par stvari. Predno se mi odločimc 
moramo pošteno premisliti, ker je celoi. vrsta momentov, ki govore 
proti takemu prometu. Do sedaj nisem imel prilike, da se oglasin 
v taki diskusiji in da sodelujem. Današanja^čLiskusija kaže^da € 

ii, ki ¿¿m tri 
ni, da se j-e-ga 

posloviti od tramvaja. Ne smemo pa misliti, da je to treba kar 
takoj napraviti. Tramvaj bomo obdržali toliko časa pri življe-
nju.dokler ne nabavimo novih vmzil. Po mojem mišljenju pride v 
poštev kombinacija/trolejbustfj^ avtobusa^in tramvaja^. Gre za 
perspektivo in smatram, da mora biti 

Vagino je, da to obdrširne buse. Hex tramvaj in trolebus že i 
'Jtro^bug^podaljšamo^ da bi i m e l M i s l i m , da to tudi 
lahko gospodarsko zagovarjamo. Tov. Drobež je omenil kombinacije 
trolejbusov in avtobusov. Nerazamem pa, da je lahko reči, da je 
faancoska marka boljša, ker vsi vemo, da niti francoska niti it£ 
lijanska roba ne odgovarja. To so slabe mašine. Stremiti mora-
mo za tem, da si nabavimo res dobre in udobne po ugodni cehi. 
Paziti moramo na rezervne dele, da jih. ne bomo dvakrat plačali, 
/plačevali/. Vsi podatki, ki jih je tov. Drobež prečital so 
točne in prav gotovo držijo. Cene to je važno vppašanje. Manjka 



a stvar, ki jo je komisija prepustila, da pri ocenjevanju 
tnih sredstev, ki pridejo v poštev za Ljubljano - ni upoštevala 

se veliko ljudi vozi s kolesom. Moramo pa računati, da Ljubljana 
Xabem vremenu rabi/^?8iŽSti8asredstva. To je važno za premisliti, 
mi naenkrat stojimi pred težkim vprašanjem. Če na to ne bomo 
dali, nam bodo lahko ostala ta prometna sredstva slabo izkoriščane 
je je uvajanje avtobusa, kakor, trolejbusa. Mi ga ne uvajamo samo 
lo let, temveč za 2o ali 25 let ali pa/§lč. Če mi zasledujemo, 
tudi avtobus ni dokončno prevozno sredstvo, ampak bodo v 
oČnosti prišla v poštev nova prometna sredstva. Avtobus je boljše 
neprimerno elastičnejše prometno sredstvo kot ostalo. Avtobus 
co uporabimo v lepem vremenu Za turistične svrhe (pozimi in 

leti ter ob sobotah in nedeljah za vožnje izven mesta). Prav zara,d 
i-razlogov je boljši in «pa« sem prepričan, da je bolje, če se 
očimo za avtobuse. 

Druga stvar pa je ta, da nisem vedel, da je dobavni rok 
o 6 mešecev. Tovariši, ki to vedo, bi morali na to bolje paziti, 
r lahko ostanemo brez prometnih sredstev, kakor lani. Avtobuse je c 
eba do jeseni nabaviti. Lani smo viddli, da zaradi prevelike snega 
amvaj dolgo časa n± vozil. Čudno se mi zdi, zakaj mi nismo vzeli 
donskih avtobusov, katere je vzelo tudi Sarajevo. Tako bi jih mi 
j imeli. Iz Sarajeva se prav pohvalijo z njimi. So tudi zelo 
ceni. 

Mislim, da se da na nek način le rešiti to vprašanje, da se 
znajdemo v jeseni v nemogoči-situaciji. 

Strinjam se s tov. Dermastia glede finančnih sredstev, j 
tere si moramo najpreje sami preskrbeli in le v skrajnem slučaju 
le lahko iščemo pomoč od republike. 

Če pogledamo, smo mi sedaj že veliko stvari prenesli na 
uno. Potrebno bi bilo, da izposlujemo ta uvoz brez faktorjev. To 
bo tudi nekaj olajšalo in pocenilo. Važno je, da sredstva dobimo 
razpolago. 

Jelačin, 
Strinjam se z diskusijo tov. Krivica. Pravilno moramo 

Siti novo vprašanje, ki bo nastalo z ukinitvijo starega prometa* 
bi bila sezona med letom, ne bi bilo tako težavno, tako pa se 
"ajamo v težki situaciji. Kar se tiče avtobusov, katere so v vzeli 
Opatiji, meni osebno ni prav nič žal. Kombinacija trolejbusov in 
obusov mi ni všeč in nevem, ali je pametna zamisel, da bi mi gled 
tudi na izvajanje tega za slučaj eventuelne vojne. 

Važno je.da razliko v ceni damo v neki sklad. 



Baraga Alojz: 

Moje mišljenje je, da je treba vsaj v začetku, v predhodni 
zi, mestni lokalni promet kombinirati z avtobusi, čeprav načelno 

Oglašam za uvedbo trolejbusa. Avtobusi bodo potrfehni tudi v 
lučaju okvare električnega toka. Vsekakor pa ponovno poudarjam, 
&em ža trolejbus, ki bi bil iz gospodarskih in higienskih 

azlogov najbolj primeren za mesta Ljubljana. Res, da vse ulice 
trolejbus še ne odgovarjajo,-pa s časom se bo tudi to vprašanje 
edilo. Saj tudi trolebusnih voz ne bo mogoče nabaviti toliko, 
bi kar naenkrat isti vozili po celi Ljubljani. Za to tudi 

enarnih sredstev nimamo dovolj. 
Problem lokalnega prometa je nepredvideno vpadel v breme % 

roračuna MLO ter bo stal težke milijone. Vprašanje pa je, kje 
j črpa MLO denarna sredstva? S tem vprašanjem bi se moral MLO, z 

asti pa Svet za gospodarstvo MLO že preje ukvarjati. 

Vodopija Janko: 
Jaz se strinjam z uvedbo kombiniranega sistema trolej-

usov z avtobusi in sicer tako, da bi na določenih standardnih 
rogah kot so n.pr. Šentvid, Ježica^ Vič in Moste obratoval 
olejbus, na stranskih progah pa avtobus. Sem za trolejbusni 
romet predvsem tudi za to, ker moramo računati na lastni 
ogonski material, ki ga bo Slovenija obilo proizvajala s svojimi 
drocentralami. Pri svtobusnem prometu pa moramo računati na 
higieničnost in izločanje škodljivih plinov, kar je zlasti pri 
šem podnebju z meglo nevarno za zdravje. ' . ' s. » ' / I 

Vrhovec Stane: 
— Strinjam se z danimi predlogi o ureditvi prometa v 

jubljani. Važno pa je le, da se odločimo za uvedbo električnih 
otornih vozil, t.j. da že sedaj pri opustitvi tramvaja prehajamo 
kombinacijo avtobusa in trolejbuea. To naj bi bila bodoča pro-
tna sredstva Ljubljane. Ta kombinacija bi bila dobra tudi radi 
ega, ker bi ob turističnih sezonah avtobuse lahko uporabljali za J 
tale vožnje» To bi prišlo v poštev predvsem v poletnem času» j 
ehod na nova prevozna sredstva, ki ga je omenil tov. Krivic, i 
popolnoma pravilen. Smatram le, da bo imel pri nas električni 
tor boljšo perspektivo kot pa bencinski. Progo proti Viču bi 
o treba podaljftftti do prelaza pri Dolgem mostu. 



B r o b e ž F r a n o t 
Rad bi pripomnil nekaj glede kolesarjev. Komisija je glede kole-
sarjev in sploh to vprašanje takole obravnavala! kolesarski pro-
met se tako naglo razvija zato, ker ostali promet pada. Če pogle-
damo, vidimo, da to ni nobena udobna vošnja temveč je napor. Če 
pa mi izboljšamo prometna sredstva, bomo takoj opazili padeo ko-
lesarjev. Glavni smoter prometa je, da se ljudje čimpreje prepe-
ljejo iz kraja v kraj na najbolj udobni način. . To^£11nA¿idyAgn¿ 
lo promet, -kar sž-t-lčer dobrifc/vozil¿- aytobus^^/v turIOTione na 
»Ste 

J¿omisija\ mestni promet na dva jitíLí̂ na standardne 
proge, TfEEjfeTiXlITBy »Bfe* yrigl, ki zahtevo Ŝ intervaimst. pfi naya dol, 
nn nt nI ne paogo, ki zahtev.* j o — ñ Obenem pa deli 
^SJSSSSSi'Jt^iJS^fiS^^ 

e le malo več 
snega. Dokler ne " b o de^če 31 e" fttpf » .v^c^fee, t ̂ ^kl jub večjim naletom 
saegar-»o bo problom ožLcoonja, ne bomo mogli redno obratovati p2i 
*&L t r o l e j b u s ^ i n J M ^ ^ 
Tu vidimo, da pagAdoje v postov tudi čiščenje.pest, ^ 
<0 nujne potrebni. o L i ^ & V ^u 



je tramvaj, če vzamemo samo suhe številke« Tu moramo gledati tudi 
|je vprašanja časa in udobnosti. To bi bilo prvo dejstvo, 

igo dejstvo pa je, kot je tov. Drobež razložil - razvoj v svetu 
Belgija, Švida, Francija, Zap. Nemčija, Ho3^ndska, Anglija itd, 
povsod vidimo ali večje število avtobusov,.-aii' trolejbusov ali 
pa večje število tramvajev. Jaz mislim, da bomo tudi mi še vedno 
obdržali tramvaj,, To bi bil osnovni rentalbilni račun za nas. 
Vedeti moramo, da na zapadu ljudje dobro preračunajo kaj je renta 
bilno in kaj ni» Če-p ogledamoT—da Holandija nima trolejbusov -
pevaaft fr-mm--opfj^i^j—dft ona nima elektrike. pa ma. imamo elek-
triko, mislim r-d€i je popolnoma pravilno, da »i -ac gremo prav na-
revirps-fc ̂ nji trolejbuse aiir-p«. na avtobuse. Sa^—^e-apes-, da—bomo 

' imeli/nafto in upam, da v Sloveniji avtobus ne bo preveč stal. 
Ji AH Jf Važnoi je, da bomo imeli v&»j~-maio sposobne ljudi na_ okrajih in 

<*• wu«»V \ 
s£m pxeprie«Hy—dfr-bo promet na^-bel^e-ur-ejen. Ta skrb je najbolj 
potrebna. 
D r o b e ž F r a n c : 
Rad bi pripomnil nekaj glede kolesarjev. Komisija je glede kole-
sarjev in sploh, to vprašanje takole obravnavala: kolesarski pro-
met se tako naglo razvija zato, ker ostali puomet pada. Če pogle-
damo, vidimo, da to ni nobena udobna vožilja temveč je napor. Če 
pa mi izboljšamo prometna sredstva, bomo takoj opazili padec ko-
lesarjev. Glavni smoter prometa je, da se ljudje čimpreje prepe-

To fudi dv$gnj ljejo iz kraja v kraj /na,najbolj 
lo promet, kar s a t i o e dobr. 

¿«¡t*, W a^c^čf^-^- t<, ^ « f n ^ , m e & e . o - «¡ou-íR^-Ac ^ c ^ ^ e ^ u t . / /pu. t* / ^ p í í v 

¿¿v r' u.,inriqfipnp î a-

£arv-o1aao "delil^omis i j a mestni promet na dva dela: .standardne 
proge, mfófcMifcftXiüifeXggflgg, ki zahtevno 6/ifitervalaw pa navedel, 
na. stalne paege, ki bah t ayaj o - nad ~&~-4nt«agyal.ov. Obenem pa deli 
dalje promet še na: mestni pormet in medkrajevni promet. 

* UMeecciCZa, t H t e t t ^ a w , 
• Avtobusov, /ne moremo, ime tri za ceste, ker se i&sña-i 

t^fyo^sbMj'^ . ¿Uzm. j-<- Xju&Louf' óU> ZSt K Z^C^o^ . •/ gAHnn • r, n rlvn o- -le • / 

Tov. Krivic je rek^l, da po zimi stojimo, če je le malo več 
snega. Dokler ne bodo ceste tako urejene, da kljub večjim naleton 
snega ne bo problem čiščenja, ne bomo mogli redno obratovati pa 
tudi trolejbqe in ne avtobus ne bosta mogla voziti. 
Tu vidimo, ¿ia pridejo v poštev tudi stroji za čiščenje cest, ki 
so nujno jiotrebni. 

T e p i n a ing. M a r j a n : s 

Gledati moramo, da se diskusija pravilno usmeri, da ne bomo 



krivic Vladimir: n . 

Pripomnil bi to, da trolejbus ni ravno najrentabilnejši, 
eč je tramvaj, če vzamemo samo suhe številke. Tu moramo gledati 
na vprašanje časa in udobnosti. To bi bilo prvo dejstvo. Drugo 
tvo pa je, kot je razložil tov. Drobež - razvoj v svetu (Belgi-
Švica, Francija, Zap, Nemčija, Holandija, Anglija itd.) Povsod 
o ali večje število avtobusov kot trolejbusov ali pa večje 
ilo tramvajev. Jaz mislim, da bomo/Židie vedno obdržali 
-aj. To bi bil osnovni rentabilni račun za nas. Vedeti moramo, 

na zapadu ljudje dobro preračunajo, kaj je rentabilno in kaj ni. 
ogledamo v Holandijo, vidimo da nimajo trolejbusov, ker nimajo 
trike. -v •1 



Probež Franc: 

Rad bi pripomnil nekaj glede kolesarjev. Komisija je glede 
»lesarjev in nasploh to vprašanje takole obravnavala: kolesarski 
jiome't se tako uaglo razvija zato, ker ostali promet pada. Če 
Lgledamo, vidimo, da to ni nobena udobna vožnja, ampak celo napor. 
i| pa mi izboljšamo prometna sredstva, bomo takoj opazili padec 
kolesarjev. Glavni smoter prometa je, da se ljudje čimpreje 
prepeljejo iz kraja v kraj in na najbolj udoben način. To bi tudi 
Ifignilo promet z dobrimi vozili - avtobusi in trolejbusi. Kar se 
feiie uporabljanja avtobusov iz mestnega prometa v turistične namene, 
L» pride v poštev. 

Komisija deli mestni promet na dva dela: na standardne 
proge, ki zahtevajo 6 in gostejše intervale, ter na mestni in 
todkrajevni promet. Avtobusov, urejenih za mestni promet, ne moremo 
imeti za medkrajevni in turistični promet, ker se iste uporablja 
vsak dan od 5»ure zjutraj do 24.ure zvečer. V mrtvi seznni se pa post 
K m vrše remonti, da se pripravi vozila za sezono. 

Tov. Krivic je rekel, da pozimi stojimo, če je le malo več 
•nega. Dokler ne beo rešen problem čiščenja snega, ne bomo mogli 
redno obratovati, ne s trolefcbuson in ne z avtobusom. Vidimo, da bo 
nastalo z modernizacijo prometa tudi vprašanje čiščenja cest v 
zimskem času, drugače pa se bo delala na vozilih prevelika škoda. 

Ing. Tepina Marjan: 
Gledati moramo, da se diskusija pravilno usmeri, da bomo 

aa podlagi te prišli do nekih zaključkov. Mi moramo stvarno ločiti 
Proge na standardne in stalne proge. Pri teh bi veljal trolejbus 
lfc pa kombinacija trolejbusa in avtobusa. Na ostalih progah/SS bil 

j primeren avtobus. , 

Dr. Modic Heli: 
lokalnega 

V zeezi rešitvijo/prometa v Ljubljani sem mnenja, da si 
'^aj edino z avtobusi lahko takoj pomagamo. Dalje smatram, da 
"toramo ločiti današnje stanje, nadaljnje perspektive ter sam prehod. 
P imamo nekaj tramvajev, trolejbusov in avtobusov in ne moremo kar 
tako hitro preiti na druga prometna sredstva. 



Mi nimamo dragega gledati in ugibati kot to, da na izpadle 
proge takoj postavimo avtobuse. 

2ato je nujno potrebno preskrbeti sredstva iz izposlovati 
dobavo teh vozil brez faktorjev. 

Dr. Pretnar Jože: • -

Pred seboj imamo 1. november in odredbo, da poltem rpku 
^zloČimo znaten; del tramvajskih vozil, S tem bi nekatera važna 
prometna proga odpadla, ako izločenih prometnih sredstev ne 
nadomestimo. To je prav dejstvo; s katerim moramo računati, 

. Drugo pa je vprašanje, ali bomo mogli preskrbeti pravočasno 
[ nadomestilo na prizadetih progah z avtobusi ali trolejbusi. Slišal 
smo, kako dolgi so dobavni roki za taka vozila. Zato sem 
prepričan, da se po 1. novembru 1953 še precej časa ne bomo 
vozili na novih vozilih, tudi če bi jih takoj naročili. Gre 
prav za one proge, ki povezujejo periferijo in ki jih uporabljajo 

m-

množice delovnih ljudi, ki se od daleč in to še posebno v neugodnd 
vremenskih prilikah vozijo na delo v tovarne, pisarne itd, in 
ki tvorijo po poročilu okrog 5o$ sedanje celokupne tramvajske 

f frekvence. Lahko si predstavljamo, kakšne bi. bile posledice, ako 
bi jim sedaj na jesen in zimo naenkrat onemogočili prevoz. Če 

f vse to upoštevamo, sem globo prepričan, da bomo morali tudi po -

1. novembru uporabljati vsaj preko zime še pretežni del iztro-
šenega tramvajskega voznega parka. Kar se tiče drugega glavnega 
vprašanja, ki velja za perspektivo ali tramvaj ali avtobus, bi 
pripomnil to, da tramvaj tudi drugod še vedno uporabljajo, če-
prav so glede prometa veliko pred nami. Precej sem prepotoval 
po Italiji, Švici, Nemčiji in Franciji zlasti pred vojnd in 
deloma tudi po vojni in videl, da je tam še vedno važno prometno 
sredstvo tramvaj. Trolejbus, ki se vedno močneje uveljavlja, je 
v glavnem vozilo za daljše razdalje. Tramvaj je na krožnih 
progah in raznih transverzalah, kjer ni ovinkov. Uporablja se 
tudi avtobus. Ljubljana žlSfa z ozirom na Ljubljanico in Grad 
svoje specifičnosti, ki jih moramo upoštevati. Ostane naj deloma 
še naprej tr(amvaj, na daljše proge pa naj se uvede trolejbus, 
hkrati pa naj se vzpostavljajo tudi avtobusne proge, zlasti tam, 
kjer so periferna delavska naselja, ki nimajo niti tramvaja , 
niti trolejbusa, pa morajo hoditi na delo in po drugih opra-
vilih daleč in zraven še po slabih cestah. 

Poročevalec in predgovorniki de v svojih res strokovnih in 
Izčrpnih referatih orisali stanje in vso problematiko, kar je 



¿le za nas zanimivo in poučno. Živa diskusija je dala lepe 
0zulfcfcte? hkrati pa je tudi pokazala, da niso zadostna samo mnenj 
strokovnjakov in neke številke, temveč, 'da je prav koristno in 
potrebno tudi mnenje in sodelovanje ljudi. Za take važne ukrepe 
tae potreben čas in temeljita priprava. Tudi od naših voliveev^ nas 
bomo dobili pametne nasvete in.opozoritve. Prepričan sem, da/bo 
tak način pripeljal že v kratkem do pravilne odločitve v tem 
važnem vprašanju. t , 

Seja je bila prekinjena od 14.17 uri. 



Vrhoveo Stane i 

Tov. Drobež j e n a k a z a l s t a n j e t r a m v a j s k i h prog v L j u b l j a n i . 
VeČina teh prog teče po o s t a l i h komunalnih napravah i n t u d i sam 

. t r h n j i d e l proge j e v slabem s t a n j u . N a j s l a b š a j e proga p r o t i 
, Žalam» v bol jšem s t a n j u pa p r o t i V i č u i n Šentv idu, ker s t a b i l i 
ti dve p r o g i prek k r a t k i m r e n o v i r a n i . Proga p r o t i Žalam j e 
s t a r a , v e č j i d e l proge nima o r i g i n a l n i h t r a č n i c , temveč ima polo= 
Jene navadne ž e l e z n i š k e t i r e . Moje m i š l j e n j e j e , da b i to ptogo 

httiiJii13- ^ r a z p o l o ž l j i v e t r a č n i c e i n vozove i z te proge v r g l i 
n a o s t a l o obstoječo progo. Na t a d e l proge pa b i d a l i po možnosti 
5 - 4 avtobuse i n p o d a l j š a l i obratovalno d o l ž i n o do Tomačevega. 



K r i v i c V l a d i m i r 

Z d i se m i , d a b i z sprejemom k a k r š n e g a k o l i predloga 
napravili nepopravljiv napako, k i b i jo v p r i h o d n o s t i 

težko p o p r a v i l i . Tako p r e d s t a v l j a v e l i k o naprako že 
uvedba t r o l e y b u s n e proge p r o t i J e ž i c i . O p o z o r i l b i samo na t o , 
da r a d i uvedbe t e t r o l e y b u s n e proge t a d e l mesta še danes 
n i neposredno povezan z centrom, kot j e b i l to pred v o j n o , 
ko j e v o z i l še s t a r i M a g i s t r o v avtobus i z mesta n a t a p r e d e l . 
Z d i se mi $ a , da j e uvedba tro leybusnega prometa s k o z i 
ozke u l i c e samega c e n t r a p r a k t i č n o b r e z v e S j e r e k o n s t r u k c i j e 
mesta n e i z v e d l j i v a . Teh v e č j i h r e k o n s t r u k c i j pa mi nismo 
sposobni i z v r š i t i , ker j e z a t e r e k o n s t r u k c i j e pottebno p o d r e t i 

ce lo v r s t o h i š , n a p r a v i nujno potrebne arkade i n podobno, k a r vs^ 
kot že povedano mi še zdale5 nismo sposobni n a p r a v i t i , t u d i 
Če b i b i l t r o l e y b u s moderno prometno s r e d t t v o . T o v a r i š i , k i 
so p o t o v a l i po A m e r i k i i n zapadu i n p r o u č e v a l i t e s t v a r i , so 

tcc 

p r i š l i do z a k l j u č k a , da j e tfoleybuSy/zaostalo s r e d s t v o , k i se 
^ n i k j e r več na novo ne u v a j a . Povsod u p o r a b l j a j o avtobuse, k i so 

sbobodno prevozne s r e d s t v o i n b i b i l i p r i m e r n i z l s s t i za 
L J u b l j a n o , k i ima tako ozke u l i c e » Da bi se t r o l e y b u s p o s l u ž e v a l 

o b s t o j e č i h t r a s t r a m v a j a to n i možno.Na teh t r a s a h n i možno 
d o s e č i nobene b r z i n e . T u d i t ramvaj n i dosegel te b r z i n e , k e r n i 
i m e l d v o j n i h t i r o v i n j e v o z i l v krogu. Vse to g g v o r i , da j e 
potrebno t r a s e s p r e m e n i t i . « I t i bomo m o r a l i na t o , da se bomo 
po t e h o z k i h u l i c a h o r i n t l r a l i c e l o na male avtabuse, okretneJŠs 
V č e r a j smo o p a z o v a l i avtobuse, k i p r i h a j a j o i z Inozemstva 
i n k i imajo vse nedostatke, ki j i h j e n a v e d e l t o v . Drobež, 
pa vseeno v o z i j o . Z d i se m i , da t i n e d o s t a t k i n i s o t a k a o v i r a . 
* u d l z t o v . Pretnar jem se ne b i s t r i n j a l , da na zapadu 
f o r s i r a j o t r a m v a j . D r ž i , da imajo t r a m v a j , vendar j i h z a to 
t u d i b o l i g l a v a , k e r j i m t r a m v a j povrroča v e l i k o prometno o v i s o , 
obenem pa t u d i v e l i k o gospodarsko škodo. Ne t r d i m s tem, da mi 
ne b i s m e l i i m e t i na nobeni p r o g i t r a m v a j , vendar samo na 
progah, k j e r j e to pametno. P r i n a b a v i n o v i h prometnih s r e d s t e v , 
Ki se ne msmemo z a n a š a t i n a pomoč od r e p u b l i k e , ker če bomo 

d o b i l i pomoč j o ne bomo d o b i l i za t r o l e y b u s e » 

w Iz podatkov tov. DroBbža je razvidno, da je v svetu 
& avtobusov, kot troleybusov. Tako ima London 13.7oo avtobusov 



ln 7«loo troleybusov» Nemčija ima 42ooo avtobusov in 19o 
troleybusov, Pariz 62 troleybusov in 2.2oo avtobusov, Anglija 
3600 tramvajem, 2600 troleybusov in 13ooo avtobusov» 
pri tem povdarjam, da ima Francija,kakor naša država, 
veliko električnega toka, pa ima vseeno več avtobusov kot 
troleybusov. ̂ to orinetacija je tudi v Ameriki kjer imajo 
večja mesta pretežno avtobusni promet* Če bi bil troleybus 
boljše prometno sredstvo se gotovo ne bi orientirali na avtobuse 
Mislim, d s iz teh številk lahko nekaj vidimo in povzamemo. 

Kar je tov i Drobež rekelglede enonadstrophih 
avtobusov, se mi ne zdi ravno duhovito« Ponovno izražam, da 
sem samo rekel, da bi želel® vedeti razloge, zakaj smo odklonili n 
nakup teh avtoihobilov. -osedaj vem samo to, da so bili poceni, d 
smo jih imeli priliko kupiti, da jih Je Sarajevo kupilo in se 
z nJim i pohvali. Če Sarajevo lahko z njimi pride v ljubiJano 
potem ne vidimi nobenega razloga, zakaj ne bi prišli v poštev 
tudi za nas. linam občutek, da se nam krakko malo ne dogadejo ir 
vztrajam na tem, da se nam obrazloži odklonitev nabave. 
Z nabavo teh avtobusov bi po mojem mišljenju najlažje rešili 
situacijo. Na ukinjenih "tramvajskih progah bi lahko z njimi 
dobro vozili in tudi izraba mašin bi bila dobra. Tudi ne razu-
mem tov. Drobeža, ko pravi, da ti avtobusi ne bi bili preko 
celega leta polno izkoriščeni. Mi pa vemo, ds imamo pri nas 
zimsko in poletno sezono, sobote, nedelje, in da bi najmanj 
1/2 leta fcahko ti avtobusi vozili na zunanjih progah. Poleg 
tega moramo predvidevati, da bomo tudi mi v bodoče imeli ne 
6, temveč 5 dnevni delavnik, kar bo ljudi še bolj vleklo 
iz mesta. Tudi vpraoanje-brezpeeelnootl bomo na-4^-aaS4n reSe-

Naslednja stvar so naši kolesarji» To Je že malo po-
etično vprašanje, če ga bomo tako postaljali, kot ga. Strinjam 
se £ tov. Avšičem, da je potrebno napraviti kolesarske steze 
radi varnosti peščcev in avtomobilistov. Vendar naše komunalno 
vodstvo neče o teh stezah nič slišati in trmasto vztraja pri 
svojem stališču. Tudi v inozemstvu delajo take kolesarske 
steze, tam prMvsem radi avtomobilistov, mi pa moramo predvsem 
Zaslgurati varnost peSSmcev in kolesarjev. Naj povedo člani 



M, 

Sveta in odgovorni ljudje s področja komunalnef5emu so proti 
tem kolesarskem potem. Morda imajo pametne razloge, vdndar 
jaz jih ne vidim. Tudi ne drži, da se ho z boljšim lokal-
nim prometom zmanjšal kolesarski promet, kajti kolo je 
svobodno prometno sredstvo, s katerim se lahko popelješ 
kamor hočeš in prav radi tega je potrebno vprašanje kolesar-
skih stez resno postaviti. V zvezi s tem bi stavil ta konkretni 
predlogi Z ozirom na izločitev številnih tramvajskih voz 
Iz prometa moramo v čim krajšem času nabaviti kakršne-
koli avtobuse, da ne bomo jeseni, ko se ljudje ne bodo mogli 
voziti kolesi ostali brez prevoznih sredstev. 

«r / 
Kar se tiče načelnegavprašanja ali se odločimo za 

avtobus ali troleybus,predlagam, da z ozirom na že innešeno 
sprejmemo sklep, da se uvede avtobus. Troleybusiyi progo pa 
potegnemo do Črnuč in na drugi strani do^mteSaT^da^bo ta proga 
imela začetek in kdnee. sprejemom takega sklepa bi odpadla 
tudi vsa razmišljanja glede preureditve remize in podobnih 
stvari. V splošnem mislim, kar se tramvaja tiče, naj se pusti 
proga proti Žalam toliko časa, dokler ne bo Izdelan konkretni 
program, na vse ostale proge pa naj se uvede avtobus. 
&e nekaj glede finančnih sredstev. Mislim, da je tov. Drobiš 
pred nekako pol leta zahteval za obnovo tramvajskega prometa 
okrog 4o miljohov dinarjev. Naša skupščina jetakrat to 
stvar odklonila in zdi se mi;da je imela prav. Tudi sedaj, 
ko stojimo pred ponovnim vprašanjem ureditve lokalnega prometa/ 
Je potrebno pametno premisliti in se ne zaleteti. Sem pa zato-
- kot sem že včeaaj rekel - da * ozira» se -dejstvo,- da-dmamo 
aa razpolago nekaj aateriala za instalacijo treleybusa, da 
nabavimo nekavozil, ki imajo dvojne motorje in jih je moaišo 
preusmeriti naeartobus» v kolikor bi se to pokazalo potrebno« 



Staatram, da je prvo potrebna dgon5n^i/odlo3itev, ončng/odloČitev, na 
podlagi katere bomo vedeli,kakfna vozila naj Mb^im^V primeni 
¿a se odločimo za avtobusne potrebno, da se odložimo tudi, 
kakšne vrste avtomobi&abomo nabavili» Tu pa moram opozoriti, 
da avtobusi, ki prihajajo iz inozemstva^ nikdar/ne vozijo J* 
¿ffmžn+ri. 'Ločiti moramo ( kaj je mestni promet in kaj perflernif^ 
Tudi v inozemstvu imajo avtomobile, ki vozijo samo po mestu in 
take avtomobile, ki vozijo izven mesta in se lahko uporabljajo 
ob nddeljah, praznikih in drugih prilikah za različne 
Tako imajo v Londonu za vožnje izven mesta popolnoma drugačfie 
avtomobile, ki so tudi drugače grajeni. Pojasniti moram tudi,, 
jfcazmerje med troleybusi in avtobusi v inozemstvu» Tako ±»aj:6 
v zapadnih državah v centru večinoma troleybus|>, <Ha periferije pi 
avtobusi» Ker je ta periferija bolj raztegnjena,je tudi število 
avtobusov znatno večje»S trditvijo, da pa so troleybusi zaostala 
prometna stedstva, se ne morem strinjati. ^ / * ^ -^t^ai»^ 

rredlagam torej/dokončno Odločitev na podlagi katere 
bomo pristopili k nabavi prevozpih^sredstev. Zdi se mi, da pa 
dejansko za takojšnjo rešitev jag boljvpoštev avtobus kot 
troleybus. 



i Vrhove Franc 

Kdor pozna mehanizac i jo avtomo'bi la /ve, da se avtobus i ne 
I j p l a 5 8 ^ 0 n a k r a t k i h progah, ker p r i d e j o do b r z i n e š e l e po 5oo m. 
k^trošnja k u r i v a j e v s l e d pogost ih p o s t a j ogromna, s a j v s i vemo, 
L se p r i p o s t a j a n j u p o t r o š i neprimerno več g o r i v a , kakor pa če motoi 
Lte5e. S t r i n j a m se s t o v . K r i v i c e m v tem, da j e avtobus b o l j primeren 
L« p e r i f e r n e k r a j e . Predlog, da podaljšamo t r o l e j b u s n o progo preko 
Lrelaza do c e n t r a , dopolnjujem s tem, da n a j se p o d a l j š a do 
»obačne tovarne, k j e r j e že u r e j e n center za obračanje t r o l e j b u s a . 
jg ta n a č i n b i v e l i k d e l L j u b l j a n e v e z a l i na t r o l e j b u s . P e r i f e r n e 
dele p r o t i V i č u , P o l j u , Rudniku, Tomačevem i t d . pa b i p o v e z o v a l i s 
oentrom mesta z a v t o b u s i . 

\ 



D r o b e 2 Franc 

Podal bomjpo jasnilo kar se tiče nabave enonadstrophih 
avtobusov« Prit^se teh avtobusov ne dobi več v Angliji, dobi t! 

c se jih le na ta mčin, da se jih kupi V nekem podjetu, ki nakupe;i 
je ta iztrošena prometna sredstva in jih preprodaja interesentom] 
Ts podjetji potem prodajajo nam. Povedati pa moram, dp ti 
avtomobili niso nič boljši od naših opatijskih evtovozov. 
Slede nabave teh avtobusov.; 

( clfx račun, ki je poka zal d niro 
darski : 

vozovi niso primerni za Ljubljano, ker imamo v Ljubljani veliko 
instalacij inti avtobusi skoro dosegajo te instalacije. Notranji 
uprava je iz istih razlogov absolutno odklonila dovoljenje 
za prevoz s temi avtobusi. Dovolila bi le s pogojem, da se 
karoserije predelajo na normalne. To pa je velika Investicija H 
in se ne izplača. *i vozovi stanejo stvarno samo 45o.«os % 
fundšterlingov, kar je preračunano na dinarjev ̂ oeooe^fco 
Anglija, če k temu prišetjemo še faktor bi stal en avtobus 
nekaj nad 2,££miljona dinarjev. ®orej je vsaka diskusija o 
tem odveč in nespametna. Pri Svetu za komunalne zadeve MLO 
£ bila formirana posebna komisija, kamor so bili pritegnjeni 
tudi člani svetaz za notranje zadeve in strokovnjaki* ki so 
te vozove pregledali iniigotovili njihove dobre in slabe strani. 
Poleg ti vozovi vstop iz nasprotne strani kot to 
zahtevajo/prometni predpisi. Radi teh 15 vozov bi morali 
spreminjati cestno-prometne predpise, ki veljajo po skoro 
vsej Evropi. Ha ta probldm so naleteli tudi v Sarajevu, kjer 
notranja uprava 2e zahteva preureditev vozov. Vsaka taka preure-
ditev pa zahteva visoke investicije. 

Glede podatkov o številu avtobusov in troleybusov, 
ki jih je navedel tov. *rivic, pojasnim, dtje avtbbusvv 
tako visoko število radi tega, ker vzdržujejo zvezo 4 perife-
rijo. Te podatke sem mu dal jaz in so preverjeni ter napravljene , 
analize. Vse te podatke sem se čutil dolžan prikazati, da ne bi 
kdo pozneje rekel, d« kot ljudski odbornik*, nanje nisem opozoril, 
aa-to naj mi ljudski odborniki oproste^^ sem bil precej 
obširen v svojem referatu, toda'¿eveati sem hotel stvari, ki jih 
fflorajo ljudski odborniki vedeti, kadar odločujejo o stvareh, ki £< 



tako važne kot predmetne» Nikakor pa ne smejo ljudski odbornijfcki 
misliti, da semkakršen koli sovražnik avtobusa, t 

Ne strnijam se s tov» ̂ rlvicem, da v primera uvedbe 
avtobusov ne bo potrebno preutejevanje remlze, da bodo ti 
stroški odpadli. Za avtobus je treba polagati iste investicije, 
kot za trolevbus ali tramvaj, %reb«-$e *udi avtobuse ne moremo 
razbijati po raznih osebnih garažicah in garažah^temveS^ morajo 
biti pod eno upravo in pod eno organizacijo, tako vsaj, Se hočemc 
imeti organiziran promet. 

rosim, da se vsled vsegs navedenega sprejme predlog 
strokovnjakov, ki so delali na tej stvari, in ki so imeli samo 
ta namen, da tjubljani koristijo v njemem prometu. 

V̂i1*. A « .c,_ Vladimigi/ 
Smatram, da ni nikogar v skupščini, ki bi bil samo i 

za troleybus, ali avtobus. Mi moramo rešiti danes prvo konkretno 
situacijo^ za generalno odločitev imamo še čas. Podatki, s kateri! 
razpolaga tov. Drobež,so dd leta 1949. Na te podatke se torej 
ne moremo zanaštl, ker so glavne spremembe nastale po 
vojni. 

Milsim, da v tej stvari ne bi delali nekega kompromisa 
in da se moramo odločiti za ono prometno sredstvo, ki ga res 
rabimo. Tov. Krivic je povedal, stališče strokovnjakov, ki so 
proučevali te stvari v inozemstvu. Mislim pa, da smo mi tidti 
gospodarski ljudje, ki bomo reSill vrsto prometnega sredstva ln 
upoštevali mnenje komisije, ki je dolgo časa delala na tem vpr-šar 
Ju. Predlagam, da se po predlogu komisije^ vpelje na p r o g e i 
6 minutnim intervalom t»oleybuse, za zunanje predele pa avtobus. 



, H 
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V l p o t n i k Albin 

Ker včeraj nisme bil prisoten na zasedanju, mi dovolite j i 
ds danes stavim,svoje pripombe. 

Jasno je, da je trenutna rešitev tega prometnega 
problema avtobus» K temu pa imam nekatere pomisleke« 
fie hočemo imeti ekonomična vozila;morajo biti to Oiesel 
motorji« Vsi pa veste, kakšen smrad povzročajo ti.motorji. 
Ta smrad pa mislim,ni zaželjen. To govorl^da je poleg drugih 
faktorjev in argumentov troleybus mnogo boljše prometno sredstvo! 
tudi iz higijenskih razlftgov« Kakor sami vestef Imamo elektrike 
že sedaj veliko in v prihodnosti jo bomo Imeli vedno več« 
ITafte pa nimamo dovolj. To nam narekuje in tudi komisija, ki je 
sestavila poročilo o bodočem prometu govori zato, da bi se uvede 
troleybusni promet. Težava pa je v ozkih ulicah, ki se ne da 
prebresti čez noč. Vendar pa bo potrebno te ulice sčasoma 
preudrediti za ta promet". Za »»enefrne gešitcv pa acn aeveda aa» 

avtobusni pronotj 5o pa glodamo na daljče poropektive pa oem 
aa troleybus» Stalni in vse večji promot g frgnolaškimi in 

maftlnlml motorji po mostu ne bo možno proneotl« Priporočam 
vaom» da to temeljito premlolijo» kor pomeni to bodočnost« 
Predlagam, da se odločimo lat ekonomskih in higijenskih razlogov ! 
za trile^bus. ' 
t • -H . 1 

M 
EA-flJLo,. 
Prav bi bilo, da bi mi že na tem zasedanju našli 

končni perspektivni program. Vse pa kaže, da tega programa 
danes ne bomo dosegli, ker so stališča tako deljena in tako 
močno argumentirana, da ne moremo napraviti skSftpa. Prvo jê . 
treba najti rešitev za trennatno situacijo. V kolikor se 
odločimo za avtobus, s tem ne bomo napravili napake za 



V i t,.n i k Albin. 

te nekaj bi rekel k nakupu enonadstropnih avtobusov« 
jrisnm za to, da nabkaljamo stare avtobuse. Če že nabsvaljamo, 
nabavimo nove, sodobne, kar je tudi bolj ekonomično. 

V odog^i J a Jankg ^ 
Hotel bi opozoriti samo na to, da je med Opatijo in 

Reko obratoval leta in leta avtobus»Jgkaj so se torej oni 
odločili za trole^bus, ko so imeli^že'dolgoletno prakso z 
avtobusi? 

HL.B-T .9-9 n Ij^bf 
Zdi se mi, da je predmetna stvar že zrela za odločitev» 

vsaj kar se tiče tren̂ nj|jfc£Šitve. Druga pa je stvar perspektive 
Nemogoče je pjirili«! Jnty princip samo troleybus, ali samo avtobus. 
Ne morem si predstavljati, da bi lahko na progi ftolodvor -
- Pošta - Ambrožev trg - Bolnica - golodvaa,vozili avtobusi 
in vzdržali delj kot eno leto, ker je na vsakih par korakov 
postaja.»o je proga, kjer ne more biti drugega prometnega 
sredstva kot troleybus. Zdi se mi najbolj umestno, da zato 
sprejemo predlog komisije. 

T p p l_n>iai lngj. „Marjan 
Mislim, da izgleda ,kot da 2 grupi nekaj različnega 

zastopata. V resnici pa smo blizu skupaj. Eno je jasno: 
Kar se tiče trenotne rešitve je gotovo, da se bomo morali 
poslužiti avtobusa. V tem čawu bomo torej imeli v prometu 
avbobus Intar&leybus, in bomo imeli možnost sistematično 
opazovati njih dobre in slabe strani in potem napraviti zaključke 
Tov. Krivlc je rekel, da troleybus že imemo in da ga je treba 



ge Izpopolniti« To se pravi, da imamo na eni standardni progi 
Že troleybus in je sedaj samo še vprašanje;kako daleč gremo 
£ temi standardnimi progami. Prepričan sem in vse kaže, da je 
kombinacija potrebna. Torej lahko zaključimo, da za prvo 
trenotno rešitev situacije uvedemo avtbbus in ga opazujemo 
in drugič, da proučimo(koliko standardnih prog lahko mvedemo. 
po mojem tu ne bi smeli iti v širino« 

D r o b e ž Franc 

V podjetju Električne cestne železnice sta bila 
pri proučevanju tega problema stavljena dva predloga« 
^rvič, da se ukine proga Rakovnik - Magistrat in da se uvede 
na to progo avtobus in sicer po sledečih ulicah in utemeljitvah} 
Ta proga je bila mišljena kot tramvaj ska^proga^ d a se podaljša 
taktat, ko se je gradila Dolenjska c»/ in Je bile mišljeno, d« 
se pedaljča do Rudnika» Tega tamkajšnji prebivalci niso 
dočakali. Da pa ne bi .bilo treba tamva jske proge podaljševati, 
jo mislimo ukiniti in/je uvoden« avtobusno progo do Lavrice* 
zozirom na to, da je 2oo delavcev z resolucijo zaprosilo za 
tako podaljšanje. Lavrice bi 
bozil ̂ š^icahin intervalih/Vd Rudnite^pa Tedno 
naj b^tekla od Lavrice - Rudnika do gl. kolodvori in to po 
Karlovški cesti do mostu, pri mostu zavije na Janežičevo cesto, 
pr<fe> Prul, Grudnovega nabrežja, Cojzove o«, Vegove ul., tfOlfove* 
po Miklošičevi na kolodvor. S to progo bi približali promet na 
treh točkah tudi Trnovemu, ki sedaj nima nobdne povezave z 
mestom. 

Rešiti je tudi vprašanje bežigrajske proge, to iz 
prometnega in gospodarskega vidika. Znano je, da moramo «anes 
vsak voz šlepati v remizo. Vemo, da Je proga Šentvid ena 
iEOlevbusna**1 tramVa;)8klh zato Podlagam, da se zgradi 

prelaza, mimo Ajdoaščine do Šentvida.Istočasno bi 
dobila ta proga samostojen avoz v remtkzo. Vse ostale proge 
n*j bi ostale v prometu do časa, dokler bo tranvaj še sposobe« za promet» ^ 



v tem 5asu, torej v dobi nekaj let, bomo lahko spoznali vs$ 
dobre in slabe lastnosti avtobusnega in troleybusnega prometa 
v mestu. Za ure yizvedbo predloga,o leter̂ a sem ravnokar fcovoril 
bi potrebovaliavtobusov (mišljeno brlz rezerv«) in ifa _ 

'hJtctsi •vSZ^t^ troleybusov (vto^&i 4 «v* troleybuse, ki so že v prometû /* 
7). S tem, da dobimo tajprevozna sredstva, lahko ugodimo odločbi 
Sekretariata za notranje žadeve o izločitvi nekaterih tramvaj-
skih voz iz prometa. Za troleybusno progo Je ogromno matetiala 
Še na razpolago in bi bilo potrebno nababiti le del istega» 
Kot že rečeno,morajo biti pred zimo ti tramvaji izločeni 
iz prometa. Bobavni rok za nove troleybuse in avtobuse pa 
je kot že povedano ti*«. 6 mesecev. 
naxxlxlft$£jÊ x£Kx&ftfea%axiiSQei]x. Verjetno pa bi tako malo količino 
dobili tudi na skladiščih». Najbolj ugodno je kupiti pri 
Mercedesu, kjer imamo možnost nakupa kombiniranih vozil(troley-
bus in avtobus)» 

M, o d l_c Helij c/ 
Predlagam, da konkretno izvedbo predloga prepustimo 

podjetju in Svetu za komunalne zadeve , 

D ejr m a t t j a Mara r 
Predno bi prišli h konkretnim dogovorom z inozemskimi 

firmami^si moramo osiguratl denar, da ne bi prišlo do tega, 
da bi obvezo sprejeli, denarja pa ne imeli» Smatram, da je prvo 
potrebno osiguratl sredstva, potem pa lahko gremo na knnkretl-
zacijo. Prvi predlog,kako priti do sredstev je, odprodaja 
pionirske železnice, drugi predlog pa Je, da se dobe sredstva 
iz taks, o katerih uvedbi bomo danes razpravljali» 



% 
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T e p i n a Ing« Marjan 
Kislim, da smo prešli s tem Se na tretjo točko mojega 

poročila, ki govori o dodatnih sredstvih» O tem danes ne hi 
bilo možno diskutirati» Smatfam pa za neobhodno potrebno, da 
se izvrši rebalans investicijskega plana* Ki smo o tem na 
kratko razpravljali in na hitro glasovali* Vemo, da pa bo 
Kestni ljudski odbor z nekaterimi spremembami prišel do novih 
sredstev, poleg tega je ustanovljena Uprava za investicije, ki 
in predlagam, da ta Uprava kot prvo nalogo izvede rebalans 
investicijskega plana in ga predloži Mestnemu ljudskemu od-
boru. Ob tej priliki Inkk bo možno razpravljati o tem, koliko 
sredstev bo možno dati za lokalni promet. 

Za sredstva iz odprodaje Pionirske železnice Je bilo baje 
že sklenjeno, da naj gredo ta aredstva nazaj zs mladino. 

ing. T e p i n a Marjan 
Za prodajo Pionirske železnice sem dal samo predlog, sem 

pa takrat rekel, da o tem še ne moremo sklepati, ker ne vemo, 
komu bomo predali in koliko bom o zato dobili. 

K r i v i c Vladimir V 
Vem, da smo glasovali o tem predlogu. 

P e č a v e r Albina 
Zdi se mi, da smo rekli, da naj bi šel ta denar za centralno 

zabavišče v LJubljani» Predlog je baje iznesla tov.Klanjšek Ada« 
Ne vem pa, ali smo o predloga sklepali, ali ne. 



Glede lokalnega prometa podpiram predlog» da je 
treba stvar na današnji seji načelno rešiti» Vemo, da imamo 
težkoče, vendar se podjetje ne more orljentlrati In ne ve, 
kako v naprej razvijati svoje gospodarstvo. 

A v S i S «Taka 
"A -rv/ 

Tov»DrebeS je predlagal nabavo 7 novih trolejbusov 
i» 11 trolejbusov»Predlagam, da njegov predlog osvojimo 
s tem, da si podjetje samo preskrbi kredit, Mestni ljudsi 
odbor pa da za ta kredit garancijo. Event» se lahko podjetji rfLo 
poslužl tudi sredstev/za dajanje kreditov gospodarstvu,/ 
Se je tako velik» Po obstoječih gospodarskih uredbah je 
to možno. Dru^ejnožnpsti ne vidim, ker je veliko vprašanje, 
če bo rebalans/tako izpadel, kakor želimo, ^ 
¿ia, oto&eccAsl ' i t . 

M o d i c dr» Heli U ^ 
Ml moramo načelno sprejeti, kako se bo promet 

uredil in nuditi pomoč pri osiguranju sredstev. Vse drugo 
so notranje stvari podjetja» 

z 
Zanima me, kaj je onimi 80 miljoni, o katerih je 

bilo toliko govora. 
e 

Dr» M e d l e Heli ^ 
To je bilo že pojasnjeno, da je saldo naložen 

v kreditni banki, ki ga lahko najemajo podjetja kot 
posojilo po predhodni odobritvi Mestnega ljudskega odbora» 



fi/ 

Dajem na glasovanje predlog ing.Tepine Marjana» 

Ing» T e p 1 n a Marjan 
Da bo stvar jasna» bom svoj predlog ponovil, 

prvi predlog je, da se na standardne proge uvede trolejbus, 
v ostalem sutobus. ©5»«g4-p*e*leg-ieT-vee-ea%eba«» To je 
predlog Sveta sa komunalne zadeve» DrugI predlog je vse 
autobus« 

Vsi tovarigi povdarjajo, da je treba principielno 
sklepati za perspektivo. Če nimamo perspektive,ne moremo 
govoriti o rekonstrukciji remize, prevzgoji kadra, površin-
ski obdelavi, itd. Vsakemu posameznemu ukrepi sledi preori-
entacija» Tu gre za dve stvari» za etapo, ki jo je predlagal 
tov»Drobe2 in za končno fazo. 0 tej končni fazi je potrebno 
še veliko sklepati, o etapi pa se lahko govori v okviru 
podjetja in Sveta za komunalo MLO» 

A v g 1 S Jaka 
Potrebno se mi zdi točno povedati, katere proge naj 

bi bile standardne proge in katere autobusne* šele nato bi 
lahko sklepali. Danes pa je naša naloga, da sklepamo pred-
vsem o skrajšanem programu, &C ̂ -e. 

VCZ-Cnr-/' 

J • " ' ' ' ' : 

K r i v i o Vladimir v/ 
HTačelno sem za autobus in trolejbus» Mislim, da je 

dejansko važno, da sedaj odgovorni organi, mislim podjetje 
in Svet za komunalo(predlaga konkretne trase in šele tak 
konkreten predlog predloži v obravnavo Mestnemu ljudskemu 
odBoru» 



B o b n a i / 

Dot aknil bi se konkretno problema cest v Ljubljani« 
Že v predlogu letnega plana za leto 1953. sam navedel, da je za 
nad 63o km cest na področju Ljubljane znesek 4o miljonov 
dinarjev za celotna vzdrževalna dela komaj polovično zadosten, 
popravljamo v glavnem le makadamska cestišča, ki jih je 
cca 75 i» od celotne ploskve ceštišč. Nujno je treba pričeti 
z rednim vzdrževanjem 3 - 4 sloja asfaltnih cestišč. Trdo liti 
asfalti na cestah v središču mesta (Prešernova, Miklošičeva, 
Tavčarjeva c.) se že močno krušijo. Za vzdrževanje lokalnih 
cest na sedanji per/^riji mesta je potrebno, da se občinam 
Ježica, Šentvid in Polje dajo v ta namen posebni krediti. 
Posebni problem nastaja v novo nastalih stanovanjskih naseljih 
v Stožicah,Dravljah, Šišenskih blokil. in Rudniku, kjer so med 

• 

Številnimi stanovanjskimi zgradbami le začasne pešpoti brez 
cest. 

Na teritoriju Ljubljane je nad 2ooo propustov, mostičkov 
in mostov raznih vrst, v glavnem lesenih, večji pa so jeklaai. 
Za propuste in majhne mostiče bi bilo v g#»bem potrebno oknog 
2o milji dinarjev, nekateri od mostov so Že povsfcê derutni in po 
rebni takojšnjega popravila (Kašeljski čez Ljubljanico, Ižanski., 
.Bocov itd.) Preko Save imamo na teritoriji Ljubljane tri velike 
jeklene mostove: Tacehski, Črnuški^Smartinski (Št. Jakob). 
Šentjakobski n. pr. je že blizu 6o let star, v zadnji vojhi 
močno poškodovan, nepopeavljen, dotrajan, zato neodložljivo 
potreben popravila. Leta 1946. je bil pregledan od Zavoda 
za preiskavo konstrukcij^ni pa bil Jsi.1 vkljub tedanjim 
ugotovitvam še nič popravljen. Ker so navedeni jekleni mostovi 
na cestah I.reda^smitramo za umestno, da bi republiška uprava 
cest ali prevzela njihobo vzdrževanje, ali vsaj znatno 
prispevala, če ostane naloga vzdrževanja Upsavi cest MLO, 
ki nimafi za ta dela niti dinarja kredita. 

Dalje so potrebni pravočasno sestavljeni gradbeni 
programi. Odobreni načrti naj bi se tekom dela bistveno,ne 
spreminjali, popravljali ali ceho v osnovi p?cr1rngirorf>i, kakor 
n. pr. za Čufarjevo ulico. 



Predvsem "bi želeli več neposrednega sodelovanj» urbanistcr® 
s projektanti, n»jbolje seved» v teku izdel»ve projektov, ne 
p» šele naknadno. Zaradi večkratnih izprememb načrtov zelo 
trpi delo in je tudi znatno dražje. Za mnoge grsdnje, ki so 
že v teku^nimamo še odobrenih proračunov (n. pr. Zaloška IV 
odsek, ČufajjEva itd.) Smatram, aa bi pravilni vrstni red 
tehničnega postopka teh del od naročila projekta, preko 
zasnove, izvedbe in odobritve istega moral biti dos&idno 
prepuščen le tehnično strokovnim ljudem. 

Glavni vzrok počasnega del» je ae vedno v načrtih 
in programih. Generalni program in načrti se še vedno med 
gradnjo spreminjajo, s tem trpi delo, n. pr. v Čufarjevi 
ulici je bilo izvedenih 7 variant, mi pa smo bili v časopisu, 
da ne vemo kaj delamo. Tak drastišen primer je Grubarjevo 
nabrežje, ki se dela že 

dve leti. Nujno je pripraviti 
pravočasni program, načrte in da se med gradnjo ne spreminjajo 
(generalni projekti). Poleg tega se pogreša v načrtih, da se 
v načrtih in programih vedno rešuje samo vrhnji del ceste, 
cestna dela, ne pa tudi ostale komunikacije, vodovod, ka-
nalizacijo, plin, elektriko, telefon itd. kar se vedno 
rešuje naknadno. Tako pride naša upravad. do nemogočega 
stanja na gradilišču, ni organiziranega nobenega razporedja 
del in gre vedno ves neuspeh na račun Uprave cest. 

Smatram, da se naj študir» programe in načrte dve leti, 
delo pa se naj izvrši v dveh mesec«ih, ne pa obratno. Predl»g»m, 
da naredimo program za leto 1954. iz že obstoječega 
triletnega pl»n» in,n»to naj g» obravnav» Svet za komunalo}, 
tako, da bo možno pripraviti načrte za gradbeno sezono 
1954. 

Z rastočim povečanjem vzdrževalnih del in rekonstrukcij 
je nujno tudi povečanje mehaničnih sredstev. Seaanja mehanizac: 
ja zadošč» le relativno t. j. glede na majhna in nezadostna 
finančna sredstv» in pri pogoju skrajne obremenitve vseh 
strojev. Strojni park je dotrajan'in odgovarja le še številčno. Vsaj polovico avtomobilov bi bilo potrebno nadomestiti z t 
avttmobili - prekucniki, ker bi s tem ogromno prihranili n» iast 
in delovni sili. V gnobem smo dogradili l&stne mehanične 
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delavnice in garaže, ki jih vsa leta po osvoboditvi podjetje 
ni imelo. Glede na stalna popravila avtomobilov, valjarjev 
in ostalih meh. sredstev nujno potrebujemo lastno, primerno 
opremijeno / remontno delavnico. Poleg nujno potrebnih 
vsaj 4 avtomobilov prekucnikov nujno potrebujemo tudi 4 kratke 
prikolice, ki bi bile dovolj okretne za hitre prevoze. 
Posebno "grlo" našega strojnega parka so'pšteu. valjarji. 
Valjarji, ki jih imamo in so stari že nad 3o let^so povsem 
dotrajani in več ali manj stalno potrebni popravila, vsaj 
motorni, medtem^ ko oba parna valjarja vkljub takemu stanju 
zaenkrat še vzdržita. Potrebna sta nam vsaj 2 nova parna 
valjarja 14 - 16 ton in najmanj en tritonski motorni valjar 
za hodnike in asfalterska dela. 

Za oranje snega bi nujno potrebovali sodobni motorni 
snežni plug. K štirim novim avtomobilom prekucnikom bi bilo 
potrebno kupiti še pluge za sneg, ki bi se na avtomobile 
montirali. V Ljubljani.še vedno orjemo kot pred loo leti, 
prinitivno, s konjsko vprego in lesenimi plugi, kako je možni 
potem v 8 urah ob novo zapadlem snegu preorati skoro 7oo km 

da bi se vsa lastno ustvarjena finančna sredstva v podjetju sme 
la vsako leto v celoti uporabiti za povečanje mehanizacije, če 
nočemo ostati na dosedanji primitivni stopnji. Da ne bi bilo 
redno vzdrževanje cest, mostov in prometnih znakov odvisno le 
od proračunskih kreditov, temveč tudi od drugih rednih sredstev 
bi bilo pctrebno ta sredstva pridobiti predvsem iz tistih 
finančnih elementov, ki so neposredno v zvezi s povečanjem 
prometa in števila transportnih sredstev in vozil (razne takse 
in dajatve). 

Navedel bi razlike v cenah konkretno n. pr. za 
granitni tlak za m2 leta 1952. 1969.-, 1. 1953. 2569.-, 
polpenetracija m2, leta 1952. 938.-, 1953. l.loo.-, liti 
asfalt, 1. 1952. 1.43o.-, 1. 1953. 183o.-, granitni robnik 
m 1. 1952. 184o, 1. 1953. 2.181.-, gramoz m3 1. 1952. 3o5.-
1. 1953. 3o5.-, prevozi na tkma 1. 1952. 26, 1. 1953. 34.-
itd. • 

cest. 
odobril * 



Vse te razlike tudi kažejo za-tem, da je kredit, ki ga je imela 
tfprava cest oz., ki ga ima v 1. 1953.,znatno prenizek in če 
hočemo program, ki je postavljen za leto 1953. izvesti, "bi prosil 
d» pre<y.og, ki ga je podal tov. predsednik tudi upoštevate in 

• Dal bi še nekaj pripomb k temu. Kredit, ki je odobren za 

vzdrževanje cest, bi moral biti Upravi oz. podjetju ne dodeljevan 
po^ dvanajstinah, ampak bi morala Upravs cest dobivati vsaj na 
l/2 leta kredit v večji meri, da bi lahko nabavila material. 
Za rekonstrukcijo cest je potreben podj«<j£nek avans, tako, da 
lahko z dobavitelji skfcfcpa pogodbe in poravnava račune, ker 
dobavitelji tetfri zahtevajo takojšnje plačilo. Predlagam «e tudi, j/ 
da bi a* bodoče Mestni ljudski odbor imel v vidu to, da bi 
krediti, ki so dodeljeni za gradnjo in vzdrževanje cest,bili, 
kot sem že rekel, ne dodeljevani po dvanajstinah, ampak da bi 
te kredite vsaj na vsake 1/2 leta dobivali, da bodo ta dela 
¿•hišo gefe> pravem času dogotovljena in ceste dobro vzdrževane. 
Omenil bi še 7 aa o s nov n; najtežji problem vzdrževanja 

v tem, da imamo premajhna finančna sredstva, če bi hoteli 
1 krat na leto posuti vse ceste, kar jih odpade na območje mesta 
Ljubljane, rabimfl) 34 miljonov.dinarjev. Poleg tega so ps še tu 
mostovi^ avtomobi-li, ofei-taltei/ snaženje snega, za kar bi potrebo-
vali okoli 12o milj. dinarjev sredstev. Za vzdrževanje in 

/ - Z.-M 
rekonstrukcije smo dobili 7 o milj. dinarjev, medtem, ko smo 
imeli v letu 1952. 14o.- miljonov dinarjev za ta dela. Bavno tako 
je tudi vprašanje ureditve parka pred Narodnim domom, na Trgu 
revolucije itd., ker ti prehodi niso zgolj steze, ti parki 
služijo tudi kot prehodi za skra^anje razdalje in je trebe ta 
cestišč» tudi urediti. Prosil bi, da v tem vprašanju podprete 
predlog tov. predsednika Sveta za komunalo, za dodatni kredit 
Upravi cest. 



Drobež Franc: 

Ing, Tepina je izhajal iz tega, da koder zahteva 
^fcvenca potnikov 6 mindtni ali celo gostejši interval, t0 

idardne proge, čim pa je frekvenca potnikov manjša, je smatrati, 
se proga šele približuje standardni progi. 

Dr. Heli Modic: 
Predlagam, da predlog ing. Tepine Marjana sprejmemo s 

•m, da damo nalogo Svetu za komunalo* in podjetju Električna 
cestna železnica, da izdelata točno opredelitev po tej definiciji, 
tere proge se smatraj® kot standardne in kje naj vozi avtobus 
kje trolejbus. 

Predlog dajem na glasovanje. 
Soglasno sprejeto! 



Dr. M o d 1 c geli 
— — — — — — — — — — tttSts&s.tsc£<.' <*t**7e 

Želel M , da bi ljudski odborniki 
glede finansiranja podjetij. Prvo mislim, da moramo izha-
jati pri angažiranju kreditov iz možnosti izvršitve del. 
Imam vtis. da se tu postavlja tako., kot da je vse odvis-
no od kreditov, da se pa premalo iszame v obzir možnost 
izvršitve teh del* Danes je bilo iznešena cela vrsta cest-
nih del,ki so na programu v letošnjem letu. Kakor pa vidimo, 

/ 
je sezona le še kratka in vsega tega ne bd mogli napraviti. 

Druga stvar je prlncipielna. Tovariš Bobnar je 
rekel, da dobivajo kredit po dvanajstinah, želeli pa bi, 
da dobe polletni avans za nabavo materi jals, itd. Taka j P//¿.o 

smo že govorllu o tem, da bi razni zavodi HL samostojnim 
flnansiranjem, ki Mestn/Sm« ljudski** odbor;! vrše s*c#e uslu-
ge, morali biti plaSani za te usluge, ne pa, da dobe kredite 
v obliki subvencij. Oni naj bi po dogovoru z Mestnim ljudskim 
odborom izvršili dela, predlagali situacijo izvršenih del, 
predlagali konkretni avans za nabavo materijala in bi se na 
ta naSin stvar rejl.lzl^al^a^^deljevanje po dvanajstinah se 
mi zdi dejansko ma&o abirekrotlelrano. Posledica tega je, 
da se koncem obračunskega leta subvencije nabirajo, dela pa 
niso bila izvršena* Želel bi, da se tovariši ljudski odbor-
niki * teh vprašanj^ v diskusiji dotaknejo. 

V o d o p 1 j a Janko 
* 

Navedel bi nekatere probleme v zvezi z kolesarskimi 
stezami, pred vojno je bilo v ljubijani preko Ic.ooo koles, 
po moji sodbi jih je danes okrog 3o*ooo. Kdor se pelje ^ 
nedeljah ng Gorenjsko, ve v kakšnnm položaju se nahajajo ko-
lesarji, feaker tudi automobillsti. Gorenjska p*mg cesta je 
bila grajena skrajno ozko in brez perspektive ter lahko 
ugotovimo, da današnjemu prometu ne služi -f niti kolesarjem, 
niti automobilistom. Automobisti na tej £egtlmpT§ jo voziti 
z isto brzino kot kolesarji, 5e se nočejq/Xp!£itavijatl^lšiv-
Ijenski nevarnosti^ ofo. pa ne govorimo o prometu od Šentvida 



ff-

Tu, 

do Ljubljane« 5»m mora biti vsak kolesar ftftngfrar, in moramo 
pripisovati le sreči, da ni na tem odseku več nesreč, kot jih 
že itak je, kajti so situacije, ko se nenadoma nahajajo po 

t 

trije, š+itrje kolesarji med dvema prehitevajoč ima kutomo-
biloma in tramvajem* Jaz mislim, da bi bilo nujno, da se vsaj 

(ju< 2« 
na tem delu naredi kolesarska, steza/na desni strani tramvajske 
V o-cč fticltnoč* oU> 
progej To bi se dalo urediti brez večjih stroškov. Pozdravljam; 
ukrep organa, ki je uredil del kolesarske, «teze v Šiški, in '¿ei k-jea?- ', rotkjt&c* vsaj delno rešlilo to vprašanje» iSaseha je,da dame ^¿«-mo 
aek konkreten sklep in/perspektivo Upravi cest glede nadalnje 
izgraditve teh kolesarskih stez, predvsem v smeri Gorenjske, 
kjer bo kolesarski promet še naraščal» Novo j&a«*o ob hidro*» 
centrali v Medvodah bo privabilo vedno nov4t št^v^p kolesarje*V 
poleg tega pa nešteto autoipobilistov, £a ̂rofjet/predat avl ja 
veliko nevarnost, zato. nujno ukrep 

Dr» M o d i c Heli t/ 
Smatram, da čeprav ne glasujemo o vseh danih predlo-

gih, predstavljajo ti predlogi napotila posameznim svetom, 
da o njih razpravljajo» 

K r i v i c Vladimir 
4C V zvezi s tem predlagam,. da(naloži Svetu za komunalo, 

da te stvari izvede« Tu 8e že sabotira,"Tovariši/ Jelencu je 
bilo glede kolesarskih stez neštetokrat že naročeno in 
dejansko so se te stvari tudi v časopis^,obravnavale, 4enved«| 
Oftipak kljub temu se te stvari dosledno "sabolirajê ' Ne morem 
drugače razumeti, kot da se te stvari strokovnjakom ne dopadej< 
kljub temu, da dobro vedo, da te ceste ne odgovarjajo niti ko-
lesarskemu, niti automobilskemu prometu in da se bo promet 
še razvijal. V t en pogledu moram reši, da so neverjetno *eak» 



Ing» T e p 1 n a Marjan 
Mislim, da ni govora o kaki sabotaži» Predvsem je 

tu vprašanje sredstev in se ne strinjsm s tem, da se/ narediti 
kolesarske steze z minimalni sredstvi» To stane težke pare -

o t#' si moramo biti na jasnem! 
Gorenjska cesta je bila grajena pred vojno, medtem, 

ko je bila Titova cesta grajena po vojni, kjer se je ta de-
litev prometa vpoštevala in se promet tudi lepo razvija» 
Tovariš predsednik je govoril o tem, da mi samo govorimo, 
koliko denarja je potrebno, vendar ni nobe^°ilvdušen za to 
kot komunalni svet in Je že sklepal o tem, da mora rprdtl 
v program za prihodnje leto gradnja kolesarskih stez. Se 
pravi, da vodimo računa o tem, toda povedal se^ da imamo 
letos manj sredstev kot lani in sem predlagal v zvezi s tem 
tudi rebalans investicijskega plana. 

K r i v i c Vladimir ĉ  
/ 

Nisem govoril o cesti ientvid-Ljubljana, ki je 
dejansko združena z velikimi stroški» Ta problem bo po-
trebno rešiti v celoti. Drugega izhoda ne vidim. Dotaknil 
bi se drugega vprašanja in odnosa do kolesarjev* Delali 
smo celo vrsto novih cest, tako Grudnovo nabrežje, cesto 
proti Zagrebu, Vošnjakovo, Titovo c*, in na nobeni od teh 
cest ni kolesarske steze, celo proti Mežici, kjer je pred 
vojno bila, je sedaj likvidirana» Če se že drugače ne da 
urediti, naj se urediM^«^ znakom, kar stane minimalno* 
Vztrajan pri tem, da ^e^krog takozvanih strokovnjakov, ki 
tega problema nočejo razumeti. 



p e S a v a r Albina 

ir niff II1 II milimi! 1 ' i H * i ' jI T Tovariš Bobnar 
nam je povedal, koliko stane delo na cestah» Nemogoče pa se 
mi zdi, da gradnja Zaloške ceste traja že tri leta« Predstav-
ljajte si, koliko to stane! Pred leti se je delal vrh^i del 
ceste, to je predel od vojne bolnice do Karmela» Ta del bo 

\ 1 

potrebno sedaj že skoraj popravljati« V sredini pa je cesta 
še vedno nedograjena in stoji sredi ceste hiša, ki ja je 
treba porušiti in je. v vapotikô vseBU Zdi se mi potrebno, 
da predno pristopamo k gradnji cest, je treba pripraviti na-
črte in ostklo, da se potem lahko resno pristopi k delu in 
v enem letu cesta dogradi» Ijud^je se upravičeno razburjajo 
zaradi Zaloške ceste, ki se mora ponekod že popravljati, na 
sredi pa še vedno stoji omenjena hiša» Odsek, kjer se gradi 
cesta, ni velik, pa se gradi 3 leta - in vprašajte Moščane, 
pa Vam bodo povedali, da se gradi zelo slabo» Nejtrem tudi, 
kako da stanovanjski urad ne more dobiti stanovanj za ljudi, 
ki se bodo morali iz te hiše izseliti. 

Tovariš predsednik je prej omenil, da naj se 
Upravi cest usluge plačajo, ne pa, da se ji sredstva dotirajo» 
Na ta način bo Mestni ljudski odbor tudi prisiljen, da vodi 
računa o tem, kako in kdaj se dela izvrše. 

B o b n a r Hujoioi^' i / 
Za Zaloško cesto smo dobili dokončni program šele 

pred 15 dnevi. Dela pa bomo ustavili, dokler se ne podre že 
omenjena hlSa na Zaloški cesti. Tudi načrt in program za 
Čufarjevo ulico, ki je že eg skoraj gotova, smo dobili šele 
pred mesecem dni» Zadnji teden sem govoril £ tehnikom glede 
Ambroževega trga* Za Ambrožev trg sploh še nimamo načrta in 
programa, čeprav so z deli že pričeli» Naša Uprava cest bi 
želela, da dobi pravočasno programe in načrte, da z deli prične 
jih dovrši in predloži obračun. To so zelo pereča stvari, ki 
jih bo potrebno enkrat urediti. 



/cU 

* 

Okrog 5 tir smo se vrteli okrog vprašanja autobusov, 
ali trolejbusov» sigurno pa je to, da vsa ta prometna sredstva 
vozijo po cestah in da naše ceste niso utrjene za tako težak 
promet, kot je nastal po vojni v mestu Ljubljani. Mnogo je 
cest, kjer se težak promet sploh ne bi smel vršiti, pa se vrši 
kljub temu polni promet in zato je tudi stanje cest tako., kot 
dejansko je« Tudi v gradnfleni dejavnosti se postavljajo zgradbe 
po raznih nalogih, brez predhodnih načrtov in programov - isto 
kot to velja za ceste. Tako se po nekih nalogih prične cesta 
graditi, čez kratek čas pride nalog, da se vgradi vodovod, 
cesta se razkopava, potem spet nalog za telefon čemur sledi 
ponovno razkopavanje in tako naprej. Z takim načinom dela je 
treba enkrat temeljito prelomiti in preiti na prakso, da bo 
vsa-ka stvar tehnično odgovarjala , z druge strani pa Je treba 
programe tehnično bolj preštudirati. Velja naj načelo: program 
naj se dela 2 leti, cesta pa 2 meseca. 



A v š i č tfaka 
Q=£em se je ieiVeliko govorilo, na kakšen način 

naj "bi se prevzemala in oddajala naročila za komunalna dela» 
Doslej se še ni našlo dobre forme* Mislim pa, da bi moral 
Mestnimi judskfĉ odboEtnaj t i čas in možnosti^ da sklene za 
ta dela posebne pogodbe s podjetji/v kolikor ne zmore dela 
eno-pod-jefrjei naj se M^razdeli na dve, ali več podjetij. 

Naslednje vprašanje, je, ali naj Uprava cest sama 
¿C 

projektira načrte, ali naj/za projektiranje sklep^,pogodbe 
s posameznimi projektantskimi organizacijami* Na osnovi,pjrod-
loženih načrtov in programov naj bi se šele akžepalo -o dedelit-•oTi/iK, £ <?<- a t 'cxuA. 

v4. wsled sedanjega načina dela nikdar nismo vedjli, 
koliko neko Jglo stane, <**. 

»Vprašanjem mehanizacije* fltehanizacijji Je 
bilo dooodaj poglavitna stvar podjetja. Naša podjetja še vedno 
mislijo, da 
odbora* 
sami iskati sredstva za nabavo teh stvari. 

Predsednik je omenil, da ni pravilno, da se na zborih 
volilcev sprašuje volilce, kaj bi še želeli, da se napravi na 
njih terenu, s čim so nezadovoljni in kakšne potrebe imajo* 
Mislim pa obratno, da je ravno pravilno, ,vda^oved|,za Vfe 
nepravilnosti in da se to vnese v zapisnik/ ki je dostavljen 
Mestnemu ljudskemu odboru v vednost in razpravo. Znano je, 
da so ponekod večje nepravilnosti in v kolikor te nepravilnosti 
ne bomo takoj odpravili, bomo imeli od tega še večjo škodo* 
Dolžnost ljudskih odbornikov ni samo zagovarjanje gotovih 
stvari, temveč je njih dolžnost tudi signaliziranje aparatu, 
katere stvari so nepravilne in nelzvršene* Volilcl danes ne 
postavl^jd^o samo zahteve, temveč danes že gledajo, kaj se 
lahko naredi in kje so stvari, ki jih je potrebno zgraliti. 

Predlagam, da se uredi tudi vprašanje 29 miljonov, 
dodeljenih komunali. Smatram namreč, da v tej številki niso 
Upoštevana sredstva, ki so bila dana iz izvenproračunskih 
sredstev. l*etni proračun je toreba torej korigirati z števil-
kami, ki 

so bile povedane, ker so- mi1 a&i, Je bilo za komu-
nalo porabljenih več sredstev kot 29 miljonov. Verjetno je, 
da nekatere stvari tudi še niso obračunane. 



Se poročilo tov.ing.Tepine "bi dtsr̂ d 
iMdcli, kakšen napredek je v storilnosti, v prihranku, ̂ o-
lidnosti dela teto komunalnih del« Zdi se ml, da je 
organizacija malo popustilajin ni napredka v ekonomičnem iz-
vrševanju del, s čimer hi lahko veliko prihranili v našem 
proračunu. . 

Kar se tiče poročila o komunalni higijeni mislim, 
da je nanizanih v njem toliko problemov, da je to že neke 
vrste deklaracija» Potrebno bo zato, da bo Svet za zdravstvo 
insoclalno politiko te stvari konkretiziral in stremel, da 
pride čimprej do izvedbe, ker principielno to naštevanje r3s 
ne pelje do rešitve»^^^/*-/«5-/ 

( 

Kar se tiče stanovanjskega vprašanje, je to seveda 
zelo težko» Na stanovanjskem uradu IJSMMSO popolnoma nov način 
dela. Da bi se stanovanjski urad ne brigal za drugo, kot da 
bi mesečno razdelil 2 - 3 stanovanja, vse drugo pa bo pustil 
svobodno, to je na prvi pogled simpatično. V zveznem merilu 
£e izdana uredba, ki govori o reguliranju in razdelitvi sta-
novanj, o upravljanju hiš in podobno. O tej uredbi se je 
razpravljalo več kot lo mesecev in je verjetno dobro priprav« 
ljena. Ce bi aeda-j Sele&i to, da stanovanjski urad v bodoče 
samo razdeli 2 do 3 stanovanja mesečno, potem stanovanjskega 
urada ni več treba. .Je pa tu druga stvar: ali «• rai lahko - «J 

* 'J ' od vprcroenja, " * * * * " '* popolnoma oddaljimo.od vprcroonja, da imamo okrog 23o takih 
•dd, ki živijo v skrajno slabih razmerah, kjer so otroci bolni 
na TBC itd. Ali lahko, zamižimo ob tem? Mislim, da tega ne t<su 
moremo. Pomanjkljivost tegij/problema je v tpm, da mi te naj-
strašnejše in najvažnejše stv&ri^^mmmm^m^.1'Streti moramo 
da najdemo izhod/za te borce in res nesrečne ljudi, ki žive 
v neznosnih stanovanjskih razmerah. Preko tega ne moremo iti. 

» 



tor 
Ing. LaPa.ine - Oblak Sonja: 

* Ha podlagi diskusije predgovornikov vidimo, da so glavne 
0vire in napake za dobro izvršitev gradbenih del, pomanjkljivi 
¿flvestieijski programi. Pred dvemi leti se je pri Gospodarskem sveti 
¡0,0 ustanovila komisija za odobravanje gradbenih programov. Ta 
komisija se je sestala enkrat ali dvakrat, potem pa je prenehala 
s delom. Smatram, da bi taka komisija tudi sedaj morala obstojati, 
pri državnem sekretariatu LRS taka komisija obstoja in z uredbo 
je točno rečeno, katere programe mora sprejemati republiška 
komisija in katere mestna komisija. Vendar mi te komisije nimamo 
in se večkrat zgodi, da se večina zgradb gradi brez odobrenih gradbi 
nih programov. Seveda ima revizijska komisija pri tajništvu za I 
komunalne zadeve MIO vsled tega velike težave, ker mora poleg 
načrtov pregledovati tudi programe. Za to delo pa morajo biti poleg 
tehničnih strokovnjakov prisotni tudi gospodarski strokovnjaki. 
Zato predlagam, da danes sklepamo o tem, da se zopet vzpostavi 
komisija za odobritev gradbenih programov, ki pa mora/biti mešana 
komisija Sveta za gospodarstvo, Sveta za komunalo in komisije za 
revizijo projektov MLO in da prične takoj poslovati. Komisija za 
revizijo projektov potem ne bo vzela v pretres nobenega projekta, 
dokler ne bo odobren program. Samo na ta način bomo vzpostavili 
red. z > 

Dotaknila bi se še ene stvari, ki se tiče sanitarne 
inšpekcije. Predsednik Sveta za zdravstvo in socialno politiko je 
preje omenil, da se odpirajo gostinski obrati brez predhodne 
odobritve sanitarne inšpekcije MLO. V tem oziru ni bilo dovolj 
točnosti in preciznosti in so se zgodile napake, da so se lokali 
pričeli uporabljati pred izdajo uporabnega dovoljenja. Treba je 
tudi tu uvesti strožji režim, pri katerem mora sanitarna inšpekcija 
igrati važno vlogo in ne sme dovoljevati, da se odpirajo obrati 
brez njihovega predhodnega pregleda in privoljenja. Mi moramo 
sanitarno inšpekcijo v njenem delu podpreti, eventuelno naj bi 
8e o tem sprejel nek odlok. 

Glede kavarne "Emona" je podpredsednik tov. Dermastia 
Mara omenila, da investitor ne more nadaljevati z delom, ker 
8Podnji prostori še niso izpraznjeni. Hotela bi pojasniti, da ni 
teko. Pri reviziji projektov, kamor so vložili prošnjo za > 
Pripravljalna dela, se je obravnavala njihova stvar in ker niso 
fll gotovega niti idejnega projekta, je gradbena inšpekcija 

-fepovedala vsako nadaljnje delo» dokler nimajo idejnega in 



tolp 

glavnega projekta gotovega. Oni pa se sedaj izgovarjajo na 
stanovanjski urad. 

Poudarila, bi še enkrat kar je podano že v poročilu 
predsednika Sveta za komunalo, da je pravilnejše, da se projekti 
¿n vsa tehnična dokumentacija dobro premisli, te predpriprave 

I dela dalj časa in šele potem prične z gradnjo» To je treba 
sprejeti in izvajati. Nikakor pa ni pravilno, da se gradbeno 
.dovoljenje izdaja že preje, predno so projekti izvršeni. 

/ \ 

Ing. Svetina Beno;̂  
S tem v zvezi bi opozoril na to, da Investitorji nasil-

no pritiskajo na projektantska podjetja, da delajo na projektu 
brez programa, z raznimi izgovori, da so izvozna podjetja 
in slično, ter da trpijo zaradi zavalačevanja veliko gkido. 
Čim se bo uvedla disciplina pri projektiranju po uredbi, bodo 

lprojektantska podjetja delala bolj smotrno, brez take naglice in 
pritiska, ter bodo dala tudi boljšo kvaliteto projektom. 

Opozoril bi še na en škodljiv pojav» ki se je pojavil pri 
mladih absolventih. Ti se nočejo vključiti v projektantska pod-
jetja, ker čakajo na sprostitev projektantske službe. Vsa 

1 projektantska podjetja pa danes zelo trpijo na pomanjkanju 
strokovnega kadra. Vem za slučaj, ko so na plenumu DruStva 
arhitektov Slovenije izjavili, da se čutijo prikrajšane ha osebni 
svobodi, če bi morali delati v uradnih urah od 7»do 14. ure. 

Je pa še ena stvar in sicer sprostitev v projektiranju. 
Bil je slučaj, da je"neki arilitekt iz Društva arhitektov zaprosil 
za dovoljenje, da sme ustanoviti podjetje pod okvirom Družtva 
arhitektov. To je bilo odklonjeno, kar je tudi razumljivo. Mislim 
pa, da bi bilo treba v okviru Mestnega ljudskega odbora podpirati 
te stvari. V Zagrebu se je razformiralo neko projektantsko pod-
jetje in so sklenili, da bodo ustanovili iz tega podjetja 16 
novih manjših birojev. Na pritisk Društva arhitektov se je raz-
pisal konkurz za razpis teh 16 mest. Na sličen način bi morali 
postopati tudi v Ljubljani, da onemogočimo ilegalno projektiranje. 
Omogočiti je treba, da se ta mlad kader nekje zaposli, da dobi 
prakso in po' gotovi dobi napravi izpit, ker sicer bo 
to ilegalno projektiranje trajalo še naprej. Treba je najti način 
v okviru Mestnega ljudskega odbora, da bi se arhitektom, ki so že 
Pokazali svojo prakso v tej panogi, omogočili ustanoviti taka 



j g t j a , kamor b i se v k l j u č i n o v i k a d r i , k i imajo a n t i p a t i j o do 
i b p o d j e t i j . Seveda b i m o r a l i d e l a t i t i b i r o j i na i s t i b a z i 
druga p o d j e t j a - na ekonomskem računu, na e n a k i d a v č n i osnovi 

< 



Mestnega ljudskega odbora, da bi se, arhitektom, k̂ L so že 
kasali svojo prakso v užfsaffiah, omogočilo ustanoviti * 

taka podjetJat kamor bi se vkljuSili tudi novi kadri, ki imajo 
antipatijo do stariM m * * ^ ^ ^ 
Ma clMKsM 



j lestnega l j u d s k e g a odbora, da b i se arhitektom, k i so že 
p o k a z a l i svojo prakso v teh ustanovah, omogočilo u s t a n o v i t i 
taka p o d j e t j a , kamor b i se v k l j u č i l i t u d i n o v i k a d r i , k i imajo 
s n t i p a t i j o do s t a r i h metod» 

Na s k u p š č i n i je b i l o že r a z p r a v l j a n o i n t u d i č a s o -
p i s i so Že p i s a l i o r e k o n s t r u k c i j i Tržaške ceste» S l i č e n 
primer j e na T i t o v i c - g o s t i l n a Urbanček. Tu vidimo r u š e v i n e , 
k i estetsko ze lo slabo v p l i v a j o . N a j t i j e t r e b a n a č i n e , kako 
te s t v a r i enkrat o č i s t i t i . Ne vem, kdo j e kompetenten, da i z d a 
za to potrebno odločbo. Na T r ž a š k i c e s t i imamo konkreten pr imer , 
da se dogaja jo r a d i ozkega hodnika s t a l n e nesreče. Tu so b i l e 
v z a d n j i h 3 l e t i h 3 smrtne žrtve» M i s l i m , da b i b i l o od s t r a n i 
Mestnega l j u d s k e g a odbora p r i s i l i t i l a s t n i k « , da te r u š e v i n e 
o d s t r a n i j o » To v e l j a i za Tržaško c » , i za T i tovo c» 

Ob t e j p r i l i k i b i omenil še s l a b odnos l j u d i , oziroma 
de lavcev, k i d e l a j o na Upravi cest i n ^ e s t n i k a n a l i z a c i j i . 
Tako j e b i l o rečeno, da j e potrebno ob T r ž a š k i c e s t i n a m e s t i t i 
s i f o n e , ker se š i r i smrad i z kanalov v o k o l i c i tovarne kvasa» 
5 s i f o n o v j e b i l o nameščenih, o s t a l o pa j e o s t a l o tako, kot p r e j i 

Opozor i l b i še na t o , da j e most, k i j e b i l delan preko 
Gradašč ice» slabo i z v r š e n , i n da se maje. 

> 
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K r i v i c TZladimir 

Predsednik Sveta za komunalo j e d a l v svojem 
p o r o č i l u d o v o l j m a t e r i ^ a l a za razpravo* 

R a z v e s e l i l a me j e u t e m e l j i t e v i n g . T e p i n e , da j e 
potrebno odločno i t i na z n i ž e v a n j e š i r o k e fronte« V s i 
vemo, kako ogromno škodo s tem trpimo. Mi smo Se g o v o r i l i 
o teh stvareh pred letom i n p o l , vendar te s t v a r i nismo 
k o n k r e t i z i r a l i * Poglejmo samo, kako so se p o d r a ž i l e cene! 
Nujno j e potrebno, da mi t a s p i s e k de nedograjenih objektov 
dopolnimo i n da se dejansko n a p r a v i pameten predlog i n od-
loč imo, k a j j e s m a t r a t i kot p r i o r i t e t o i n precenimo, k o l i k o 
d e n a r j a imamo, kakšne so naše gradbene k a p a c i t e t e i n povemo, 
k a t e r a d e l a se bodo n a d a l j e v a l a , i n katera^uažLanovžža.' 
0 tem bo potrebno r a z m i s l i t i . Radi blaznega š i r j e n j a Š i r o k e 
f r o n t e smo p r i š l i v tako fazo, da mora Mestni l j u d s k i odbor 
p r o t i t e j a n a r h i j i zelo odločno n a s t o p i t i i n n a p r a v i t i r e d . 
S t r i n j a m se t u d i z mnenj i l j u d s k i h odbornikov glede pravo® 

IOV i n načrtov, ker j e d e -
odobrenih projektov» 

MoJ k o n k r e t n i predlog j e , da dokončamo prvo eno s t v a r , potem i 
se lot imo druge t e r se izognemo drob^akarskemu d e l u . 

Drugo v p r a š a n j e $o p r o j e k t a n t s k a p o d j e t j a . M i s l i m , 
da j e to ze lo važno vprašanje i n ga j e t reba t e m e l j i t o r e -
š i t i , z l a s t i v pogledu s o l i d n o s t i . Če tega ne bomo r e š i l i , 
ne bomo p r i š l i n i k d a r n a p r e j . P r i t e j množic i strokovnjakov 
v L j u b l j a n i ne b i smelo p r i t i do t a k i h §ke»4®loJ&. 

Nas lednja s t v a r j e v p r a š a n j e c e s t . Zastopim t o v a -
r i š a od Uprave c e s t , da se b o r i predvsem za ceste.Vendar 
mora Mestni l j u d s k i odbor v o d i t i računa o vseh problmmih 
mestaji Tako imamo v p r a š a n j a vodovoda, k a n a l i z a c i j e , i t d . 
Kar se t i č e cest j e eno od osnovnih v p r a š a n j vzdrževanje c e s t . 
V pogledu r a z š i r i t v e u t r j e n i h c e s t i š č smo p r i š l i p r e c e j n a -
p r e j i n smo n a j b o l j grobe nedostatke vendar o d p r a v i l i . V 
pogledu v z d r ž e v a n j a cest pa nismo p r i š l i nikamor n a p r e j . 
T o v . J e l e n e j e o b l j u b i l , da bo t u d i .v t e j smeri n a p r a v i l red» 
v e n d a r , c e s t a r s k e s lužbe k l jub- temu, de ^e j e d e l a l o na 
e r g a n l z - a e l j l + n i b i l o mogoče u r e d i t i . Naloga Sveta z a k o -
munalo j e , da ugotovi , kdo j e temu k r i v . Govorimo o c e s t a r j i h , 



/ 
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k a t e r i h pa na' c e s t i n i * Povsod po S l o v e n i j i / c e s t a r j i se 
i n t u d i ceste v z d r ž u j e j o , samo v L J u b l j a n i tega n i b i l o 
možno i z p e l j a t i . ^ K r i v c e za t e s t v a r i j e t r e b a k a z n o v g t i , 
ker se d e l a t u ogwa»a/škoda t u d i na k a m l o n s k ^ l ^ » ! - * 

S t r i n j a l b i se s tem, kar j e povedal i n g . T e p l n a . 
Vendar m i s l i m , da j e v njegovem p o r o č i l u b i l o premalo p r i -
kazano naše pereče s t a n j e k a n a l i z a c i j e . Moram u g o t o v i t i , da j e 
s t a n j e ze lo k r i t i č n o , i n da smo prav zp prav na področju cest 
p r i š l i nekam n a p r e j , ds pa smo glede r a z š i r i t v e k a a a l i z p g l t e k e 
mreže v ^ i z r e ^ ^ t e ž k e m s t a n j u » Treba b i b i l o i t i ne/najeeedeo 
kreditoy, /ampak na t o , da enk»at p r i č n e m o / p o p r a v l j a t i t o 
s t a n j e , k i ga imamo v L j u b l j a n i * 2fpoštevst i 

moramo, ds imamo 
v L j u b l j a n i še vedno 6^00 g r e z n i c , s t a l n e e p i d e m i j a * i n p e š č e -
na t l a , k i še posebej zahtevajo k a n a l i z a c i j o . Če nočemo p r i t i 
v k a t a s t r o f o , moramo v p r a š a n j e k a n a l i z a c i j e r e š i t i , čeprav 
se na zunaj t a d e l a n i č ne v id i jo . -»" 

•> Ravno tako j e v p r a š a n j e Javnih s t r a n i š č . K o l i k o r j e 
denarnih sredstev še na razpolago i n k o l i k o r J i h bomo še 
d o b i l i , b i p r e d l a g a l Mestnemu l judskemu odboru, da b i s p r e j e l 
s k l e p , da b i p o l a g a l več pažnje na bodočo k a n a l i z a c i j o , to 
z l a s t i v pogledu z d r a v s t v e n o - h i g i j e n a k e g a s t a n j a . Poglejmo 
k a m o r k o l i , pa bomo v i d e l i , da j e s t a n j e k a n a l i z a c i j e v L j u b -
l j a n i s l a b š e , kot k j e r k o l i v d r ž a v i , to pa vse r a d i nemogočemu 
efean^a i * g l e d a n j a na t e s t v a r i v L j u b l j a n i , ko m i s l i m o , da 
smo na n a j v e č j i v i š i n i v x * m n x j B » s l n a sploh, dejansko 
pa smo v tem pogledu i za Zagrebom, 1 za Skopljem. Tu Je 
potrebno v c e l o t i podpret i predlog s a n i t a r n e I n š p e k c i j e * 
Tudi v p r a š a n j e s i f o n o v , k i j i h j e omenil eden od d i s k ^ i t a n t o v , 
na T r ž a š k i c e s t i n i osamljeno i n so p o j a v i smradu po celem 
mestu. Poglejmo samo pred b o l n i c o , k j e r imamo odprt kanal* 
Čudim se zdravnikom, da dopuste tako s t a n j e i n da so v b o r b i 
p o p u s t i l i , ker j e to v p r a š a n j e dejansko škandalozno i n ga 
moramo l j u d s k i odbornik i v p e r s p e k t i v i rešcvotijflfliŽP^ngfrol&Mriti. 

Še nekaj o stanovanjskem vprašanju* Z n a č e l i ing* 
Tepine ^ s e - » , j t r i n j a m ^ ^ l i s l i m , da j e potrebno jasno p o s t a v i t i , 
day še- ne g r e ve5~ 

-ne p r e s e l j e v a n j e d r u ž i n , temveč l e ne utesnj« 
v a n j e . S e l i t v e so zvezane z s t r o š k i i n j i h j i t r e b a t u d i zato 
p r e p r e č e v a t i * Utesnjevanje pa n a j se v r š i predvsem na p r o s t o -
v o l j n i b a z i i n se p r i tem d r ž a t i p r i n c i p a , da se p o s t a v i 
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nek rok, v katerem se mora u t e s n i t e v i z v e s t i , i e tega 
sporazuma n I , p r i d e do p r e p i r a , do sodnih postopkov, i t d . 
M i s l i m , da Je to vprašanje p o s t a v i t i na dnevni red, ker so 
to^inalturne metode, poglejmo samo d e l o ž a c i j e v zimskem Sašu, 
ko d e l o ž i r a j o bolne, s t a r e l j u d i . I z g l e d a , da t u d i terenskim 
stanovanjskim svetom t e s t v a r i n iso jasne i n v i d i j o r e š i t e v 
še vedno samo v p r e s e l j e v a n j u . Nič j i h ne b r i g a , • k a k š n i 
problemi se s tem v z v e z i p o j a v i j o . Vprašanje t e r e n s k i h 
stanovanjsk ih k o m i s i j ^ j e s i c e r t reba r a z č i s t i t i v c e l o t i . 
Prav pa j e , da kadar t i t e r e n s k i ? v e t i dajo pameten predlog 
I n n a j d e j o kako r e š i t e v , s t a n o v a n j s k i urad n j i h predlog t u d i 

ttpošteva. L j u d j e se t r u d i j o , da b i n a š l i r e š i t e v , stanovanjsk i 
urad pa potem r e š i po svoje i n p r i tem terenskim svetom n i t i 

. 

ne o b j a s n i , zaka j j e drugače r e š i l » Tako p r i d e j o t i l j u d j e 
pred v o l i l c i v nemogoč^ p o l o ž a j . Mis l im, da j e to resno 
v p r a š a n j e , k i ga bo potrebno h i t r o r e š i t i , s i c e r bodo s t a -
n o v a n j s k i t e r e n s k i s v e t i r a z p a d l i . 

S predlogo» i n g . T e p i n e , da se ukine s t a n o v a n j s k i 
zakon se ne morem s t r i n j a t i . Če b i mi S l i na t o , b i š l i 
korak n a z a j , i n b i še b o l j p o d p r l i samovoljno i n neenotnost, j 
Osnovne p r i n c i p e zaicond\mora Bftfcfro š č i t i t i . D e j s t v o pa Je, 
da Je t a s t a n o v a n j s k i zakon b i l s p r e j e t v k r i t i g n o p Sašu, 

lismo r a č u n a l i s t a k i m i t< 
za b o l j š o ž i v l j £ p e k o perspektivoj tpUK/ fit€CC*C&jt> tCiZc. tU-
k i j e v stanovanju i n sam^e*pred družino» Tako, da j e t a 
problem k r i t i č e n i n j'e potrebno te zakon spremenit i i n d a t i 
t u d i konkreten predlog v tem s m i s l u . Danes te s t v a r i ne 
u s t r e z a j o i n ima s t a n o v a n j s k i urad težko s i t u a c i j o , Se 
hoSe ž i v l j e n s k o r e ž e v a t i posamezne pr imere. Tako sodišSe 
i z d a na osnovi tega zakona posebne odločbe, k i j i h stano-r 
v a n j s k i urad ne more s p r o v e s t i , ker ima na razpolago samo 
2 stanovanja, r a z d e l i t i ^ / b i j i h moral 9o» Stanovanjsk i 
urad j e š e l na t o , da j e i z d a j a l odločbe, p r o t i kater im so 
b i l e vložene p r i t o ž b e , k i so se v l e k l e po pol ±axlmžflti l e t a 
i n t u d i d l j e i n so samo obremenjevale naš sodni i n drugi 
a p a r a t . i 

D a l j e se ne b i s t r i n j a l s predlogom, da se š t e v i l o 
uslužbencev stanovanjskega urada zmanjša. To se mi ne z d i 
p r a v i l n o » Naloga stanovanjskega urada namreč n I predvsem v 
tem, da d e l i stanovanja, ker J i h n I , temveč, da l judem 
s t v a r i o b j a s n i na dostojen n a č i n . Danes oni tega ne d e l a j o / 

iavami i p l e b i l zakon .narejen 
oAu, A&A^o-^eJbči »v. "Jve, « t ^ da gSiti tl stega, 
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i n k i d i j o s v o j e delo še vedno v tem, da mešajo odločbe, 
I t d . Med drugim s t a n o v a n j s k i urad danes n i v s t a n j u d o b i t i 
3 t e l e f o n e , češ , da j i m ga pošta ne daj /Tako ne-moreš d o b i t i 
i n f o r m a c i j , ker imajo pamo 1 t e l e f o n i r tš jp na t i s t e g a se ne 
o d z i v a j o . Danes lahko^vsak trgovec, ' /vsak p r i v a t n i k v L j u b l j a n i 
p r i d e do t e l e f o n a , s t a n o v a n j s k i urad pa tega ne'more. 

-jvc Č U ž ^ k S S S P r e d l o £ o m i u g . T e p i n e glede u p r a v l j a n j a 
h i š ; Z l a s t i v v e č j i h h i š a h imamo d o s t i l j u d i , k i b i lahko 
s k r b e l i za u p r a v l j a n j e h i š e i n b i se s tem z m a n j š a l i s t r o š k i 
tega u p r a v l j a n j a . 

V r e f e r a t u j e b i l o rečeno, da n a j b i t e r e n s k i 
s t a n o v a n j s k i s v e t i I z v a j a l i j a v n i p r i t i s k « S tem se ne b i 
s t r i n j a l . N a p r a v i t i j e red, da ne bo i m e l vsak p r a v i c e p r e -
g l e d o v a t i s tanovanj , ker j e to nemogoča s t v a r i n j e t reba 
l judem d a t i m i r . Stanovanje n a j se enkrat i z m e r i , ne pa 
s t a l n o p r e g l e d u j e i n v z n e m i r j a p r e b i v a l c e . Z samim merjenjem 
ne bomo prav n i č d o s e g l i . S i * « I s t o v e l j a za d e l o ž a c i j e . 
Omenil sem že, da j e l judem d a t i možnost p r o s t o v o l j n e g a p r e -
s e l j e v a n j a . Pred k r a t k i m smo i m e l i demonstraci jo l j u d i p r o t i 
d e l o ž a c i j i , k i so h o t e l i s e l i t i starega^ievoSčka na osnovi 
neprav i lnega p r e v e r j a n j a stanovanjskega urada. Tega ne smemo 
več d o v o l j e v a t i . Zavedam se, da j e t a sektor d e l a težak i n 
n i h č e prostovol jno ne b i š e l na t a u r a d . Vendar moramo z a -
h t e v a t i od teh t o v a r i š e v malo manj b i r o k r a t s k i h n a č e l i n 
več demokrat ičnost i i n k u l t u r n i h metod. M i s l i m , da t e k r i -
t i k e ne b i smel i v z e t i v tem s m i s l u , da se n j i h delo ne c e n i -
vendar take metode d e l a moramo o d p r a v i t i . 



Sporno vprašanje j e t u d i L inhartov» c e s t a , k i j e že 

dolgo čas» z a p r t a . Stvar j e "bila dana že v časopise, zaka j 

se j e cesta z a p r l a , ne d e l a se pa ng n j e j n i č , toda odgovora 

n i nobenega, ^o j e "bilo upravičeno vprašanje i n če danes 

pogledamo, v id imo, da se v Š i š k i v r š i promet po s t r a n s k i h 
u l i c a h , medtem, ko j e L i n h a r t o v a cesta zaprta . K i s l i m , da b i 
b i l o potrebno, da se naprav i s k l e p , da se ceafea ponovno odpre, 
dokler se ne bo začelo z delom na c e s t i . 

Kar se t i č e k a n a l i z a c i j e i n vodovoda b i b i l o potrebno, 
da se aa t a k i h cestah, kot so to strankske u l i c e , sprovede 
ravno tako k a n a l i z a c i j a , ravno i z r a z l o g a , ker inamo v teh 
a * N r i | p « b / u l i c a h v e l i k o vodnjakov, k a t e r i h voda se okužuje 
potom g r e z n i c . 

T r e t j a s t v a r , katero b i omenii , j e pos lovanje 
stanovanjskega urada, o katerem j e že g o v o r i l tov. S - r i v i c . 
V s i vemo, da imamo danes v e l i k o n a s i l n i h v s e l i t e v i n za katere 
s t o r i l c i n i s o kaznovani tako, kot b i mora l i b i t i . I m e l i smo 
pr imer, ko se j e ne k v s t i i l brez odločbe v stanovanje i n poten 
d o b i l od sodnika za prekrške na p r i t o ž b o stanovanjskega urada, 
kazen pogojno za 2 l e t i za 2 . o o o . - d i n . To vendar n i nobena 
kazen za takega č loveka, to j e navadno i z i g r a v a n j e zakona. 
S tem bo treba enkrat p r e n e h a t i . 

Opozor i l b i še na t o , da To^i .u j i i n i p r a v i l n o , kot se j e 

h. p r . t o v . Jenko i z stanovanjskega urada i z r a z i l p n o t l 

heki t o v a r l š l c i , da ne bo d o b i l a stanovanja t o l i k o časa, dokler 

bo on na stanovanjskem uradu, ker j e prodala barako. T a k i h 

i z v a j a n j a on ne more d a j a t i , če j e p r o d a l a barako, jo j e 

morala p r o d a t i z a r a d i t e ž k i h razrneč, l e f j e fetra. Daheš pa so 

se p o s t a v i l i ha s t a l i š č e , da stanovanja he more d o b i t i . 

Ta ravnanje j e popolnoma napačno. 

Z_o_r Jože \ ) / / J 



D r . Pretnar Jože: 

: V z v e z i s poroči lom predsednika Sveta za gradnje i n komunalne 
b i se d o t a k n i l v p r a š a n j a stanovanjskega problema. O tem smo 

p e i l i k o že večkrat s l i š a t i . O stanovanjskem v p r a š a n j u se ge 
^ r a z p r a v l j a l o na vsakem zboru v á l i v c e v . Na zadnjem zboru 
e enote, k i j o zastopam, j e b i l s p r e j e t s k l e p i n n a r o č i l o , 

•moram glede tega v p r a š a n j a o g l a s i t i na n a š i s e j i . Gre za 
Ljske sosvete na terenu. Tov. i n g . Tepina 'je z e l o p r a v i l n o 

1 važnost v p r a š a n j a naše stanovanjske p o l i t i k e v L J u b l j a n i . Pra= 
íovanjske p o l i t i k e v L j u b l j a n i r e s nismo i m e l i . K o l i k o r smo 

,, j e b i l a samo kolebavá, nenačrtna i n nedosledna. Ena g l a v n i h 
se j e d e l a l a v tem, da se n i v zadofctni meri i z k o r i š č a l o s o d e l o -
s t a n o v a n j s k i h sosvetov i n upoštevalo n j i h o v i h predlogov. Na 
terenu imamo s t a n o v a n j s k i s v e t , katerega délo sem z a s l e d o v a l 
ko dveh l e t . V i d e l sem, da so h o d i l i t o v a r i š i i z stanovanjskega 

ta v terensko p i s a r n o , ' i m e l i s t a l n o dežurstvo, r a z p r a v l j a l i s 
,, p o s r e d o v a l i i n se t r u d i l i , da n a j d e j o čim p r a v i č n e j š o 

v. H o t e l i so pomagati stanovanjskemu uradu i n s k u š a l i t u d i 
oravnavat i razne spore. Na vsakem zboru v o l i v e c v e j e - b i l o podano 

o o d e l u stanovanjskega s o s v e t a . Vsakokrat pa so se p o n a v l j a l e 
be, da se n j i h o v i h umestnih i n o b j e k t i v n i h predlogov i n nasvetov 
i t e v a . Na zadnjem zboru v o l i v c e v s o ' p o r o c a l i , da sf n i hotelo 

v a t i n i t i iz jemnega n a r o č i l a predsednika MLO t o v . A v š i č a , na 
ga so se p r i t o ž i l i , temveč se j e š l o mimo i n preko n j i h . O d l o č b e 
instance so pokazale, da b i ce lo v mnogih p r i m e r i h odločba 

"anjskega urada-ne b i l a r a z v e l j a v l j e n a , ako b i b i l a i z d a n a po 
i h stanovanjskega s o s v e t a . r ' • 

Na zadnjem zboru v o l i v c e v j e p r i š l o že tako d a l e č , da so 
stanovanjskega sosveta i z j a v i l i , da n i m a , s m i s l a , da še n a d a l j e 
0 j o , zbor v o l i v c e v pa j e z a h t e v a l p r o t i odgovornim f u n k c i o -

d i s c i p l i n s k o p r e i s k a v o . Ne da b i omalovaževal težko i n 
rno delo stanovanjskega urada, sem po nalogu zbora v o l i v e e v 

na 'tem mestu o p o z o r i t i na p r i t o ž b e i n zahteve, k i j i h s t a v i j o 
i . 

r s 

P r e p r i č a n sem, da bodo n a š i v o l i v c i z v e l i k i m zadovoljstvom 
v i l i o d l o č i t e v MLO, da hoče v bodoče i z v a j a t i odločno i n 

JO stanovanjsko p o l i t i k o , p r i čemer se bo upoštevalo i n pametno 
t i l o t u d i mnenje i n sodelovanje terensk ih s t a n o v a n j s k i h sosvetov. 
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da bo t r e b a o p r e d e l i t i delokrog d o l ž n o s t i i n p r a v i c e s t a n o v a n j -
svetov. V e l i k o d e l a se bo na primeren i n p r a v i č e n n a č i n 

v i l o že na terenu i n s tem ze lo razbremeni lo s t a n o v a n j s k i urad. 
e b i t i se bodo p r i kakem s o s v e t u - p o j a v i l i l j u d j e , k i s v o j i h 

o s t i ne bodo v r š i l i v r e d u . Imamo s r e d s t v a i n možnosti , da se 
! motnje o s t r a n i j o , za kar bodo p o s k r b e l i že v o l i v c i sami. 

Tudi smatram za važno p o u d a r i t i , da bo j a s n a i n odločna 
iftOvanjska p o l i t i k a že sama o d p r a v i l a v e l i k o š t e v i l o s t a n o v a n j s k i h 

rov i n n e s p o r a z u m i j e n j , kakršne j e d o s l e j z a k r i v i l o prav d e j s t v o , 
take stanovanjske p o l i t i k e n i b i l o i n so b i l i l j u d j e zato-zbegani 
d e s o r i e n t i r a n i . Ne b i se mogel s t r i n j a t i s predlogom, da b i 

•aja la stanovanjske predpise v bodoče posamezna mesta«Q.i o k r a j i , 
r j e to b a j e v n e k i h d r u g i h e e p u b l i k a h . To b i v o d i l o do v e l i k e 
e . Stanovanjska zakonodaja n a j bo v s a j v repabl iškem m e r i l u 

t n a . 
V z v e z i s poroči lom predsednika Sveta za gradnje i n komunalne 

deve predlagam, da se v s a pozornost p o s v e t i d e l o v a n j u i n delokrogu 
anovanjskih sosvetov i n s tem p r i t e g n e k sodelovanju proučevanja 
žnega stanovanjskega v p r a š a n j a . To bo l e dosledno p o l i t i k i , da se 

b o l j o k r e p i samoupravl janje d e l o v n i h množic. 

. \ 



V H 
V i n o t n i k Albin \JU 

Kar ss tiče udeležbe člaaav zbora proizvajalcev 
a sejah pripomnim, da smo vodno sklepčni, vendar pa bi 
redlagal, da ss zassdanja nebi vršila dopoldne» ker mi silno 
Žko zapustimo dola. Pri tsa trpi linft proizvodnja, ker js 

le itak mnogo odsotnih vslsd orožnih vaj* Zato bi prosil, da 
»a j bi ss zassdaaja vršila popoldaa h mil M ob 16 ali 17 url. 

.v 

dr. Madlc Heli 

Pripomnim, da bodo v bodoče krajše 
seje, katere ss bodo vršil« popoldns. Sedaj pa je,tain proble-AJ 
natika, da jo js trs^obraniavatl.Čs bi se ssjs vršile sedaj 
popoldne bi morali zassdati vss teden. * 

Bi B a t i s t a Fraao 
Pojasnil bi aa vprašanja, ki ss tlčs Linhartovo 

oests, ki js zaprta. ffs mislits, da js to kriva Uprava osst 
sli samo podjetje Tesar* Vi veste, da js na tsj cssti napravljena 
velika aapaka t.j. da je ostsr ovinek ter je vprašanje kdaj se 
bo to popravila. Ta js vprašanja denarja. Mi smo lansko Iste, 
ko smo mislili podjstjs prsuredit±/zaprosili Uprave osst, da 
bi pri popravljata ossta prišla člaprsj v poštsv. S tsm v zvezi 
sao dali okrog ¿ao.aso dinarjsv, da ss pospsši dslo na ossti, 
ki grs proti Žalam. To nam js MLO ugodil tor je jessnl pričsl 
s deli« Zate ps niso bili napravljeni projsktl. Uprava osst 
js lmsla dogovor, da bsdo ts projekte napravili študentje pa 
urah. Delo ss js začsla. Projsktl pa so ostali na mrtvi točki. 
Prlšsl js buldužsr ia zemljo) razrll, katero so kssnsjs odpeljali. 

i (i 
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h/se j« tudi buldožer pokvaril ter se nadaljnja dila 
90 mogla vršiti. Mi sami;kot Uprava oest Solimo, da bi bilo 
prej narejeno. Saše podjetje ima ogromno leda ter smo imeli 
amen aapraviti ograjo. V zadnjem Saša je že bilo določeno, da 
omo lahke napravili ograja, ker je že dolode&o kako široka bo 
eesta. Kot naše podjetje el tudi drogi žele, da se napravi 
red9 ter me bi bile smiselno, da edem ali drogi te etvar zadr-
«oje. 

Poleg tega bi jaz izrabil priliko ter bi se dotaknil 
enega dela poročila, ki ga je podal tovariš ing* Tepina, ki 
govori o gradaji stanovanj« Mi vemo, da je to vedno problem pri 
lCLO-ju in da je to vprašanje zelo pereče in bo še pereče. K tema 
v pomoč bi lahko prletopila nekatera podjetja, ki imajo sredstva* 
Jaz sem v evojem podjetja vedno forsiral, da pristopimo k 
gradnji stanovanj. Prvotno je bilo rečemo, da podjetja, ki mimajo 
takoj eredetev ma razpolago lahko dobe kredit. Upravml odbor 
je sklenil, da se bo z gradnjo že začelo. Ke je bilo to skle-
jemo,o kredita mi bilo več slišati« Veliko je podjetij, ki 
so ma ta račun pričela z gradnjo in so v težavah zaradi denar-
j a ter se me ve, Se bodo lahko etavbo dokomčali. 

V zvezi s tem bi omenil še to kar sem govoril 
že ma eml prejšmjl seji«Tovariš Drobež je dal predlog o meki 
stanovanjski zadrugi. Jaz sem spraševal po podjetjih, ki eo 
bila zaimtereelrama pri gradnji,v koliko/ bi sodelovala v teh 
sadrugah. Imamo podjetja, ki imajo par milijonov , niso pa 
sposobna graditi večjo zgradbo« Oni eo pripravijemi te mllljome 
oddati zadrugi, ki bi se formiraj kot oddolžitev za to pa bi 
dobili dva do tri stanovanja. Na tej stanovanjski zadrugi eo 
bili zainteresirani tudi razni privatniki. Imajo nekaj denarja 
toda ne toliko, da bi se upali začeti graditi« Govorilise je 
dalje, da bi zadruge imele neke privilegije, kakor n.pr. glede 
akumulacije« Badi pomanjkanja etanovanj bi bilo dobro, da bi 
pritegnili še tista podjetja, ki danes niso lntereslrana za 
gradnjo stanovanj« Včasih obračajo tiste milijone, ki/me vede 
em bi jih obrnili« Tovariš Drobež pa bi podrobaejei povedal 
ko ije s to zadrugo« 

; • • if :y - . 



v v 
D r o b a ž Franc 

Tovariši! Jaz som izdelal že dva predloga In elcer 
ige Za bodočo organizacija diatribucije stanovanj• Toga niaon 

ozna tov« Avšič 
• Dragi predlog 

bialal/ ampak stavil samo neka misli, k 
nekateri drugi,, ki a$ mftf* to atva^' 

e ja,kako aa^^tjTsl^ovanjsko gradbeno skupnost, do katere 
\ imeli interaa vel, ki ¿Imajo aradatva za s a m M g ^ . ^ r a g ^ I 
•ajo pm interes, da pomagajo s svojimi sredstv^/in dobijo oddol* 
itav v obliki stanovanj/. M ^ V ^ 

Kar ae tičo diatribueijo stanovaaj/pripomnim, da 
egrašam pri stanovanjskem uradu smo stvar, ki jo bo treba 
opraviti. To je evidenca,to je dobra kartoteka, ki jo vodijo 
ovsod tudi v kapitaliatičnih državah. T0 sem videl na Dunaja, 
ez dobre evidence MLO nO bo mogel biti. Tako bi stanovanjski 
rganl lahko zasledovali kako se standard razvija ter kako ata-
ovanja izumirajo In podobno« Po sedanjem principu opravljanja 
tanovanjskega urada pa tega ne vidimo, daslravno je bilo v 
artoteko vloženega veliko truda. Ti nedostatkl se dajo do neke 
sre še popraviti« Kartoteka naj bi se vodil* skupne s prijavnim 
radom pri Notranji upravi« Tu naj bi se prijavljali državljani 
enih in istih obrazcih, ̂ t ® ^ ® ® ^ * * 0 Izpopolnjeni t da lahko 
užljo za izpopolnitev enih ln titiSr podatkov. S tem bi se 
žavljani prijavili na enem uradfc, katere podatke naj bi prijavni 
rad odstopal stanovanjskemu uradu, kateri bi jih uporabljal 
a vpisovanje sprememb v evojl kartoteki. Stanovanjski urad naj 
vsebine svojega dela spremenil tako, da bi opustil distribucijo 
anovanj ̂ nasilnimi administrativnimi ukrepi z izdajanjem odločb 
" feS^8premenJ0>oaredovamie1fTe mlsll/mi danes še bolj zdijo 

ravilne saj jih js nakazal tudi tovariš Krivic. Potrsbno bi 
to preiti od prisilnih ukrepanj na neko sproščeno opravljanje, 
snovanjakl urad naj bi vršil isto delo kot posredovalnica za 
elo ter naj bi se stanovanj 8ki uradi samo v tem spremenili« 
mojih mlellh bi bilo perspektivno potrebno, da preidemo 
a iz te krutosti. Bolje bi bilo, da bi ljudje sami začeli 
ti stanovanja, kajti laatnl interesi najdejo dobiček.Dva 
sporazumeta za sporazumno zamenjavo atanovanj, ki se pa 
Čkrat vsled adminlstrativnsga poaLovanja atanovanjskega urada 
moreta preseliti* fie bi napravili princip posredovanja bi bilo 
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ižje. Administrativno izvedbo stanovanjskega vprašanja pa 
»j bi opravljalo sodišče kot to že danes vrši. Njihove odločbe 
pravomočne ter naj bJ. bile tudi pri njih izvršne. Ilialim, da 

tj bi ae sodišče naalaoSo na tiste primere» ko nastopi spor in 
jer ni več sožitja. ^ 

re«. /firedloglf; •v -^O-f 
asm i » t na tete» 

aj bi 

lede gradenj pa misj 
Eemlelja ne kakčon »a j 

rli naj ii bila to zadruga ali pa gradbeni zavod. Na 
tem predlogu še delamo, ta bo #eedlo*o»i fflvotff »a komunale Sto 

S 

. Komisija je aedaj prenehala z delom ker je nekaj tovarišev 
šotnih v inozemstvu. Pripravlja ae temeljita kalkulacija grad-
enih stroškov In analiza zmogljivosti, ga podlagi česar ee 
o ugotovile ali je možnost razvijati atanovanjsko gradnjo široko 

bolj ozko. Danes ke te analize n i m a m Q s a m o propagirali. 
Cak organ je nujno potreben, ki bo vršil temeljite analize in 
se bavil samo s/tem^pmkleasm. verjetno bo ta predlog dozorel 
v svoji formi že fca naslednjo sejo. 
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Dotaknil 1»! se vprašanja radi gradnje stanovanjskih 
cev, ki se zavlačuje, iznesel hi kritiko Želežniškega projek-
iega biroja in gradbenega oddelka, ki gradnjo stanovanjskega 
»ka zavlačuje Se eno leto ter se blok še danes ni začel graditi. 
Celovški cesti je postavljen Se en blok..Mišijeno je bilo, 

blok. Dne 21.VIII.1952 se bo postavil poleg tega bloka še ey 
zaprosili za lokaoij.o tega bloka,.kate^ 

JI.1953. Ta projekt /Si J a nisfirn kol 
;e bila odobrena 
•7'to ¿¿ect&te&co projekt/eo urba-

jti zavrnili, češ da je ta blok preiolg, k±xjex*ilx?xnt*ite* 
ter naj bi se skrajšal od 48 m na 34 m. Nato so nam lokacije 

blok, ki bo ¿olg 34 • odobrili. Izdelali s»» nov projekt. 
so maši tehniki prišli k urbanistom so se isti cinične izrazili 

tj mislimo graditi tako škatlo. Ko je bile Se to izdelane so Aall 
pet drugo lokacijo. Ta lokacija je bila polovico od privatnega 
itnika. Ko je naš ualužbeneo se obrnil do tega privatnega lastni-
>, da bi podal Izjavo, da lahko pričnemo z gradnje ni hotel te 
tjave dati. Tovariši jaz mislim, da pri takih atvareh ki se 
tečejo Se eno leto pa naj bo to kriv krajaktinadU Želežniški 
rojektivni biro ali kak drug projektivni biro je treba napraviti 
L. Kdor Se ima stanovanje za gradnjo seveda ni zainteresiran, 
LšAli pa smo v poročilu o komunalni hlgljenl koliko je nezdra-
stanovanj. Mislim, da smo vsi zato, da bomo-imeli boljša sta-

lovanja^^^^cai«^ to tc^C&U*}. 

Ravno takšen slučaj je bil na Realjevl cesti. Želežniški 
rekelja je imela namen dvigniti/stavbi za eno nadstropje. Ko 

I« bil Se Izdelan načrt so, prišli, urbanisti,in rekli, da stavbe 
> moremo dvigniti, ker na dvorišča rdi dosti prostora za drvarnice 
pralnico, ki bX bila potrebna za etanovalce, ki bodo stanovali 
nadzidanlh prostorih. Kamen pa smo imeli na dvorišču napraviti 
Ldano pralnico* faenill eo, da moramo gledati, da bomo napra-
L1 stanovanja, z večjim kenfortom. Dokler pa je tako pomanjkanje 
tanovanj mislim, da So stanovanja brez kopalnici tudi za da-
tšnje čase ugodna. 

Dotaknil bi ss šs vprašanja terenskih stanovanjskih 
•vetov. Na terenu Milana Majona je bilo postavljeno vprašanje, 

je aploh vredne, da ti 8veti obstojajo. Dobijo ss razna sta-
ranja za katere tereni predlagajo komu se naj dajo. Stanovanjski 
radi pa dodelijo potem ta stanovanja drugim ali pa se v njih 
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¿̂o nasilno vseli. Tovariši jaz misli«, da bi mi stanovanjske 
ivete podprli, ker ¿rogače ni vredno, da obstojajo« 

X 

B r e g a r Stana 

im 

Tudi jaz bi omenila vprašanje terenskih stanovanjskih 
svetov. Na terena Tabor je bilo postavljeno isto vprašanje. 
Člani terenskega stanovanjskega sveta so bili na tem, da podajo 
ostavko ter jih je bilo težko prepričati, da počakajo« Bilo bi 
razdeliti konpetence .ped t^ren^lgmi stanovanjskimi sveti in 
stanovanjekim aradom^l£i%^renu jv sklican sestanek, kjer 
so člani etanovanjske komisije hotel^podatl°ostavko zaradi 
enega primera« To hoSem omeniti z ozirom na načelno politiko 
o stanovanjskem vprašanja, ki je bila nakazana v poročila 
predsednika Ing. Teplne o bodočem delu stanovanjskega urada. 
V vlažnem kletnem stanovanju stani^e^ž^^l^a^elg^at^gi^ki 
ima dve leti starega otroka, ki jbolehen. Zena pa pričakuje 
ugega otroka. To stanovanje jim je bile dodeljeno začasne 

s oibljabo, de bodo v najkrajšem Saša dobili v reda stanovanje« 
Terenska stanovanjska komisija se borl^da bi to stranko pre-
selila v stanovanje, kjer je stanovala/sama žena. Na prijavnem 
urada je bilo označeno, da v tem stanovanja stanuje še sin, kar 
pa je bilo tognano, da ni res ter se sin pri njej niti ne hrani. 
Na stanovanjskem urada je bila že pripravljena odločba za pre-
selitev družine iz kletnega stanovanja v zdravo stanovanje« V 
tistem čaea, ko bi se morale žena preseliti v eno sobo je našla 
zamenjavo z nekim neporočenim, ki stanuje v dvosobnem stanovanja« 
To stanovanje je dobil na podlagi izjave» da se bo porodil. 
Dvosobno stanovanje kamor se je preselila ta žena s. sinom in 
snaho je bilo v nekem bloka, ki ga imajp v/a&£eeuxxek±xinit±*a* 
tehnični inštitut.Izvesti bi bilo temeljito ko&trole, ker imajo 
p tem bloka tudi samci dvosobna stanovanja, ko vidimo na drugi 
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da so borci in invalidi v slabih stanovanjih. T u d i pri 
razumnih zamenjavah bi bila potrebna temeljita kontrola ker 
teri okušajo zamaskirati svoja stanovanja« Terenska stanovanjska 
xija se je postavil na stališče, da nima smisla, da obstojajo 
gredo njihovi predlogi na atajiovanjskem uradu v koš« Ha razne 
istne predlogo ne da^/nikai 

«t so ga oni rabili t«j«, da ; 
e / 

g r * r t » » 

Dotaknil bi se vprašanja reševanja gradenj v mestu 
jubljani« Gre se za delavnico» ki jo nameravamo graditi; katera 
bila uslužnostnega značaja. Če bi bila ta delavnica izgrajena 
lahko zaposlili 15o ljudi. Ko smo razpravljali o gradni te 
lavnice nam je bilo rečeno, da delavnica tu ne more biti« 
o nam je bila določena lokacija toda sanitarna inšpekcija je 
la mnenja» da bi bila to hrupna industrija ter tu ne more k* 
tojati« Pričeli smo zopet na novo« Za naša podjetje je vseeno 
je ta delavnica v centru ali ne. Treba bi kilo več koordina-
skega dela ter naj bi urbanisti določili kje u$xk»x je lahko 
•ustrlja, trgovina ali gostilna, da bi razni interesenti prišli 
gotovih dejstev« Ko je stvar gotova se pričnejo izdelati idejni 
ojekti. Takrat manjka tega in manjka onega« Ko prideš na Svet 
komunalam ti vedno povedo nekaj drugega. Napravili naj bi se 
rmularjl, kjer naj bi bilo navedeno, kaj kdo potrebuje če hoče 

• Tako pa greš lo krat in še ne zveš« Ravno tako je pri 
plačaš prvo, drugo in tretjo takso« Ko pa jo gradbeno 

oljenje Se končano vidijo, da manjka še 12o dinarjev* Več . 
©ordinacije bi bilo treba med uradi in mislim, «a bi na ta način 

Šel postopek mnogo hitreje« 
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Tudi jaz bi omenil glade gradenj. Če pogledamo 
cšna je borba za zidanje stanovanj in da se ta borba včasih 

s a v i r a . Tovariš inžiner Zaje je povedal, da so se urbanisti 
ja izrazili, da ao urbanisti pri Železnici nanj sposobni» 

povedal je tudi, da ao prišli na 1IL0 z laap lepo beseda, naleteli 
pa ao na nerazumevanja, tar ja videti, da ja zavora le na MLO-jiu 
Hi bi lahka Se praj pričali s gradnjo stanovanj. Drugi teden ^ 
pa bomo šele pričeli z izkopom. Kislim» da bi bilo treba vač 
povezava med urbanisti MLO-ja in pa med urbanisti železnice. 

Pripomnil bi še eno stvar» Velika kritika ae izraža 
aa nas ljudskih odbornikih. Očitajo nam» da smo potrdili prodaje 
hlšio« &a teranu Bežigrad j« bile iznašamo, da danea tista podpi-
ramo, ki imajo milijona, da bodo lahko kupovali stavba* Ha 
Invalida in borce pa na pomisllma» Tovariši to je bilo javno 
lenešena. canes ja treba to atvar pregledati koma bomo hišioo 
prodali tai* tudi našo dolžnost, da kontroliramo kje je dobil 
denar 

tisti, ki bo hišico kupil, ker varno, da za atavbo pol 
psllijona ne pomeni nič«Zato moramo totoo pogledati komu 80 dajo 
stanovanja in komu ae atavba prodajajo, ker nam ne 8me biti 
vseeme ali jo dobi tisti, ki je služIl okupatorja ali pa boree, 
ki je prišel gol iz feribov» ^ 



ŠS&ina F r a n c : 
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T u d i j a z "bi podpr l t o v . H r i b a r j a glede z idave b l o k a na 
š k i c e s t i . Naša s e k c i j a bi< morala že spomladi p r i č e t i z delom, 
r smo č a k a l i na n a č r t e . Zato b i p r e d l a g a l , da se v bodoče 
i č impreje r e š i j o . Sedaj bodo š e l e p r i č e l i z izkopom, obsto ja 
varnost s labega vremena. 

Hakazal b i še en s t a n o v a n j s k i problem. Naš delavec ima 
-ok t e r s t a n u j e v Mostah v t k z v . b e z n i c i . Že l e t o d n i p r o s i na 
-vanjskem uradu za stanovanje , pa še do danes n i b i l a p r o š n j a 
a . Za r e š i t e v njegovega stanovanjskega probldma b i b i l o t r e b a sami 
l i t i nekega upokojenca i n m i s l i m , da p r i tem stanovanjskem 

Lemu i g r a vlogo podplačevanje. 

t r t n i k Tone: 1 ,• 
^ • 

L i t i j s k a c e s t a j e ena n a j s l a b š i h cest v L j u b l j a n i . Spomladi 
'e n a s u i a uprava cest z debelim gramozom, n i s o j e pa p o v a l j a l i i n 

l i . Sedaj c e s t a r j i n a s i p a j o cesto s prahom, k i se nabere ob 
, kar povzroča v s l e d tovornega i n avtobusnega prometa v e l i k prah. 

b i s e š t e l i ves denar, k i se porabi za pos ipanje c e s t e , b i lahko 
L t i r a l i ne samo L i t i j s k o cesto temveč še kako drugo. S tem sami 
s k i o d b o r n i k i ogrožamo/f>?S£S&un. L j u d j e na z b o r i h v o l i v c e v 
v u j e j o , z a k a j Mestni l j u d s k i odbor ne pokrene, da b i se c e s t a 
L t i r a l a . Po t e j c e s t i se v o z i dnevno preko 2oo delavcev na d e l o , 

g tega pa Še začasno usmerjen ves t o v o r n i i n avtobusni promet, 
je Za loška c e s t a z a p r t a . Z a č a s n o , b i b i l o t reba cesto dobro 
t i i n z v a l j a r j e m u t r d i t i , nato pa čim b i b i l a možnost, p r e v l e č i 
tumenom. 

E Stanovanjska p o l i t i k a v L j u b l j a n i vsekakor n i p r a v i l n a . Jaz 
b i l v Mariboru i n o k o l i c i - t e r v C e l j u i n o k o l i c i i n sem v i d e l , 

se tam z i d a j o stanovanjske h i š e . Tam se v v e l i k i meri i z d a j a j o 
t e n a d o v o l j e n j a za p r i v a t n e g i š d n j e , p r i nas v L j u b l j a n i pa se po 
f i i i t o v . Jelene A l e š a namenoma z a v l a č u j e j o gradnje v s l e d pomanj-

'a m a t e r i a l a . Mnenja sem, da n a j s e / t u d i v L j u b l j a n i pospeš i 
.'anje gradbenih d o v o l j e n j p r i v a t n i k o m , da se bo s e z i d a l o čim » 
stanovanj , vzporedno s tem pa se bo stanovanjsko vprašanje 
va lo h i t r e j e . M a t e r i a l za gradnjo pa n a j s i vsak sam p o i š č e . 

Podpr l b i mnenje l j u d i , da se prodajo eno- i n dvostanovanjske 
borcem i n i n v a l i d o m , kot j e b i l o prvotno rečeno, ne pa, da b i se 
l e na d r a ž b i , ker b i do teh h i š p r i š l i š p e k u l a n t j e , k i imajo 



j e n a r . T i s t i m , k i imajo denar, n a j se i z d a gradbeno d o v o l j e n j e , 
¿a s i sami s e z i d a j o h i š e . H i š e , l a s t Narodne imevine pa n a j se 
prodajo po min imaln ih cenah. 

/ 

j 
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Us3jUžbemci Umobolnic« stanujejo med ljudmi, ki so 
Ybfumioi\ j e/2o \judii bi ̂ fcdl gradili' stanovahja. 
o to ©dobroto, ker morajo ̂imeti za vsako hišo poaebea 
gradbeno dovoljenje« Podprl bi mnenje glede prodaje 
skih hišic. Pri prodajama j oÔ gletaNjaa bo^oO in 
ki so res mnogo doprinesli, ostali, ki, pa imajo denar 
je, pričnejo graditi« 

K< • •. , -i ~ ̂  r ' K ^ • I ' \ . s . •'• 
K' - - - j 

•L-,' *\ c -'S 
S u h a d o l c Anton 
K©t zaključek lz vsega tega bi predlagal, da bi 

mekaj potrdili in sloer to, da bi naioiill nalogo Svetu za 
komunalo da bibpregledal delo na urbanizmu in projektivnem ura-
du« in ugotovil te pomanjkljivosti in napake* Horda je krivda 
res na tem, ker niso izdelani popolni urbanistični načrti« 
Jaz se spominjam za nazaj ko nam je tovariš Bežek zelo na 
dolgo in široko razkladal pohode po Ljubljani. Ker se odobritev 
gradnje vleče včasih po eno leto se zgodi, da morajo podjetja 
imeti dvakrat nepotrebne stroške. Brezdvoma da je v Ljubljani 
problem v gradnji zaradi tega, ker se je gradnja precej razširila 
podjetij pa je zelo malo, ter primanjkuje kvalificiranih delavdev 
Včasih pa tudi podjetja grešijo, ker navijajo oene po nepotrebnem 
Kritiziral bi tudi podjetje SSP Tehnika, ko je zgradilo stavbo 
v Vošnjakevi ulici. Čisto v redu je, da so jo pričeli graditi 
toda nastane problem kdo jo bo do konoa zgradil. Oni so šli na 
lov. Hislill so si, da pod streho bomo že spravkli potem bomo 
ta že dobili nekoga, ki je bo dokončal* Tak način pa ne more 
iti naprej. 

Omenil bi drugo stvar. Tovarišea PeČaverjeva je 
•menila glede kvalitete dela In glede zavlačevanja. Jaz ne bi 
trdil, da na Zaloški cesti to ni ree, ker sem se sam peljal 
alao« -V. 
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p Povedati moram še eno stvar In sicer kar se tiče 

ela Turist. V prejšnjem tednu je bila imenovana komisija v 
ero so bili pozvani člani, da pregledajo delo v zvezi z 
ravllnostml* Po neki ženski Iz Radio Ljubljane je bilo izneže-

f Aa se je tam plesišče 11 krat delalo, da se je v bifeju ena 
dvakrat podrla, da so se 5 krat napravile stopnice ln 

takih stvari. Takomlsija je vse to delo pregledala ln pregle-
ne samo delo, aoopak tudi račune, Se je res, ia se je te 

sišSe 11 krat plačale. Ugotovljeno je bilo, Aa vse te govorice 
drže, ker je nemogoSe, da bi se plesišče 11 krat betonlralo. 
adevno je bil zaslišan tudi delovodja podjetja Megrad. če ena 
ka zaSne take govorice razširjati po eni ulici gre hitro naprej« 
o v okolioi turist Hotela o tem že mnogo govore. Glede bifeja 
povedal, da vsi vemo, da smo veliko razpravljali o tem hotelu, 
ga bomo končali, ali ne, ali se bo hotel odprl, ko bo zadnji 

laveo šel ven, ali pa predčasno. ReSeno je bilo, da se bife 
eno napravi tam, kjer je bil hotel. Komisija je dala predlog, 
se to žensko, ki razžirja neresnične govorice sodno preganja.' 
je tudi pravilno, Aa se izvrii ta postopek» Ia bo v bodoče 
ela, da je bolje stvar temeljito premisliti, preAno se taka 
ar IzmaSa. 

Omenil bi glede dveh porodil, ki sta jih podala 
Asednik tov. ing. Tepina in pa tov. Zupet. Meni se zAl razlika 

• J 

enim in drugim. Iz prvega poročila Aiskutiramo prav zaraAl 
i, ker je tovariš Tepina prišel s konkretnimi podatki. Tako 
pravijamo o 185 milijonih. Poročilo tovariša Zupeta se ml 
preširoko. On navaja preveS avtomobilov o katerih vemo, Aa 
v lo letih ne spravimo skupaj. Mi smo tako poroSilo že sil-

il lansko leto ln preAlanskem. To izgleAa, Aa to poroSilo za -
emo v predal ln ga Arugo leto zopet odpremo. Zato bi bilo treba 
sti bolj konkretnejše stvari, ki jih lahko izvršimo. Ml 

evljamo preveS sklepov ln premalo obravnavamo, če smo jih izvr-

C j-
> 



D r . H e l i Modio: I 
Z d i se mi, da j e k r i t i k a na p o r o č i l o , k i ga j e podal t o v . 

Lpet , neupravičena. Mi danes govorimo, da j e treba delo načrtno 
^ Š i t i i n h g r a d n j i načrtno p r i s t o p a t i z j a s n i m i programi i n jasno 
^ I k u l a c i j o . Zato m i s l i m , da j e h i b a naše d i ž k i s i j e , da se razen 
t o V , K r i v i c a n i t i eden n i d o t a k n i l v p r a š a n j a vodovoda, k a n a l i z a c i j e 
& h i g i © n e « J a z m i s l i m , da j e naša naloga i n zato j e b i l a s e j a t u d i 
l ^ l i c a n a , da se n a l o ž i več odgovornosti Mestnemu l judskemu odboru 
g$ take s t v a r i , k i j i h ne moremo od danes na j u t r i r e š i t i . Meni s e 
«e zdi smešno, da imamo n a č r t k a n a l i z a c i j e i z l e t a 19o6, k i j e 
omenjen v / J S P o č i l u , n i pa še b i l i z v r š e n . Tem nalogam j e t reba 
posvetiti več resne s k r b i . 

Kar se t i č e k a n a l i z a c i j e , b i dimenil, da smo i m e l i s r e č o , 
\s n i p r i š l o do v e č j i h e p i d e m i j . Če ne b i i m e l i te s r e č e , b i v s a 

Ldgovornost padla na Mestni l j u d s k i odbor. V tem s m i s l u ne b i mogl i 
¡ K r i t i z i r a t i p o r o č i l a t o v . Zupeta. Naloge, k i so p o s t a v l j e n e , so 
B e i z v r š l j i v e v mejah sedanjega proračuna t e r j i h bomo m o r a l i 
Upoštevati p r i s e s t a v i proračuna za drugo i n n a s l e d n j e l e t o . 

P r o s i l b i t o v a r i š e odbornike, da b i t u d i s te s t r a n i 
g ledal i na d i s k u s i j o i n da b i u p o š t e v a l i t e h t n o s t i v p r a š a n j , 
načetih v e obeh p o r o č i l i h t o v . i n g . Tepine i n t o v . Zupeta. 



A f 
Vrhovec Stane: 

Smatram za p r a v i l n o , da ima vsak l j u d s k i odbornik pred s e -
L j točno perspekt ivo i n določen s istem d e l a . Naloge, k i so 
predvidene in obrazložene v p o r o č i l u , j e n j i h o v a i z v r š i t e v v p r a -
ganje d e s e t i h l e t . I z p o r o č i l a pa n i r a z v i d n o , kako j e predvidena 
preskrba L j u b l j a n e z vodo v bodočnost i . P o r o č i l o se o s l a n j a i zk l juč 

« i na preskrbno točko v K l e č a h . Opaža s e , da j e t a obremenitev 
vredno v e l i k a i n obsto ja možnost, da Kleče same ne b i zmogle 
ladostno p r e s k r b o v a t i L j u b l j a n e v c e l o t i . Smatram, da b i b i l o 
potrebno p r e d v i d e v a t i , da b i se L j u b l j a n a v bodoče preskrbovala z 
vodo t u d i od k j e d r u g j e , b o d i s i z Bokale a l i Dolomitskega p o d r o č j a . 
Judi tam j e mnogo zdrave vode na razpolago. Na t a n a č i n b i t u d i 
uspešno r e š i l i vprašanje preskrbe B a r j a z dobro p i t n o vodo. Že p r i 
ureditvi loka lnega vodovoda, k i se j e g r a d i l na B o k a l e i h , b i z 
Balo v i š j i m i s t r o š k i lahko z g r a d i l i po k a p a c i t e t i p r e c e j močnejš i 

•vodovod i n s tem o s k r b e l i z vodo V i č i n Brdo. Tam j e s t a n j e p i t n e 
|vide problematično, t a l n a voda j e s p r e c e j v i s o k a i n z b a c i l i močno 

okužena. 

V p o r o č i l u o komunalni h i g i e n i se j e t o v . Zupet d o t a k n i l 
vprašanja č i š č e n j a snega, p o b i r a n j a smeti i n o s t a l i h d e l s področ ja 
komunalne h i g i e n e . Smatram, da j e naša s t r o j n a t e h n i k a danes že 
tako daleč napredovala, da j e možno eno i n i s t o v o z i l o u p o r a b l j a t i 
za i z v r š e v a n j e skoro vseh, v p o r o č i l i h navedenih d e l s področja 
komunalne h i g i e n e . U n i v e r z a l n i m o t o r j i s t r o j i Unimog b i za t o 
popolnoma o d g o v a r j a l i . 



Vodopi ja ^anko: 

V poročilu, ki ga je podal ing. Tepina, nisem med nedo-
p a j enimi o b j e k t i z a s l e d i l Doma onemoglih na Bokalcah. Glede te 
gtavbe j e b i l o na tem mestu z a g o t o v l j e n o , da bodo d e l a za p r v i 

f i jakt končana j u n i j a t e r se bo p r v i h loo oskrbovancev n a s t a n i l o 

3 i . j u l i j e m ; k o l i k o r pa vem, stavba še vedno n i dogra jena. Ne o z i -
raje se na drugo, b i že z a r a d i o l a j š a n j e stanovanjske s t i s k e v našem 
p&stu b i l o nujno potrebno, da se t a d e l a p o s p e š i j o , zato prosim 
ga p o j a s n i l o , kako j e z d o g r a d i t v i j o te stavbe i n sprejemom 
oskrbovancev. 

Drugo v p r a š a n j e , na katero S e l i m p o j a s n i l a j e , k a k š n i 
so ukrepi glede f l u o r i r a n j a oziroma j o d i r a n j a p i t n e vode? I z 
poroči la t o v . Zupeta s l e d i , da j e z a r a d i pomanjkanja f l u r a i n j o d a 
B«d našo mladino v e l i k odstotek g o l š a v o s t i injszobne g n i l o b e . Svoj 
5as pa smo že d o d a j a l i v o d i f l u o r i n jodove s o l i . Zakaj smo t o r e j 
to o p u s t i l i ? 

Drobež F r a n c : 

Glede l o k a c i j e stanovanjskega b l o k a , k i ga namerava 
j r a d i t i ž e l e z n i c a n a j omenim, da te s t v a r i od b l i ž j e poznam. 
Miš l jen ja sem, da se n e r e d n o s t i urbanistov g r a j a j o l e one, k i so, 
v ostalem pa b i l j u d s k i o d b o r n i k i m o r a l i podpret i Svet za 
gradnje i n komunalo p r i o d p r a v l j a n j u n e r e d n o s t i v s m i s l u predloga 
ing. Tepine. I n g . Mihevc j e š e l tako dosledno, da j e p o k l i c a l 
le lezniške i n ž e n i r j e , da s i ogledajo stanovanja v železniškem 
ln l i t o s t r o j s k e m bloku i n da skupaj p r e š t u d i r a j o , katere h ibe b i 
bilo t reba o d s t r a n i t i . Jaz m i s l i m , da j e ž e l e z n i š k i b l o k eden od 
tistih, k i mora b i t i k r i t i z i r a n , ker n i popoln. V gradnjo 
tega bloka j e b i l o vloženo prav t o l i k o d e n a r j a , kot v onega, k i 
je popolno g r a j e n . T u d i i z s a n i t a r n e g a v i d i k a ga j e t r e b a 
k r i t i z i r a t i , ker j e v e n t i l a c i j a i z s t r a n i š č a n a p r a v l j e n a v kopalnico. 

hibe b i b i l o t reba o d p r a v i t i , s čemer se s t r i n j a j o t u d i 
f a ž e n i r j i i z ž e l e z n i š k e d i r e k c i j e . 

L o k a c i j o za gradnjo novega b loka ž e l e z n i č a r j e v j e t reba 
*tt<U spremenit i oziroma že d e l a j o novo, ker prvotno določena 
N i ž i n a b loka po n a č r t u ž e l e z n i c e na u s t r e z a . Blok bo s t a l 3o do 
V » i l i j onov d i n a r j e v , zato n a j se dobro p r e m i s l i , kako bo z g r a j e n . 



' ' ' . " fa H r i b a r Jož» 
• j 

' V , : ? c 
Če se etvar eno leto vleče bi morali urbanisti 

povedati kaj je vzrok. Če so to zakrivili želežniški strokovnja-
ki naj se njih prime« če so pa krivi urbanisti pa naj se tudi 
a jih pokliče na odgovornost^ / <&co ̂ oe ¿szZcKr-/ 

Š e t i ft a Fyanc t/ 
0 želežniškem bloku sem slišanj več mnenj. Marsika-

teri je rekel, da je na zunaj ta blok najlepši dočim ljudje ne 
vedo kakšna je notranja izdelava. 

V r h u n o V i l i n a 

% "A - ? ' f- J 
P o r o č i l a , kot dosedanja d i s k u s i j a po probfcdmih, katere 

s t a nakazala predsednik Sveta za komunalo i n predsednik Sveta 
za l j u d s k o zdravstvo I n s o c i a l n o p o l i t i k o , nam jasno daje smer, 
da se bo treba v p r i h o d n j i h l e t i h z vso r e s n o s t j o l o t i t i d e l a 
za odpravo vsega t e g a . Po mojem mnenju, ko rešujemo vse probleme 
v g r a d n j i L j u b l j a n e I n n j e n i s a n i t a r n i z a š č i t i , j e t r e b a , da 
se zavedamo, da j e b i l o po osvoboditv i ogromno naprav l jenega, 
če se nam b i zamegl i le objekt ivne težave v b o r b i p r o t i n a š i zaost 
l o s t i . , Nadal je imam predvsem pred očmi, kako p r i t i do sredstev 
za r e a l i z a c i j o vseh potreb v L j u b l j a n i i n se pr idružujem t o v . 
Dermastia, podpredsedniku MLO, da se moramo prvenstveno 
n a s l p n i t i na l a s t n e s i l e p r i d a n a š n j i obnovi L j u b l j a n e i n sem 
p r e p r i č a n , da s p r a v i l n i m p o l i t i č n i m delom i n s pravim odnosom r* o • 
do l j u d i , v zaupanju i n upoštevanju predlogov v o l i v c e v , bomo tudj 
te težave postopoma lahko premagal i . Prvo, kar b i nam z a s i g u r a l o 
sredstva j e , da zaostrimo družbeno obveznost p o d j e t i j , obrtnikov 
predvsem zasebnikov - kmetov i t d . , poleg tega pa j e potrebna š i r o 
ka družbena k o n t r o l a preko družbeno - p o l i t i č n i h o r g a n i z a c i j , ¿boj! 
rov v o l i v e e V i n upravnih organov l j u d s k e o b l a s t i . Mi moramo edlefc 
odločno s t a t i na s t a l i š č u bbrbe za gospodarski i n k u l t u r n i S 
napredek mesta i n ce lote z ozirom na položaj L j u b l j a n e , o 
katerem ne b i več g o v o r i l , s a j j e v tem jasno p o s t a v i l svoje I > . ' - ' ' . 'f ' >• - - , - I" 



pripombe t o v . d r . Dermastia Marjan na e n i izmed z a d n j i h s e j . 
Prav s e d a j , ko se zopet v r a č a zaupanje L j u b l j a n e do Mestnega 

• judskega odbora i n po r e v o l u c i o n a r n i h ukrepih. MLO - j a v u t r -
jevanju s o c i a l i s t i č n e demokraci je i n p r a v i c meščanov, j e to 

[naše močno orož je v p a r a l i z i r a n j u r a z h i h sovražnih s t a l i š č , k i 
•jih vsepovsod srečujemo v L j u b l j a n i . 

Drug problem, o katerem m i s l i m g o v o r i t i , j e stanovanjska 
p o l i t i k a . Vsa stanovanjska p o l i t i k a , poleg še potrebnih a d m i n i -
s t r a t i v n i h ukrepov, evidence i n p o l i t i č n e g a p o j a s n j e v a n j a na 
stanovanjskem uradu MLO, j e t reba d a t i več samostojnost i 
terenskim stanovanjskim svetom. V.glavnem pa moramo r e š e v a t i 
stanovanjske probleme v novogradnjami, ker z dosedanjim šahiranjem 
t . j . s p r e s e l j e v a n j e m , utesnjevanjem i t d . ne bomo r e š i l i 
stanovanjskega problema. 

Kot sem že o n s f t i l , da j e predvsem od nas samih odvisna 
tudi n a d a l j n j a g r a d i t e v L j u b l j a n e , j e zato naša na loga, da na 
zborih v o l i v c e v kompleksno prikažemo potrebe L j u b l j a n e v c e l o t i 

navzven, ker l e s takim načinom ne bo težko p r i t e g n i t i l j u d i 
na terenu, da bodo pomagali Mestnemu l judskemu odboru p r i 
n jegovih p r i z a d e v a n j i h . Zato b i b i l o nujno več r e s n o s t i , da 
zaostrimo t u d i našo davčno p o l i t i k o , da pospešujemo pro izvodnjo , 
turizem i n g o s t i n s t v o , promet i t d . , ker j e to prvenstvena 
mater ia lna baza za L j u b l j a n o . Gotovo j e t u d i mestno l j u d s k o 
p o s o j i l o eno izmed s r e d s t e v , da b i p o s p e š i l i gradnjo stanovanj 
i n š o l i t d . ker b i s posoj i lom lahko s p r o s t i l i o s t a l a f inančna 
sredstva, k i so n i č manj potrebna za o s t a l o komunalno de javnost , 
kot n . p r . za u r e d i t e v c e s t , vodovoda, k a n a l i z a c i j e i n prometa. 
Dvig ž i v l j e n k k e g a standarda ne moremo s m a t r a t i samo v g r a d n j i 
stanovanj , ampak se mora standard s m a t r a t i v c e l o t i , t u d i kako 
je ure jena k a n a l i z a c i j a , vodovod, e l e k t r i f i k a c i j a i t d . V a k c i j i 
za mestno p o s o j i l o pa j e vse premalo r e s n o s t i od s t r a n i nas 
odbornikov. Čeprav obstoje t u objekt ivne težave, b i vendar 
moral i dosedaj , to j e v 3 mesecih doseč i v e č j e r e z u l t a t e . Tako pa 
je danes vpisanega š e l e 4o,783.ooo d i n a r j e v a l i prodanih 81.666 
obveznic. Od tega so samo p o d j e t j a v p i s a l a 2 / 3 , dobro 1 / 2 pa so 
v p i s a l i č l a n i S o c i a l i s t i č n e zveze i n s i n d i k a t i . Če pa b i h o t e l i , 
fta dosežemo 3oo m i l i j o n o v d i n a r j e v p o s o j i l a , za katerega smo v s i 
g l a s o v a l i , b i m o r a l i povprečno na mesec s k o z i vse l e t o v p i s o v a t i 
f 25 ,000.000 d i n a r j e v mesečno. 



frU 
Glede stanovanjske p o l i t i k e "bi še p r i p o m n i l , da bo v bodo-

ge potrebna t u d i v e č j a k o n t r o l a do v z d r ž e v a n j a stanovanj od 
g t r a n i s t a n o v a l c e v , p r i k a t e r i h j e t reba s t a t i na s t a l i š č u , da 
so odgovorni za vse n e p r a v i l n o s t i s t a n o v a l c i sami, ravno tako 
t u d i t e r e n s k i s t a n o v a n j s k i s v e t i i n h i š n i k i , k a t e r i vse premalo 
vodi jo računa o v z d r ž e v a n j u n o v i h blokov i t d . Sploh pa j e 
treba t e m e l j i t o p r e k i n i t i z dosedanjo prakso š i r o k e gradnje 
stanovanj , ker imamo več primerov v L j u b l j a n i , da z a r a d i tega 
stanovanja n i s o dokončno dograjena a l i nameščene predvidene 
¿ a n i t a r n e naprave. To svojo t r d i t e v opiram na probleme našega 
terena v Š i š k i , ker n o v i mestni b l o k i Čakajo že par l e t na 
dokončno n o t r a n j o i n zunanjo u r e d i t e v , medtem ko se m a r s i k a t e r a 
kasneje gra jena stanovanja k o m p l e t i r a j o . Zato b i ob t e j p r i l i k i 
Opozori l Mestni l j u d s k i odbor, predvsem Svet za komunalo, da 
čim p r e j e p r i s t o p i / S S S S o M i S f l S S t v i k a n a l i z a c i j e , n a - % e m - d e l « 
meefca dohodov, nasadov, i g r i f i č i t d . Še posebno j e t r e b a t a k o j 
u r e d i t i r a z s v e t l j a v o i n p o t i , ker z l a s t i v zimskem času ze lo 
oteškoča dohod do b l o k o v . Vse to j e potrebno u r e d i t i z a r a d i 
gostega n a s e l j a i n š t e v i l a o t r o k . Zavedam s e , da vee te probleme, 
o k a t e r i h sem g o v o r i l , n i mogoče o d p r a v i t i l e t o s , ampak n a j se v 
o k v i r u c e l o t n i h potreb L j u b l j a n e y prihodnjem proračunskem l e t u 
zahteva n a š i h v o l i v c e v upošteva. 

P r i g r a d n j i n o v i h stanovanj bo v bodoče potrebno b o l j 
upoštevat i dosedanje gradbene i z k u š m j e , to j e , n j i h o v a n o t r a n j a 
ekonomska r a z d e l i t e v , l o k a c i j a i n t u d i , da s e p r e d v i d i j o 
r a z n i u s l u ž n o s t n i l o k a l i , katere na našem koncu prav pogrešamo. 
Zato b i ob t e j p r i l i k i t u d i p r o s i l MLO, da p o s k r b i , da d o b i j o 
t u d i n o v i b l o k i potrebne t r g o v i n e i t d . O p o z o r i l b i , da j e naša 
komunalna k o m i s i j a na terenu po n j e n i h r a č u n i h i z r a č d m a l a , da 
bo potrebno cca f o m i l i j o n o v d i n a r j e v za dokončno n o t r a n j o i n 
zunanjo u r e d i t e v blokov v Š i š k i , to j e na obeh s t r a n e h n a s e l j a 
Brejčeve c e s t e . 

Končno b i se d o t a k n i l t u d i prodaje h i š i c narodne imovine i 
ter b i p r i tem o p o z o r i l , da prodajo h i š i c ne smemo g l e d a t i suho 
skozi d i n a r , ampak n a j se prvotno omogoči nakup h i š i c našim 
borcem, k a t e r i so n a j v e č p r i s p e v a l i za našo r e v o l u c i j o , to j e , da 
t u d i mi na t e j s k u p š č i n i lahko tako svobodno razpravl jamo» 



a, 

K r i v i c < f 
Pripomnil bi nekaj kar ae tiče prodaje hišic. Vsa 

¿anja diskusija in kritika je bila v dveh stvareh. Prvič, da 
¿¿goČi ipekalantom, da pridejo do nakapa teh hišigjji drugič 
jih kupijo ljudje, ki v teh hišah že at^ujejo/ Zdi se mi 
lno, da mi od takih afcrepe^ prodaje hišic odstopimo. Predla-

, da naj bi se te hiše ne prodale špekulantom In naj bi se ' . 
"S dale v upravljanje partizanskim družinam, ali. pa da se dajo/ ^ 
eem In invalidom. 0 teh atvareh bi aoral̂ _ sklepataskupščina. 

v 

< 

ftl B a t i s t a 
Tovariši še nekaj bi pripomnil glede prodaje hišic, 

sem predsednik cenilne komisije za prodajo teh hišic. Najprvo 
opozoril, da je nekaj eno in dvodružinskih hiš v zelo slabem 
ju. Nebi rekel, da ao zanemarjene, ampak jih je nekaj že pre-

j starih, nekaj pa je aeveda tudi zanemarjenih, kajti dotični 
so bili najemniki jih niao dovolj čuvali ter ee niso zanimali 
o se a to hišo godi* Tisti ljudje, ki ao politično dobri ljudje 
so gledali na narodno Imovino precej dobro ter jo vzdrževali, 
meni ae oglašajo vsak dan borci in politično dobri ljudje ter 
i sprašujejo kako priti do teh hiš. Najprej aem ljudem tolmačil 
bodo te hiše na razpolago veakemu ter da bo treba vložiti toll-
sredatev. To pa je vzbudili pri ljudeh veliko ogorčenje kajti 
ta način bodo prišli do hiš le špekulantje. Strinjal bi ae 
bi skupščina to stvar temeljito pretresla pri tem pa bi opozoril, 
ne pozabimo naših borcev. 

Hi Imamo aedaj gotove hiše, kjer je še dvolastnlštvo. 
primeri, ko je enega dela hiše lastnica žena, drugega dela pa 
mož, ki je pobegnil. Zdi ae ml, da bodo težkoče, ker so to 
e večinoma samo enodružinske. 0zen±kx Bil sem pri ocenitvi 

i 

-ližno 5o-tih takih hiš. Ljudje, ki ao 2e lastniki nekega dela 
hiše se int^reelrajo, da odkupijo tudi ostali del hiše, ki je 
t splošnega ljudskega premoženja. Ljubljana okolica je stala 
stališču, da takim ljudem sploh niso prodajali drugega dela 
e, kar naj občutijo kot kazen.To ao težka stališča in bi bilo 

\ 
dobro, da se o tem pogovorimo. 
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V o d o d i .1 a Ja»ko ( 

Po uredbi tisti/ sploh ne more ¿kup it i/ker ¿ft že lastnik/ 
-ga dela hiše» , 

Ayt |t o A i o He j. j. u^ 
111 hI morda kdo predlagal komisijo, ki bi pregledala 

ok o prodaji hišic« 
'y y - ' ' ' 

P e r š 1 n Tona 
Večkrat so ugotovi, da pridejo ljudje is podeželja 

mesto z namenom, da tam kupijo hiše. Treba bi bilo več pozor-
sti kako so ti ljudje sploh prišli Ao denarja• Sax Va podlagi 

kupnih pogodb pride Ao sodnih odpovedi. Hajprvo bi bilo 
bre preveriti ali je umestna taka proAaja all ne» Če Ima toliko 

ja Aotlčni kmet, Aa kupi hišo naj se mu Aa možnost Aa bo 
iAal. v 

Ha našem terenu eo volllci napravili že več proženj, 
bi se zgraAlla kanalizacija oA Jenkove ulice Ao železnice, 
večjih nalivih je toliko voAe, .Aa je nemogoče iz enega kraja 
Arug kraj. Sedaj se graAl VniaJ/konec Bolgarske ulice. To je 
*asna rešitev» Želja pa je, Aa bi se v vsem koncu napravila 

Lizaclja že z ozlrom na to ker smo morali tri stanovanja 
razniti, ker ni nobene kanalizacije, ker je voAa iz greznic 
>la v stanovanje. Želja velllcev je, Aa bi se vsaj prihoAnje 
o pristopilo k gradnji kanala* 

V.. " v . V- , ' •I • .' 



¡Lumoe. 7ycuct,; 2o . h r \ 
Eden od navzočih odbornikov je vprašal ali ee bo 

odajal hišic reševala v okvira Mestnega ljudskega odbora sli 
po posameznih občinah, ali pa, da bi občine dajale Mestnsmu 
ljudsksmu odboru konkrstns prsdlogs intsrsssntov za nakup 
bišle* 

dr. M o d 1 c Heli 
Z ozirom na predlog tovariša Tepine, da ee izvoli 

komisija, ki bo problem prodajo hišic pregledala, prosim za 
konkrstns prsdlogs* 

M a p 9 1 % Ivftfl U ^ 
Kar ss tičs prodajo hišic bo na področju mesta 

že šlo« Imamo pa razna občino pax*x aa podeželju, kjer imajo 
p rl odločanju veldLko besedo župniki ter je tam največ ljudi 
S 1© čez mejo zato bo na podežslju pri prodaji hlšlo potrebno 
več pozornosti; 

Navzoči odborniki mestnsga zbora in zbora proizva-
jalcev oklenejo, da ss v komisijo za prsglsd odloka o prodaji 
hišic izvolijo naalednjl odbomiki: 
Bi Batista Franc, Vrhunc Viljs«, Borštnik Frsno, Drakslsr Marjana, 
Bobnar Stans, Kumšs Frane in Miklavc Angela • 

Pi B a t i s t a Franc Utf 
Prsdlagam, da ss izvoli v to komisijo še direktorja 

oprave nepremičnin tovariša Ssfica, ki sicer ni naš odbornik 
pak ves hiše Splošnega ljudskega premoženja dobro pozna. 



K ^ 

Zupet Avgust: 

Jaz b i o d g o v o r i l na n e k a t e r a v p r a š a n j a , N a j p r e j b i p o j a s n i l 
p gradnje doma na B o k a l c i h . S i t u a c i j a j e s l e d e č a : določeno j e 

0 pogodbeno, da bo dom dokončan v-mesecu j u l i j u . Toda t a rok 
sedaj prekoračen. Ker p o d j e t j e n i pravočasno i z g o t o v i l o tega 

t j 
, bo moralo p l a č a t i za v s a k zamujen dan p e n a l e . 

Kar se t i č e k v a l i t e t e vode, b i p r i p o m n i l , da j e v prouSe= , ' 
j u , a l i n a j b i se kot d o p o l n i l o v o d i r a d i i z b o l j š a n j a k v a l i t e t e 

R a j a l a še jodova s o l i n I l u o r . 
Glede p o r o č i l a , k i sem ga podal pripomnim, da se ne b i 

rinjal s pripombami, k i so b i l e dane. M i s l i m , da j e p o r o č i l o 
l idno d o p o l n i l o komunalnemu p o r o & i l u , zajema mnogo problemov, k i 

izredno p e r e č i . N i k r i v d a Sveta, če se j e tako malo n a r e d i l o na 
področju. R a z l o g i , da se n i moglo n a r e d i t i v e č , so š i r š i i n 

j i , vendar ne morejo b i t i v z r o k , da Svet v svojem d e l u ne b i b i l 
eten. Jaz m i s l i m , da to n i napaka Sveta za z d r a v s t v o , če na te 

v a r i g leda k r i t i č n o , kot na ze lo akutno nevarnost za zdravstveno 
je l j u b l j a n č a n o v . 

Prav h i g i e n s k e p r i l i k e v L j u b l j a n i t e r j a j o od nas v e č j o 
r a v l j e n o s t . L j u b l j a n a ne š r e j e l e 5o h i š , ampak nad l o o t i s o č 

b i v a l c e v , zato j e potrebno p o s v e t i t i vsem komunalno-higienskim 
problemom mnogo več pozornost i kot d o s l e j , da nas ne bo s l e j ko 

j z a t e k l a kakšna e p i d e m i j a n e p r i p r a v l j e n e . Svet j e t a v p r a š a n j a 
Setresal c e l e t r i mesece t e r j e tako omalovažujoče k r i t i z i r a n j e 

a k l o f u t a s v e t u , če to "že p t i č k i č i v k a j o " , kot j e r e k e l t o v . 
d o l e . Smatram to p o r o č i l o za n u j e n s e s t a v n i d e l komunale, k i n a j 

pomore t u d i k bol jšemu razumevanju s t v a r i s p l o h . V č a s i h kakšen 
bblem na v i d e z n i važen, I z s a n i t a r n i h o z i r o v pa j e lahko z e l o 
reč. Ne sme nam b i r i vseeno, če se nam v mestu redno p o j a v l j a 
•*us, črevesna, očesna i n o s t a l a o b o l e n j a , ampak se moramo ž e l o 
sno v p r a š a t i po v z r o k i h . Zato m i s l i m , da moramo mi taka v p r a š a n j a 
l idneje r a z p r a v l j a t i . Ne more se Svetu z a m e r i t i , če perspekt ivno 
•da i n smatra vse komunalne h i g i e n s k e probleme za pereče. Ne sme 

b i t i vseeno, v k a k š n i h s t a n o v a n j i h se s t i s k a j o l j u d j e , z l a s t i 
foc i , kakšna j e stanovanjska , osebna, prehrambena h i g i e n a , t u d i to 

se č i s t i j o č e v l j i v n e k i s l e p i u l i c i , a l i pa na pravem mestu, ob 
r n i h p o g o j i h , s k r a t k a gre se za trezno p r e s o j a n j e teh vprašanj 

b o l j š i s i s t e m našega d e l a , h kateremu to p o r o č i l o s konkretnimi 

» « i l e p r i s p e v a . M i s l i m , da boste k l j u b vsemu s p r e j e l i to 



je p o r o č i l o kot osnovo, na k a t e r i n a j Svet d e l a n a p r e j v o k v i r u 
Lošnih možnosti , k i so dane. 
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Ar. M o A 1 c Heli 

f^islim, Aa je diskusija nakazala več problemov 
Dotaknil bi se vprašanja glede poslovanja našega aprata. 

,*avi aaj se dober načrt za bodočnost. V teh Aveh poročilih je 
obravnavano dovolj Izčrpno in mislim, da jih ne bomo dali v 

ti*It smpak jih bomo uporabljali. Vss te stvari moramo imeti pred 
Aa ne bomo po nepotrebnem trošili sredstva, ampak jih uporablja* 

i polno odgovornostjo do mesta« 

IHg. T e p i n a Marjan 

Odgovoril bi na nekatere stvari. 
Kar se tiče nedovršenih zgradb mislim, da bi bilo 

Lati za etanovanjske zgradbe proučiti, če je iz pravnega etališča 
ivilno, da bi se te zgradbe preneele na drugega, ki bi jih bil 
osoben zgraditi. 

Kar se tiče pionirske železnice in doma na Bokalcih 
ki mogel še danes odgovoriti, temveč bomk pripravil za prihodnjo 
Jo. 

Na moje poročile o izvršitvi rebalansa investicijsksga 
je dlakutiral tovariš Avšič in mislim, da me ni pravilno razumel. 

Kar ae tiče stanovanjske politike bi pripomnil, da 
»ramo opirati na mnenje zbora volllcev, kateri morajo opozarjati 

*st nepravilnosti. Zbori volllcev morajo biti bolj zainteresirani 
ttče probleme našega mesta. Za obče probleme manjka sredstev. 
Mkl odborniki se za razne probleme premalo interesirajo t«r morajo 

mesto bolj izkoriščati. Mi smo ae odločili za legitimacije, da 
Jih dobili ljudski odborniki. 

Kritizirano je tudi bilo glede izdaje gradbenih do-
»j, dalje glede tange in podobno. Če bi se vsi v takih stvareh 
*o obračali na Svet za komunalo,isti ne bi mogel vsega tega 

Zato bi bilo umestno, da ljud8ki odborniki o nedostatkih 
dno pa opozarjali. Njihove intervencije bi se drugače upošte-

*ot tiaoče Arugih. Tudi na stanovanjskem uradu ljudje interve-
Stanovanjski organi se vsled tega pritožujejo ter iznašajo, 



8e na njih izvaja pritisk. 
Govora je tudi kilo o adaptaciji Emone in o 

L**!, ki jo je sklenil V W in Slovenija vino. Te pogodbe jaz 
poznam ter bi bilo tudi nepravilno, da MLO tudi tako pogodbo 
pa. 

Predlog je bil, da se ustanovi komisija za investi-
jske programe. Ta komisija je predpisana. Mislim, da bi bilo bolj 
rezno, da bi te programe pretresal svet, kot pa komisija ter 
agam, da to prakso osvojimo. 

Tovariš ing. Svetina je omenil o nezdravih 
icmerah v projektantski službi. Povedal je nek primer, ko je 
»lavni sekretariat zavrnil ustanovitev projektantskega podjetja, 
jdonjeno je bilo iz razloga, ker bi bil predsednik društva arhi-
ktov kot ustanovitelj šef tega biroja . To bi bila popolnoma 
aogoča stvar in smo ga napotili na Mestni ljudski odbor, kateri naj 
«topi kot ustanovite*j• Vprašanje projektantske službe se ureja 
ivezniml predpisi. Državni sekretariat pa naj skrbi, da so na 
olago ustrezni kadri« 

Tovariš Krivic je omenil, da bi se hiše last 
lošnega ljudskega premoženja dale v upravljanje ter naj bo to 
; priporočilo, da se k temu prične pristopati. 

Glede projektov od strani želežnice pripomnim, da 
resnica, da so projekti želežnlških projektantov zelo slabi in 
al čuditi, da jih komisija zavrača.Dalje bi omenil rešitev želež-
Ižkega vozla o katerem se razpravljal že od leta 189o in še danes ni 
perspektivi, kako ta vozel rešiti. Mi teh problemov ne moremo 
Kiti, Njihove izjave so zelo neresne. Če vprašaš kje bo kurilnica 
4o tri ali štiri predloge. Na koncu pa pravijo, če to ne bo 
• bomo pa drugače napravili« 

Tovariš Kristan je xpxašax navedel, da bi bilo 
*ebno napraviti formularje iz katerih bo razvidno kaj je potrebno 
dovoljenje za gradnjo. Odgovoril bi mu, da je to vse natančno 
*»ano v uradnem listu. Ne moremo reči, da bi ml bili proti 
ji» je pa vprašanje materijala ter lokacij ter še drugih vpra-
» ki jih je treba rešiti. 

J Kar se tiče pripombe tovariša Suhadoloa glede dela 
franizmu in projektivnemu biroju bi pripomnil, da njegove na-
* trže ter je kritika upravičena.Povedati pa moram, da dobri 



24. Wo 
stiönih kadrov nimamo, Projektivni biro pa je samostojno podjet-

ter smatram, da js nspravilno, da ss imenuje Uestni projsktiv-
Hlro, in ga bi bilo odvojiti od administrativnaga poslovanja* 

Tovariš Vrhoveo js kritiziral, da v svojem refera-
issm omenil ljubljansksga vodovoda« Pripomiim, da za vodovod 
o projkkte, nimamo jih pa za kanalizacijo« 

'/> / t J > /Prt* 

\ 



RAZPRAVA O ODLOKU O UVEDBI MESTNIH TAKS IN PROMETNEGA DAVKA* 

D a r n a a t i a Mara 
Tovariši, tovarišice! 
Mestni ljudski odbor je na ovoji sajl ime 8* maja 

1953 aprajal odlok o uvedbi mestnih t aka in prometnega davka, 
katerega je poslal v pristojno rotila* potrditev Izvršnemu 
•vetu ljudska skupščine IBS.Odbor sa gospodarstvo Izvršnega »ve-
ta £RS» ki jo na podlagi odloka o začasni določitvi delovnega 
f edročja odborov in komisij tar o organizaciji administracije 
Izvršnega sveta ljudske skupščine LBS postal pristojen, da daja 
potrditev k odlokom ljudskih odborov» a katerimi 80 predpisujejo 
takse im prometni davak poslanega odloka nI potrdil temveč 
p z obrazložitvijo doatavil razna pripomba ln navodila h končnemu 
sprejemanju odloka o uvedbi meatmlh taka in prometnega davka po 
MLO glavna ga mesta 1»j ubijamo * 

Odbor za gospodarstvo Izvršnega aveta LRS je v glavnem 
povdarll nailednje: 

1* Glavni namen uredbo o pravici ljudskih odborov za 
vajaaja taka* 

Ijudaki odbori naj si zagotovijo predvsem finančna 

Pri tam pa lahka ijudaki odbori ab določanja višine 
pokalnih davščin zasledujejo v posameznih primerih ša draga 
namene lokalna politika n.pr. zatiranje pijančevanja, pretira-
nega vesoljačenja in podobno» toda vendar no tako daleč» da 
bi aa oolo izpodrezall viri lokalnih davščin* 

2* Kakšna so razlika mod lokalnimi davščinami po ot* 

«gornjo mejo» ki jo nI nikakor mogoča prekoračiti* To ao n.pr. 
določena taksa na dovoljenja za gospodarska dejavnosti» pro-
metni davek od patrošnja alkoholnih pijač» prometni davak od 
totopnlo za kinomat ografske ln druga predetave» prometni davak 

redstoa za komunalne gradnjo 

Pri nekaterih vrstah lokalnih davščin poatavlja uredba 

&d nakupa in prodaja nepremičnin 



Pri drugih lokalnih davščinah pa uredba ne postavlja 
t gornje meje. V takšnih slučajih pa lahko Izvršni svet Ljudske 
skupščine LBS izravnava višino, ker je predpisovanje lokalnih 
davščin vezano na njegovo poprejšnjo pritrditev* 

3* Na kaj je paziti, ko so določa višina lokalnih 
davščin* 

Gledati je predvsem na to 
a} da so lokalne davščine v primernem razmerju do 

državnih taks in prometnega davka« Bačeloma naj bi bile mestne 
davščine nižje} le Izjemoma bi bile lahko enake ali celo 
višje kot so po veljavnih predpisih državne dajatve« 

b) da so nekatere vrste lokalnih davščin enake 
v vsej ljudski republiki Sloveniji* 

c) Da lokalne davščine, tam kjer bi imele vpliv na 
cene predmetov prehrane» niso visoke glede na tendenco po 
zniževanja teh cen* 

č) da lokalne davščine ne bi otežkočale uveljavljan-
ja zakonitih državljanskih pravic* 

4* Participacija občin na dohodkih lokalnih davščin« 
V odloka mora biti določeno kolik del lokalnih 

davščin se prepasti občini Šentvid in občini Polje* Praktična 
bi bila določitev v odstotku* 

Pri odločitvi o participaciji bi bilo presoditi pred-
vsem potrebe občin, v drugi vrsti šele število prebivalcev, 
in eventuelne druge razloge* 

5* Pobiranje taks v ogotovinl ali v taksnih znamkah* 
Po mnenja odbora za gospodarstvo Izvršnega sveta je najbolj 
primeren način pobiranja taks sv enotnih taksnih znamkah, ki 
as bodo tiskale enotno za vse ljudske odbore v LRS s pretiskom 
za posamezne ljudske odbore, to pa proti plačilu tiskarskih 
stroškov« 

Dokler pa taksne znamke ne bodo tiskane, naj bi se 
lokalne davščine pobirale v gotovini. To bo potrebno tudi 
pozneje» ko bodo taksne znamke na razpolago» če bodo stranke 
Pošiljale vloge in krajev zunaj Ljubljane« 

Neglede na uvedbo taksnih znamk pa naj bi se turistič 
*a taksa in prometni davek pobirali vedno le v gotovini« 

6. Kdaj se bodo lahko pričele pobirati lokalne 
vščine« 



MLO Ljubljana ne mor« pobirati nobenih taka in promet-
nega davka, dokler ne bo odlok o uvedbi lokalnih davščin 
objavljen v Uradnem listu LRS . Noben odlok pa ne bo objavljen, 
$s odbor za gospodarstvo Izvršnega sveta ne bo dal poprejšnje • 
pritrditve. 

Uporaba določb o uvedbi mestnih taks ln prometnega 
davka ss ne bo dovolila z veljavnostjo za nazaj. 

T* Skllecevanje na veljavnost splošnih prepisov. 
V odloku mora biti povedano, da veljajo tudi za 

mestne takse in prometni davek splošni predpisi zakona o 
taksah, ursdbe o davku od prometa proizvodov ln uredbe o tarifi 
prometnega davka. Med drugim za to v odloku lahko povsem iz-
padejo kazenske določbe. 

9. £am naj ss knjižijo dohodki taks in prometnega 
davka. 

V tem pogledu bi bile dopustne in pravilne naslednji 
rešitvi: 

a) takse in prometni davek sprejemati neposrsdno kot 
proračunake dohodke MIX) Ljubljana. S proračunom bi se seveda do-
ločila tudi uporaba sredstev, 

b) MLO Ljubljana pa lahko nameato odvoda v proračun 
ustanovi za nove takse ln prometni davek possben sklad, kar 
pa bi bilo cv odloku točno povedati. Sklad bi se lahke imenoval 
* dklad za komunalne gradnje^. 

9« Sistsmatična ureditev odloka o uvedbi taks ln 
prometnega davka* 

Odlok MLO glavnega mesta Ljubljane o uvedbi taks in 
prometnega davka naj bi bil razdeljen takole: 

I del splošne določbe 
II del tarifa 

A) taksna tarifa 
B) turistična tarifa 
C) tarifa prometnega davka. 

10. Splošna navodila k dokončnemu odloku. 
MLO Ljubljana mora sprejeti evoj odlok o uvedbi taks 

in promstnega davka v skladu s pripombami odbora za gospodaratvo 
Isvršnega avsta LRS. V končni odlok je dopustno vključiti tudi 
I takšne takse oziroma vrste prometnega davka, ki jih MLO Ljubljana 
IV odloku z dne 8. maja t.l. sploh ni sprejel. 



Novi odlok lil bilo predložiti v štirih Izvodih 
0*boru za gospodarstvo IzvrŠnsga svsta LRS v 4 iSvodih. ČS bo 
L odlok v sklada s pripombami, bo objavljen v Uradnem Usta LRS 
l izvod pa bo fostavljen MLO-ju glavnega mesta Ljubljane s 
potrdilom odbora za gospodarstvo o njegovi pritrditvi* 

Če pa novi odlok ae bi bil v sklada s pripombani, 
to odbor za gosp odarstvo vrnil spis zaradi ponovnsga sklepanja 
jiLO-j» 

Če bi ss MLO-Ljubljana as strinjal s kake pripombo 
odbora za gospodarstvo, naj ss to sporoči s stvarno obrazložit-
vijo f 

Pri ssstavi osnutka odloka js bilo trsba predvsem is 
loka z dne 8. maja t.l* izločiti vss tists določba, ki jih 

snatra odbor za gospodarstvo Izvršnega svsta Ljudske skupščine 
IBS za nezakonite« To so naslednji prsdjdsi: 

1* Uvsdba taks za rsglstraoljo državnih gospodarkkih 
p odjstij• 

2. Uvsdba takss za sprsmsmbo firme državnega gospodar-
skega podjetja« 

% Uvsdbo takss aa aočns lokale, bars in podobno* 
4« Uvedbo takse na motorna vozila 
5* Določba, da sms gostinsko podjotje v svojo korist 

pobirati v podaljšaasm obratovalnsm časa 25$ prlbltsk ms zapitsk« 
6* Določba, po katsrl bi ss lahko prlrsdltsv z glazbo 

obrsmsnila istočasno s takso za glazbo in prometnim davkom od 
vstopnlsp* 

Izpadek navedenih nezakonitih taks pomsnja tadl izgubo 
aa dohodkih v znesku 31,75o*ooo din« 

Dalje je bilo upoštevati ugotovitev odbora za gospodar-
stvo Izvršnega svsta ljudsks skupščine LRS, da ne daje pritrditev 
«a uvedbo naslsdnjih lokalnih davščin: 

1* Posebne takse za gradbena dovoljsnja 
2« 2akse za domačo obrt« 
Po dosedanjih predpisih zs izvrševanje domače obrti 

potrsbno nobsno dovoljsnjs in nobsaa registracija. 
3. Sakss za priloga k vlogam na HLO Ljubljana 
4* lakss za žigosanja igralnih kart 



5» Takse za posest konjske vprege- razen kolikor 
pi za dovoljenje opravljanja prevozništva oseb in blaga z vprego« 

6« Za prometni davek od prodaje premičnin« 
Ozirati smo se morali pri sestavi osnutka odloka tudi 

izravnavo taks, ki jih je odbor za gospodarstvo odredil v me-
a ljudske republike ter prav tako upoštevati maksimum, postavljen 
posameznih taksah a strani tega odbora« V osnutku odloka zato 
likjer postavljena višja tak8a ali višji prometni davek kakor 
t priznava odbor za gospodarstvo Izvršnega sveta LRS« 

Ker pa je mogoče v osnutek novega odloka vključiti 
takšne takse In prometni davek, ki jih MLO Ljubljana v eeüte-

oku z dne 8« maja t«l« ni sprejel oziroma jih ni sprejel zato 
r takrat v Ljubljani nismo imeli še Iradnega lista FLRJ št« 19/53 
uresbo o pooblastilu ljudskih odborov za uvajanje taks, smo 
osnutek novega odloka predvideli tudi naslednje mestne takse in 
roaetni davek, ki jih MLO 8« maja 1953 ni sprejel» 
Takse« 

1« Takse na odločbe o dovolitvi podaljšanega obre-
tlnega časa v gostinskih obratih 

2« Takse za odločbe o dovolitvi priložnostnega to-
ja alkoholnih pijač« 

3. Takse za potrila o lastnini In zdravju živali 
4« 2akse za potrdila p prenosu lastnine na kupee« 
5« Takse za odhod uslužbencev MLO na zahtevo etrank 
6« Takse na odločbe o dajanju dovoljenj za 25 vrt go-

rskih dejavnosti« 
7« Takse za potrjevanje pogodb in drggih listin 
8« Takse za vse odločbe o kazni, izrečene po 

u za prekrške« 
9« Takse za lzobeSanje firm. 
lo« Takse za dovoljenja za kopanje peeka, gramoza, 

aja, zemlje 
11« Taksa za zapitek* 

Prometni davek 
1« Prometni davek od klanja živine 
2« Prometni davek od garancijskih pleem, izdanih po 

h» 
3« Prometni davek od svetlobne neonske reklame 
4« Prometni davek od plačil za komunalne storitve-



!

gdar i« brez konkretnih določil o samem davka« 

5« Prometni davek od najemnim za hiše in od zakupnin 
drage nepremičnine« 

6. Prometni davek za biljard, igralne karte, bali-
iSa, kegljišča in podobne igre. 

• Od vseh teh taks in prometnega davka uredba ne pred-
videva naslednjih: 

1« Takse na odločbe o dovolitvi podalšanega obra-
tovalnega časa v gostinskih obratih. 
f 2« Takse za odločbe o dovolitvi priložnostnega to-
čenja alkoholnih pijač 

3. Prometni davek za biljard, igralne karte, bali-
nišča, kegljišča in podobno. 

Da si teh taks in prometnega davka uredba sama ne 
predvideva ln bi zato ne bile zakonite, smatra odbor za gospodar-
stvo Izvršnega sveta LBS, da bi bila pritrditev na njihovo pobiranji 
mogoča, če se upoštevajo posebna prilike in razmere v posameznih 
ljudskih odborih« 

Iz osnatka odloka bi bilo seveda brez nadalnjega 
•ogoče izločiti vse te na novo predvidene takse in prometni davek» 
ki jih prejšnji odlok MIO glavnega mesta Ljubljane ni vseboval« 
Možno bi bilo tudi postavljene maksimalne višine taks in promet-
nega davka znižati, kolikor odbor za gospodarstvo Izvršnega sveta 
MS ni izrecno pripomnil, da ne želi znižanja oziroma, da naj 
li bile posamezne vrste tak» v merila LRS čimbolj enotne« 

Poskus ocenitve dohodkov po predloženem osnutka 
odloka o uvedbi taks in prometnega davka« 

V dopisu, ki ga je MLO Ljubljana dne 2o«V«t«l« 
dostavil Izvršnemu sveta Ljudske skupščine LBS kot ekonomsko 
frkrazložitev takratnega odloka o uvedbi mestnih tkka in promet-
ne* davka, je> navedeno, da bi dohodki taks po odloku v leta 
J555 dosegli vsoto 79,75©«ooo dinarjev. Pri tem pa je treba 
;lasiti, da smo z odlokom takrat predvidevali uveljavitev 
trnih taks za leto 1953 tudi za nazaj. Vse letne takse bi se 
eč pobrale za leto 1953 neglede na to, da bi bil odlok potrjen 

aaju oziroma juniju 1953. 
Ker se po izrečnem naročilu odbora za gospodarstvo f I z v r š n e m 8 V e t u nove takse in prometni davek ne bodo mogli pirati za nazaj, smo izdelali kalkulacijo dohodkov vseh predla-



taks ln prometnega davka za dobo od 1.IZ. do 31.XII«1953 
upoštevanjem tega naročila ter izračunali skupni dohodek na 
iek ca 22,87e.ooo dinarjev. Pri tem 8o bile seveda upoštevane 
ie taks ln prometnega* davka, izkazane v maksimalnih višinah 

n, v tistih odme ah, ki jih odbor za gospodar8tvo še prizna« 
Po kalkula iji pobiranja predlaganih taka ln prometne-

vka po osnutku novega odloka za dobo 12-tih mesecev t.j. za 
Oto enega leta, pa bi celokupni dohodki dosegli znesek 73»867.ooo 

Matematična 12-tinamtega letnega donosa bi znašala 6,98o.eoo 
, kar pa bi dejanske ne ustrezalo dinamiki gibanja dohodkov 

¿Tih taka ln prometnega davka. Večji del teh dohodkov bi ravno 
r̂adi pobiranja letnih taks ob začetku koledarskega leta pomenil 

večji donos davkov v prvih mesecih koledarskega leta. 
Izrecno pa je pripomniti, da kalkulacija teh dohodkov 

more biti točna, ker za določene vrste taks in prometnega davka 
obatojajo nlkaki podatki ali pripomički, ki bi jih bilo mogftie 
liti v naglici. Po vsej verjetnosti bi bili lahko za to določeni 

nižji, dočim bi donoa drugih taka Izkazal boljši rezultat 
»r pa po naši kalkulaciji. 

la današnjo sejo ae je pripravil odlok o uvedbi 
tnlh taka in prometnega davka v naslednjem besedila ln je bil 
mu odbornika dostavljen prepis celotnega predloga« 
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I Zvuétâ, * 
i* 

M LuÚtít 4-éUv^, UíÜe 

. 0CÜ3 C/ ̂  • üi. 
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Takse, in prometni .davek po tem odloku "se tudi 
ftbirajo v prifèrlk» úcločonih z mednarodnimi pogodb ar 
« m e r i l i , - ko . z b i r a o p r o s t i t e v i s iaaanj.roanih o¿ic,&~¡ev ao 

k a t e r i m i o b s t o j i o tem vz¡. . .jannost. 
• 5 . č l e n 

[ Ur . j. »jTIiLicj st. SS—5/Ib4o), 
v̂  ( Ur. i.ME J st. 24-2G7/1S4T) 

x.__ ( IJr.I.aLiJ it« I-I/lSalO 
Himi polnejšimi spremembami in dopolnitvami se primerno uporabili 
^Edi glede'talcs in prometnega davka, predpisanih s tem 'odlokom, 
ilikor ni t era-odloku úriiv, č. a-.loccno« 

Določbe zakona o taksah • ( 
Ate o davka od prometa proizvodov ur.x.jj'jjciü st. • - 1 . -v, • «• «» -i t TT -1 «rp -T- T* Y s JL, 1 1 /TüÉÉ?Í 
WíXj. - O o - T 11 pro 3 t .,,«. ^ ti. êJLíifcJ ¿ 0 • -L—JLyJjJ 

7. člen 
Poj . B B JI L -

„ a r s t v e LILC i j u I y n . 
áa 

ara .vc ,,-x.. • . 
i z v r ë o v e a;: : te aiok skrbi T • in:, „-tvo s. os s d a r -

fsyo ..JJ ÍJJULX.: : 
S . c i e n 

Ta odlok začne v e l j . t i z âne i. ob j-:, ve v ur a ùi. l i s t u 

I I . d e l : iaili . fr . 

A» Taksna t a r i f a 

:.I¡TAI:SS S., VLOGE J 

Z. Vlc_,e , In. ai. i. .si vi j o n,- I...;, a t ni i.... -in .bor 
tvn^a nest; ..Ljubljane, v. . xski ljuasi-. odbor - 0 č i n a k i 

(EL. .. oaoor ¿ e n t v i d , a l i na n j i h o v e organe, u r a d e , proračunske 
Piiove i n predračunske ustanove a samaste-jhio f i n n s i r a n j e m : 

il ze vsako vloga, razan a - p r i t o ž b o j a plačati. 
2 j z;, vsake p ritožbo ja _ It čat 

2 o . - J 
9 o . - ÎS 

i O • "1 A P C T rt '\r- A,v. T^T 

S. o d i obe, k i j i h i z d a j a j o líe s t n i l j u d s k i odbor 1 vnegal 
Rt. -;i--lj-ane, O b č i n s k i l j u d s k i odbor P - . I j . . . , O i č i n s k i Ij-n..wki 

H ) r w¿-.ntvid, iij L k o v i o r g a n i , u r a d i , proračunske ustanove i n 
^ ¿ r a č u n s k e 'ust.-: na ve s samostojnim finaiisiranjs-m, ¿e p l a č a t i t a k s o 

1 ) z a odločbo o d o v o l i t v i poaalšonega obrat ovalne^ 

2) 

3) 

čas:• v g o s t i n s k i h o b r a t i h , s an večer 2 . 0 0 0 . - d l 
z a Odločbo o d o v o l i t v i p r i l o ž n o s t n e g a 
t o č e n j a a l k o h o l n i h p i j a č T 
z a vsako drugo odločbo i z v e n primerov' 
pod 1. In 2. toč 1:6 t e t a r i f n e " š t e v i l k e 
t e r o a l o č b , z a k a t e r e p r e d p i s u j e t a t a r i f a 
pbsebne takse . 

2 . 0 0 0 » - "v! 
A 

Z. . l i . a l i , 

Z:, p o t r d i l : . , Ici j i h . St .ajajo L a s t n i I j u u ü l n dbor 



J -

Ko* 
^feur ust ii ve 2 -i:-most. jnlni len. nsir a jem: 

1. ZB vsake -.aprlčrvalč .11 potrdilo, s katerim 
r se potrjujejo kake lastnosti, razmerja 11 olwlnq'stl, sa potrdila o dr žavl j ans.tVu, z: potrdila v svesi z 

D 1 C: - C HI j • 0 ^ -a C v tlL 
Sta vsako potrdilo o lastnini in sdravju 
živine ( živinski potni. list) jo. _lec..t: 

za .rolnlco cd 73 "cc l...ve . .. 
1 ve . 5 ) zs živino ou i 10 

5o 
_ ) « 

_ 11 

J< za v a/. I. _ : ¿rnllo o _ :e:iuu 1 o t, ne J v: ne 
ii I.a_c_ j _ i in t.. t i. 1:3 o, 1. l;or po tool:i 
te tarifne številke • 

- n • a ^ U - —1 r- - T T - tS * rTTT r ' rr^ r o—- v. ̂  .. 

^J Z .iiod uolaabencev Llestnega 1J.....-1. - , odbora ¿'lavnega 
•t . ...., Clel-iekega Ijudsloi- cuora loi je ' . 01 o laškega 
Rdi. odlora Šentvid na zahtevo stranke, razne kadar gre a~a' 
•tu 

1 
s;.usve 11 a; a~ve neaji. tiie vrednosti, • je ' I 
zarodi preji o da stavb Is o a vil prostora za 11:, prave 
plačat • 2o .- d n "J 
zi ri -1 pre leda vse zgradbe' ali pc.;tnoa...ih J 
jiCoior..v, aa li se izdalo uporabno "dovoljen- _ • - - 9 
je, pl.cati ;. f 1 
a} . r p:- ...- _.ledu lo 3 prostorov 
1)< _rl p .is ledu od 6 ar. 2o _ 10 štorov .... 
g j pri pi-apleau . id 2o ..nestor ..v ........ 
za vs.kc pot navedenih državnih uslužbencev 
laven,-kradir prostorov n. a. h :vo a. r.ibhi-
ka- nô" gp 

• . rr.ji-i rr , r T- " —-1—1 i-î.i ̂ iv-uv a. 
W V V-Lly ¿J.: ¡J ¿1 CA. 

ide na število uslužbencev, plačati 
. ¿i. • S » 

loo n " 

«C X 

-

2 c.- n " 

«C X 

-

5co.-
n " 

«C X 

-

_ ) 
Sj 

»! " loo .-
_ ) 

Sj 
»! " 

• a1 C"1 T. Oii -Ji-L t- .jO 
.- . .... .. — - - . . . --. « y -Jt, „i . »V«. -.k 

_ Za t odločbe, s laterimi daje Mestni ljudski odbor 
•p t ljubi j., ne, 11 j egcvi organi la'ur..6.1 do v al;' ije a-
K - /f r^ K-1. a_. trgovski podjetj- n. debelo 

••. . ..r-
2.1o .- ¿In 

jodjetja 11a drobno, kolikor 
• govi 

2. aa tr.cv 
ni drugače določeno, ' l»2oo.-

3. aa olrtn podjetja in obrtno obrate s 
.•stalnim sedežem, kolikor ni drugače do»-. . 

Io_enb .• • 2 . 4 0 0 . -
4. 
5. 

Ot'l"i o cri st meja siaeaa 
za agentursko komisijska podjetja, trgov-
ska aistopstvv in draga posredniška 

6. z. špšdlteisk, _ ajetja 
. j-ic noc.iju-.aa an onov rca: ano ......••.'.... 

8. aa gradben. pc-^etja 
S. sa .industrijska poujet^a 

yoo.-

4 . S 0 0 . -
2.4o:J.-
72o.-

2.4oc.-— .. r na dr Li-

lo. 
;aoe. določeno 3.5 
so - oprivlji.ilje pi Hov .. iv tn. rakso 
sdravnll::v, inžinarjev, veterin"rjev, 
geonetrov, babic in pol bniii prostih' 
nl:ici / 

o... . — 



11. Z£ i 
12. 

lcvange umetnih • rudninskih vcu • .*.. 
za ./estonske obrate: 
: j z- r. j t: .ici , lne, v -arih. 

Točijo lkoh.in-. jc.če se.n,- • • • » 

D j Z£l r s s t c v x OVC?. JC Z .J i Iz o II o I n i - i i i p i ¿j č ¿ n i 9 

j j. y (ca1v a r n e , k r 5 m e i i , '. , € . . 

j c.. j o t;,' in _. enočieč. 
o} z L tele .. y S _ -
O ,< m v. - •., i 
d; za re * • •< 
4) - i..'--!.:: m : in c'..r t: v katerih' se to-v' " j- v' 

C -i- w t-» b •-.tliC C J 
Ipo a £.,.vcu3 2a sta1 

.•va • • « • • 

Jat j:. in o "or.: te za,- prevoz potnikov 
ii; blaga :. 
a) vt, b usna 
C ' fc L: ii. S . J L> ¿i 
c) lxc j ¿ka • 

J- J • i ^ J- 0 w ^ — vJ . .J C š ^ ' J • 

a) grs. ni o .. - l-.--.ulcv 
b) za desinsekcij o in dezinfekcijo ....... 

i i * s o v.:'j..xi run c 6 ••• • • • • ••••»••»»*•••••»•*• 
18. za trgovine s orožjem, strelivom in 

eksplozivom ter/. z -obrtne obrat , ki l'e-
lu je j ur:-L je, strelivo in eksplc.iiv 

13. za* proizvodnjo farmacevtskih preparatov .. 
20. za prodajalne monopolskiii predmetov na 

drobno 
21. s: proizvajanje električne energije 
22. 2: o.rnvlj. nje bančnih poslov 
23. z,.., z,, st vi j. Inice 24. za inf or:..;.. cij ¿1:3 pisarne * 
25» za'potniške, turistične, pomorske» rečne 

a&enoij-e 
26. za p'c-sr e do va I. .ice - z& nakup i:, predajo 

ne_remičnin 
27» z ki$oi,:otogr ie .. 
28* za "Opravljanje tovarniške' proizvodnja .... 

4-.Ooo.-i i i : 

4 . 8 0 0 . -
n 

12 . 0 0 0 
r» 

6 . 0 0 0 . -
t» 

1 .2oc.- 11 

48 . 0 0 0 . -
ti 

>1 

24 •ooo •t 

1 .2oo.- 11 

o O G . -
tt 

24- .- ti 

Goo .- n 

24 o. - 11 

4 81; .— « 

72rj.- 11 

1 

96o.- 11 

A 0 - n 
*T • U c - . . — 
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24. .- M 

43; .— M 

7 » 2 o o . - 2 
r-r i .2oc .- n 
12 • 0 G 0 . — 

11 

3 . O O O . -
tt 

12 . 0 0 0 . -
n 

2-.4oo.~ t! 

24 • 0 :-o.~ II 

. I) Pripomba 1: Taksa se .. lača po številu strok» .ki 
j in obseg, dov Ijsnje z... go-pcu, rsko dejavnost oziroma 
odločb, o registraciji. 

Pripomba 2: Z- acvolitev otvoritve pombenega lokala 
pl ča e.. k ti/nsa kot z _i~vni 1- 1,- i. 

rr j.p o m o a brzavn..-. jos, odarska podje- 1-3,. j o takse o:, svoji re istr.ciji pzireme registraciji _ .olc-
valnic in prodajalnic• 

6. ; Jj-ii.- .c —i — .. ^ .. ....._, .... j.Z_Zbl 
^Rr je vanje pogodb in drugih iistinOpo ¿cestnem ijuuskem odboru 
•»ê a- mesta Liubl.iane. Občinskem 1 .i črnskem ndbovn Pni -je, Občin— 

Ln ¿e lača" 
. .a s t. Ljubi j. n , Obšinskec:' 1 j.C£sl:em c c-.bc ru 1 . lj 

K ansne;. ¿uboru « ̂ tviu, njihovili . rg. __ih in uradih 
11 k so: 

xJJOtrdilo vsake listine:. prvo polo 
za vsako nadaljnjo polo .-.. 

C 
37.- dir 
25.- » 



• Če se potrdi samo podpis, se plača xai-sa 5 din sa i 
potrditev vsakega podpisa ali.pe ata 

2. Z potrditev cenitve p-se.-tva 25o.- dil 
3. Zc potrditev po.lcvi.lh knjig od vsakega lista-. • 2.5o "I 
4. Z p ...trait ev kopiranega n. črta po državnih v 

• org iiih, ca saht ¿vaj .' :o_.ir „j. si sebniki s 5o. .- "I 
5 • Z ^ i se uraun'ui ..tov cl- 1:... , I:.. se 

r vijo v dri :vnih ur^ulh: 
^ ^ à) ako'jih prepišejo sasebniki, od vsake pol I 

p le isvirniks . \ .'• lc • - "I 
b) I:; jih prCp'' s.rjo ûyii- .vit!, org .1, o o. v..,ie 

j!) u- _ UiivJ . ... ••••e« • — , j 
c). Ico prepišejo državni crg ni .'Ihte • ali v - J 

B , . listane -v tujih jesikih, où. v stke -pol I 
p,lo svirnik.-* loo.- " 

^ 7 . : -Ù'OE ZA- C-LCPIE V GCSG ..I C I ...I'.L'::ILL . ..... . , . s» ; ^ • / 
^ ^ Za vse odločbe -o kay'ftl' v postopku c prekrških, za katere 'a 
fc p. .strjen sedn I: - p r ~. 1er s k ¿C i, vn _ . .it. Ig .bij. ne jc 

H a t . takso . • 25.0.- i:'J 

8» i P.t ̂ Xu-tZ-̂G v o..v — i. .̂txjP-j. • 
^ ^ Za glazbo v gostinskih in podobnih javnih lokalih» če 1 

vstop v nikčjd. obliki ne _ sa vstepnin. , . . .ti 
• s o : 

1. za vaakc- "ca.ev.ic ̂  !.. sbo v I. vi mah in gostil-
nah r.iesecnc 

2. če je g lazi-a v kavarnah i postilnah 2 krat 
tedensko, a: .. ečno 

3« če je glasba v kavarnah in gcštililî h 3 krat 
te l. _.3la , . se ono . i . . . 

E • 4». če je^glazba v kavarnah in gostilnah, ve i krat" J 
u, .iS..', j me — seno • ...««>..>..<*««..••»».»».•• 

K B£:.5*. za glasbe v barih in nočnih lela.iili ves kot i }. 
1 i;; .c--.xska, 

K x..:k3o j plačati tuai za glasbo na prostem*; 
se ju vstop prost brez. vstopnine .n sicer: 

1. za . Is sne glasbo z 1 dan J 
2. si zabavno glasbo brc s plesa sa 1 dan fY*' 

L K. Za plačilo takse ' odgovarja prireditelj glazbe, 
J|l- ' - a_nn priglasitvi, 1:1 jfc &orajo v smislu T. L -
• ° prekrških zoper javni red in mir ( Ur,a.LP3 št. ,15-88/1945 
Kt. 40-184/1951) predložiti Up-, vi za notr zadeve 3£L0 
^nsg.^.cc t; Pjj ai I ' : s..r..d, potrditve _ s : Vi • ra..';ve. 

i ne j po prsjeuu te p'.--, trditve, sneje . .... ' j 
jp.ee glasbe, mora prireditelj predložiti tajništvu sa gospo-
WËKO IILC- iujubijV.n-- prijave, o glasbi in plv.čati ustrezne-takso. I 

z* ;;PCIUBG PL CPII^ PHSD r: g -;.;;_ çgj 
i. uporabo pločnika pred '.poslovnim prostori je plačati ' t ic a. ¿icer : " 

I ';. . • H • 



• 

- o -

1. 5c se javni prostor ( pločnik, eestiaoe, trg, • 
zemljišče in podobno) trajno uporablja: 
za vsak m2 zaseženega prostora ..... 3oo.-d3| 

2. čistilci čevljev ..iačajo letne takso 5.ooo.- "J 
3» Kioski si, predajo časopisov, revij in si» • j «L w O J O 3- ...i i» iT C o - O • •»•••• o # O ̂ O • " I 

I 4. za uporabo javnega prostora po cirkusih, J 
• . v£tiljakih, strelisčili, stojnicah in podobn. 
K ki t.rai nj 2 toda nc več kot 2o dni 

se plač: ca zavzetega u2 vraine enkratna 
** I taksa . 5o.-

Uporabo javne.gc _ rostora za .dobo nad 2o ^ 
dni je smatrati za trajno uporabljanje. 

r 
» od . ..j va - _ . j J era ................... lo.* 

j aa eno a±i dvodnevno uporabo javnega prostora I 

B Odmero in pobiranje takse vrši Tajništvo za 
^Kmun—ii; zadeve :iLG, ki pis.uenc rešitvijo da-loci tuui kraj' 
•i- I 

kaez ¿radka ne p- c.. lctncp. vplačil, t.kse se deva i j ¿v. 
•E: . . a r r L . v„p • • p r o štora ne iz da * 
C 

1 
^Ko«. - . . -J. .«!,»)». «Jk kj.lL.j2 i 

St. % izobešanje firm v mestu Ljubljani morajo gos. odarske 
; no. iv. -fizične osebe, ki se pečajo s kakršnimi fc-r 1 X- . - -i pridobitnimi i osli ali drugače ... aea cehega 

1. od a- i a a do 
2. u u od 
5. p od 
4. • " u 11.- d 

A 

1, 1 u2 u(, 4 n2 .... fl -.o ~ 
Coe,- "j 

" 2.5oo.- " > - — » — j . * — — . » . . . • • • » « » « » » c. m J \J • — i 
-riitn .ki form ac dolžni vsako lete' v* e- au 
od 1. do 31. januarja na pô ziv Tajništva 
2a p .. . . rstve uLC iijubljun , vplačati 
ust ..z., jočo takso ter ara istočasno pi&usno 
dostaviti podatke o kraju, velikosti .na-
tasiaih aoak ..a — .. :upadajoče takse, s 
točhira naslovim imetnika firiae kot plae-
n'.". takse. * r\ 
• -u --U-^v. ..I..-V. • -k, . "' . "" .. I ̂ ..V ' Z Z •lî î jja. 

P 
¿ia re Bel A 1 - .--a-. o aru, 

eklame,7j?i se zaradi materijalne koristi obžsij* 
pače pritrdijo, napišejo ¡.11 al..k..je au si-K v W ? a l i v notranjosti javnih lokalov, na ograjah, na tramvaj lih, avtobusih, v izložbenih oknih in ;r,.lejbusih, , . _ 

»o;.cbno je plačati enkratno takso in sicer: 
1. za reklame v velikosti do o,5 a2 4oe.- d 

• 2a z. roki me v velikosti cd o,5 m2 a. 1 m2. 8oo.- « 
• 3. za reklame v velikosti od 'l,ol m2 do 4 m2 I.500*- j 

4. za reklame v velikosti nad 4 m2 2.500.- " 
• L Te tak?e s? oproščene reklame,' napisi in ar upa v poslovnih prostosih ospodarskih organizacij 

a§ajo^na redno po lovanje samih teh gospodarskih enoM " 
a_lo tkkse je od -:ovoren tist'. .».,-IMrrt^ «f plačilo takse je odgovoren tisti, ki je'¿odvzel in 

K ? °°jaV0 n a ( navadno, obrat za lakatifaSe'}* 

W}[- " - n tile mogoče upotoviti tistega, ki je objavil » a m o , odgovarja za plačilo eni, v Jfgar korist je bila 



reklama Izdana. 
Podjetja za plakatiranje nora j e v roku prvi 3 dni i 

»vsakega raeseca za pretečeni mesec predložiti Tajništva za-
gos,.d-.-rst" c I.JjC L j aLi;' m .br eun o • številu o.-jav 
ter*vsoti vplačane1"takse z : easc poročanj« ~ -i - -i . _ .5- • Vsa ca t i j ' - s';; ..a . L ."u;p Je 

c.. • t? :• ¿vod .v za lak; -
»iranje, teuvec sam osnroujejo objavo reklam, pa so dolžni 
prod objavo reklame Ta jništvu za.. gospodarstvo S3D0 Ljubljana 
, i sme no reuloziti • odatie o številu, vel: "osti rel.l. a-aih 
jisvcaov z obračunom o ze pj.ačain tâ asi. 

: • - -J 
Kdor poseduje psa 
takso za pse, ki : 
*} z, psa čuvaja . za lovs.eeg a ps< 
c; za l.t.laauai. ,ega ; 
r? ij, • » . .. i • se , . . . .a.-.. 
olo' vioi koleda "t - M rb.t..c < 

o. 

i lstno: 
5oo.-

> • • • • • • • > • • • < > • • • • < " A&e.-
o o jaesecev starosti se le v' 
Ista, takse as dotieno letc 

d m »i 

•1 , X o J- -J_ - iw i. Li .. • 
ogoee Z... 1 ksusne pse j a šteti vse v se, .an n: 

Bsaatr^-ti za lovske .pse, oziroma pse čuvaje« 
Takile so cproscani ur., ~n:* . si v. mostnin organi-v» 

i Takso z,a pse morajoaiaotniki psov.plačati v nede-
aesku ne.enkrat in v ijenea 

fcb priliki popisa psov oairoi 
Takso pobere odsek a 

L n stvu z .odaratve . L* 

i O j :. uci.si vsa*;a let* 
a a li t v a p&sj- n sn. aiiv • 
3 ti j slao in gozdarstvo, pr. 
0 ... .. iiCL . 

• T . " —i f — 71 ̂  — -.— -t*, T " »• • r"^' ' ~ '' "T T rJ->» . „.,.;.ji—1 ¿j-ri . . q-i. O ~ — O C • -v - s. J.. L... V v.-J-.¡.J 

li -1 registracijo uct ornih. vozil se. plača taksa: 
23 vsak avtomobil, prikolico avtomobili., avto-
bus, tre le jL as, traavaj in trakt or je—vlaoi. Ice. 
letno * 2 .ca d 1: 

vsa-.ko motorno kolo s xrikolico li brez prikolice letno l.o " 
.2. a 
_T-.jU.i5Cl U1C ¿1 l-.»c na vsakr leto n, jla. meje "v 

•ftku, ki ga določi'Uprava za. notranje zadeve' HLO glavnega 
pes t a Ljubljane* za predložitev prometnih, dev iilnic v 
„ 'o trditev. . • 
I T ko 1. z ~ registracijo : .0 tirnih vozil c.' ..ar J '11 
_ '..;oira — .. a «ve zi wosj odiarstv. . JjC Ljubi; _ 00 sno 
a potrjevanjem -prometn .L d, v i i on.'.d po a., v ... ... t...' ..jo 
¡•Z--tdeva LILC 1 nega mest Ljubljane1 • 

Takso ao delano plačati v vsakokratne 
• a v lilnic: 
»z al. 

.... kazani, ias cna-aa. ov iroma 1 caes 
. j a* j e.— p a' me um . ' T ' 

Ki / . rri "7A T- '"'rTT~",,T!T"1 , ATTTJT' A TvTTIT 1' T -t-̂r- r« -r T r.rr * - - • ¿jjrt i J^fl - pa--J-: J. -L— — t. - - - -\ . - , .. ... — ——- f - ~ r? • T- - ' c - — • - 5 — • -j.. J— .J..1V ViyJ.X-j jj.-i. I si - j--. Ja. Jj. -. • - •1 • - ̂— 1 . 1 . . . -——t —^^ . : . — .̂ u-'̂ -.. . .. * — C •• 'j-... , - ~ v—- -v-.. DBA . 
JLĴJJJJJ V IjĴ .Zj- t; .jjl --¿t' 
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.?.. -aia.̂ lvafciiri§ticâ v taksa ¿-a 0«žva;ja v r .i:a ";. c".ai " -o'potoku 
T ar^ptfcae t iks a ial ̂  r- vati o a a a . k t .v', i j apidani 
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Predlagam, da se na d a n a š n j i s e j i d i s k u t i r a o tem odloku 
K morebitn ih pripomb i n popravkov, ker j e potrebno, da se i s t i 
B p r e j o b j a v i v Uradnem l i s t u . 

A v š i č J a k a : 

Predlagam, da se na koncu 2 . č l e n a d o s t a v i : "Ob s p r e j e -
mu vsakoletnega proračuna j e p r e d l o ž i t i Mestnemu l judskemu odbo-

K glavnega ne s t a L j u b l j a n e t u d i p o r o č i l o o s t a n j u s k l a d a za 
Bpunalne g r a d n j e " . N a d a l j e se mora b o l j p o d č r t a t i v kakšne namene 
fBt sme s k l a d za komunalo i n gradnje u p o r a b l j a t i . 

Rakušček Zdravko: 

Na e n i izmed s e j se j e d i s k u t i t a l o , da bo š e l dohodek za 
f izkulturo v fond za k u l t u r o i n prosveto. Mnenja sem, da b i 
lermulaci jo s p r e m e n i l i v t o l i k o , da se bodo s r e d s t v a s t e k a l a v 
lond za f i z k u l t u r o i n k u l t u r o , ne pa v fond za komunalo. 

Vodopi ja ¿anko: 

Mnenja sem, da b i se morala z n i ž a t i t a r i f n a postavka za 
lloge i n p r i t o ž b e i n s i c e r t a k o , da b i se za vloge d o l o č i l o l o . -
I n , za p r i t o ž b e pa 3 o . - d i n , ker b i se z v i š j o takso z a v i r a l o 
pržavljane p r i u v e l j a v l j a n j u s v o j i h d r ž a v l j a n s k i h p r a v i c . 

Nadal je b i p r e d l a g a l , da b i se p r i motornih v o z i l i h 
•ištevala kubatura v o z i l a i n s i c e r n a j b i motorna v o z i l a do loo em3 
i l a oproščena t a k s , p r i o s t a l i h pa n a j b i se po k u b a t u r i takse 
ROpnjevale. 

Suhadolo Anton: 

T u d i p r i o s t a l i h motornih v o z i l i h b i se morala n a p r a v i t i 
»ločanj&utakse r a z l i k a ( n . p r . za avtomobi le) . 

Mnenja sem, da se ne b i za v s a motorna v o z i l a d o l o č i l a 
t a k s a , n . p r . v l a č i l c i mnogo manj t r o š i j o ceste i n s p o r a b i j o 

benzina. 



IDermast ia Mara; / V ; 

Kar se t i č e takse za avtomobile, bo določeno enotno za 
L r e p u b l i k o , t e r se ne b i d e l a l o r a z l i k e , a l i j e težak a l i l a h a k 

0 © o b i l . Za vzdrževanje cest pa obsto ja poseben s k l a d . M i s l i m , da 
zadoščeno, če smo takso z n i ž a l i od 2o.ooo d i n na 2.000 d i n a r j e v . i D r . Dermastia Marjan: 

V t a r i f n i š t e v . 1 3 . takse za r e g i s t r a c i j o motornih v o z i l 
j^j se p r e d v i d i , da se t a k s a za r e g i s t r a c i j o za k o l e s a , k i imajo 
«omožne motorčke, ne p o b i r a . 

Vhhoveo Stane: 

Prosim p o j a s n i l a , a l i j e določena t a k s a za b a l i n i š č a samo 
gost insk ih o b r a t i h , a l i t u d i za druga, ker m i s l i m , da j e b a l i n a n j e 

lOČna panoga š p o r t a . 

Kra.jger Olga: 
da 

P r i taksah za odločbe j e potrebno, da se/pripomba, kdo j e 
oproščen od te t a k s e . Na z a d n j i s e j i se j e r a z p r a v l j a l o , da/ fSoge, 
ki se nanašajo na podpore, oproščene t a k s e . 

f Po d i s k u s i j i se sprejmejo n a s l e d n j i popravki odloka o uveft l i 
estnih t a k s i n prometnega davka: 

Med 1 . i n 2 . odstavek č l e n a s p l o š n i h d o l o č i l j e v s t a v i t i 
naslednji s t a v e k : "Sredstva s k l a d a za komunalne gradnje se smejo 
t r o š i t i i z k l j u č n o l e za vzdržava&je i n z i d a n j e s t a n o v a n j s k i h h i š , 
«* z idanje z d r a v s t v e n i h , p r o s v e t n i h i n drugih zavodov i n komunalnih 
ftjektov, za g r a d i t e v c e s t , mostov ipd.** 

Ua koncu i s t e g a č l e n a pa j e v s t a v i t i s l e d e č i s t a v e k : 
Kb sprejemanju vsakoletnega proračuna j e p r e d l o ž i t i Mestnemu 
ljudskemu odboru glavnega mesta L j u b l j a n e t u d i p o r o č i l o o s t a n j u 

ada za komunalne gradnje"• 



IV taksni tarifi se predlagajo naslednje spremembe 
roma dopolnitve: Tarifna št« 1« Takse za vloge« 
I se 1« in 2« točka z vsem besedilom ter namesto tega vstavi 
lednje: Za vsako vlogo je plačati 2o.- din« 

Tarifna št. 8« Takse za glazbo v javnih lokalih« 
VI« točki te tarifne št. naj se predvidi za vsa-

isvne glazbo v kavarnah In gostilnah plačevanje mesečne takse 
9 din. Sorazmerne s to takao naj se določi potem tudi takse za 
ibo v gostinskih obratih» kjer bi se glazba ne izvajala vsak 
, ̂ ato naj bi bile te takse tema primemo nižje* 

Tarifna št. 12« Takse za p80$ 
Kot je bilo to že v odloka ULO glavnega meata 

jabljane z dne 8« maja t.l. določeno, naj bi tudi v novem odloka 
ašale takse za pse: 

a) za psa čavaja 2oo din 
b) za lovskega psa 5oo * 
c) za luksaznega psa 15oo " 
V tarifni številki 13.: Takse za registracijo motnornih 

•11 bi bilo predvideti oproatitev plačevanja takse za registra-
t jo za kolesa, ki imajo pomožne motorčke. Ta vozila naj bi se 
it o niti ne smatrala kot motorna vozila. 

Tarifna št. 15« Takse za dovoljenja za kopanje 
Ika, gramoza, kamenja, zemlje, žganja apna In podobno« 

V znesku 5«ooo dinarjev naj se pobira takaa za 
tanozno dovoljenje, ki upravičuje stranko za kopanje peska, gra-
t**ft in podobno« V tarifi prometnega davka se predlagajo nailednje rsmembe: / 

Tar. št« 5. Prometni davek od svetlobne neonske 
reklame« 
1. odstavek naj se glaal: Imetniki avetlobne neonske 

EUme v mestu Ljubljani plačujejo prometni davek 5oo din letno. 
Tar« št. 8« Prometni davek od loterij in drugih iger I «rečo« 
Predvideni lojC prometni davek bi bilo znižati na 

^•j. višino ki je bila določena že v odloka MLO z dne 8. maja 
^ K V celoti je črtati tar. št. 9., lo. in H « t«j« B*«ani prometni davek od garancijskih pisem, odplačil za 



i lne s t o r i t v e i n od najemnin za h iše« 
T a r . š t « 1 2 . Prometni davek od b i l j a r d a , i g r a l n i h 

, b a l i n i š č , k e g l j i š č i n podobnih i g e r . 
Zaradi č r t a n j a prometnega davka po t a r . š t . 9 . , l o . 

1 1 . b i b i l o dosedanjo š t e v i l k o 12« p o p r a v i t i na t a r . š t . lo« 

v̂ig f .A,« «•» X .»»,' iv-f . 
SKLEPANJE 0 PREDLOGU SVETA ZA PROSVETO IN KULTURO/MLO GLEDE 

[RMANA ODOBRENIH PRORAČUNSKIH SREDSTEV*' 

R a k u š č e k Zdravko poda nas lednje p o r o č i l o : 

Svet za prosveto i n k u l t u r o MLO j e na s e j i dne T.t .m« 
m i l p r e d l a g a t i v s m i s l u 3 . č lena Finančnega odloka MLO L j u b i j a -

za proračunsko l e t o 1953 nekatere virmane v o k v i r u svojega p r o -
a . Ta svoj sk lep utemel ju je Svet z n a s l e d n j i m : 

1 . ) Za k r i t j e stroškov 6 - tedensk i v a j e n s k i h p o č i t n i š k i h 
čajev j e Svetu potreben znesek d i n 35o.ooo. - Tečaje bo obiskovalo 

35o l j u b l j a n s k i h va jencev, k i bodo r a z p o r e j e n i v 1 4 . o d d e l k i h . 
Asek j e potreben v glavnem za k r i t j e p r e d a v a t e l j s k i h honorarjev 
nekatere druge operativne i n funkcionalne izdatke« V t e č a j e so 

I j a č e n i v a j e n c i , k i j i m j e b i l o i z r a z n i h razlogov onemogočena 
l j u č i t e v v redno š o l a n j e na o b s t o j e č i h v a j e n s k i h šolah( premajhno 
•vilo za r e d n i s t r o k o v n i pouk, s k l e n i t e v učne pogodbe d a l j časa 

začetku šolskega l e t a , pomanjkanje prostorov) . MLO o z i r . 
egov Svet za prosveto i n k u l t u r o j e dolžan p o s k r b e t i , da s i t u d i 
v a j e n c i v s a j v k r a j š i h t e č a j i h poleg d e l a v d e l a v n i c a h pridobe 

»trebno splošno i n t e o r e t i č n o strokovno izobrazbo. 
2 . Za nujna p o p r a v i l a v p i a l o p j u osnovne š o l e na B a r j u 

potrebnih še d i n l l o . o o o . - d i n a r j e v 1 9 o . o o o . - dotatnega k r e d i t a 
bi lo v Š o l i odobrenih na p r e d z a d n j i s e j i MLO i z proračunske 

N r v e . S skupnim zneskom d i n 3oo.ooo. - bo š o l a i z v r š i l a nujna de-
. k i so potrebna zato, ker se j e v p r i t l i č j u i n na stopnišču 
l*fcegx zgradbe p o j a v i l a l e s n a i n z idna goba. Z zneskom b i se [» v i l o n a s l e d n j e : 

a) nova v r a t a i n o k v i r i v s t r a n i š č u , b) kamnito stopnišče v I . nadstropju c) o d s t r a n i t e v ometa i n gobe, i z v r š i t e v i z o l a c i j e i n naprava novega ometa. 



tv id j e potrebnih d i n 267.000. K a n a l i z a c i j e š o l a d o s l e j n i imela 
L obstoječe greznice pa so zamašene i n defektne, tako da t e č e j o 

i j e kar ob s t e n i i n p r o n i c a j o v h i š n i k o v e stanovanje t e r 
i j o t e m e l j e , neglede na ogražanje z d r a v j a mladine i n o s t a l i h 

» f b i v a l c e v t e r uslužbencev š o l e . Z označenim zneskom b i se u r e d i l a 
roriščna k a n a l i z a c i j a i n t a p r i k l j u č i l a na novo zgrajeno kanalsko 

-urezje v tem delu L j u b l j a n e . 
Svet za prosveto i n k u l t u r o MLO predlaga, da se za 

i t j e vseh t r e h spredaj navedenih n u j n i h i n n e d d l o ž l j i v i h potreb 
»kupnem znesku d i n 7 2 7 . 0 0 0 . - d o v o l i prenos ¿ z postavke 3 - 5 9 / 1 

roračuna MLO( s o c i a l n o pomoč). Sredstva, k i bodo na t e j postakk i 
«stala, bodo zadoščala za k r i t j e pomoči s i rotam i n s o c i a l n o š ibk im 
Sencem i n di jakom l j u b l j a n s k i h š o l , z l a s t i zato, ker nam j e v teku 
, p o l l e t j a tega proračunskega l e t a uspelo, da so oskrbovanje dobre-
, d e l a s i r o t i n s o c i a l n o š i b k i h učencev i n d i j a k o v , k i se š o l a j o 
L j u b l j a n i i n s t a n u j e j o v l j u b l j a n s k i h i n t e r n a t i h i n za katere j e 

oslej s k r b e l MLO L j u b l j a n a , p r e v z e l i O k r a j n i i n Mestni l j u d s k i 
bori, k j e r imajo podpore potrebni učenci i n d i j a k i svoje redno 

bivališče o z i r . k j e r so doma. 
Sredstva za k r i t j e p o č i t n i š k i h v a j e n s k i h t e č a j e v 

din 35o.ooo) n a j ostanejo p r i Svetu za prosveto i n k u l t u r o MLO, 
aesek za p o p r a v i l o zgradbe osnovne š o l e B a r j e n a j se prenese v 
stavko 2 - 3 o o l / 5 ( č i š č e n j e , i n zavarovanje zgradbe) 
olskega proračuna. I s t o predlagamo/potreben osnovni š o l i Šentvid 
din 267.000), k i n a j se prenese v postavko 2 - 3 o l 6 / 5 proračuna 
1 ustanove. 

Svet za prosveto i n k u l t u r o MLO predlaga po dopisu 
2o39 od l o . 7 . 1 9 5 3 v o k v i r u s v o j i h proračunskih sredstev n a s l e d n j i virman: 

8 part . 3 -59 poz. 1 ( S o c i a l n a pomoč) d i n 7 2 7 . 0 0 0 . t 
part . 2 - 2 5 poz. 1 5 - ( p o č i t n i š k i v a j e n s k i t e č a j i ) " 35o.ooo. -
part . 2 - 3 o l 6 Poz. 5 . .( osnovna š o l a J>entvid) " 2 6 7 . 0 0 0 . -

k iajJ > -h** f / - trta, nto>hJ£) n — 
WT Socia/lna pomoč za s i t o t e i n s o c i a l n o š ibke učence 
8 predvidena v proračunu za l e t o 1953 v znesku d i n 1 3 , 0 0 0 . 0 0 0 . -

sredstva so b i l a črpana do 3o. j u n i j a 1953 v znesku d i n 
^99.493.- ali 44,6$ napram letnemu planu, t.j. 5,4$ pod polletnim 
pPrečkom. Neglede na t o , da so p r e v z e l i f i n a n s i r a n j e učencev 
® oz. MLO, na k a t e r i h sedežih s t a l n o p r e b i v a j o t i u č e n c i , se 
•¿videva, upoštevajoč sedanjo potrošnjo pr ihranek na s o c i a l n i 

d i n l , 3 o o . o o o . - / O 

I J & M a t a , 



IZ a p e t Avgust poroča v imenu Sveta za l j u d s k o 
Lgtvo i n s o c i a l n o p o l i t i k o n a s l e d n j e : 

T a j n i š t v o Sveta za l j u d s k o zdravstvo i n s o c i a l n o p o l i t i k o 
y L j u b l j a n i j e danes z a p r o s i l o za prenos k r e d i t a ( virman) 
,gku d i n 2 , o o o , o o o . - i z p a r t . 3 - l o o poz. 1 ( zdravstvene menze), 
se predvideva l e t n i p r i h r a n e k v navedeni v i š i n i , na p a r t . 3 - 7 3 
5. ( p o č i t n i š k e k o l o n i j e ) , k a t e r i pa p r i m a n j k u j e j o f inančna 

jdstva za redno vzdrževanje p o č i t n i š k i h k o l o n i j * 
E a r a d i n u j n o s t i i z p l a č i l računov za zdravstven« k o l o n i j e 

pradlaga, da b i odsek za računovodstvo MLO predhodno n a k a z a l 
akred i t iva Uprave z d r a v s t v e n i h menz d i n 2,000•000.- k a t e r i z n e -

t bi se t a k o j po o d o b r i t v i virmana r e f u n d i r a l na poz, 3 - 7 3 poz. 5 . 
x je predviden k r e d i t za p o č i t n i š k e k o l o n i j e . 



$ m 
B o r m a s t i a liara 
Vprašala bi kako je prišlo do povečanja teh 

egkov saj je moralo biti 2e prej določeno koliko otrok bi 
v kolonije in koliko bodo ti 8troŠki znašali. 

Z a p e t Avgust 
Podražitev je nastala vsled zvišanja življenskih 

tiklov ker je bila prvotno napravljena prešibka kalkulacija, ki 
je delala v svetu za kulturo in proaveto. 

Mislim, da je pravilno, da je Svet za zdravstvo 
razumevanje ter skušal pomagat j/otrokom, " ki so/v koloniji 

manjše znee«^T/ AjC 7¿/ 

R a k a r Iva 
Mi smo dali v kolonijo otroke prve iixizit{t kate-

lje, dočim mm otroci druge in tretje kategorije sploh niso 
Sli vpoštev. Poslali smo zdravstveno najbolj ogrožene otroke 

't amo mislili, da bodo starši lahko več prispevali. Eaaatffe pas 
Jo videlo, da atarši takih zneskov niso mogli plačati. Če ne bi 
tos poalali otroke bi drugo leto nastali še večji stroški. Cene 
hrambenim artiklom ao se tudi povišale, zato smo morali poslati 
» zdravstveno najbolj ogrožene otroke. 

D e r m a s t i a Mara 
{I Strinjam se, da je treba otroke poslati toda ne 
jJajam ae s takim načinom. He vem kako bi izgledalo, če bi sedaj 

evet prišel a takim predlogom ter ne vem kako bi se stvar rešila, 
M bilo prihranka. ^ m ^ ^ M ^ 

Predaednik da predlog Sveta zâ /zdravstvo in 
no skrbstvo glede virmana odobrenih proračunskih sredstev 
as ovar; je. 

Soglasno sprejeto! 



fc^PANJE O SKLADU ZA FINANSIRANJE INVESTICIJ, 

K r i s t a n Ivan 

Da se na najekonomičnejši način izkoristijo finančna 
.gtva, ki so bila ustvarjena bodisi iz presežkov amortizacije, bo-
j od. viška dohodkov iz gospodarstva kakor tudi iz krajevnih 
Inrispevkov ter izvenproračunskih paihrankov lanskega leta, se 
jjaga v ta namen posebni odlok, ki naj uredi postopek pri 
tanju pogodb za gospodarsko utemeljene investicije. Razen na-
Lih presežkov bi sa uporabljala v ta namen tudi sredstva, ki so 
v̂idena z družbenim planom MLO • Iz vseh teh sredstev se namerava 
briti poseben sklad, iz katerega bi se v kreditni obliki črpala 
pbna sredstva za finansiranje gospodarsko utemeljenih naložb 
L predvsem za razširjevanje obratov t.j. za gradnjo objektov ter 
|iro opreme • 

Razen teh investicij bi se finansiralo razne adaptacije 
Javljala potrebna strojna oprema. 

Vsakomur mora biti jasno, da se bo pri podeljevanju kre-
wr iz tega sklada upoštavala prvovrstno gospodarska nujnost, ki 
p moral vsakokratni investitor čimbolje utemeljiti In obrazlo-

Zato bo potrebno za vsako tako investicijo izdelati po-
L investicijski elaborat, ki bo obsegal: 

1. investicijski progrsm 
2. generalni investicijski projekt 
3. glavne projekte gradbenih objektov 
Vsi ti deli elaborata morajo vsebovati vse potrebne 

O , ki se nanašajo na splošno razporeditev objektov s popisom 
oškega procesa, potrebno analizo glede zagotovitve pogodske 
ue, kadrov in predvidenih primerjalnih predračunov. 

Sličen postopek kot za nove objekte se bo zahteval tudi 
nstrukcije ali pa za nabavo opreme, kjer bo potrebno pri 
lni uvoženi opremi dodati še podatke o zagotovljenih devizah. 

Ker gre v tem primeru za ekonomsko presojo utemeljenosti 
tlranja, bo Mestni ljudski odbor na podlagi tega osnutka imenoval 
ko komisijo v kateri bodo zapopadeni: vsaj dva tehnična stro-

//r 
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jaka in direktor pristojne podružnice banke. Člane te komisije 
bi imenoval in razreševal predsednik Mestnega ljudskega odbora 
«redlog Sveta za gospodarstvo. 

Ta komisija bi stavljala predloge za odobritev inve-
fccijskega elaborata in višino letnih tranš Gospodarskemu svetu 
. Vse bančne posle, ki so potrebni za izvedbo kreditiranja in 

ortiziranja bi prevzela pristojna podružnica Narodne banke, ki 
Cklenila z vsakokratnim investitorjem posebno kreditno pogodbo, 
Ltavljeno na posebmem obrazca v svfeho točne razmejitve obojestran-

obveznosti. 
Na ta način bo dobilo naše lokalno gospodarstvo življenje 

o zdravo podporo, ki se bo od leta do leta bolj krepila ter s 
ttn pomagala še nadalje dvigati naše gospodarstvo. 

Vsi ljudski odborniki so dobili osnutek odloka o načinu 
anja kreditnih pogodb glede investicij, ki spadajo med investi-

ije gospodarskega pomena MLO glavnega mesta Ljubljane, 
utek odloka je bil dostavljen v naslednjem besedilu: 

s 



Na podlagi 23. in 117. člena Zakona o ljudskih odborih 
in mestnih občin (Ur.list LRS 19-9o/1952) in Uredbe o 

igasnem finansiranju investicij v letu 1953 (Ur.list FLRJ št.2/52 
laja testni ljudski odbor glavnega mesta Ljubljane na svoji 

jp;l. skupni seji mestnega zbora in zbora proizvajalcev dne 11. 
'avgusta 1953 

o d l o k 

^ načinu sklepanja kreditnih pogodb glede investicij, ki spadajo 
B̂ed investicije gospodarskega pomena ̂ estnega ljudskega odbora 
Klavnega mesta Ljubljane. 

1. člen 
Po predpisih tega odloka se dovoljuje/iz skl&da za 

kreditiranje investicij M10 glavnega mesta Ljubljane za leto 
1953 krediti za investicije, ki spadajo med investicije 
gospodarskega pomena družbenega plana MLO glavnega mesta Ljublja-
ne za leto 1953. Za temeljne investicije družbenega plana LRS za 1 
1953 v območju mesta Ljubljane se krediti iz tega sklada ne dovo-
ljujejo. 

2.člen 
Sklad za kreditiranje investicij iz člena 1 se formira 

P, iz sredstev, predvidenih z družbenim planom Mestnega ljudskega 
l odbora glavnega mesta Ljubljane za leto 1953 ter iz rednih 
dohodkov, ki jih je v ta namen določil MLO glavnega mesta Ljublja-

0 

ne: presežek amosrtizacije (po Č1.17. Ur. o zaključnih računih 
gospodarskih organizacij za leto 1952), krajevni samoprispevek, 
prihranki iz lanskoletnega proračuna, skladov in dr. 

3. člen 
Kredite iz čl. 1 tega odloka predlaga komisija za pred-

|laganje investicijskih kreditov iz sklada za kreditiranje 
; Investicij MLO Ljubljane, ki ima 7 članov, med njimi direktorja • 
pristojne podružnice Narodne banke in vsaj dva tehnična strokov-
njaka. Člane komisije imenuje in razrešuje predsednik MLO 
glavnega mesta Ljubljane na predlog Sveta za gospodarstvo MLO. 
Kredite odobrava na predlog komisije Svet za gospodarstvo MLO. 

• 



4. 214n 

Investitorji predlagajo Mestnemu ljudskemu odboru prošnjo 
za investicijske kredite» Prošnji prilože investicijski elabo-
rat, sestavljen v smislu določbe lo. člena Uredbe o začasnem 
finansiranju investicij v letu 1953. 

Za rekonstrukcijo, adaptacijo in razširitev obstoječih 
podjetij prilože investitorji pravtako investicijski elaborat, 
ki obsega smiselno podatke iz člena lo. 

Za opremo je vlogi priložiti ponudbo ali predračun, 
amortizacijski načrt, pri uvoženi opremi pa še podatke o 
zagotovljenih devizah, 

5. člen 
Komisija za predlaganje investicijskih kreditov pregleda 

in oceni družbeno in gospodarsko utemeljenost investicij ter 
pravilnost tehnološke in gradbene koncepcije projekta. Za 
koristne investicije predlaga komisija Svetu za gospodarstvo MLO 
odobritev investicijskega elaborata in višino letnih tranš. 

Po odobritvi kredita stavi Svet za gospodarstvo MLO ta 
kredit na razpolago investitorju iz razpoložljivih sredstev 
mestnega sklada za kreditiranje investicij. 

6. člen 

Na podlagi odobritve iz člena 5» sklene Narodna banka 
FLRJ z investitorjem kreditno pogodbo. 

7. člen 

Ta odlok velja od dnevna objave v Uradnem listu LRS. 



Prosil bi navzoče, da v diskusiji podajo morebitne 
0inte na osnutek odloka, 

Avšič Jaka: 

Dosedaj je bila praksa, da so se razni finančni izdatki 
ibravali mehanično, zato predlagam, da bi dodeljevanja kreditov 
ravljali in sklepali na sejah MLO. 

Mnenja sem, da bi v odloku, pri zadnjem odstavku 2. Člena 
,i nov stavek in sicer: "Kredite odobrava na predlog Sveta za 

gpodarstvo Mestni ljudski odbor na svoji skupni seji", S tem bodo 
gorniki Mestnega ljudskega odbpra bolje obveščeni o splošni 
ifeni situaciji. 

Dr. Dermastia Marjan: 
Zdi se mi popolnoma pravilno, kar predlaga tov. AvšiČ. 

dite iz kreditnega fonda naj odobrava Mestni ljudki odbor na svoji 
pni seji, a predlog naj izdela Gospodarski svet, ki bo pri obdelavi 
dloga ocenil tudi vse gospodarske okolnosti, ki vplivajo na 
britev kredita. V tem pogledu naj se vnese izprememba. 

%dalje smatram, da ni jasno postavljeno vprašanje 
'Hiranja kreditnega iflonda. Potrebno je namreč jasno naznačiti 
dstva, ki secbodo stekala v kreditni fond. 

Upravljanje s kreditnim fondom bi po mojem mišljenju 
pustili Mestni hranilnici, ki naj bi vršila vse bančne posle v 
1 ¥-»ve»4 s kreditnim fondom pod kontrolo Gospodarskega sveta. 

Posebej je navedeno, da mora biti v komisiji za predlaganje 
resticijskih kreditov direktor filijale Narodne banke. Mislim, 
V aašem slučaju, ko imamo Mestno hranilnico to ni nujno potrebno 
da bi zadostovalo, če bi imenovali 7 člansko komisijo, ki bo 
Mc morala imeti primeren strokovni sestav. 

Prav tako bi izpustili posebna potrdila o zagotovitvi 
iz, ker bo namreč promet z devizami vedno bolj svoboden in bo 
*®nčni fazi našega novega gospodarskega sistema odločujoča le 
odarska splošna ocena. 
r 
I 

<fjy 
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Dermastia Mara: 

Višek amortizacije po uredbi pripada Mestnemu ljudskemu 
0ru. Mi te uredbe ne moremo spreminjati. Mi vemo, kako je stanje 
gi industriji, da imajo iztrošen strojni park, da je amortiza-

a premajhna ter da bi se strojni park moral obnavljati. Zaradi 
a je bil fond za kreditiranje investicij formiran ob priliki 

s i u s i j e družbenega plana. Tu se bodo kreditirale samo investicije, 
or pa ne komunalne in druge ustanove. 

Rakušček Zdravko: 

Uredba pravi, da zbor proizvajalcev odloča o amortozaciji. 
a sredstva so smerjena za ta namen in se ne smejo v druge namene 
orabiti. Sprejeti bi bilo načelo, da bi se dalo podjetju, ki 
tvarja in rabi strojni park, te investicije na razpolago. Gotova 
jetja imajo strojni park že star 60 let ter bo uporabljaiv 
oče še samo par let. 



B e p i a c Ivan 
V 1. Slana je navedena letnica 1953« Predlagal bi, 

Ej, aa prvi Slan spremenil tako, da bi letnica odpadla ter bi a 
odlok imel trajnejšo veljavo, ¡1 ^rju^^'^ 
^Ae- ^C SfLO tuaLC ¿t f- CCtčo&d, 

"14 > 
ing. T e p 1 n a Marjan 

1. Slon naj bi ae glasil: Po predpisih tega odloka 
oljujego iz sklaAa za kreditiranje investicij MLO glavnega 

•ta Ljubljane krediti za investicije. Ostalo naj se Srte. 
Nekatere stvari ao tudi premalo premišljene ter mislim, 

bi morali biti navedeni tudi kreditni pogoji. 

D e r m a s t l a Mara 
Mi te pogoje nismo dali, ker smatramo, Aa bi jih 

rala Aatl Narodna banka, Aa bi bili enotni. 

M 9 d \ 9 ay. HfM, 
Vprašam ljuAske odbornike ali naj sklepanje oAložimo, 

se ti pogoji sestavijo, ali pa da se ljudski oAborniki zeAlnijo, 
te pogoje sestavi banka* 

K X X v * 9 Vladimir 
Jaz sem zato, Aa se napravijo kreditni pogoji« 

A v š i S Jaka 
PreAlaga&i*±, Aa ae napravi pregleA koliko imajo 

jetja še kreAltov. ¿C /¿A, /tU*-/L Ž*^ 

E odloku o naSlnu sklepanja kreAltnlh pogoAb gleAe 
itlcij, ki spaAajo meA investicije gospodarskega pomena Mestne-
ljudskega oAbora glavnega mesta Ljubljane se preAlagajo naslednje 
aambe oziroma Aopolnltve: 



1« člen odloka se spremeni in glasi: Po predpisih 
odloka se dovoljujejo iz sklada za kreditiranje investicij 

¡glavnega mesta Ljubljane krediti za investicije« 
J V 3« členu naj ae 1. stavek glasi: Kredite iz člena 
tega odloka predlaga komisija za predlaganje investicijskih 
Ltov iz sklada za kreditiranje investicij HLO Ljubljana» ki 
7 članov od teh vsaj 2 tehnična strokovnjaka« 

Spremeni ee tudi zadnji atavek 3« člena takole: 
ite do višine 1 milijon bodisi naenkrat ali v posameznih 

|tfkih odobrava na predlog komisije svet za gospodarstvo MLO-ja 
lite na to vsote pa odobrava Mestni ljudski odbor glavnega 

sta Ljubljane. 
V zadnjem odatavku 4« člena je za beaedo načrt 

ottavitl piko in črtati besede: Pri uvoženi opremi še podatke o 
gotovijenih devizah. 

Izpremeni ae besedilo 6« člena takole: Na podlagi 
obritve iz člena 5* sklene državni kreditni zavod z investi-
jem kreditno pogoAbo« 

Predsedujoči predlaga, da ae odlok z navedenimi 
ki predloži v odoblrtev na prihodnji seji. 

Predlog da na glasovanje« 
Soglasno sprejeto! 

t 

t 



j^ELEPANJE O USTANOVITVI IN SPREMEMBAH V DRŽAVNIH GOSPODARSKIH 
j PODJETJIH. 

• , • 

Predloge odločb o ustanovitvi oz. pznukSKg* spremembah 
terih gospodarskih podjetij prečita in obrazloži ljudski 
nik V e t r i h Franjo: 

"S 



a) O d l o č b a 

ustanovitvi državnega obrtnega obrata "Naravni kamen" Ljubljana« 

1. 
Ustanovi de državni obrtni obrat kamnoseštvo in kiparstvo. 
Podjetje posluje pod firmo "Naravni kamen" Ljubljana. 
Sedež podjetja je Ljubljana, Kolodvorska ul.32. 

2. 
Kot osnovna sredstva se dodeljujejo podjetju neodplatno in 

¡brez prevzema kakršnih-koli pasiv nepremičnine, stroji, inventar 
|n ostale premičnine, izkazane v posebnem seznamu, kot sestavnem 
delu te odločbe v skupni knjižni vrednosti l,9o4.754.-din. 

Navedena osnovna sredstva se izločijo in izknjižijo v 
državnem gospodarskem podjetju "Mineral", industrija naravnega in 
umetnega kamna, Ljubljana, ki se po sklepu delavskega sveta z dne 
4.4.1953 reorganizira. 

Predmet poslovanja podjetja je izvajanje vseh del iz iaravnega kamna na zgradbah, izvzemši zidanja s kamnom in malto, 
zvrševanje kamnoseških del konstruktivnega in nekostruktivnega 
tiačaja, ki spadajo po naravi posla v to stroko (ta dela se 
izvajajo iz naravnega in umetnega kamna, če je treba slednjega 
i obdelovati ali oblikovati s kamnoseškim orodjem), oblaganja sten 
|« navadnim kamnom, izdelovanje kipov reliefov, figur itd. 
'Sestavljanje Mozaikov in rezanje kamnitih klokčvas plošče. 

4. 
Organ gospodarske uprave podjetja je Svet za gospodarstvo 

glavnega mesta Ljubljane. 
5. 

Podjetje je pričelo redno poslovati 1. julija 1953. 



tor 

6. 
Obrtni obrat mora v smisla 14. člena Splošnega zakona o 
h gospodarskih podjetjih (Ur.list FLRJ št.63-437/1946) pred-

ti ptijavo za vpis v register državnih gospodarskih podjetij pri 
*tvu za gospodarstvo MLO Ljubljana. 



b) O d l o č b a 

9 primenovanju podjetja "Kavarna in slaščičarna Volga" Ljubljana. 

Državno gospodarsko podjetje Kavarna in slaščičarna 
»Volga", Ljubljana, ki je bilo ustanovljeno a odločbo Mestnega 
ljudskega odbora glavnega mesta Ljubljane, preds.št.63/51 z dne 
17, novembra 1951, se preimenuje in posluje odslej dalje pod 
firmo "Kavarna in slaščičarna Tivoli", Ljubljana. 

Podjetje mora v smislu 14. člena Splošnega zakona o 
državnih gospodarskih podjetjih (Ur.list FLRJ št.62/437/1946 ) 
priglasiti spremembo firme tajništvu za gospodarstvo MLO Ljubljana 
liaradi vpisa v register državnih gospodarskih podjetij. 

1. 

2. 



Nadalje poroča tov. Vetrih Franjo, da predlagata Svet za 
*reto in kulturo in Svet za gospodarstvo MLO, Ljubljana, da 
izdajo formalne odločbe za ustanovitev naslednjih predračunskih 
ov s samostojnim financiranje: 



i m 

a) O d l o č b a 

ustanovitvi predračunske ustanove "Dom učencev avtoprometne šole" 
ježica. 

1. 
Dom učencev Avtoprometne šole na Jezici se razglaša kot 

predračunska ustanova s samostojnim dfinansiranjem. 
Ustanova bo poslovala pod nazivom "Dom učencev avtopromet-

ne šole Ježica". 
Sedež ustanove je: Ježica št.29. 

2. 
Delovno področje je javno prosvetno. Ustanova omogoča 

učencem, ki stanujejo izven Ljubljane in siromašnim učencem iz 
Ljubljane redno šolanje s tem, da jim nudi primerno stanovanje in 
hrano in da jih vzgaja v skladu s smotri socialistične družbe. 

3. 
Ustanovi se dodeljujejo v upravo naslednja osnovna sred-

stva: 
a) Vse premičnine, ki jih ustanova že uporablja. 
b) Tuja osnovna sredstva, obstoječa iz stanovanjske zgradbe 

na Ježici št.29. 

4. 
Ustanova ni pravna oseba, temveč posluje v sestavu Avto-

prometne šole na Ježici kot njena pomožna ustanova. 

5. 
Upravo ustanove in vzgojo mladine vodi upravnik, ki ga 

enuje MLO in ki je odgovoren za izvršitev predračuna dohodkov 
iadatkov ustanove. Pri upravljanju ustanove mu pomagajo 
dagoški svet in svet osebja. 

6. 
Pravice in dolžnosti uprave in ustanove, pedagoškega sveta 

sveta osebja določajo posebna pravila. 



4f 

Svoje vzgojno in prosvetno delo vrši ustanova po navodilih 
pod nadzorstvom Sveta za prosveto in kulturo MLO. 

8. 
Plače uslužbencev in delavcev se določijo po predpisih 

fceljne uredbe o nazivih in plačah uslužbencev državnih organov. 



Odločbe z isto vsebino so bile sprejete še za naslednje 
ove s samostojnim finansiranjem,(le z razliko, da je Internat 
je ekonomske šole pravna oseba, dočim ostale ustanove niso)i 

Udločba o ustanovitvi predračunske ustanove s samostojnim 
finansiranjem M Dom vajenske šole za gradbene stroke" Ljubljana, 
Tomačevska cesta 13/a, 
odločba o ustanovitvi predračunske ustanove s samostqjnim 
¡finansiranjem "Dom učencev čevljarske šole", Ljubljana, 
odločba o ustanovitvi predračunske ustanove s samostojnim 
finansiranjem "Dom učencev vajeniške šole avtomehanske stroke" 

T Šentvid, 
) odločba o ustanovitvi predračunske ustanove s samostojnim finansi-
ranjem "Internat srednje ekonomske šole" Ljubljana, 

odločba o ustanovitvi predračunske ustanove s samostojnim finan-
siranjem " Dom srednje veterinarske šole" Ljubljana, 

s samostojnim finansiranjem 
) odločba o ustanovitvi predračunske ustanove/"Dom gozdarske 
srednje šole" Ljubljana. 



Vse navedene ustanove dejansko že poslujejo In so prešle 
avo MLO gl. mesta Ljubljana že lansko leto s posebnimi odločba-
ma le za to, da dobijo navedene predračunske ustanove s samostoj 
Mjaansiranjem tudi formalno odločbo o svoji ustanovitvi in to 
Lgana, ki je po temeljni uredbi o ustanavljanju ustanov s 
čgtojnim finansiranjem za to pristojen. 

Vse te ustanove bodo po svojem delovnem področju omogoča-
učencem, ki stanujejo izven Ljubljane in siromašnim učencem iz 
jane, redno šolanje s tem, da se jim nudi primerno stanovanje 

, ter da bodo vzgajani v skladu s smotri socialistične družbe 
Ustanovam so dodeljena že v upravo določena osnovna 

stva. Značaj pravne osebe naj se prizna samo Internatu ekonomske 
je šole, upoštevajoč pri tem ravno naloge in obseg dolžnosti" 
internata. Ostale ustanove pa tega značaja ne bi imele, ker 
poslovale kot pomožne ustanove v sestavu aamih šol. 

Hadalje predlaga tov. Vetrih Franjo 



O d l o č b a 
zadružnih 

otrditvi/pravil Kmetijske zadruge z.o.j. Ljubljana - Jezica. 

1. 

Potrjuje se prednja zadružna pravila Kmetijske zadruge 
i.j. Ljubljana - Ježica, obsegajoča 31 členov, z naslednjimi 

Jopravki in dopolnitvami: 
a) Za 14. točko 2. odstavka lo. člena in pred začetkom 

Ltavka, ki se začne z besedo "Vabilo", je vstaviti"Člen 11." 
b) V 4. stavku 11. člena je črtati besede " zvezo kmetijskih 

Zadrug za glavno mesto Ljubljano" ter vstaviti " Mestno zadružno 
zvezo v Ljubljani". 

c) Peti odstavek 13. člena se spremeni in glasi: 
wiwadar sklepa zbor o spremembi ali dopolnitvi zadružnih 

pravil, o prenehanju, razdelitvi, združitvi ali pridružitvi zadruge 
ali o ločitvi od zadruge, morata biti navnaei najmanj 2/3 zadruž-
nikov". 

č) V 2. stavku 2. odstavka 23. člena je za besedo "bilanco" 
vstaviti še: " s poslovnim poročilom in obrazložitvijo". 

2. 
Upravni odbor zadruge je dolžan predložiti potrjena pravila 

p pristojno registracijo. 

3. 
< 

Odločba o potrditvi pravil je v smislu 39. člena Splošnega 
ona o zadrugah prosta plačila takse po zakonu o taksah. 



/ 
O d l o č b a '73 ILtrditvl zadružnih pravil Kmetijske zadruge z.o.j. Dravlje, 

Eljana. J 
U Potrjujejo se prednja zadružna pravila Kmetijske zadruge 
lo.j* Dravlje, Ljubljana Vodnikova cesta 277, obsegajoča 43 členov 
•naslednjimi, popravki, dopolnitvami in pripombami: 

a) Točka 5. člena 15» se dopolni tako, da se novo besedilo 
tlasi: 

"Kadar sklepa zbor o spremembi ali dopolnitvi zadružnih 
ravil, o prenehanju, razdelitvi, združitvi ali pridružitvi zadruge 
lli o ločitvi od zadruge, morata biti navzoči najmanj dve tretjini 
ladružnikov." b) Zadnji odstavek 15. člena se spremeni in glasi: 

"Če zbor hi sklepčen, se preloži za en dan." Če bi zbor 
tudi tedaj ne bil sklepčen, sklepa veljavno s tistim številom 
jadružnikov, kilikor jih je na zboru navzočih - na kar pa je treba 1 
vabilu na zbor izrecno opozoriti. 

Če bi pa zbor ne bil sklepčen v primeru točke 5. tega 
Belna, se mora preložiti za petnajst dni, da bi potem veljavno 
eklepal glede na število navzočih zadružnikov." 

c) Druga točka člena 19. se popravi in glasi: 
"Odloča o sprejemu in izključitvi članov." 
č) V drugem stavku 2. odstavka 26. člena je za besedo 

'najmanj" vstaviti "pa". 
d) V 2. stavku 28. člena je za besedo"zbor" vstaviti 

'•izmed". 
e) Prvi stavek 2. odstavka 33. člena se spremeni in 

«lasi: 
"Upravni odbor mora napraviti ob koncu vsakega poslovnega 

l®ta, ki se sklada s koledarskim, po prehodu na ekonomsko pa z 
•fconomskim letom, instsicer najkasneje do lo. februarja oziroma v 4o 
toevih po preteku ekonomskega leta, zaključne račune in jih pred-
ložiti nadzornemu odboru". 



f) V 36. členu "bi bilo navesti višino družinskega deleža. 

• 2. 

Upravni odbor zadruge je dolžan predložiti potrjena pravila 
prist°jn0 registracijo. 

3. 

Odločba o potrditvi pravil je v smislu 39. člena 
splošnega zakona o zadrugah prosta plačila takse po zakonu o taksah, 



far 
O d l o č b a 

« p o t r d i t v i p r a v i l Mestne zadružne zveze o omejenim jamstvom v 
jjubljani. 

1. 

Potrjuje se priložena zadružna pravila Mestne zadružne 
2veze z.o.j, v Ljubljani obsegajoče 49 členov z naslednjfiM 
«opravki oziroma dopolnitvamiV 

a) v 4. členu je za besedami: "Članstvo v zveli" vstaviti 
beBedo "prične". 

b) v 2. odstavku 19. člena je črtati besedo "zainteresira-
na" in namesto nje vstaviti besedo "prizadeta". 

c ) v 3 . i n 4 . odstavku 38. č l e n a j e č r t a t i besedi 
"rezervnega sk lada" i n na mesto teh v s t a v i t i " s k l a d a za pospeševanje 
kmet i j s tva" . 

2. 
Mestna zadrAžna zveza z.o.j. v Ljubljani mora biti 

najkasneje v enem mesecu po potrditvi pravil prijavljena Okrožnemu 
sodišču v Ljubljani, zaradi vpisa v zadružni register. 

Zadruga bo v e l j a l a za ustanovl jeno s t i s t i m dnem, ko bo 
vpisana v r e g i s t e r . 

3. 
Ta odločba je v smislu 39. člena Splošnega zakona o 

zadrugah prosta plačila takse. 
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Ii «voie erg«als»oijftke is gospodar «k» okrepitve te slutijo 
it» Ljubljen» v Mostno s«družno «vose / v nad»ljnea besedilo. 

Sv««e Jo i * Kostno «»dru*»» «ves« s oam jenla j«»»tvo* V Ljub-
«vese obsee« teritorij aoota Ljubljen»* 

Uiti 
oo «stanovi « doleti. ftfin» 1 ««loi« Jo i«000 dia 4 öl»ai~ 

jo oe obvo irnos ti areee o decetkretnia «neskoa vplsehih deleter« 
solidarno« 

«»tí 
?v#«0|ki jib vrài a« podlagi sekonltih doledll «o «lasti 

'tredetevli» vOlanjone sedruge v «klada • pooblastili svojega 
lestop» latere«« vilanjenih sadra« 
gospodarsko okrepe ter s toa tudi 
proizvodnjo« 
nag« «lasti 

, d« «« orgaaiaa-
oiilao poo»§ijo dvig et i 
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Meto i 

o gospodar skia pogoj«« sadruge* 
la skrbi, d« se v va»h sëdrugah «rajajo tisto Organis*eijsks 
tajbolj ostreaoj o gospodarakia pogoj«» »drugo, 

fekrbl, d« «e re avl je je in trop« v sodrugah «odru*«» posestv« in 
iti sedrutaege ge«ped«rjen|»,ket kmetijske strojne poetsge. 

« obrati. ttelulneeta» delmmioe in podobno» 
• in revidiro oeletao poslov«« jo vil»ai«<nih sodri« in 

poet» je, obrati se pre dolov e kaetijekih in gosdoreklh jro-
gov ski obrati, aelužno * - * 
roje 1 
jetlj. 
navij«, op«J« ia ukinja no «rodlog upravnega edbor« in 
«»«rog «vejo podjetja «« pespeéev«aje ksetijako i« geadsrefce 
i, oaaa 90 «e neposredno no bsvi a go«pod»r«ki* poslovenjen. 
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Mestne «edr«£a» «v»sa peeteOsjo lahko vs« a «druge ne pod-
to .Oe sahtevaj o to interoei ««drug,«pro Jas lshko atfor " ÜV«M V 
tudi podjetje «vose« 
iprejea v ilaastvo predi «il aedraga upravno«« odbora pristopno 

iskeče, do j« vplaono v «adru-nl register, 
.—Mrl pristopne isjevo skleni upravni odbor £voae e oprejo«« 
». Od ki o« j en« «edroga se irltoii / v reku 16 dni / lahko pro* 
«bor« m sber ¡Sveso, ki odleO« dokončno. 
•tvo v si z doea sklep« apr«va«g« odbore e sprejo«« v pri-
koibe po sklep« ebinog« aber« 



e prenese i 
Šm preneha sadrags «11 Mdraftao podjetje,ki j« dlea sa drage 
• iastepoa 
s iakljudltvije 

*l. fe 
dlasioa lsstopl lahko is dlenetva, kadar i«li,aor» po ob-

i • taa Srese asjkssae je aesae dal prod keneea poalovnega lata* 
preneha c% koncu poslovnega lata. da ja pr*>v»8eens adpevede-

prihodajegs poelovnegs lata, da al praveiaane odpo-
tvo prana taa tudi « dne, vplee prenehanje ae draga v ssdradal 

al odbor odloda o. Iskljuditvl «la»ti v naslednjih primerih: 
«O dlaftlsa deluj* v aeepretja a predpisi sakonov ia pravil, 
fia ae ne dr* i sklepov Starev in ne isvr&aje nalogo .ki ao bila 
dana na ftAlsgl *kl*pev abers ia «rusbeaaga plana« 
«a na ispolsaje «vejih delane* ti in «bvesnesti a#pre» Svesi 
de a svoji« dele« škoduje «gleda in Hrtersae» drasbe in se» 
•ve* 
t d*r; UUjuOitv« «a vsema dan, ka j« sklep e lskljafiitvi friobde« olanl el • «klepe e iakljuditvi je v reka 18 dal depaeine priteče 
i prihodnji iler tvese* Frito&be nima odloailna »oči. 
ae dal pred sbcrem ne nor* upravni edber aklapatl e iakljuditvi 

• / - ' ' • 
imajo slasti nesla a nje previoe* 

da ee poalaiaje|e areastev in Salag, e katar iai Svase rs spele» 
Jeh prefpieov in aklapov sbere« 

»t avl je predloge aprivnema in naiseraeaM odboru ter dbora 
dele in poslovanje &vesa* 
da ae v skleda s delelbami teh pravil eAelezuti* jo s bor «v, poeve» in koafereas «rase e previse, de volijo in de ae valjana. 
L . . « M « 

članice imajo zlaati nas leu nje delano»ti: 
de ee v smisla doledb teh pravil udeležujejo «barov, pecvate-
kanferan» 2veae# da ao vessas glede svojih eAnesov napram »resi ne obstojate 
predpisa ia pravile 3veae»ae sklepa ia navodila «bors ter ia 
nalege.kl se jia v tem okvira dane, 
te isvrsujejo svoje obvesneati napram avasi, da ji pomagajo 
svenja a jenih nalog, jre&veem pa. da ji omegodljo pravilne 
revisije po revisljaklh organih 2vass, 

As predi; $eje dresi sshtavaae podatke e svoje« dala in posla-
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;.«.l»hko prtepav»jo * p o p p e A e v e n j a p>B*mwih peoog,5eprflV ni»o 
J T^snevim.pesloTsaia i* p | i # l | > ^ t t j ^ f f L f j * ^ 
ttiihcvin teoeljiih eradsfsV, o i L J S i f l l k l S 
f t i o uporabi 4oblika In e kriti« igtibe svojih podrtij v »klad 
oni t i ni jradplsi^^ 

o S t t p n l * T » o t l ds*i*fc»r« « a lahka « j r r e v n l odbsr ftress « » d e l i l , 
- o akupfti v s o t i , do katera lahka k r e d i t i r a * » « • p e s » » c » e 

d l a n i « o . 
I/ • sredioalk in prltolbafc «l»ni» ia ^ _ 
S/ o rslb drugih s»*«vah#kl aa tičejo Svesa ln njenih «lsnio. 



U*14. 

lahko rod«» *l% l«r«d«a. - / . odbor m3k*«*jj« d« L ^ I . S l i l 1 * rintl leti. m f^tUMi «beru#ki «• vrfii najkaoneje 
o d«lu v * * * * * * imtm t* * odobritvi 

—Sil . U r U m » aboru.kf«« vrši *J»«oi»*. de 15.«v-
.klfp*'i%l*aioo o plan» « p i ^ j ; 
«akli*i#»e*« r»6iw». I*»«» vpreaanjo 1 3 • t # h i***41 

m « l a h k o a» od oboli «beerov• 
«pravni »o M l * roti«*» «bor« 
i odbor n»ila«wS« 4o 10. oaroo, «sirm {O U**VT*+R*. 
t «Si odbor m miftf «bora f r m » » ^ iiihk< 
««drain« m u I*S « U 1/3 61 mi« Okr«*«» , t ¿ S T a r M vr&i po potrebi. S kil o« J« «» ufr«v«l oil nadsorai 

; I S L ga M «kli*«tudi R«j*bli*k« ««ire«« Slav»« »«dr«** 
'JJIS «li l/4 «Uaio «ootao ««<***«• ffHftfL * «bor «klop« o »««••«to ««radi k» t «rito f bU «klica«. 

Al.lfi. 
«r s« «ftUtfujo * pie*»«!« vobilo*,ki veebui« ^ » K ® * ^ » * ? ® 
«bor» iSrTSrwd r«A. o« na *.wro*m rod® ekl«p«ii3o o »pr«-
«li JepoIoim pr*vilf Oo'Vvodojo v vabilu dol«xib*,ki naj •« io oolrS* dopoifil;Jo/b«e«dilo predponi* «pr««««fc 1« dopol-
pr«d »boro«» do«t«vi p« «o tadl pi»*e&0 ifttočaano a vabilo» 

« S u ! ^ I«**»** fr«do«daik oil podprrtNjMk 
<r« odbere Jfrea«, pa 8*aie»l «bpr n»d3©rni odbor, ?J*fOV 
& k alf podpr«4««dnik «11 OB ol«».o» »Uidejo »bor JlfnIoo ¿1 01.14. teto pravil podprejo w b U « v«« »kliootoljloe. 
«bilo »i »bor «• «bj«vi v poali*«l*l«i ***** mik****i* li> dni 
«bor 0®,p0l4 tega pO «« t«dfpl»iooai deotovl v »a ki dlanioi i» 
Uški oiiroiaa 31«V«i m*dra*al »veti. 

«1.16. 
2bor vtcii 
Itvo 

. ««lovno pr «d««d«t v o#ki £« iovoli *b«r 1« orOJO *rod«, otavl3«3« pr«4»«dnut#»«pleaik«r in trij« «Ljid. k voli o« dobo «nog« let«, tak« A» opravlj« t« dol-
* okllo«tl,«v. 

O kot polovlo« dale «tov. 
o tov i « seznama«, ki trn 

- •••••••• — • »««J»«* i» pooblastil« 
i ^ S S S O K koaisija troto dl«aov,kl 30 isvoll «bor 1« 

O porodil« ver if i k a,o 15 »ko koale i Je odlod« *b«r pr«d Izvolitvijo 
bi bili aand«ti r.«v«lj«vlj«iil ao aor«j 

a ti ari «»daljne« dol« «bor«* ^ • _ • o» ni ob M*tia*m «»o« «ov«oOito no «boru ««dost no «tevilo 
tov «« «bor odloki «o T - 1® dal, oslroa», do |o o* dnevao» -
ojrooaato« »11 dopolnitev pravil «11 premtoani« Iv««« «e 16 d«it «bor p« odi ode pravosodno a* «led« a« b te vil o nevisodlto del«-



*XUBI 
>er sklep» « rodine gl»eo? delegatov. K« sklepi »bar 

Ji »11 dopolnitvi jprsvil «11 e cr »nobeni® »ar« biti 
pa» n*Jo»ft3 2/5 d©l»(>iitov,ki tttil odločaj o s veiino glasov. o» predlog® oslovi«» delegatov s», polovic» p» pr«ti jr«dlega, 
I gle» ja*ed»»dalk» il«rav 

not» 
Cnor s ki» t« 9 gl»sovenj»«. Slasovanj» j« t» Ju« »li javne,kakor 1 lep» ssbOT * 
U«ni »pravaeg» I» «#d»or«eg» odbora a» nor e j 9 gl*a«r*ti o 
f»ar?$nlei. irev tak» o« «ar»j« gl«sov»ti tiati ««lagati,ki . 

lati a» sadevi » kateri »» oklep*, bodisi osebno »11 pa,d« j» 
isir»n» s«drag»#kl jo »»stopajo« 

, 11*80, 

t d»l» «bor» »» rodi seplanik. ki v««ba3« d»n in krsj »bor», 
število n m ^ t b deleg*«v in v»» sklepa *bora.%planika »» 
«»•aen nsvaooik delegatov, njihove pooblastile in porodil» 
»1 j »k» komisij»* 

i M t 
11« 81« 

ravni rodi odbor i» i*vr&ilmi ar g t» a 3rese,ki jo |r»d»t«*ij» 
to po dolodbak teb pr«vil. Upravni odbor obstoji od T - 19 
T«i dlani apravneg« odbor» mar s j» ojir»vlj»tl evojo delane*t 
svoj» dalo «tžgevarj« »beru. 

travni odbor Uveli «bor fre*e«Osebe,ki «» izvoljen» v opraviti 
' nor»j» imeti poboje pr»dpieaa» po stokom* 

41 JI»* 
inatvo v oprvvaem odboru tr«j» leto dni oairom* dokler al i»-* 

»pravni odbor» 
ahke vse k d»« tudi pred pot »kes. dolžnosti iameaje eelotai 

ki odbor eli poetu»»»«« ¿lune« 
IX« «4* 

«« snenjS» št «vil o Olanev v teto Is t» pod polovice. nor» 
' odbor v roka IS dal sklicati »bor »»radi i «popolnitve »pr»v-
»«ra« C» nad ser nI odbor tega a« bi storil, okli*» sbor te pobil ft» 

Glavn» «adruina svea» »S« 
*««t t» ko isvelleatfc Si «nor traja tolik» 5*«» .kolikor bi 
»«t tistih Slanov, ns k«t»rifc «»»t» so biii ti i»f«lj»ni« 

•1* ftft« 
rni odbor »« konstitalr» in isveli lne»d »»k» predsednik». 

in tajnik«. * 



Minili upravoege «Ibora jo jrtlmCaik Strto» se dr ulna svese 
vodi ajano dolo, ftrédaodnik predstavijo la sa«topa Kostno 
sv»»« im aanje pedpiesje ? teean afrevnegs odbora* sr!. .JflOfikftNt• »1*, V 1 «f O1' *IPM ̂  Lfw 

«1 éMéé 

real <*Sbsr »Uspe oa aejah,ki ao vrši pa po trobi najnanj pa 
« atttino« 
»»jo aklieaje predsednik osiraae podpredsednik ali Üaa aprevaega 
3 T Soja jo sklepčna, fte Je prisotnih vod kot polovica diana* narav-
' era oriross jjrodsedstve. Sklop« »a a véalas glasa* navsodifc, 
n enakosti odíala p» predsedujoči« 
i upravnega odbor« ao aareje glasovati a aadevah «lado ka» 
oeooaa prisade U • ao 

61. ar. 
G sejah upravnega odbora a« vodi soplenik. Sepisnik pi*e tajnik 

dr«4a eaebo.ki jo deleči upravni oéber . Co nekdo eA ¿Xana* 
ta nodo podpisati ln iaa edvojano nl&Ljaaje, ao to vneee T 
- obeoea a ob?**ložitvijo. 

él.SÍ6. 
tJpr»¥»i odbor iaw poleg delsaoeti predpisanih pa aekom.travililit ih, poslovnikih in okl»pih a bore aleeti naslednje m loge: 

sklep« « «pro in iakljaéitvi «veanih él»nov resen rlaldnih 
/ sodeluje pri pripravah osnutkov plena 3veae, 

a/ isdeln¿e osnutek pršilu i kov in poslovnikov e d&lu in posle» 
Svese in predlaga ahora v odobritev. 

>/ Sklicuje «bore Sveae in ji« predloga porodile e »vojen dela 
%ne In polletne sakljmin* redone. 
i/ sklepa pogodba aa iv«3ofpe pooblastila pees m» sse saarnge p» 

tveaa 1 a/ sklepa a črpanja iadstkov v okvira aprejetegs 
$ as njena prenehanje 
skrbi, de ¿e poslovanje Sveae * skladu a ¿»konlfcisl predpiai, 
avilniki in poslovniki 3veae ia de ispalnaje fveaa naloga 
republiške esireaa «lovna sadrusne aveae. 

odlaša a veeh oatalih v prednjih,ki »e nanašaj« na £veae ia 
v pristojnoet upravnega odbere* 

travni edbar ai svoje dele tudi porsadeli tako,da je vaak 41*n 
n a« possassae panogo dala Svoaa in de aedaluje a p osa m m l« i 
aveaaf 

«lit»« 
«lani aprevnage odbora serajo vrniti svoje a«loge skrbne in a 
al no in «ftterlaise odgovornost jo. še 3kodo,ki bi neatele pa 1 
i krivlei ia aaloaarnoatl ae osebne odgovorni «is j ineve odgovor-
ne aa»nj4a, #e «« pesertssae nalog» prenesli m drug» organa 
b*. 
tidboraiki odgovarjajo a« avaje dela aboru« 

U t o o u 

dl*M? 
••da orni odbor je eeatevljen is 8 - f *limov,kl jih. iaveli »bor 
•areje izpolnjevati pa sskenu predpieena pogoje. 



éi.ai. 
JfcUni nadzornega odbora izvolijo isasd aebs predsednika in pe 

Jilea a podpredsadnlJ 

«iba tefe pravil glada upravnega odbora a« uporabljaj« «atres-
s» aadzernl odbor • 

• 

él. 93. 
Kad a oral odbor d« dolžan, ia nadaoruje dalo Sv««« v ««loti, 
enih organev^tar delav-oev ia ualugbonoev* Slasti pre^led^j« 

Irese, prt* tako pa tudi pedjatij ia ustanov Iva«»« 
l«ui 

in lia» 
«dbcr zahteve lahko od sepublidke oairome «a družna 

ljr£,de izvod« i« strokovno revizije Sva«« « H njenih podjetij, 
in sadru&iife po« jati j. 

Sadaorni odbor »klid« lahko «bor kadar ematr« ta m potreba«, 
eklleett «bor, d« ugotovi ved je napak« ari 4*1« Sveas «11 e« 

ril« ali a ki« pi «bar ov • ^ 
evoja dele, 
Xt«aa 

ik«m primer« mre nadsorni odbor takoj aajfceaaeje 
dmh »klicati laredai «bor tvese, katarem» poroda a rasloslfc* 
katerih e« bili dlani upravneg« odbor« «dstrenjeni« »e masto 

Ih dl&aev dolodi nadsorni odbor izmed z«¿rudnikov Vdiranj«* 
sadesno potrebo« Število osebfki vrle dolžnosti dlenev Bb odbor« do a bor a. ftadiorni «Obar mera v takem primer« obvo~ 

tudi republiik« esirome Slavne »»družno zve a o JJRB« 

i pernea*®« jli preval preipisi,jr«vila 
r dlan» upravnega odbor« ali-oelelni upravni odbor lahke ta* j 
ed «jihbvih dolžnosti, de «e nepravilne opravljali 

«b ato ji nevernost s« premotenJe, interval «11 pr*vloe 1 
mlh dlani* ¿ f takem primer« mera ttedserni edber takoj 

dl« $8* 
kadsoroi odbor im sv 
«r p« '»sjaaog vaakih 

a «e 
dn 

najmanj enkrat mea«dag,njegov 
» 

Tiri 
a/ d« 

. j f f t iman i f l i jiMd 
#1* 

materialnih areietev $v««e «e« 
_#eladi in pristepnlae % 
b/ skladi 
a / dohodki od geeped«rakih in drugih dejavnost1 podjetij «rese, 
i/ letna dlaaarln» vdlenjenih zsdrag 
«/ posojila in hranilne vloge 
a/ drug« sredstva. 

| / #1*8?. / 
feeee ima na alednj« sklad«t 
Sklad «a poapa^evanje kmetijstvo 
«aortiseoijeki «klad in 
kulturno -prosvetni sklad. 
Se sklepa «bera ee ustanovije lahko tadl dragi skladi* 



H « 90. 
^lad^ss^ospeéevanj« fcswti jstve violi Sr»a» vsako lato najmanj 
primara prenehanje »re«o «e pred» okle« a» pe*p«devaaj» kmetij-
«ja »i 8íi8l*Aal«4 m>i drogi podobni organizaciji« V kolikor p« 
obstoje p» ale m i a«družni msi.ki g» uporabi po «akonitlk 

•ib. 
tnj polovic« rezervnega »klad« mer» biti vloženo teko, d» »» 
tro pretvori v denar« 

»porabi rezervnsg» akléade sklepe »bor« 

H . » . 
amortizacijski sklad »• vioz» aaortlsecljakl znaski oenovmih 
",ki jih ¿íveza upravlja v sklada t zakonitimi predpisi. 

•1«4G« K?'- *' * 

kulturno prosvetni skl»d se vloži nejved Su jI viška dohodkov 

ei«4i. 
vstopa v 9r»»o vpladejo dlsnlce pristopnino in vpižeje in 
najmanj X delal v »aeska S,uo0 din / pettised/ 
»sne z»drag» vpiše in vpl^č» lahko tudi ve« dole le v. 

«vui odbor lahko d»voli, da se vpisani deleči vpladujejo v 
$*kl*r trej» Slonetvo »« deleži m morejo «dtajiti niti se pro* 

61.42. 
pravni odbor organizira hranilno in kreditno po lovje, da tod 
preskrbi ere-aatv» i» poslovanj«. 

U« 43. 

fveae j 
predpisih« 

Podjetje 3ve»e poslale po svojem gospodarskem radonu In seke* 
redpieih, 

n Yf K'"™ P ^ H 
I il« 44« 
Svese Ima jc «veje r»éanevodstve,kl «e vedi pe zakonitih pr»dpl-

«i* 4e« 
Upravni odbor mere po stanja ne den SUdeeeabre sestaviti letal 
1 ración najkasneje d« «O. februarje naslednjega leta, 
¿ollletni »»kljuOnl redna s« sestavi do 31.julije s stanje« 
So. junija. 
X«d»«rai odbor ««re prsvedeeno preglede« 1 letni in polletni 
Podlog bile««« mora biti ¿lenloa» a» vpogled naj»«aj 14 dni 

•1« 46« 
> t i ^ f 

Zbor »ki»p» « odobritvi letnega in polletnega raSon» la o po*. 



D r . D e r m a s t i a Mar.jan: 

M i s l i m , da j e osnovna i n pr imarna na loga zadruge pospešenje 
K m e t i j s k e p r o i z v o d n j e . Ne s t r i n j a m s e , da damo zadrugam možnost i , 
K n a j d e j o k j e d r u g j e razne z a s l u ž k e . Zadruga se mora b a v i t i 
» k l j u č n o l e z k m e t i j s k o p r o i z v o d n j o . Mi pa j i m s tem, da j i m 
[dovolimo trgovske p o s l e , damo proste r o k e . Če j i m to dovol imo, 
E e bodo b a v i l e samo z apnenicami , l e s n o š p e k u l a c i j o , prodajo v i n a 

ž g a n j a i n podobno, zanemarja le pa bodo k m e t i j s k o p r o i z v o d n j o , 
i a r bo seveda v našo škodo. 

Vrhovec S t a n e : 

Res j e n a j v a ž n e j š e , da se k m e t i j s k e zadruge zanimajo za 
svojo pr imarno nalogo - pospeševanje i n d v i g k m e t i j s k e p r o i z v o d n j e . 
Tov. V e t r i h j e p r e č i t a l razne č l e n e i z p r e d l o ž e n i h z a d r u ž n i h p r a v i l 
ter j e popolnoma p r a v i l n o u g o t o v i l a t o v . D e f m a s t i a , da so k m e t i j s k e 
zadruge p b k l i c a n e za pospeševanje k m e t i j s k e p r o i z v o d n j e . Ne s t r i n j a l 
pa se s tem, kar j e t o v . D e r m a s t i a omenil glede o s t a l i h d e j a v -
n o s t i k m e t i j s k e zadruge. Smatram za p r a v i l n o , če se zadruge p e č a j o 
t u d i z d r u g i m i gospodarskimi p a a e a a t d e j a v n o s t m i , vendar to za 
svoje č l a n e i n v o k v i r u s v o j e k m e t i j s k e zadruge. V s i dobro vemo, 
da o b s t o j a v L j u b l j a n i Mestna zadrugna zveza že dve l e t i i n da v 
s m i s l u s k l e p o v upravnega odbora i n z a k o n s k i h p r e d p i s o v u r e j u j e 
odnose v zadružnem s e k t o r j u k m e t i j s t v a . « 

Dr.. Dermast ia Mar.jan: 

Jaz v z t r a j a m p r i svojem p r e d l o g u . Ravno v petek j e b i l o 
na t e j s e j i i z n e š e n o , da j e b i l a u s t a n o v l j e n a k m e t i j s k a zadruga, 
k a t e r i so i z v r g l i vse trgovske p o s l e - toda b r i g a t i « se mora 
samo za k m e t i j s k o p r o i z v o d n j o . Jaz zahtevam i n v z t r a j a m , da se 
l o č i t r g o v i n a od zadrug. Po vseh t e h s k l e p i h j e Mestni l j u d s k i 
odbor d o l ž a n , da se to t u d i i z v e d e . 

Tov, i n g . T e p i n a Mar.jan p r a v i , da se t a t r g o v s k a mreža 
Že enkrat r a z b i j e . 

. 

Predsednik MLO p r e č i t a par točk i z p r a v i l zadruge. 

K r i s t a n I v a n : 

Ta p r a v i l a bo t r e b a na vsak n a č i n n a s l o n i t i na bodoče 

I 1 T- m»iiliii 11 liiln r ~̂ •! 1 



J 'Tb 

Jloniti na bodoče trgovinkke potrebe. Treba bi bilo počakati. 

Svetina ing. Beno: 
Rad bi pripomnil sledeče: ko smo pred kratkim pregledovali 

t̂ drugam bilance, smo opazili, da so bile skoraj vse na vseh 
tetijskih panogah pasivne, dočim dočim so bile v trgovskih 
Iglih visoko aktivne. Pasivnost svoje glavne dejavnosti - kmetij= 
«tva> s0 ^rlle z visoko aktivnostjo v trgovskem poslovanju. Vrhovec Stane: 

Še nekj bi rad pripomnil, da bo jasno vsem ostalim. 
Vedeti je treba, da so ravno zadruge po ostalih krajih središče 
Življenja na vasi. Na področju Ljubljane pa imajo trgovine le še 
Kmetijska zadruga v Lavrici, Mednem, Tacnu in Dobrunjah. To pa 
vsled tega, ker ostala trgovska mreža Ljubljane nima v teh krajih 
nobene svoje poslovalnice. Zato smatram, da je to prav, ker bi bilo 
z ukinitvijo teh poslovalnic na terenu precej negodovanja. 
Gospodarski obrati, ki jih še posamezne zadruge imajo, pa z svfajim 
finančnim efektom služijo predvsem urejevanju zadružnih domov, ki še 
niso popolnoma dograjeni. 

Krivic Vladimir: 
Strinjam se s tem, kar je rekel tov. dr. Dermastia. To 

bo treba rešiti na prihodnji seji. 

Vrhovec Stane: 

Mestna zadružna zveza se je bavila z izvozom ne kot 
samostojno izvozno podjetje, temveč v sklopu Glavne zadružne zveze 
Slovenije. To zagovarjam zaradi tega, ker je šlo tu predvsem za 
ustvarjanje lastnih deviz za nabavo strojev za mehanizaciji 
kmetijstva. 

Dr. Dermastia Marjan: 
Jaz sem prepričan, da hočemo vse to postaviti na zdravo 

Podlago. Mestna zadružna zveza ni ustanova, ki bi tukaj trgovala, 
êni se zdi, da so se pojmi nekako pomešali. Obstoja velik kup 
slabosti, ki gredo na račun kreditne politike. Mestna zadružna 
Sveža je kot ostala podjetja in nima pravice, da bi se iagibala rumulaciji. 



m • 
Vrhoveo Stane; 
To ne drži - verjetno tov, de. Dermastia tega ne pozna. 

je treba, da ima tudi Mestna zadružna zveza svoj voljeni 
Kvni odbor. 

Krivic Vladimir: 

Še tole bi rad rekel: ni jasno, da je bilo včasih vse to 
fclrano, ker je bila takrat taka situacija in tudi potrebe 
LgaČne. Mi sami smo forsirali zadrugam razne trgovske posle in 
Lji apnenice in podobno. 

Mestna zadružna zveza danes ni več izvozno podjetje. To je 
Btar0la tendenca. Ne obstoja pa nobeno opravičilo, da bi se v 
l̂ bijani razvijala takšna dejavnost. 



Nadalje prečita tov. Vetrih Franjo predlog odločbe o 
nitvi prošnje za potrditev pravil Obrtno - uslužnostne zadruge 

5»rjev - klavcev v Ljubljani, kakor sledi: 

O d l o č b a 
zavrnitvi prošnje za potrditev pravil Obrtno - uslužnostne zadruge 
arjev - klavcev v Ljubljani. 

Prošnja komisije za vpostavitev Obrtno - uslužnostne 
¡«druge mesrajev • klavcev v Ljubljani z dne 23.6.1953 za potrditev 
predloženega načrta zadružnih pravil se zavrne. 

Ne izda se tudi dovoljenje za ustanovitev te zadruge. 

U t e m e l j i t e v : 

Iz prošnje, kakor tudi iz našrta pravil Obrtno - uslužnostn1 
Zadruge mesarjev - klavcev v Ljubljani, je razvidno, da naj bi v 
zvezi z reorganizacijo poslovanja ukinjenega državnega gospodarskega 
podjetja ,,AiAestna klavnica" v Ljubljani, nova zadruga v svojo 
organizacijo prevzela okrog 5o mesarskih mojstrov in mesarskih1 
pomočnikov, s katerimi naj bi se po naročilu mesarsko industrijskih 
pita obrtnih podjetij, kakor tudi podjetij za izvoz zaklane živine 
levrševale vsa vrste klavnih nalog. V tem smislu je bil že 
iapravljen sporazum s prizadetimi državnimi gospodarskimi podjetji in 
direkcijami po sklepu Mestnega ljudskega odbora glavnega mesta 
Ljubljane z dne 22.5.1953 ustanovljene veterinarsko-sanitarne \ 
ustanove "Klavnica Ljubljana". torej 

Namen ustanoviteljev zadruge bi bil/predvsem ta, da 
eentralizira v svoji organizaciji ve« za klanje strokovno 
usposobljen kader, si s tem ustvari ustrezajoč dominantni položaj 
ter po lastni presoji določa pogoje za vršitev uslužnostnega zakola. 
:**mo od nove zadruge naj bi bila odvisna služba klanja živine v 
pjubljani in le ona bi na ta način postavljala ceno svojih uslug. 
Itristniki teh uslug bi bili seveda na ta način prisiljeni plačevati 

nesorazmerno odškodnino, v kateri bi bili maksimalno zajeti 
•Cementi raznih rizikov ne glede na dejansko kalkulacijo stropkov 
javnih storitev. Razumljivo je, da bi bila zaradi takšnega mono-
polnega položaja zadruge v nevarnosti skupnost potrošnikov, ki bi 
*ali plačevati diktirano ceno mesarskih uslug nove zadruge. 





To pa tudi jasno dokazuje, da se zadruga ne ustanavlja 
enom, da bi izpolnjevala naloge, ki jih obrtniškim zadrugam 

-stavlja Zakon o obrtništvu. Klanje živine, ki je vitalnega 
Lerxa za redno prehrano delovnega ljudstva, ne more biti odvisno 
b gospodarske organizacije, ki bi mogla to izkoristiti za svoje 
^stne namene. 

Prav zato je dolžna veterinarsko - sanitarna ustanova 
»glavnica Ljubljana" v lastnem delokrogu skrbeti, da bo imela 
taksno število lastnih klavcev, ki bo zadostovalo za kritje minimal-
nih potreb dnevnega zakola. To je bil med drugim tudi namen 
reorganizacije mesarstva po ukinitvi podjetja "^estne klavnice" 
ljuiiljana. Dogovori z državnimi gospodarskimi podjetji mesarske 
stroke, na katere se predlagatelji zadružnih pravil sklicujejo, 
pa ravno dokazujejo, da bi zadruga hotela izkriviti po Mesthem 
ljudskem odboru glavnega mesta Ljubljane izvedeno reorganizacijo 
er v svoj prid oblikovati gospodarsko dejavnost, ki bi šla v 
škodo socialistične skupnosti. 

Ne glede na to pa je prošnjo za potrditev zadružnih pravil 
zavrniti tudi iz čisto formalnega razloga. Tretji odstavek 62. 
{lena zakona o obrtništvu določa, da je za ustanovitev zadruge 
potrebno najmanj 7 obrtnih mojstrov in pomočnikov, od katerih mora 
biti vsaj eden od njih obrtni mojster. Prošnja za potrditev načrta 
iadružnih pravil pa je v imenu komisije za postavitev obrtno -
ttslužnostne zadruge mesarjev » klavcev podpisana le po treh članih 
komisije brez navedbe, kdo od njih ima kvalifikacije mesarja -
mojstra. 

Zavrnitvena odločba je utemeljena. 
Taksa po tarifni štev. 1, 6, in 7 Zakona o taksah je 

Plačana v kolekih, ki so nalepljeni in predpisno uničeni na izvirni 
Prošnji. 

Proti tej odločbi je v roku 15 dni od njenega prejema 
dopustna pritožba, ki jo bilo vložiti pri tajništvu za gospodarstvo 
1110 Ljubljana. Pritožba mora biti kolekovana po tarifni štev. 5 
kkona o taksah (kolek za 9o.-din). 



Tov. Vetrih Franjo prečita predlog za poroštvo 
Ijlestnega ljudskega odbora Ljubljana za odobritev obratnega kredi-
ta Grajski restavraciji. 

Avšič Jaka: 

Mi sami lahko damo novo garancijsko izjavo, ne moremo 
pa podaljšati stare, ker te sploh ni. 6e je pa kaj podobnega, je 
neveljavno. 

Dermastia Mara: 
Ugotavljam, da obstojajo še razne druge garancije razen 

te, ki je bila prečitana. Mislim, aa bomo dobili glede teh 
garancij podatke od Narodne banke, tako, da bomo o tem na jasnem. 

Ing. 1 e p ina '"ar ,j an: 
Grajska restavracija je bila zelo slabo vodena. Vsi 

vidimo, da ima zelo odlične pogoje za razvoj in obstoj.te* 
predlagam, da se izvrši v podjetju revizija ter se ugotovi, kje 
se vrše nepravilnosti. 

Dermastia Mara: 

Revizija je tu, mi moramo dati garancijo. 

Dr. Dermastia Marjan; 
Strnijam se s trditvijo ing. Tep-ine in hočem, da se 

napravi red. Vsem za slučaj, da so prišli gostje iz drugih republik 
ln naročili kosilo ob 13« uri, kosila pa ni bilo niti ob 14. uri. 

Vetrih Frani o: 
Mislim, da se moramo enkrat le pogovoriti o našem 

gostinstvu. Gostinstvo v Ljubljani je pod kritiko. Še—pegieiŽfk&r 
¿a je pod Triglavom kosilo po 15o.-dinaj§ev, v Ljubljani in 
Priboru pa so nesorazmerno visoke cene in slaba postrežba, 
^reba se bolj pobrigati za kader v gostinstvu, posebno pa še 
v Grajski restavraciji in v hoteli Belevue. Če že govorimo o 

tujskem prometu 



t» 

_ iaJ 
•ramo ta nekaj ukreniti. 

Dr. Dermastia ̂ ar.ian: 
Strinjam se s tem, kar je rekel tov. Vetrih. Vprašanju 

gostinstva moramo posvetiti resno pozornost. Če pofcp-edamo samo 
plačilni fond, bi lahko o tem marsikaj razpravljali. 

Vetrih Fran.io: 
Tudi o gostinstvu na periferiji se bo treba enkrat 

resno pogovoriti. 
» / 

Dermastia %ra: 
Mi moramo priti do zaključka, ali podaljšamo garancijo 

šli gaemo pa na likvididacijo podjetja. Poslali smo komisijo na 
pregled, vendar ostavke direktorja nismo sprejeli, ker moramo stvar 
ražistiti. 

Krivic Vladimir: 
To je načelno vprašanje. Mi mnogo razpravljamo o 

konkurzih - ne napravimo pa nič. Treba je nekaj ukreniti in 
napraviti konec takim stvarem. Če vidimo, da podjetje slabo gospoda! 
je treba pravočasno poskrbeti za revizijo in prisilno upravo, da 
se mahinacije ne bodo vršile še dalje. Ta prisilna uprava bi bila 
po mojem mnenju zato, da vidi, ali je mogoče nadaljnje poslovanje 
ter, da napravi red. 

Vedeti moramo, da pridemo preko turizma 5 do lo cenejše 
do deviz kot pa preko trogih stvari. Ravno preko takih obratov bi fahko dobili lepe devize za potrebe naše Ljubljane. • Avšič Jakat 

Če damo na glasovanje podaljšanje garancijske izjave za 
Grajsko restavracijo izjavljam, da ne bom glasoval. Jaz bom 
glasoval proti, ker te garancijske izjave sploh ni in prosim, da 
«e da to v zapisnik. MLO dosedaj še nobene garancijske izjave za 
kredite podjetjem ni izglasoval in po zakonu o ljudskih odborih 
je samo plenum zato zakonit. Če so dane kake garancije, so nezakonit 
in se mora to obravnavati. 

Dr. Heli Modio: 
Jasno je, da Mestni ljudski odbor ni dal garancije, 

Vendar jo banka ima. M moramo sedaj odločiti, ali za naprej damo 
garancijo ali ne. 



K r i v i c V l a d i m i r ; 

Mi s tem ne moremo d o p u s t i t i , da sedaj r e s t a v r a c i j a 
Dajmo j o pod p r i s i l n o upravo. 

Mestni l j u d s k i odbor predlog t o v . K r i v i c a soglasno 



i j 
• POROČILO KOMISIJE ZA VOLITVE IN IMENOVANJA 

P o r o č i l o k o m i s i j e za v o l i t v e i n imenovanja poda 
Urbančič Marjan, n j e n predsednik . 

P o s t a v i j o s e : 

Sever Franc za d i r e k t o r j a Mestnega p e č a r s t v a , K l u n Jože 
za d i r e k t o r j a p o d j e t j a A v t o t a k s i , Pertot M i l a n za upravnika 
podjet ja "Naravni kamen" i n Jurca Franc za d i r e k t o r j a stanovanjskega 
urada MLO. 

R a z r e š i se na l a s t n o ž e l j o t o v . Jenko I v a n , d o s e d a n j i 
d irektor stanovanjskega urada MLO. 

Mestni l j u d s k i odbor predloge k o m i s i j e za v o l i t v e i n 
imenovanja soglasno odobri* 



Tov. ing. Tepina Marjan prečita in obrazloži odločbo o 
¡razlastitvi zemljišča v katastrski občini Šentvid v korist in 
L potrebe gimnazije v Šentvidu: 

O d l o č b a : 

yj korist države in za potrebe Mestnega ljudskega odbora glavnega 
mesta Ljubljane se odreja popolna razlastitev v katastrski občini 
Šentvid ležečih, nepremičnin in sicer: 

1) pod vlož.štev, 67 vpisanih parcej štev.118/1 - travnika v 
izmeri 251o m2 in št. 117/1 - njive v izmeri 9318 m2, ki so 
last C i r m a n Marije, posestnice iz Šentvida 28. 

2) pod vlož. štev. 396 vpisanih parcel št. 126 - travnika v 
izmeri 2144 m2 in št. 127- njive v izmeri 23o9 m2, ki so last 
R o b i d a Antona, posestnika iz Šentvida 32. 

Mestna razlastitvena komisija v Ljubljani naj izvede 
razlaatitveni postopek po predlogu tajništva za prosveto in 
kulturo MLO in izda ustrezne odločbe o razlastitvi po 29. členu 
tega zakona« 

U t e m e l j i t e v : 
Mestni ljudski odbor glavnega mesta Ljubljane potrebuje za 

razlastitev odrejena zemljišča za zgraditev novega gimnazijskega 
poslopja v Šentvidu, vsled česa* je razlastitev utemeljena po 
točki g) 1. člena temeljnega zakona o razlastitvi, kajti izvedbo 
razlastitve zahteva splošni interes, da se izvedejo koristna dela 
sa družbeno - ekonomske in kulturno povzdigo ter razvoj ljudstva. 



V zvezi z že sprejeto odločbo o dosmrtnem brezplačnem 
itku nepremičnin v korist Firkovič Pavle in Pirkovič Ivota, 

lfcjubljana, Kocenova 7 - prečita ing, Tepina Marjan sklep, da se 
¿ovoljenje prenese samo na ožji krog družine, nikakor pa ne na 
¿ediče in potomce. 

Predlog Mestni ljudski odbor soglasno odobri! 

1 
Nadalje prečita ing. Tepina ̂ arjan prošnjo tov. 

rjamnikar Alojza iz Ljubljane, Šmartinska cesta, za zamenjavo 
nepremičnin za enonadstropno - enodružinsko hišo v Ljubljani, Titova 
gtev-rl25* Predlaga, da naj da Mestni ljudski odbor o tem svoje 

Dermastia Mara: 

Zanima me, kako je prišel tov. Kamnikar do teh parcel. 

Tov. ing. Tepina Marjan pojasni, da je prišel tov. 
kar do teh parcel že pred vojno. 

Di Batista Frano: 

Kolikor je meni znano, je prišel tov. Kamnikar do teh 
parcel na čisto pošten način. Zanimal sem se pri ljudeh, ki ga 
poznajo in pravijo, da si je vse to pridobil s svojo pridnostjo. 
On je v svojem poklicu res strokovnjak in svoje znanje nudi tudi 
drugim. Svojemu delu je se vsestransko posvetil. Ker vem, da se 
bo tam vse podrlo, sem mnenja, da se mu prošnja ugodno reši. 

Dr. Ifermastia Mar.ian: 

Ne gre mi v glavo, da delamo tukaj neke izjeme. Kako 
bodo ostali ljudje gledali na to, ko bodo v podobnih stvareh 
Prizadeti. Mislim, da ne moremo delati nobene izjeme, ampak 
P*Čelno brez vsake protekcije. 

Ing. Teoina Marjan: 

Po zakonu je to mogoče. 



Probež Franc: 

Pridružujem se predlogu tov. ing. Tepine. Tudi sam sem 
Fy taki komisiji in vem, da je to dopustno. Primer je, da sta na 
2aloški cesti dva zamenjala hišo za posestvo na Litijski cesti, 
ge smo tukaj sporazumni, se mi rešimi neštetim čisto administrativ-
nim aktom. 

Kar se tiče tov. Kamnikarja, ga jaz dobro poznam, ker 
sva se večkrat srečala v ilegalnem delu. Povem vam, da je on vršil 
s svojimi delavci ogromne stvari v času osvobodilne borbe. Bil je 

j vedno pripravljen za vsako delo in ga tudi takoj izvršil, kadarkoli 
je bilo to potrebno, pa četudi ponoči. Enkrat nam je pomagal s tem, 
da nam je preskrbel načrte vseh lesenih mostov. Rečem lahko, da 
je aktivno sodeloval v času narodno carobodilne borbe. 

Predlagam, da njegovo prošnjo ugodno rešimo in mu dovolimo 
zamenjavo. 

Mestni ljudski odbor predlog ea zamenjave nepremičnin za 
enonadstropno hišo tov. Kamnika» Alojzu, soglasno odobri! 

lo. ODOBRITEV FINANČNIH SREDSTEV ZA NAMESTITEV NOVIH USLUŽBENCEV. 

Zadevni proračun izdatkov prečita tov. Peternel Franc in sicer: 
V referatu predsednika Sveta za gospodarstvo MLO tov. Dermastia 
Mare na zadnjem zasedanju skupščine MLO dne 31.7.1953 je bilo 

ugotovljeno, 



primanjkuje Tajništvu za gospodarstvo - strokovno osebje. Skup-
la je osvojila predlog Sveta za gospodarstvo MLO, da se število 
jbja poveča za 37 delovnih, mest in sicer: 
lančna uprava 1, ekonomsko-planski odsek 2, gospodarska inspekci-
8, uprava za investicije 4, uprava za dohodke 17, finančna in-

jekcija 5 skupaj vsega 37 delovnih mest. 
Stroški za ta nova službena mesta bodo znašali predvidoma 

jovprečno din 11.5oo.— na osebo x 37 x 4 t.j.od 1-9 do 31-12-
f.l./ zaokroženo Din 1,700*000.— 

Proračunska rezerva za leto 1953 je bila določena na 20 milj. 
larjev. Ta rezerva pa je: 
bila znižana z virmanom v korist "Javne varnosti/ za 
ureditev registra prebivalstva za din 400.000.— 

b/ bila do konca julija ti.dejansko izčrpana za 
razne potrebe MLO v znesku " 1,523.323.— 

s/ angažirana za potrebe posameznih svetov MLO po 
sklepu seje /skupne/odbornikov dne 22-5-53 v 
znesku " 16,952.150.— 

18,875.473.— 
Tako znašajo razpoložljiva sredstva na rezervi samo še 

Din 1,124.527.— 
Medtem pa so nastale še nove potrebe, ki sploh niso bile zajete 
mestnem proračunu in sicer: 

1/ 4'računi Revizijsko-tehničnega zavoda MLO za izvršene revizije: 
z dne 19-6-53 din 5.600.— h » 19-6-53 " 21.800.— 
" " 30-6-53 " 3.900.— 
" " 30-6-53 9.300.— skupaj din 40.600.— 

2/ 2 predloga Uprave za dohodke MLO za izplačilo 
honorarjev članom davčnih komisij in sicer: 
predlog z- dne 9-7-53 din 85.800.— » « « 23-7-53 " 49.700.— " 135.500.— 

[3/ za izgotovitev popravljenih in razčiščenih, 
volilnih imenikov za nadurno delo /deloma 
že izvršeno ob priliki zadnjih volitev/ 
predvidom " 40.000.— 

Din 216.100.— 
Na rezervi bi torej ostalo še neizčrpanih' " " 908.427.— 
kar hffi bi zadoščalo za kritje stroškov za nove manestitve. 

Glede na to, da so podani pogoji za 
sestavo dodatnega proračuna na račun presežkov, ki smo jih že in 
ki jih bomo predvidoma še ustvarili na dohodkih ffitä prebivalstva 
in dohodkih uradov in ustanov / presežkov dohodkov iz gospodarstva 
tu ne moremo vključiti, ker ne prihajajo v poštev za financiranje 
dodatnega proračuna, ki bo administrativen/91 je možno odobriti po-
trebne virmane in izplačila iz proračunske rezerve tudi preko 



enjenih din 9o8„427.—, ki nam še ostanejo , ker bomo, ev. večje 
trebe lahko premostili časovno do sprejetja dodatnega proračuna, 

¿katerem bo pa treba vse te potrebe zajeti, 
ato izide naslednji 

p r e d l o g : 
a/ Krediti, predvideni na p.p.6-3-1 do 3 "Tajništvo M10, osebni 

datki" proračuna MLO za leto 1953 naj se povečajo za znesek -
Din 1,700.000.--

breme kredita po part. 8-117 "Proračunska rezerva" istega prorač. 
b/ Odobri naj se poravnava 4 računov Revizijsko-tehničnega zavo 

0 z dne 19-6. in 3o-6-53 v skupnem znesku 
Din »40.6000,— 

tor breme kredita po part. 3-117 " Proračunska rezerva" istega prorač. 
o/ Odobri naj se izplačilo 2 predlogov Uprave za dohodke za na-

lilo honorarjev članov davčnih komisij v skupnem znesku 
Din 135.jbo.— 

breme kredita po part. i?-117 "Proračunska rezerva/ istega prorač. 
č/ Odobri naj se angažma sredstev za nagrade osebju, zaposlene-

pri sestavi in razčiščevanju volilnih imenikov MIO, do zneska 
¿ Din 40.000.— breme kredita po part. #-117 "Proračunska rezerva" istega prerač«, 

Skupna obremenitev v.breme'proračunske rezerve bi znašala po 
onjih predlogih 

Din 1,916.100.— 

itev finančni-sredstev, a a 37 -novih uslužbencev soglasno—spre-
a ! ^/vt-cLlu^, A^ O- ¿OJLJ / 

SKLEPANJE 0 UREDITVI ZEMLJIŠČA MED ZAVODOM ZA GLUHO MLADINO IN 
ÍIK0 . 

pisnik prečita tov. Rakar - zapisnik priložen« 



iia Poliklinike 
lopje poliklinike MLO na začetku bivše Jegličeve ceste se je 
¿5elo graditi že leta 1946, zaradi pomanjkanja kreditov je pa 
vba še vedno nedograjena. Gradnjo Je prvotno finansiral Zavod 
socialno zavarovanje, kasneje pa je to prešlo vkompetenvo MLO. 
•fldbeni načrti so v redu» v teku nadaljne zidave tega objekta pa 
je izkazalo, da za postavitev V. trakta primanjkuje stavbišča , 
to 24o m2. Potrebno ¿a stavbišče je možno dobiti edino na ta 

jgin, da odstopi Zavod za gluhonemo mladino odgovarjajočo površino 
roje g a vrta. To bi pa omenjeni zavod težko storil glede na njegovo 
enatrpanost ter z ozirom na to, da bi odstopljeni del zemljišča 
jko pogrešal za potrebe svojih gojencev« 
hitro in obojestransko zadovoljivo rešitev tega vprašanja je 
la pri Svetu za ljudsko zdravstvo in socialno politiko MLO po-
vljena posebna komisija z nalogom, da prouči to vprašanje. Ta 
sija je ugotovila, da je stanje v resnici takšno, kakor je opi-
že zgoraj in je storila sledeči sklep: Svet za komunalne za-
MLO naj bi poizkal in rezerviral za potrebe Zavoda za gluho-
mladino potrebno zemljišče ter ga zavaroval za interese tega 

voda z gradbeno prepovedjo za vsakega drugega interesenta. Na tem 
jišču bi se gradilo poslopje gluhonemnice, kadar bi ji to do-
la denarna sredstva. Izbor zemljišča naj se izbere sporazumno 

sastopniki gluhonemnice« 
sklepu seje Sveta za lj« zdravstvo in socialno politiko MLO z 
lo.8.1953 naj MLO ob sodelovanju Zavoda za gluhonemo mladino 
prej najde perimentno zemljišče za potrebe Gluhonemnice, dalje 
naj tej pomaga tudi s tem, da ji po možnosti dodeli čimprej 
črno stavbo za potrebe Gluhonemnice, ki je zdaj prenatrpana z 
uhonemo mladino in ne more kriti sedanjo kapaciteto potreb, ki so 
ubliškega merila. S hitro rešitvijo tega problema bo omogočeno 
se še pred zimo skončajo stavbena dela novem poslopju Poliklinike 
katere do investicijski* krediti na razpolago in jih je treba 
fbiti do konca tekočega proračunskega leta, istočasno bo pa 
pgano tudi Gluhonemnicl. V primeru pa da Bluhonemnica nikakor 
bi pristala na že medsebojno dogovorjeno rešitev tega vprašanja, 
bo moral MLO razlastiti za 240 m2 površine njenega vrta v 
st novega poslopja poliklinike«MLO naj povrne Gluhonemnicl tudi 
povzročeno na njenem zemljišču in nekaterih vrtnih stavbah v 

i z gradnjo Poliklinike« 



a k a r j e v a : 

prečitanemu zapisniku bi pripomnila še dve stvari: 
/ Včeraj je Svet "to na seji razpravljal in odločil, da se preskr-

bi Zavodu za gluho mladino primeren prostor. 
/ Svet predlaga, da najdemo za njih pravilno rešitev. Vidimo, 

da so oni postavili svoje zahteve - mi pa svoje. Lahko bi povi-
šali stavbo. Če gre pa na razlastitveni postopek, bi se preveč 

. zavleklo. Mislim, da je to pereče vprašanje in je nujno, da tu 
| nekaj ukrenemo. 

r a j g e r O l g a ; U ^ 

To kar je tov.' Rakar jeva navedla je točno. Ta mladina se "bo 
res zadušila, ker že sploh nimajo nobenega vrta več. Jaz mislim, 
da bi.bila primerna trenutna zamenjava Mladinski dom na Kodelje-
vem. Gledati moramo za lokacijo. 

. Hell M o d i c : 

- Ali je kaj predlogov o tem ? . 

a k a r j e v a :' 
Mnogo je bilo že obljubljenega - pa je vse skupaj padlo v vodo. \ 

\ 

a m e r n i k F r a n c : vV 
Letos sem bil- v zavodu in sem videl,'da je stiska res velika. * , 
Ko se je govorilo, da jih bodo ločili, je rekel ravnatelj, da 
je potrebno, da bodo vsaj v okviru mesta.x Treba je, da so skupaj 
ker se ločeni še slabše počutijo. Kar se pa tiče zavoda samega, 
je pa že malo zastarel in v glavnem, ne odgovarja več za gluho 
mladino, 

eli M o d i c : * • 
Mnenja se, da moramo imeti konkretni predlog za to lakacijo. 

p e t A v g u s t : vkx 
Mi tega ne bomo mogli kar tako grešiti. Moramo njim poiskati 
nekaj primernega. Z gradnjo j ^ t r e b a nadaljenati in nima smisla,! 
da "bi- to razbijali. Poliklinika je ĵ r le nekaj skupnega in 5 
trakt spada zraven. Ker zavod nima nobenih pretenzij glede 
zemljišča, sem prepričan, da nam oni ne "bodo nasprotovali. 

Heli M o d i c : vJo 
Ali so oni zadovoljni s tem ? 



Vrhunc Vil.iem; 
Zelo rad bi videl, da bi Mestni ljudski odbor v tej 

8adevi nekaj pokrenil. Tudi jaz imam otroka, ki je defekten in 
vem, kakšne težave so v zvezi s tem. Stvar moramo čim preje 
urediti, ker se taki slučaji iz dneva v dan večajo. 

Čamernik Franc: 
Da bi lažje rešili ta problem, predlagam, da bi za podoben 

internat služil tudi Kodeljev grad. Prostora okrog gradu je dosti. 
v * 

Krajger Olga: 
Vedeti moramo, da gluha mladina potrebuje svetle prostore, 

ker ji svetloba nadomešča sluh. 

Rakar Iva: 
Zaenkrat je res najbolj važno to, da se je stva» premaknila 

iz mrtve točke. Zavod za feluho mladino pa hoče samo Kska garancijo, 
da bodo nekaj dobili za vse to. 

Gor.ianc Joško: 

Jaz mislim, da se to ne izplača, ker so ti prostori 
preslabi in tudi ne odgovarjajo za bodoči razvoj ustanove. Danes 
Iimemo že okrog 800 do looo takih otrok, ki ne morejo posečati te 
šole. 

Stavba sama pa bo prej ali slej prišla v sklop zdravstvenih 
ustanov, s katerimi je obdana. C s Rakar Iva: 

Trenutno bi bilo važno, da bi dobili vsaj za 5o otrok primei 
ren odgovarjajoč prostor, ker jim s tem ogromno pomagamo, 
predlagam dve stvari: 1) da jih povabimo v komisijo, ki bo ugotovil« 
kje naj bi bila lokacija in 2) kakšna je možnost izprazniti 
adinski dom. 

Prepričana sem, da bodo oni na to pristali. 
Dr. Heli Modic: 
Mi postavimo Svetu za ljudsko zdravstvo in soc.politiko 

logo, da pomaga z iskanjem primernega prostora. 
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O D L O £ B A 
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8a podlagi el.65 in 117 aakone o ljudskih odborih 
in Mastnih otóla (ür.llst LBS štev. 19/9o~52),dl.5 taaeli-
ibe o ustanovah s saaostjnla finanslr&nj«* (lir.list FLi-J 

r. 18-182/3?) In »a predlo« Sveta aa ljudsko sdrevatv© ln so o. 
SLQ ' ., , 

• . ••» ' • .. 
iadfijft Mestni ljudski odbor aa gluvno «ast o ljubljena 

__ a XII. »kuyno soja Msatnaga abora ia Sboro prolavaj&ieav 
lo.in 11» avgusta 1953 

o d l o č b o 
o apr«eeabl odloiba o raag3esltvl Reševalno postaje 
v Ljubljani aa gospodarsko ustm ovo a samostojni* 
financiranj«». 
Odločb* o razglasitvi Se ¿«vaina poeta jo v Ljubljeni 

ipodarako ustanovo s saeoetojnix, fin» no ir on j ea, prejeta 
11, rodni soji Mastnega Ijuftak%a odbor« »a glwno meato 

•a da« 18.vi.19u2, aa spremeni tako» «a aa tta&avalna 
v Ljubljani razglasi »a ..rodračun&ko uateaovo s saao-
fi nana Ira nj«. 
ta odločba valja od» l.VI.195% 

iredsodnik MLO« 
(Dr. Bell sšodie) 

Irk postaja v LJubljani« 
ítyo aa adrav.ln.soc.yol.SILO LJ.# 

i vi propia 
*Elly Hlraa) 
Jena»,dne 5-9.1953. 
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O D L O Č B A 

»a podlagi 51*65 ln 117 zakona o ljudskih odborih 
in msstnlh o bo in (Ur.list LliS št ev.l9-9o/52)» v soglasju 
to» sn zdravstvo in socialno politiko LES in na prsdlog 
Štva za zdravstvo in socialno politiko kLO 

iadftja Mastni ljudski odbor glavnega mesta Ljubljane 
bkle^u X X I . skupne seje Kostnega zbora iri Zbora proizvfejoleev 

lo. in 11.VIII.1955 
o d 1 o S b o 

o pr nehanju Titovega otroškega dana v 
StaneSlSlh 

Titov otroški dem v Stanežicih, ki je socialna in prora^un-
ustanova idestnegn ljudskega odbora za glavno mesto Ljubljana 
od pristojnostjo Sveta za zdravstvo in socialno politik* 
preneha obstojati. 
rid^cljo na podle«! te odločbe odredi in imenuje člana 

ldacij§ke komisija Tajništvo »a zdravstvo ln socialno poli-
iiLO I, ubljnna, izvedo pa jo likvidacijska komisija ob sai-
uporabi določil Uredbo o postopku pri likvidaciji gos^odar-
podjetij (Ur.list FLKJ št. 57-545-51). 
remoženje ukinjene ustanove nqj likvidacijska komisija izroči 
ustanovi, oziroma organu, ki ga je določil Svet za zdravstvo 
lalno politiko 2IL0. 

S. f. - s.n.i 

Predsednik MLO: 
(dr. Hell Modic) 

n.za zdrav, in ooe. , ol.&LO 
i en prep ia i 
«ally Miran) 
ljana, dna 2.9.1953» 
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Vfe podlagi S1,65 In 1X7 Zakon» o ljudskih odborih MM« 
_____ fsr.liat LRS dt.X9-9oA952), v »oglaon s Kvoto* 

vo In socialno politiko LfžS in a» prilog tajništva 
tvo in socialno politiko MLO isdaja Mostni ljudski odbor 
mesta Ljubljana po sklspu III. skupna asi« Kostnega sbo-
ora prolsvajaloav s dne lo« in 11. VIII. 1953 

a d 1 o 5 b a 
v. 

o prenehanju Doma «turih in onemoglih v Dorfcavi. 

starih in onemoglih v Dornavi psi i tuju, ki J« socialna 
Nunska ustanova Mastnega ljudskega odbora sa glavno 
Ljubljana in pod pristojnostjo Sveta aa adsavstvo in aoc. 
ko MLO» preneha obstajati. 
Ldaoijo na podlagi te odlo&be odredi in imenuje Slame 11« 
' jske komisije Tajništva sa sdrsvstvo In socialno politiko 

isveds pa jo likvidacijska komisija ob smiselni 
Jolo-Hl Uredbe o postopku pri likvidaciji gospodarskih 
for.list FLRJ ftt.75-545/51;. 
tenje ukinjene ustanove naj likvidacijska komisija m e -

ti ustanovi, os.organu« ki ga bo dolo5il Svet sa adravatvo 
• žlno politiko MLO. 
»itev ta odločbe ae od loti da dogzsdltve enega trakta 
i Bokalcih, TajniStvo sa sdmvstvo m socialno politika 
ae poobls«5at da glede na stairie dograditve doma na Bo-določi safietek lsvajas&a t« odločbe. 

S. f. s.n. t 

»a sdrsv.ln ooc.pol.LftS, 
• sa »dr?v.in soo.pol.MLO 
starih in onemoglih Dorneva 
* tuja 

iredaeOnlk MIOs 
(dr. Bell Modlo) 

Za toSnost p*api»a! 
(dr. Mally Miran) 
Ljubljana, dne 2.9.1953. 



S predlogom so se vsi ljudski« odborniki strinjali in je 
bil soglasno sprejet! 

Krivic Vladimir: 

Tovariši ljudski odborniki! Mi toliko govorimo o zaščiti 
in varstvu kulturnih spomenikov v Ljubljani, ne vidimo pa, da gta 

e + fl 

ravno naš Magistrat in naša sejna dvorana, ki t?e tudi kulturni 
spomenifi,;t&k8SMaŽlit M a j h n a . 

Dr» Dermastia Marjan: 

Predno zaključimo, bi žele opozoriti Mestni ljudski odbor 
na nekatere pojave, ki so v svojem bistvu nepravilni in predsta-
vljajo kršenje splošnih družbenih interesov. 

Eden izmed njih je slučaj gradbene podjetja Tehnika. To 
podjetje je namreč letos spomladi pričelo graditi stanovanjsko 
hišo, jo z velikim tempom spravilo v surovem stanju pod streho 
in sedaj tako stoji ter bo zoppt povzročilo negodovanje med 
Ljubljančani. Gradnjo stanovanjske hiše je Tehnika začela iz 
sredstev za amortizacijo in je na tak način sredstva, ki naj bi 
služila za obnovo in povečanje strojnega parfca, vgradila v stano-
vanjsko hišo. S tem je seveda povzročila družbeno škodljivo 
dejanje in po mojem mnenju bi se morali za take pojave, ki so 
najbrže tudi na drugih mestih, pozanimati in najodločnejše na nji] 
reagirati. 

Dru&i/primer, ki sem ga razbral iz zapisnika našega 
zbora proizvajalcev, kjer so odobrili popravljanje dohodka 
podjetju "Pletenina" in mu na tak način protizakonito omogočili 
povečnaje njegovih skladov na škodo skupnosti. Pravtako s« je 
podjetju "Remonot", ki je zgradilo iz amortizacije namenjene 
za strojni park, administrativno poslopje , dovolilo tako 
koriščenje in ga osvobodilo odvoda oMreznega dela amortizacije, 
kar je seveda tudi protizakonito. 

Bojim se, da ti primeril niso osamljeni in da so se 
dogodili tudi drugi v zvezi z odobravanjem zaključnih računov. 



Prav zaradi pa je nujno o teh slučajih na tem mestu razpravljati 
in onemogočiti slične pojave v bodočnosti, kajti nikdo ni 
pooblastil nikogar, pa tudi ne zbor proizvajalcev, da sankcionira 
nepravilnosti v podjetjih in podpira partikularistično tendence 
na račun skupnosti. 

Posebno pa smatram, da je potrebno o teh stvar&h 
razpravljati, ker smo se na tem mestu dogovorili, da ne bomo 
nepravilnosti v bodoče dovoljevali, a so se po tem dogovoru 
ponovno dogodile. 

Končno smatram, da je nujno razpravljati tudi o 
nepravilnostih naše trgovske mreže in da ne moremo biti nezain-
teresirani na slučajih, kakor je Les- Ljubljana, ki ga je 
ljubljanska Trgovinska zbornica jasvno obsodila zaradi proti-
družbenih tendenc v njegovem trgovanju. Po mojem mišljenju bi 
moral Mestni ljudski odbor na take stvari energično reagirati. 

Dr. Modic Heli: 

Saj je bilo že rečeno, da se tu uvedejo ekonomske zako-
nitosti. 

Dermastia Mara; 
V petek je bila seja na Gospodarskem svetu in sem bila 

tudi jaz navzoča. Razpravljale so se razne stvari in upam, da 
bomo tudi to v najkrajšeem času uredili in podvzeli potrebne mere. 
Pri tem pa pridejo v poštev in na vrsto tudi bilance ter vse, kar 
je z njimi v zvezi. 

S tem je bil dnevni red izčrpan in predsednik MLO 
zaključi sejo ob 21.45 uri. 

Vodja zapisnika: Predsednik MLO: 
Petemel Franc l.r. Dr. Heli Modic l.r. 

Overitelja zapisnika: 
Drobež Franc l.r. 
Pečaver Albina l.r. 


